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Αθήνα, σήµερα στις 28 Ιουλίου 2016, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 27 Ιουλίου
2016 εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΟ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρ-
της 27 Ιουλίου 2016, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Τροποποιήσεις του Εθνικού Τελωνειακού Κώ-
δικα προς ενίσχυση της καταπολέµησης της παράνοµης εµπο-
ρίας καπνού και βιοµηχανοποιηµένων καπνών και Ίδρυση Συντο-
νιστικού Κέντρου για την Καταπολέµηση του Λαθρεµπορίου,
εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας προς την Απόφαση
2009/917/ΔΕΥ του Συµβουλίου της 30ης Νοεµβρίου 2009 για τη
χρήση της πληροφορικής για τελωνειακούς σκοπούς και άλλες
διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών και ενσωµά-
τωση στην εθνική νοµοθεσία των άρθρων 15, 16 και 18 της Οδη-
γίας 2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 3ης Απριλίου 2014 για την προσέγγιση των νο-
µοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών-
µελών σχετικά µε την κατασκευή, την παρουσίαση και την πώλη-
ση προϊόντων καπνού και συναφών προϊόντων και την κατάργηση
της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ.»)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Κύρωση της Σύµβασης
του Συµβουλίου της Ευρώπης για το έγκληµα στον Κυβερνο-
χώρο και του Προσθέτου Πρωτοκόλλου της, σχετικά µε την ποι-
νικοποίηση πράξεων ρατσιστικής και ξενοφοβικής φύσης, που
διαπράττονται µέσω Συστηµάτων Υπολογιστών - Μεταφορά στο
ελληνικό δίκαιο της Οδηγίας 2013/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου για τις επιθέσεις κατά συστηµάτων
πληροφοριών και την αντικατάσταση της απόφασης - πλαισίου
2005/222/ΔΕΥ του Συµβουλίου, ρυθµίσεις σωφρονιστικής και αν-
τεγκληµατικής πολιτικής και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 20ης Ιουλίου 2016 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση, ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των τρο-
πολογιών.

Ανακοινώνω στο Σώµα ότι τα κόµµατα έχουν ορίσει Κοινοβου-

λευτικούς Εκπροσώπους ως εξής: Ο ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Τσίρκα, η Νέα
Δηµοκρατία την κυρία Κεραµέως, η Χρυσή Αυγή τον κ. Λαγό, η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ τον κ. Θεοχαρό-
πουλο, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τον κ. Παφίλη, το Πο-
τάµι τον κ. Αµυρά, οι ΑΝΕΛ τον κ. Παπαχριστόπουλο, η Ένωση
Κεντρώων τον κ. Σαρίδη. 

Ως εισηγητές έχουν ορίσει ο ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Μπαλωµενάκη, η
Νέα Δηµοκρατία τον κ. Τζαβάρα και ειδικούς αγορητές η Χρυσή
Αυγή τον κ. Γερµενή, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ τον κ. Παπαθεοδώρου, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας τον κ. Συντυχάκη, το Ποτάµι τον κ. Φωτήλα, οι ΑΝΕΛ τον κ.
Κόκκαλη και η Ένωση Κεντρώων τον κ. Καρρά.

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται πρωτολογίας
δώδεκα λεπτών, δευτερολογίας έξι λεπτών και τριτολογίας τριών
λεπτών. Οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές δικαιούνται πρωτο-
λογίας δεκαπέντε λεπτών και δευτερολογίας επτάµισι λεπτών.

Μετά απ’ όλα αυτά τα διαδικαστικά τον λόγο έχει ο κ. Μπαλω-
µενάκης, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση για την επεξεργασία του σχεδίου

νόµου για την κύρωση της σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης για το έγκληµα στον κυβερνοχώρο και του πρόσθετου πρω-
τοκόλλου για την ποινικοποίηση των πράξεων ξενοφοβίας και
ρατσισµού που τελούνται µέσω ηλεκτρονικού υπολογιστή. Όπως
έχετε υπ’ όψιν σας, είναι ένα πολύ σύνθετο και πολύπλευρο νο-
µοθέτηµα. Έγιναν κάποιες συγκεκριµένες τροποποιήσεις στη
διάρκεια της γόνιµης συζήτησης, απ’ ό,τι αποδείχθηκε, από τον
κύριο Υπουργό. Μπορούµε να πούµε, σε πολύ γενικές γραµµές,
ότι µε την ψήφισή του θα παραδώσουµε ένα νοµοθέτηµα σύγ-
χρονο, άρτιο και χρήσιµο από πολλές πλευρές εναρµονισµένο
στις κοινωνικές εξελίξεις και στον χώρο της αντιµετώπισης του
εγκλήµατος.

Η ιδιοµορφία αυτής της συζήτησης έχει να κάνει µε το τεχνο-
λογικό µέσο που λέγεται internet, διαδίκτυο, συστήµατα υπολο-
γιστών τα οποία έχουν, ασφαλώς, και ανεπίστρεπτα, θα έλεγε
κανείς, καθιερωθεί στη ζωή µας σαν σηµαντικός παράγοντας,
σηµαντική παράµετρος της κοινωνικής, οικονοµικής, πνευµατι-
κής και πολιτιστικής ζωής της σύγχρονης ανθρωπότητας. Είναι
ένα µέσο, που ενώ αναµφισβήτητα συµβάλλει στην προσέγγιση
των λαών, την ίδια στιγµή ενδέχεται ως ανεπιθύµητο αποτέλεσµα
να έχει την παροχή ενός τεχνολογικού υποβάθρου, για να δια-
πραχθούν άδικες πράξεις, πολλές από τις οποίες είναι πρωτοεµ-
φανιζόµενες. Μερικές φορές αυτό το ίδιο το µέσο, το τόσο χρή-
σιµο, χρησιµεύει, «αξιοποιείται» για την εµφάνιση, διατήρηση,
διόγκωση, διοχέτευση απόψεων και ενεργειών που υποκρύπτουν
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και κατατείνουν σε φυλετικές διακρίσεις είτε σε ανισότητες που
έχουν το υπόβαθρό τους στον ρατσισµό και την ξενοφοβία. 

Ειδικά γι’ αυτό το τελευταίο ζήτηµα στο οποίο αναφέρεται το
πρόσφατο πρωτόκολλο πρέπει να πούµε ότι η παγκόσµια κοινό-
τητα από την εποχή, που για πρώτη φορά το 1948 υιοθέτησε την
Οικουµενική Διακήρυξη για τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα, έχει πραγ-
µατικά κάνει πολλά βήµατα, ειδικά στο ευρωπαϊκό νοµοθετικό
πεδίο, και ένα τµήµα αυτών των κατακτήσεων, θα έλεγε κανείς,
είναι αποτυπωµένο σε αυτό το νοµοθέτηµα το οποίο σήµερα ει-
σάγουµε.

Αυτές οι δύο ουσιαστικά Συµβάσεις εισηγούνται µέτρα που θα
πρέπει να εισαχθούν και εισάγονται στο εθνικό επίπεδο. Αφο-
ρούν εγκλήµατα, όπως είπαµε, µέσω ηλεκτρονικών συστηµάτων
κατά της εµπιστευτικότητας, της ακεραιότητας, της διαθεσιµό-
τητας των συστηµάτων υπολογιστών. Κάθε µία απ’ αυτές τις λέ-
ξεις έχει τη δική της και τεχνική διάσταση, όπως αντιλαµβανό-
µαστε. Επίσης, αναφέρονται σε υποκλοπές, παρεµβολές, πλα-
στογραφίες, απάτες µέσω υπολογιστή, εγκλήµατα σχετικά µε
την παιδική πορνογραφία και σχετικά µε παραβιάσεις της νοµο-
θεσίας για τα πνευµατικά δικαιώµατα.

Πρέπει να υποσηµειώσουµε ότι η χώρα µας έχει ήδη αρκετά
απ’ αυτά τα αδικήµατα τυποποιήσει και εισαγάγει στο εθνικό της
δίκαιο και εδώ παρουσιάζεται η ανάγκη να γίνουν ορισµένες µι-
κρές µόνο βελτιώσεις, που καταλεπτώς αναφέρονται στο νοµο-
θέτηµα. Έτσι, λοιπόν, δεν µπορούµε να πούµε ότι έρχονται σε
ένα τελείως παρθένο έδαφος, αλλά αρκετές διατάξεις απ’ αυτές,
όπως θα έχετε αντιληφθεί από τις τροποποιήσεις που γίνονται,
έχουν ήδη εισαχθεί.

Ταυτόχρονα, περιέχονται και δικονοµικού χαρακτήρος διατά-
ξεις, διατάξεις που έχουν σχέση µε την αναγκαστική εκτέλεση
και µάλιστα το είδος της αναγκαστικής εκτέλεσης που προσιδιά-
ζει στη φύση των υπολογιστικών συστηµάτων. Όπως δηλαδή κα-
ταλαβαίνει ο καθένας, δεν µπορεί να ακολουθηθεί σε ορισµένες
περιπτώσεις η µακρόσυρτη διαδικασία του Κώδικα Πολιτικής Δι-
κονοµίας ή η µακρόσυρτη διαδικασία της επιβολής διοικητικών
ή και ποινικής ακόµα διάστασης µέτρων. Απλώς, πρέπει να δρά-
σει η κατασταλτική αρχή γρήγορα και σε πραγµατικό χρόνο,
όπως λέµε, και παρέχεται αυτή η δυνατότητα µέσα από τις νέες
διατάξεις, έτσι ώστε δηλαδή εν τω γίγνεσθαι να καταπολεµάται
αυτή η άδικη πράξη. 

Ταυτόχρονα, ρυθµίζονται και θέµατα που έχουν σχέση µε τη
διακρατική συνεργασία, τη συνδροµή και τη συνεργασία σε ορι-
σµένες περιπτώσεις για διαδικασίες εκτέλεσης, όπως είπαµε
προηγουµένως. 

Ενδιαφέρον είναι ότι δίδεται µία πολύ συγκεκριµένη διάσταση,
ένας συγκεκριµένος προσδιορισµός στον όρο «ρατσιστικό και
ξενοφοβικό υλικό». Είναι πολύ σηµαντικό. Επίσης, οι ορισµοί
αυτοί καθεαυτοί είναι σηµαντικοί, διότι είναι ο απόλυτος εκσυγ-
χρονισµός, θα έλεγε κανείς, ορισµένων παρωχηµένων εννοιών. 

Ακόµα, εισάγονται ορισµένες περιπτώσεις επιβαρυντικές, που
έχουν να κάνουν µε το εάν η πράξη τελείται µε τη χρήση εργα-
λείου που έχει σχεδιαστεί ειδικά για την πραγµατοποίηση επιθέ-
σεων. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, γιατί, όπως ξέρουµε, αυτά τα
µέσα απαιτούν λογισµικό τέτοιο το οποίο θα κατατείνει στην διά-
πραξη άδικης πράξης και αυτό ακριβώς, η συγκρότηση, η κατάρ-
τιση αυτού του λογισµικού χαρακτηρίζεται ως επιβαρυντική
περίπτωση.

Επίσης, επιβαρυντική περίπτωση είναι η έκταση της ζηµίας και
η διάρκεια έκθεσης στο ζηµιογόνο γεγονός. Είναι πολύ σηµαν-
τικό γεγονός, διότι άλλο είναι να κάνεις µία επίθεση, να αποσπά-
σεις µερικές υλικά, µερικές πληροφορίες, ορισµένα στοιχεία και
άλλο είναι να καταστρέφεις ή για ένα µεγαλύτερο χρονικό διά-
στηµα να επιτίθεσαι και να προσβάλλεις ένα υπολογιστικό σύ-
στηµα.

Επίσης, επιβαρυντική περίπτωση είναι εάν µέσω αυτών των
άδικων πράξεων προκαλείται ζηµία ή γενικότερα εκδηλώνεται
επίθεση σε υποδοµές που έχουν αποστολή να προµηθεύσουν
τον πληθυσµό µε ζωτικής σηµασίας αγαθά, υπηρεσίες, όπως
είναι η εθνική άµυνα, η υγεία ή η ενέργεια. 

Επιπλέον, ως ιδιαίτερο αδίκηµα καθιερώνεται η εισαγωγή στη
χώρα ή η διακίνηση, η πώληση δηλαδή ή η διοχέτευση συσκευών

ή προγραµµάτων που µπορούν να χρησιµεύσουν για αυτές τις
επιθέσεις. 

Φυσικά, αυτονόητο είναι ότι ποινικοποιείται η παράνοµη πρό-
σβαση σε πληροφοριακό σύστηµα, η φθορά ηλεκτρονικών δεδο-
µένων, η απάτη µε τον υπολογιστή κατά τροποποίηση των σχε-
τικών υπαρχόντων άρθρων του Ποινικού Κώδικα.

Πέρα από την κύρωση αυτών των δύο Συµβάσεων, η Κυβέρ-
νηση θεώρησε σωστό, αναγκαίο, να προσθέσει ορισµένα άρθρα
τα οποία µπορούµε να πούµε ότι χωρίζονται σε τρεις µεγάλες
κατηγορίες. 

Η µία κατηγορία είναι οι τροποποιήσεις που έχουν σχέση µε
το Δικαστικό Σώµα, δηλαδή τη σχολή των δικαστών και ορισµέ-
νες διατάξεις που έχουν σχέση µε την υφ’ όρων παραγραφή ορι-
σµένων αδικηµάτων και της εκτέλεσης των ποινών. 

Δεύτερον, διατάξεις που αφορούν το σωφρονιστικό σύστηµα
και τη λειτουργία των φυλακών σε γενικές γραµµές και τρίτον,
διατάξεις που έχουν σχέση µε τους τρίτεκνους και όπως θα
δούµε αργότερα και µε την ευθύνη των γνωµοδοτικών οργάνων
της Εταιρείας Περιουσίας και Δικαιωµάτων που συστήθηκε πρό-
σφατα. 

Αρχίζοντας από το σωφρονιστικό σύστηµα, πραγµατικά είναι
µία συνέχεια της προσπάθειας που από την αρχή της θητείας
της κάνει αυτή η Κυβέρνηση να εκσυγχρονίσει, βελτιώνοντας το
σωφρονιστικό σύστηµα και το σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης
φυσικά και έχει να κάνει µε την ίδρυση ενός επιβοηθητικού ορ-
γάνου του γενικού γραµµατέα αντεγκληµατικής πολιτικής, µε
σκοπό η σωφρονιστική διοίκηση, όπως ονοµάζεται, να ενισχυθεί
περαιτέρω. Θα έχει ένα επιχειρησιακό γραφείο που θα έχει επι-
κουρικό χαρακτήρα και θα έχει καθήκοντα συντονισµού και επο-
πτείας των καταστηµάτων κράτησης. Ένας τοµέας που η χώρα
µας οφείλει να αποδείξει ότι ενδιαφέρεται να γίνει σύγχρονο κρά-
τος, κάνει σηµαντικά βήµατα να γίνει σύγχρονο κράτος. Όπως
ξέρουµε, ο καθρέφτης µίας κοινωνίας δεν είναι µόνο τα σχολεία
και τα νοσοκοµεία της, είναι και οι φυλακές της. Οι συνθήκες
κράτησης των κρατουµένων ενδιαφέρουν εξίσου και την κοινω-
νία για πολλαπλούς λόγους και για τους ίδιους τους κρατούµε-
νους, οι οποίοι µετέχουν, όπως είπαµε, επανειληµµένα και των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά µετέχουν και της υποχρέωσης
να λάβουν από το σωφρονιστικό σύστηµα ό,τι είναι δυνατόν να
προσφερθεί, δηλαδή και αναµόρφωση και δυνατότητες επανέν-
ταξης στην κοινωνία.

Όσον αφορά τώρα τις διατάξεις που έχουν σχέση µε την πα-
ραγραφή σχετικά χαµηλής απαξίας αδικηµάτων, είναι µία σειρά
από διατάξεις που επαναλαµβάνουν ένα καθεστώς, το οποίο ήδη
έχει εφαρµοστεί τουλάχιστον δύο φορές στο παρελθόν. Υπάρ-
χουν αντιρρήσεις και σε αυτό, κυρίως σε επιστηµονικό επίπεδο,
ακούστηκαν και στις επιτροπές. Υπήρξε ο φόβος µήπως αυτό κα-
τατείνει στη δηµιουργία ενός οιονεί δικονοµικού εθίµου. Νοµίζω
ότι καλό θα είναι να έχουµε υπ’ όψιν µας αυτές τις επιφυλάξεις
όλοι µας. Σε γενικές γραµµές, βεβαίως το µέτρο κρίνεται ως ανα-
γκαίο, διότι αποσυµφορούνται µε τον τρόπο αυτό τα πινάκια των
δικαστηρίων. Τουλάχιστον, όσοι έχουν άµεση σχέση µε αυτό, κα-
ταλαβαίνουν πόσο σηµαντικό είναι.

Καθιερώνεται η διάταξη ότι, εάν υποπέσει σε νέο αδίκηµα,
επανέρχεται η ποινική δίωξη και βεβαίως είναι ένα ζητούµενο αν
όλη αυτή η συζήτηση δεν έχει έναν τεχνικό µόνο χαρακτήρα,
αλλά είναι δυνατόν µε τη συνδροµή όλων φυσικά των ενδιαφε-
ροµένων της -της κοινωνίας της ίδιας- να οδηγήσει σε µία ουσια-
στική αναµόρφωση τον τρόπο απονοµής της δικαιοσύνης, µε
αποποινικοποίηση ενδεχοµένως ορισµένων αδικηµάτων και βε-
βαίως, µε αναµόρφωση και του τρόπου λειτουργίας και του ίδιου
του συστήµατος µε ό,τι αυτό µπορεί να σηµαίνει. Δεν είναι η κα-
τάλληλη στιγµή τώρα να το αναπτύξουµε.

Επίσης, υπάρχουν εξαιρέσεις και σε αυτό, δηλαδή δεν παρα-
γράφονται υφ’ όρων όλα τα αδικήµατα. Ειδικά ορισµένα αδική-
µατα που στρέφονται εναντίον σηµαντικών συµφερόντων του
δηµοσίου, όπως είναι δηλαδή η περιουσία, εγκλήµατα περί την
υπηρεσία, εγκλήµατα εναντίον ευάλωτων κατηγοριών του πλη-
θυσµού και γενικά  όλα τα αδικήµατα που έχουν να κάνουν µε
αδύναµες κατηγορίες πληθυσµού εξαιρούνται και αυτό νοµίζω
ότι είναι µία καλή διάκριση, µε την έννοια ότι δεν έχουµε εφαρ-
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µογή επί δικαίων και αδίκων.
Όσον αφορά τις διατάξεις που έχουν να κάνουν µε τη σχολή

δικαστών, ενδεχοµένως είναι τεχνικού χαρακτήρα ορισµένες,
αλλά ενδιαφέρει µία συγκεκριµένη κατηγορία. Ενδιαφέρει, όµως,
το σύνολο της κοινωνίας µε την έννοια ότι όλη η κοινωνία ενδια-
φέρεται οι δικαστές να είναι και καλά καταρτισµένοι, δίκαια να
έχουν εισαχθεί, δίκαια να έχουν προαχθεί και κυρίως να βρίσκον-
ται σε αντιστοίχιση µε τις πραγµατικές ανάγκες και της επιστή-
µης, αλλά και της κοινωνίας, µε γενικότερη επιµόρφωση και
ανάλογη επιβράβευση των προσπαθειών τους. 

Αλλάζει και ο τρόπος ψηφοφόρησης των µελών των Ολοµε-
λειών, µε κριτήριο να καθίσταται περισσότερο υπεύθυνη η ψή-
φος, να αποκρούονται στο βαθµό που είναι δυνατόν να αποκρου-
στούν µε τον τρόπο αυτό ορισµένα φαινόµενα, που εξωδικαστικά
είναι καλλιεργηµένα ίσως, παραγοντισµού και προσωποπαγούς
θέσεως. Αυτές είναι οι εκτιµήσεις για αυτή τη ρύθµιση.

Αρχίζει η διαδικασία σύνταξης του Κώδικα µε το άρθρο 12,
που είναι σηµαντικό µεν, αλλά µάλλον θα κρατήσει κι αυτό πάρα
πολύ καιρό και στη συνέχεια, θα δούµε αν αυτή η διάταξη έχει
τα αναµενόµενα αποτελέσµατα. Πάντως, εµείς την αντιλαµβανό-
µαστε σαν µία διαδικασία αυτήν την πορεία, η οποία ευχής έργον
θα είναι -είπαµε µε τη συνδροµή όλων- να µπορέσει να καταλήξει
σε κάποιου είδους συναίνεση αναµορφωτικού χαρακτήρος. 

Το άρθρο 18 είναι σηµαντικό, γιατί προβλέπει την ουσιαστική
ενίσχυση των τρίτεκνων οικογενειών, η οποία τρίτεκνη οικογένεια
αντιµετωπίζεται πλέον ισότιµα –να το ξεκαθαρίσουµε- στο θέµα
των προσλήψεων. Αυτό αντανακλά και το µέτρο των δυνατοτή-
των της σηµερινής οικονοµικής συγκυρίας προφανώς, και φυ-
σικά κατατείνει, λοιπόν, στο να αντιµετωπίζεται ισότιµα η τρί-
τεκνη οικογένεια µε τις πολύτεκνες στο θέµα των προσλήψεων
στον ιδιωτικό και στο δηµόσιο τοµέα. Με αυτό το µέτρο επιδιώ-
κεται να ενισχυθεί η τρίτεκνη οικογένεια εν όψει, βέβαια, και του
δηµογραφικού προβλήµατος. 

Θέλω να ολοκληρώσω µε την αναφορά στο άρθρο 20, το
οποίο κρίθηκε και είναι σηµαντικό –αν και ενδεχοµένως και αυ-
τονόητο, θα συµφωνήσει κανείς- ότι όσα µέλη γνωµοδοτικών επι-
τροπών καλούνται να γνωµοδοτήσουν είτε για επιστηµονικά
θέµατα είτε περί την αξία, και κυρίως επιστηµονικά θέµατα, lege
artis, όπως λέγαµε, µε τις γνώσεις της επιστήµης τους, να γνω-
µοδοτήσουν για τη λήψη αποφάσεως στο διοικητικό συµβούλιο
της εταιρείας συµµετοχών, να έχουν το ακαταδίωκτο. 

Αυτή η ρύθµιση έχει να κάνει µε την ελευθερία της έκφρασης
της επιστηµονικής γνώµης. Είναι µία διάταξη, η οποία κατοχυ-
ρώνει µεν και τα µέλη των γνωµοδοτικών επιτροπών, αλλά έχει
να κάνει και µε το περίγραµµα των υποχρεώσεών τους, δηλαδή
των υποχρεώσεων, που έχουν προσδιοριστεί από τις αποφάσεις
του διοικητικού συµβούλιου, από τις αποφάσεις των γενικών συ-
νελεύσεων και σε τελευταία ανάλυση από τη γνωµοδότηση, από
την κρίση του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Υπάρχει µία παρατήρηση της Επιστηµονικής Επιτροπής πολύ
ενδιαφέρουσα, αλλά νοµίζω ότι δεν αναιρεί την ουσία αυτού του
άρθρου, το οποίο σας λέω ότι κατατείνει στην ελευθερία γνώµης
των µελών των γνωµοδοτικών επιτροπών. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Μπαλωµενάκη. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Τζαβά-
ρας. 

Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο ουσιαστικά κυρώνεται µε

βάση τη διάταξη του άρθρου 28 παράγραφος 1 του Συντάγµατος
η Σύµβαση της Βουδαπέστης, που έγινε το 2001 και αφορά το
έγκληµα στον κυβερνοχώρο. Είναι µία διεθνής σύµβαση, που
έγινε στο πλαίσιο του Συµβουλίου της Ευρώπης, και στην οποία
υπήρξε συµβαλλόµενο µέλος και η Ελλάδα, πλην όµως, έπρεπε
να περάσουν δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια για να κυρωθεί αυτή
η Σύµβαση και υπ’ αυτή την έννοια θεωρώ ότι είναι θετική η νο-
µοθετική πρωτοβουλία για να έρθει σήµερα αυτό το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο. 

Βεβαίως, µαζί µε την κύρωση αυτή µεταφέρεται στην ελληνική
νοµοθεσία και η οδηγία 40/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
για τις επιθέσεις εναντίον των πληροφοριακών συστηµάτων.
Είναι πολύ σηµαντική η ρύθµιση αυτή, που περιλαµβάνεται στην
οδηγία, και ουσιαστικά µετά την ψήφιση του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου θα έχει και η Ελλάδα το σύγχρονο οπλοστάσιο, που
απαιτείται, ώστε να αποκρούονται µε ποινικά µέσα οι επιθέσεις
εναντίον των πληροφοριακών συστηµάτων. 

Τα πληροφοριακά συστήµατα είναι γνωστό ότι αποτελούν ζω-
τικής σηµασίας υποδοµές, που µάλιστα σε πολύ ευαίσθητους το-
µείς, όπως είναι η υγεία, όπως είναι η εθνική άµυνα, όπως είναι
η δηµόσια διοίκηση, όπως είναι η δηµόσια τάξη, έχουν αποτελέ-
σει τη βάση επί της οποίας οικοδοµείται συστηµατικά επικοινωνία
µεταξύ των µελών-κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε πολύ
µεγάλο βαθµό η πορεία προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση από
µία άποψη είναι και µία υπόθεση αλληλεπίδρασης µεταξύ πλη-
ροφοριακών συστηµάτων.

Υπό αυτή την έννοια, θεωρούµε, ότι επίσης µε θετικό τρόπο
εισάγεται σήµερα το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Αυτές είναι οι βασικές, οι ουσιαστικές, οι πιο χαρακτηριστικές
πλευρές –άλλωστε, προκύπτει αυτό και από τον τίτλο του νοµο-
σχεδίου- που αφορούν το υπό συζήτηση νοµοθετικό κείµενο. 

Πλην, όµως, δεν θα παραλείψω, κύριε Υπουργέ, να επισηµάνω
και κατά κάποιον τρόπο -στην έκταση που µπορώ- να καυτη-
ριάσω τον τρόπο µε τον οποίον επανειληµµένως η Κυβέρνηση
σε διαδικασίες όπως είναι η κύρωση διεθνών συµβάσεων ή η µε-
ταφορά τέτοιου είδους κειµένων που έρχονται από τη Ευρω-
παϊκή Ένωση και αφορούν οδηγίες ή αποφάσεις-πλαίσιο, εν-
σωµατώνει ή προσθέτει και µία σειρά διατάξεις που, ουσιαστικά,
αλλοιώνουν και δηµιουργούν προβλήµατα σε εµάς. Διότι µε αυτό
τον τρόπο ουσιαστικά αποδυναµώνεται η αρχή, δηλαδή, η αιτιο-
λογία αυτής της νοµοθέτησης, που, όπως προείπα, αποτελεί και
υποχρέωση της ελληνικής πολιτείας, αλλά και νεωτερισµό και εκ-
συγχρονισµό της ποινικής νοµοθεσίας, γιατί καλύπτεται ένα
κενό, η ύπαρξη του οποίου είχε γίνει αισθητή τα δεκαπέντε τε-
λευταία χρόνια εν όψει, µάλιστα, και της αλµατώδους εξέλιξης
που συµβαίνει να υπάρχει συνεχώς και αδιαλείπτως στον ψη-
φιακό κόσµο. Ο ψηφιακός κόσµος εξελίσσεται σε έναν παράλ-
ληλο κόσµο, σε έναν κόσµο που αντικρυστά µε τον κόσµο των
πραγµατικών φαινοµένων, της καθηµερινής ζωής, δηµιουργεί
ένα είδωλο, µέσα από το οποίο, ουσιαστικά, δηµιουργείται µία
κοινωνία πληροφορίας, µία κοινωνία πολιτισµού, µια κοινωνία
που στηρίζεται πιο πολύ στην αµεσότητα όχι της φυσικής επα-
φής, αλλά της επικοινωνιακής επαφής. 

Με αυτή, λοιπόν, την έννοια επανέρχοµαι και λέω ότι δεν είναι
πράγµατι ορθό από πλευράς νοµοθετήσεως, σε αυτή τη συγκε-
κριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία να έχουν συνδεθεί, να έχουν
«κρεµαστεί» -κατά τη φράση που χρησιµοποιούµε- και µία σειρά
διατάξεις, οι οποίες είναι άσχετες. 

Παρόλα αυτά, είµαστε υποχρεωµένοι να αναφερθούµε στην
επί της αρχής συζήτηση του νοµοσχεδίου σε κάποιες από αυτές,
οι οποίες έχουν τόσο ξεχωριστό χαρακτήρα, που ουσιαστικά
φτάνουν µέχρι του σηµείου να αλλοιώνουν ή να δηµιουργούν
προβλήµατα κατανόησης της βασικής νοµοθετικής αρχής, για
την οποία σήµερα εισάγεται το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Βασική είναι η περίπτωση των άρθρων 8 και 9, όπου έχουµε
επαναφορά µιας σειράς διατάξεων, µε τις οποίες εισάγεται πα-
ραγραφή και παύση της ποινικής δίωξης για µία σειρά αδικηµά-
των. Ουσιαστικά, δηλαδή, αµνηστεύονται µια σειρά αδικήµατα,
τα οποία ναι µεν κατά τη συζήτηση στην επιτροπή είχατε πει ότι
είναι ήσσονος σηµασίας, πλην, όµως, δεν µπορεί να θεωρείται
ότι είναι ήσσονος σηµασίας ένα πληµµέληµα, για το οποίο ο νο-
µοθέτης προβλέπει ποινή φυλάκισης δύο ετών. 

Πέρα, όµως, από αυτό και σε προσθήκη όλων αυτών -µε τη
διάταξη του άρθρου 9, όπου εκεί επίσης επανέρχεται η γνωστή
σε όλους παραγραφή των ποινών και η µη εκτέλεσή τους, αυτών
οι οποίες έχουν ένα συγκεκριµένα εύρος- όπως αναφέραµε και
ισχυριστήκαµε στην επιτροπή, αυτός ο τρόπος αποσυµφόρησης
της δουλειάς που έχει σωρευθεί στα δικαστήρια και στις εισαγ-
γελίες και της αποσυµφόρησης των φυλακών πρέπει να σταµα-
τήσει. 
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Η υπόθεση που προσπαθεί η συγκεκριµένη διάταξη είτε µε τη
µορφή του άρθρου 8 είτε µε τη µορφή του άρθρου 9 να θερα-
πεύσει, να ρυθµίσει, θεωρούµε ότι είναι ανεπιτυχώς επιλεγµένη
µε τον τρόπο αυτό. 

Γιατί; Διότι εδώ και είκοσι χρόνια η πολιτεία δεν κάνει τίποτε
άλλο από το να φέρνει τακτικά τέτοιου είδους διατάξεις, που ου-
σιαστικά προσβάλλουν βασικά ανθρώπινα δικαιώµατα, όπως, πα-
ραδείγµατος χάριν, το δικαίωµα που κατοχυρώνεται στο άρθρο
20, παράγραφος 2 του Συντάγµατος και αφορά την παροχή δι-
καστικής προστασίας. 

Η πολιτεία είναι υποχρεωµένη να παρέχει δικαστική προστα-
σία. Αυτή η δικαστική προστασία πρέπει να είναι αποτελεσµα-
τική, δηλαδή να ξεκινάει από ένα ορισµένο σηµείο, που στη
συγκεκριµένη περίπτωση έχει να κάνει µε την υποβολή µιας έγ-
κλησης και να φτάνει σε ένα συγκεκριµένο αποτέλεσµα, δηλαδή
σε µία αµετάκλητη δικαστική απόφαση η οποία εκτός του ότι
πρέπει να εκδοθεί σε εύλογο χρόνο, θα πρέπει επιπλέον και να
εκτελεστεί.

Άρα εδώ υπό το πρόσχηµα της ικανοποίησης ενός συµφέρον-
τος που θεωρώ ότι αυθαίρετα η πολιτεία το έχει εκτιµήσει ως
υπέρτερης σηµασίας σε σχέση µε την ικανοποίηση και την κατο-
χύρωση του ανθρωπίνου δικαιώµατος, του ατοµικού δικαιώµατος
για παροχή προστασίας, δηµιουργείται αυτού του είδους η ανω-
µαλία για την οποία κανένας µέχρι σήµερα δεν έχει ασχοληθεί
µε τρόπο συστηµατικό στο πλαίσιο αυτού τουλάχιστον που προ-
κύπτει από την απλή ανάγνωση των αποφάσεων που έχουν εκ-
δοθεί από το Δικαστήριο των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του
Στρασβούργου εναντίον της Ελλάδας σε παράπονα που έχουν
κατατεθεί για υπερβολική καθυστέρηση στον τρόπο µε τον οποίο
κινείται η ελληνική δικαιοσύνη.

Εκεί όπως είναι -την αναφέρω- η υπόθεση Μιχελιδάκη κατά
του ελληνικού δηµοσίου, έχει πλέον κατά τρόπο σαφή, συγκε-
κριµένο και αναντίρρητο υπάρξει η κρίση του Δικαστηρίου των
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του Στρασβούργου ότι η καθυστέρηση
στην έκδοση των αποφάσεων για τα ελληνικά δικαστήρια αποτε-
λεί συστηµική ανεπάρκεια του δικαστικού συστήµατος. 

Έτσι, λοιπόν, δεν µπορούµε µονίµως συµπτωµατικά να φέρ-
νουµε οποιαδήποτε µέτρα που προσωρινά µεν δίνουν µια ανα-
κούφιση στο σύστηµα, δεν λύνουν, όµως, το πρόβληµα το οποίο
θα πρέπει να αντιµετωπιστεί µέσα σε µία συνολική αντιµετώπιση
του όλου τρόπου µε τον οποίο απονέµεται η δικαιοσύνη στην Ελ-
λάδα και όπου εκεί θα πρέπει ένα ένα τα στοιχεία που συναπαρ-
τίζουν αυτό το σύστηµα να επαναξιολογηθούν και να εκσυγ-
χρονιστούν µε προσαρµογές που πρέπει να γίνουν υπό το φως
των συγχρόνων αντιλήψεων που επικρατούν και στις χώρες της
Ευρώπης και στις χώρες τις µη Ηπειρωτικής Ευρώπης, τις αγ-
γλοσαξονικές.

Είναι, λοιπόν, για µας δεδοµένο ότι αυτή τη συγκεκριµένη ρύθ-
µιση δεν πρόκειται να την υποστηρίξουµε.

Επίσης, δεν θα υποστηρίξουµε και τη διάταξη του άρθρου 15,
η οποία παρατείνει τα αποτελέσµατα του ν.4322/2015, µε τον
οποίο για µια σειρά καταδίκους υπήρξε µία προνοµιακή µεταχεί-
ριση και ουσιαστικά διατάχθηκε η αποφυλάκισή τους κάτω από
όρους που έχουν δηµιουργήσει προβλήµατα στην κοινωνική συµ-
βίωση, αφού πολλοί από αυτούς έχουν υποτροπιάσει. 

Με αυτόν τον τρόπο καταδεικνύεται, επίσης, ότι και στο σω-
φρονιστικό σύστηµα υπάρχουν συστηµικές ανεπάρκειες, γιατί
αποδεικνύεται εξ αυτού του λόγου πως ούτε ο σωφρονισµός
ούτε η επανένταξη εξυπηρετούνται και ικανοποιούνται αποτελε-
σµατικά από το υπάρχον σωφρονιστικό σύστηµα.

Με αυτόν τον τρόπο, όµως, µε τη συγκεκριµένη ρύθµιση του
άρθρου 15, εισάγεται και µια πρωτόγνωρη -νοµίζω δεν υπάρχει
στο παρελθόν όµοια- διάταξη. Αυτή µε την οποία προγραµµατί-
ζει, ουσιαστικά, ότι τα αποτελέσµατα αυτού του ευεργετικού για
τους καταδίκους νόµου -και µάλιστα καταδίκους για κακουργή-
µατα- θα ισχύσει µέχρι τέλη Απριλίου 2017. Αυτό δεν έχει ξανα-
γίνει. 

Ουσιαστικά µε αυτόν τον τρόπο προγραµµατίζεται ή τουλάχι-
στον καλούνται αυτοί που είναι καταδικασµένοι για πολλά και σο-
βαρά αδικήµατα, να προγραµµατίσουν τη συµπεριφορά τους
µέσα στη φυλακή και µε τα δίκτυα που πολλοί από αυτούς δια-

θέτουν, να έχουν τουλάχιστον µέχρι τότε εξασφαλίσει και έναν
ευεργετικό υπολογισµό της ποινής τους για να απολαύσουν
αυτού του προνοµίου.

Θεωρούµε ότι είναι ανεπιτυχής, τουλάχιστον, η συγκεκριµένη
ρύθµιση και γι’ αυτό δεν την υποστηρίζουµε. 

Θα θέλαµε, λοιπόν -γιατί ως ακαδηµαϊκός δάσκαλος και ως
Υπουργός που έχετε επιδείξει τουλάχιστον απέναντι στον κοινο-
βουλευτικό διάλογο και ευπρέπεια και ήθος και σεβασµό- επί των
ηµερών σας στο Υπουργείο και για τα δύο θέµατα που προανέ-
φερα, να γίνει µια προσπάθεια συστηµατικής επαναθεµελίωσης
και αποτελεσµατικής ρύθµισης των ζητηµάτων αυτών, τα οποία
ουσιαστικά θεωρώ ότι αποτελούν και τις χρόνιες ανεπάρκειες και
αγκυλώσεις που έχει τόσο το δικαστικό όσο και το σωφρονιστικό
µας σύστηµα. 

Ο συνάδελφος της Πλειοψηφίας που εισηγήθηκε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, έκανε προηγουµένως αναφορά στη διάταξη
του άρθρου 20. Με το άρθρο 20 παρέχεται ουσιαστικά ασυλία
σε µία σειρά από εµπειρογνώµονες και συµβούλους που υπηρε-
τούν στο υπερταµείο, όπου εδώ -το επαναλαµβάνω ακόµα µία
φορά- εισάγεται µία διάταξη κατά το πρότυπο εκείνης που αφο-
ρούσε τον καθορισµό του τι σηµαίνει «απιστία» σε ένα παλαι-
ότερο νοµοθέτηµα της προηγούµενης κυβέρνησης.

Η περιγραφή αυτής της ασυλίας γίνεται κατά τέτοιο τρόπο,
ώστε να έχουµε µία ταυτολογία. Δηλαδή, λέει η συγκεκριµένη
διάταξη του άρθρου 20, όπως και εκείνη του άρθρου 78 του
ν.4146 -εάν δεν απατώµαι- ότι δεν διώκονται ποινικά όσοι από
αυτούς τους εµπειρογνώµονες παρέχουν γνωµοδοτήσεις, τη-
ρώντας τους κανόνες που διέπουν ουσιαστικά τη νοµιµότητα του
συγκεκριµένου εγχειρήµατος, που κάθε φορά αποτελεί περιεχό-
µενό του η γνωµοδότηση που δίνουν, και υπό τον όρο ότι µία τέ-
τοια γνωµοδότηση έχει τύχει θετικής έγκρισης από το Ελεγκτικό
Συνέδριο. 

Τώρα, βέβαια, το πώς µπλέκεται το Ελεγκτικό Συνέδριο σε
γνωµοδοτήσεις, προσωπικά δεν το έχω καταλάβει. Ενδεχοµένως,
κάποιοι να ήθελαν µε αυτόν τον τρόπο να εισαγάγουν µία πρω-
τόλεια ή προσχηµατική έστω µορφή δικαστικής κρίσης, ώστε να
γίνεται πιο «εύπεπτη» αυτή η ασυλία. 

Όµως, επί του σηµείου αυτού, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να
δούµε όλοι τις πολύ ορθές επισηµάνσεις που κάνει η Επιστηµο-
νική Επιτροπή της Βουλής, η οποία πράγµατι συµπορεύεται µε
αυτήν την άποψη που ανέπτυξα. 

Κατά τα άλλα, τελειώνοντας, θα ήθελα να εξάρω τον τρόπο µε
τον οποίο συνεργαστήκαµε στις εργασίες της Διαρκούς Επιτρο-
πής και να πω ότι µελετήσατε αρκετά από τα ζητήµατα που σας
θέσαµε και µε συγκεκριµένες τροποποιήσεις και νοµοτεχνικές
µεταβολές ανταποκριθήκατε πλήρως σε αυτό το επίπεδο και το
δηµοκρατικό ήθος του διαλόγου που πρέπει να διέπει τον κοινο-
βουλευτικό βίο, κυρίως στις επιτροπές και σε αυτή την Αίθουσα
της Ολοµέλειας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Τζαβάρα. 

Ο κ. Γερµενής, ειδικός αγορητής του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή, έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Η προσπάθεια των οργάνων της παγ-
κοσµιοποίησης να διαλύσουν τα έθνη-κράτη και να αντικαταστή-
σουν τις εθνικά οµοιογενείς κοινωνίες µε πολυπολιτισµικά κατα-
σκευάσµατα, είναι γνωστό ότι εξυπηρετείται από τον υπερεθνικό
οργανισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο οποίος, δυστυχώς, έχει
απωλέσει τον θεσµικό του ρόλο και έχει σαν κύριο σκοπό την κα-
ταστροφή των ευρωπαϊκών εθνών και την παγίωση της παγκό-
σµιας κυβερνήσεως.

Μισεί κάθε τι το εθνικό και στοχεύει στη µετατροπή της Ευρώ-
πης σε ένα συνονθύλευµα ανθρώπων, απαλλαγµένων από κάθε
εθνικό και φυλετικό χαρακτηριστικό. 

Σκοπεύουν στη µετάλλαξη των γηγενών Ευρωπαίων σε όντα
άβουλα, απλούς καταναλωτές των αγορών, υπηρέτες του διε-
θνούς κεφαλαίου, υποχείρια ανίκανα να αντισταθούν στις αντε-
θνικές πολιτικές των Βρυξελλών. 

Αντιλαµβάνονται ότι ο εθνικισµός αποτελεί τη µοναδική ιδεο-

13622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λογία η οποία µπορεί να σταθεί φραγµός στην παγκοσµιοποίηση,
ικανή να αφυπνίσει τους ευρωπαϊκούς λαούς ώστε να προστα-
τέψουν και να διαφυλάξουν την εθνική τους ταυτότητα, την κλη-
ρονοµιά τους. 

Βέβαια, για τον λόγο αυτόν επιχειρούν να δαιµονοποιήσουν
τον εθνικισµό επικαλούµενοι τον ρατσισµό -όρος ο οποίος πλέον
αποδίδεται σε οποιαδήποτε εθνική και πατριωτική ενέργεια,
πράξη ή λόγο- προκειµένου να ενοχοποιηθεί και να στοχοποιηθεί
κάθε φωνή εθνικής αντίστασης εντός των ευρωπαϊκών κρατών. 

Βλέποντας, όµως, οι υποστηρικτές της παγκοσµιοποίησης και
του διεθνισµού ότι οι συνειδήσεις των Ευρωπαίων πολιτών πλέον
εξεγείρονται υπέρ των εθνικών αρχών, ιδανικών και παραδό-
σεων, µε αποτέλεσµα τα εθνικιστικά κινήµατα ανά την Ευρώπη
να γιγαντώνονται, επιχειρούν απροκάλυπτα την ποινικοποίηση
του εθνικισµού, µε το πρόσχηµα της καταπολέµησης του ρατσι-
σµού και της ξενοφοβίας. 

Αντιλαµβανόµενοι, επίσης, ότι το διαδίκτυο αποτελεί πρόσ-
φορο µέσο  για τη διάδοση των εθνικιστικών και πατριωτικών
ιδεών στους Ευρωπαίους πολίτες, προσπαθούν να βρουν τρό-
πους ελέγχου των πληροφοριών και περιορισµού της διακινή-
σεως των ιδεών και απόψεων µέσω του διαδικτύου.

Στοχεύουν στον περιορισµό του δικαιώµατος της ελεύθερης
έκφρασης στο διαδίκτυο και στην αποτροπή µε κάθε τρόπο της
ενηµέρωσης, δραστηριοποίησης και εν τέλει της εθνικής αφύ-
πνισης και αντίστασης των ευρωπαϊκών λαών υπέρ των εθνών
τους. 

Στο πλαίσιο αυτής της πολιτικής εντάσσεται και το υπό ψήφιση
σχέδιο νόµου, το οποίο κυρώνει τη Σύµβαση του Συµβουλίου της
Ευρώπης για το έγκληµα στον κυβερνοχώρο και το πρόσθετο
Πρωτόκολλο αυτής, σχετικά µε την ποινικοποίηση πράξεως ρα-
τσιστικής και ξενοφοβικής φύσης που διαπράττονται µέσω συ-
στηµάτων υπολογιστών. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,

κύριοι συνάδελφοι, λίγη ησυχία γιατί δεν ακούγεται ο οµιλητής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κύριε Αθανασίου, εµείς δεν µιλάγαµε

στον οµιλητή σας. Δώστε λίγο σηµασία. Αξίζει να ακούσετε αυτά
που λέω.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Συγγνώµη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Σύµφωνα µε το άρθρο 2 του Πρωτο-

κόλλου, ρατσιστικό και ξενοφοβικό υλικό αποτελεί κάθε γραπτό
υλικό, εικόνα ή άλλη έκφραση ιδεών ή θεωριών που υποστηρί-
ζουν, προάγουν ή υποδαυλίζουν το µίσος διάκρισης ή τη βία
κατά κάποιου ατόµου ή οµάδας ατόµων µε βάση τη φυλή, το
χρώµα, την καταγωγή, την εθνική ή την εθνοτική προέλευση, κα-
θώς και τη θρησκεία, εάν αυτή χρησιµοποιείται ως πρόσχηµα για
κάποιον από τους ανωτέρω παράγοντες. Καλούνται τα συµβαλ-
λόµενα µέρη να θεσπίσουν νοµοθετικά και άλλα µέτρα που είναι
απαραίτητα ώστε να καθιερωθεί ως ποινικό αδίκηµα η ακόλουθη
συµπεριφορά, δηλαδή η διανοµή ή η µε άλλο τρόπο διάθεση ρα-
τσιστικού και ξενοφοβικού υλικού στο κοινό µέσω συστήµατος
υπολογιστή. 

Το υπό κύρωση πρόσθετο Πρωτόκολλο αποτελεί περίπτωση
νεκρανάστασης σταλινικών πρακτικών και αντιλήψεων, τις οποίες
οι Ευρωπαίοι ινστρούκτορες της παγκοσµιοποίησης προσάρµο-
σαν στις σύγχρονες συνθήκες, προκειµένου να φιµώσουν µε
κάθε τρόπο τη διάδοση των εθνικών ιδεών. 

Στο όνοµα δήθεν της δηµοκρατίας και της προάσπισης των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων οι χρυσοπληρωµένοι, µε τα χρήµατα των
Ευρωπαίων πολιτών, γραφειοκράτες, υπαλληλίσκοι των Βρυξελ-
λών, σε συνεργασία µε κυβερνήσεις αντεθνικές, οι οποίες δρουν
ως υπηρέτες της νέας τάξης πραγµάτων, ποινικοποιούν την
ελεύθερη έκφραση και διάδοση ιδεών και πληροφοριών. Αδια-
φορούν για το ότι η ελευθερία της έκφρασης προστατεύεται
πολλαπλώς τόσο από το Σύνταγµα των ευρωπαϊκών κρατών, όσο
και από το άρθρο 10 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου. 

Σε εθνικό επίπεδο το πρόσθετο Πρωτόκολλο περί ποινικοποί-
ησης πράξεων ρατσιστικής και ξενοφοβικής φύσης, θεσπίζει για
τους χρήστες του διαδικτύου το ίδιο καθεστώς δίωξης του φρο-
νήµατος και περιορισµού του δικαιώµατος λόγου και ελεύθερης

έκφρασης που επέβαλε ο περίφηµος αντιρατσιστικός νόµος
4285/2014.

Όλα αυτά σε µία απέλπιδα προσπάθεια όλων των πολιτικών
δυνάµεων του λεγόµενου «συνταγµατικού τόξου» να ανακόψουν
τη ραγδαία άνοδο της Χρυσής Αυγής και τη συνεχώς αυξανόµε-
νης επιρροής του ελληνικού εθνικιστικού κινήµατος στην ελλη-
νική κοινωνία. 

Πρόκειται για τον ορισµό της πολιτικής υποκρισίας. Οι φιλε-
λεύθεροι, δηµοκράτες αστοί, σε συνεργασία και σύµπνοια µε τα
σταλινικής προέλευσης αποµεινάρια της µαρξιστικής Αριστεράς,
υποτίθεται ότι εναντιώνονται στη διάδοση του µίσους ή των δια-
κρίσεων κατά των συνανθρώπων µας. 

Είναι, όµως, οι ίδιοι που πολεµούν µε λύσσα το οτιδήποτε εθ-
νικό, που στοχοποιούν τους φορείς των εθνικιστικών ιδεών σε
συλλογικό ή σε ατοµικό επίπεδο, που επιβάλλουν διακρίσεις εις
βάρος των λαών τους, προωθώντας την κατάργηση των εθνικών
κοινωνιών και ενθαρρύνοντας την εισβολή εκατοµµυρίων αλλό-
φυλων και αλλόθρησκων λαθροµεταναστών στα ευρωπαϊκά
κράτη.

Ειδικότερα στην Ελλάδα, οι εκφραστές αυτής της νοσηρής νο-
οτροπίας πρωταγωνιστούν στη διάδοση του µίσους και των δια-
κρίσεων όταν µε κάθε τους λόγο στοχοποιούν, απειλούν,
υβρίζουν και συκοφαντούν τους Έλληνες εθνικιστές, χωρίς να
λογοδοτούν για τις πράξεις τους, οι οποίες έχουν προφανώς ρα-
τσιστικά χαρακτηριστικά, ενώ ταυτόχρονα αποτελούν και ποινικά
αδικήµατα κατά την ισχύουσα νοµοθεσία. Διότι στην Ελλάδα το
µοναδικό είδος ρατσισµού που υπάρχει είναι αυτό που στρέφεται
κατά των Ελλήνων.

Υφίστανται όντως διακρίσεις κατά πολιτών µε κριτήριο την
εθνική τους καταγωγή ή τη θρησκεία τους. Αυτός είναι ο ρατσι-
σµός που όχι µόνο δεν αποδοκιµάζεται, αλλά, αντίθετα, ενθαρ-
ρύνεται από το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων του «συνταγ-
µατικού τόξου». Σε ένα κράτος το οποίο µπορεί να δηµιουργεί
κέντρα φιλοξενίας λαθροµεταναστών σε όλη την επικράτεια χω-
ρητικότητας δεκάδων χιλιάδων θέσεων, αδιαφορώντας για τη
δηµόσια ασφάλεια και υγεία στις τοπικές κοινωνίες, ενώ την ίδια
στιγµή αρνείται να φροντίσει χιλιάδες Έλληνες άστεγους, οι
οποίοι περιφέρονται στους δρόµους και στις πλατείες των αστι-
κών κέντρων, τραγικό αποτέλεσµα της πολιτικής των µνηµονίων
τις οποίες υπηρετούν όλες οι δυνάµεις του Κοινοβουλίου, πλην
της Χρυσής Αυγής. 

Αλήθεια, ποιος µπορεί να κρίνει µε σύνεση ποια θεωρείται ξε-
νοφοβική και ρατσιστική πράξη, όταν αυτή τελείται στο διαδί-
κτυο; Με ποια κριτήρια, σε τελική ανάλυση, µπορεί ο καθένας να
οριοθετήσει την ελευθερία έκφρασης του κάθε ανθρώπου;

Το άρθρο 2 του Πρωτοκόλλου ορίζει ότι κάθε είδους έγγραφο
υλικό, κείµενο, βιβλία, περιοδικά, δηλώσεις, µηνύµατα, εικόνες,
αναπαραστάσεις, φωτογραφίες και σχέδια, καθώς και οποιοδή-
ποτε είδος ανάπτυξης ιδεών ή θεωριών ρατσιστικής ή ξενοφοβι-
κής φύσης, είναι δυνατόν να οριστούν ως ρατσιστικό και ξενο-
φοβικό υλικό. 

Σύµφωνα µε τη λογική, η διατύπωση που περιέχεται στην αι-
τιολογική έκθεση είναι καθαρά υποκειµενική. Δεν ορίζει µε σα-
φήνεια τι είναι ρατσιστικό και τι είναι ξενοφοβικό. 

Ποια είναι η σκοπιµότητα αυτής της ασάφειας; Θα πρόκειται,
µάλλον, για τη συνηθισµένη πλέον ασάφεια που χαρακτηρίζει
αυτή τη µαύρη περίοδο που διανύουµε, όπου το άσπρο γίνεται
µαύρο και η παράνοια µετατρέπεται σε λογική.

Αφενός, λοιπόν, η ελευθερία έκφρασης αποτελεί βασικό συ-
στατικό της δηµοκρατικής κοινωνίας και αφετέρου αυτή καθίστα-
ται έρµαιο των ορέξεων των θεµελιωτών της νέας εποχής. 

Μην φέρνετε ως επιχείρηµα την ύπαρξη της Ευρωπαϊκής Σύµ-
βασης για την προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου και τις
προβλέψεις της σχετικά µε την κατοχύρωση της ελευθερίας έκ-
φρασης και λοιπών δικαιωµάτων, γιατί ως τρίτο πολιτικό κόµµα
είµαστε αποκλεισµένοι και έχουµε φιµωθεί από όλα τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης και το ραδιόφωνο. 

Το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου προβλέπει, επίσης, την κύρωση
της Σύµβασης για το έγκληµα στον κυβερνοχώρο, η οποία υπε-
γράφη στη Βουδαπέστη από τα Ευρωπαϊκά κράτη το 2001. 

Παρά το γεγονός ότι ήδη έχουν περάσει δεκαπέντε χρόνια από
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τη σύναψή της, και άρα, εκ των πραγµάτων, η συγκεκριµένη σύµ-
βαση έχει ξεπεραστεί λόγω των ραγδαίων εξελίξεων στον χώρο
της διαδικτυακής τεχνολογίας, η διατύπωση γενικών αρχών, ορι-
σµών και διαπιστώσεων δεν αρκεί για να αποτραπεί η διάπραξη
βαρέων παραβατικών συµπεριφορών µέσω διαδικτύου.

Απαιτείται η ύπαρξη εθνικής νοµοθεσίας ικανής τόσο να απο-
τρέψει απεχθή εγκλήµατα, όπως η παιδική πορνογραφία, όσο και
να καταστείλει τη χρησιµοποίηση του διαδικτύου για τη διευκό-
λυνση και την προπαρασκευή κάθε είδους σεξουαλικών εγκλη-
µάτων ιδίως σε βάρος ανηλίκων. 

Απαιτείται, επίσης, οι δυνατότητες που προσφέρει το διαδί-
κτυο να αξιοποιηθούν τόσο από την πολιτεία όσο και από τους
υπόλοιπους θεσµούς και φορείς της ελληνικής κοινωνίας, προ-
κειµένου να προβάλλονται αρχές, αξίες, πρότυπα και ιδανικά
στους πολίτες, και ιδίως τους νέους, ικανά να διαµορφώσουν
προσωπικότητες µε ήθος, µε συνείδηση και αρχές. 

Ταυτόχρονα, είναι επιτακτική ανάγκη να µπουν στο περιθώριο
οποιεσδήποτε αρρωστηµένες αντιλήψεις προβάλλονται κατά
κόρον στις ηµέρες µας ως παράδειγµα προς µίµηση, οι οποίες
καταστρέφουν τις νεανικές ψυχές στο όνοµα µιας εκφυλισµένης
από ιδεοληψίες προόδου.

Έχοντας, όµως, γνώση ότι το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου πρό-
κειται να υπερψηφιστεί από τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάµεις,
στην προσπάθειά τους να περιορίσουν την εξάπλωση των εθνι-
κιστικών ιδεών στην ελληνική κοινωνία, καταθέτουµε συγκεκρι-
µένες προτάσεις σχετικά µε το έγκληµα στον κυβερνοχώρο και
την ποινικοποίηση πράξεων ανθελληνικής και αντεθνικής φύσης,
θέτοντας τους πάντες προ των ευθυνών τους. 

Προτείνουµε την αυστηροποίηση της ποινικής νοµοθεσίας,
όσον αφορά τα εγκλήµατα σεξουαλικής φύσεως κατά ανηλίκων,
είτε τελούνται µέσω διαδικτύου –παιδική πορνογραφία- είτε όχι
–παιδεραστία, παιδοφιλία. Θα πρέπει να αντιµετωπίζονται στο
σύνολό τους ως κακουργήµατα και οι δράστες να προφυλακί-
ζονται σε κάθε περίπτωση.

Προτείνουµε την άµεση επέµβαση της υπηρεσίας δίωξης ηλε-
κτρονικού εγκλήµατος σε περιπτώσεις διαδικτυακών απειλών
κατά ζωής Ελλήνων πολιτών και άµεση επέµβαση όταν υποστη-
ρίζονται τροµοκρατικές ενέργειες εγκληµατικών οργανώσεων
στο διαδίκτυο. 

Προτείνουµε την ποινικοποίηση διαδικτυακών αντεθνικών, αν-
θελληνικών και πάσης φύσεως δραστηριοτήτων ενάντια στα
εθνικά συµφέροντα, κυρώσεις για όποιο µέσο διαδικτύου αµφι-
σβητήσει τις γενοκτονίες που έχει υποστεί ο ελληνισµός από
τους Τούρκους, ιδίως δε τη γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου,
και αξιοποίηση των δυνατοτήτων που προσφέρει το διαδίκτυο
από τους φορείς εκπαίδευσης, ώστε να προβληθούν, ειδικότερα
προς τη νεολαία, ως πρότυπα οι αρχές, οι αξίες και τα ιδανικά
που είναι συνυφασµένα µε τον ελληνισµό, την παράδοση, τα πα-
τροπαράδοτα ήθη και έθιµα της πατρίδος µας.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να κάνω έναν σχολιασµό σε δύο-τρία
άρθρα που πραγµατικά µας έκαναν µεγάλη εντύπωση, όπως για
παράδειγµα το άρθρο 3 που ρυθµίζει θέµατα την άρση του απορ-
ρήτου στις επικοινωνίες και επεκτείνεται ο κατάλογος των εγκλη-
µατιών.

Θέλω εδώ να σας θυµίσω ότι παράδειγµα αυτής της παραδι-
καστικής σκευωρίας που είχε στηθεί σε βάρος της Χρυσής
Αυγής είναι οι τηλεφωνικές συνοµιλίες δικών µας Βουλευτών οι
οποίες είχαν αναπαραχθεί από εφηµερίδες και κανάλια, χωρίς
να έχει γίνει πρώτα άρση του απορρήτου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρησιµοποιήσω τη δευτερολογία µου. Δεν θα κάνω δευτε-
ρολογία. Τρία λεπτά ακόµη.

Μάλιστα, αν ήταν να γίνει το άνοιγµα του απορρήτου των επι-
κοινωνιών, καλό θα ήταν να ανοίξουν τα τηλέφωνα του προηγού-
µενου Πρωθυπουργού Αντώνη Σαµαρά, όταν ο στενός του
συνεργάτης ο Μπαλτάκος στο ηχητικό απόσπασµα µιλά ξεκά-
θαρα για χειραγώγηση δικαστών.

Ένα άρθρο που πάλι µας κάνει µεγάλη εντύπωση είναι το άρ-
θρο 4, µε το οποίο θεσπίζονται διοικητικές κυρώσεις σε βάρος
νοµικών προσώπων για συγκεκριµένα ποινικά αδικήµατα, τα

οποία προβλέπονται στο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου τελούµενα
από φυσικό πρόσωπο προς όφελος ή για λογαριασµό αυτών.
Λέει παρακάτω ότι η εν λόγω κύρωση επιβάλλεται από απόφαση
του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων.

Εδώ πρόκειται για κραυγαλέα περίπτωση επέµβασης του
Υπουργού στην εκτελεστική εξουσία και στη νοµοθετική, µε τον
Υπουργό να ανάγεται στην ουσία σε δικαστή, αποκτώντας δικα-
στικές αρµοδιότητες, υποκαθιστώντας τους φυσικούς δικαστές
και µάλιστα, έχοντας την αρµοδιότητα να επιβάλλει πρόστιµα
εξοντωτικά. 

Το άλλο άρθρο, που προανάφεραν και άλλοι από αυτό εδώ το
Βήµα, είναι το άρθρο 20, για την εταιρεία του υπερταµείου απο-
κρατικοποιήσεως και διαχείρισης περιουσίας, το λεγόµενο «Ελ-
ληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας ΑΕ». Ουσιαστικά
εδώ πέρα τι κάνετε; Ανοίγετε µία κερκόπορτα διάπραξης αυθαι-
ρεσιών και καταχρήσεων και λοιπών εγκληµάτων από κρατικούς
υπαλλήλους, οι οποίοι στελεχώνουν το υπερταµείο αποκρατικο-
ποιήσεων.

Θα έπρεπε να αποτελεί αιτία για θέσπιση αυστηρών ασφαλι-
στικών δικλίδων, ώστε να διασφαλιστεί η νοµιµότητα και να απο-
τραπεί οποιαδήποτε έκνοµη πράξη στη συµπεριφορά των ορ-
γάνων της. Δεν γίνεται δηλαδή αυτοί οι άνθρωποι να γνωµοδο-
τούν, να λένε πράγµατα, να ξεπουλάνε και στο τέλος να µην
έχουν καµµία ποινική ευθύνη αν αυτά που προτείνουν παραπέµ-
πουν σε ποινικές πράξεις. 

Βέβαια, και στην ακρόαση φορέων ο Εκπρόσωπος Τύπου της
Ένωσης των Δικαστών, ο κ. Χαράλαµπος Σεβαστίδης, είπε χα-
ρακτηριστικά ότι είναι παράνοµη και αντισυνταγµατική η επίµαχη
ρύθµιση.

Αυτά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Γερµενή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 29
Ιουλίου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1153/19-7-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λαρίσης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Άννας Βαγενά προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
σχετικά µε την αναγκαιότητα Έκτακτης Ενίσχυσης Θιάσων Νέων
Ηθοποιών.

2. Η µε αριθµό 1144/18-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ανάγκη µέριµνας για
τη ζηµιά που υπέστησαν οι προµηθευτές αγρότες-παραγωγοί
από την πτώχευση της εταιρείας «Μαρινόπουλος».

3. Η µε αριθµό 1134/12-7-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δράµας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Χαράς Κεφαλίδου  προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη διακοπή
της ενίσχυσης στην Οµοσπονδία Κωφών Ελλάδας για δαπάνες
προγραµµάτων διερµηνείας στη νοηµατική γλώσσα.

4. Η µε αριθµό 1157/19-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό  Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αντιµετώπιση
των προβληµάτων των εργαζοµένων της εταιρείας «Καρφούρ -
Μαρινόπουλος».

5. Η µε αριθµό 1139/13-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµ-
µένου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε την επ’ αόριστον αναβολή της
δίκης της «Siemens» λόγω µη µετάφρασης του βουλεύµατος.

6. Η µε αριθµό 1148/18-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή A’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την άµεση από-
συρση τουρκικών στρατιωτικών δυνάµεων από Αιγαίο, Κύπρο και
Νοτιοανατολική Μεσόγειο.
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Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1154/19-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σάµου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δη-
µητρίου Σεβαστάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τις πληρωµές του ΟΠΕΚΕΠΕ, στρεµµατι-
κής ενίσχυσης αµπελώνων έτους 2015.

2. Η µε αριθµό 1147/18-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αναβάθµιση του
Τελωνείου Κήπων και την εκµετάλλευση προοπτικών των ση-
µείων εισόδου-εξόδου στον Έβρο.

3. Η µε αριθµό 1158/19-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, σχετικά µε τις καθυστερήσεις πληρωµής των συµβασι-
ούχων στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού.

4. Η µε αριθµό 1156/19-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Πα-
ναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
την επαναφορά της Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας των Ηθο-
ποιών.

5. Η µε αριθµό 1155/19-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Τρικάλων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αθανασίου (Σάκη) Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε την αναβίωση του άρθρου 44 του ν.3763 (Α80)
µε σκοπό την προώθηση αυτοσύµβασης στη σύνταξη οριστικού
συµβολαίου από προσύµφωνα µεταβίβασης ακινήτων.

6. Η µε αριθµό 1159/19-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό  Εργασίας, Κοινωνικής Ασ-
φάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την εφαρµογή
των Συλλογικών Συµβάσεων Εργασίας για τους εργαζοµένους
στα ξενοδοχεία της χώρας.

7. Η µε αριθµό 1103/8-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χαλκιδικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βαγιωνά προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τον κίν-
δυνο διακοπής της κατασκευής ζωτικής σηµασίας έργων στο
Νοµό Χαλκιδικής.

8. Η µε αριθµό 1072/29-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικο-
λάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε
την κατάσταση που επικρατεί στα «Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα».

9. Η µε αριθµό 914/27-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε τη «δηµιουργία παράνοµων νηπιαγωγείων και οι-
κοτροφείων στην Ξάνθη».

10. Η µε αριθµό 1043/24-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την προαναγγελία τραγικών εξελίξεων
στον τοµέα της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας.

1. Η µε αριθµό 1130/12-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµ-
µένου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,  σχετικά
µε το καλλιτεχνικό πρόγραµµα του Φεστιβάλ Αθηνών 2016 και
τις αντιδράσεις για την παράσταση «4» του Ροντρίγκο Γκαρσία.

12. Η µε αριθµό 1048/27-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε
«την καταστροφική και αχρεώστητη απαίτηση του ΔΕΔΔΗΕ για
πληρωµή υπέρογκου και άδικου προστίµου σε επιχειρήσεις, που
είχαν κλείσει κατά τη διάρκεια της κρίσης και τώρα ζητούν να
ενεργοποιηθούν ξανά». 

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5364/13-5-2016 Ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βα-

σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, σχετικά µε το σχεδιασµό για το αρχαιολογικό Μουσείο Με-
σαράς.

Ο κ. Παπαθεοδώρου, ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, έχει τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα την κύρωση για το κυβερνοέγκληµα και το Πρόσθετο Πρω-
τόκολλο και τη µεταφορά της οδηγίας 2013/40.

Για άλλη µία φορά συζητάµε για ένα νοµοσχέδιο το οποίο πε-
ριέχει ρυθµίσεις που συµπληρώνουν νοµοθετικά κενά του νοµο-
θετικού πλαισίου στην Ελλάδα. Για άλλη µία φορά, λοιπόν, αυτό
το οποίο παρατηρούµε είναι ότι κατά το ήµισυ οι ρυθµίσεις αφο-
ρούν τη συγκεκριµένη κύρωση και οι υπόλοιπες έχουν να κάνουν
είτε µε τη σωφρονιστική πολιτική είτε µε ζητήµατα λειτουργίας
του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Υπηρεσιών του, όπως επίσης
και µια σειρά από τροπολογίες, µερικές από τις οποίες κατατέ-
θηκαν χθες το βράδυ µετά τις 22.00’ και αλλάζουν το περιεχό-
µενο. 

Μιλάµε για µία κύρωση. Θα µπορούσαµε να το είχαµε αποφύ-
γει, ιδιαίτερα δε όταν καθ’ όλη τη διάρκεια των συζητήσεων στην
επιτροπή -οι οποίες ήταν και συναινετικές, ήταν και εποικοδοµη-
τικές, υπήρξε πνεύµα, αν θέλετε, συνεργασίας µεταξύ των κοµ-
µάτων, έτσι ώστε να βγει ένα κείµενο το οποίο να είναι καλύτερο-
τίποτα δεν θα µπορούσε να µας προϊδεάσει ότι και πάλι η Κυβέρ-
νηση -και δεν µιλάω µόνο για το Υπουργείο, γιατί εδώ, κύριε
Υπουργέ, έχουµε και τροπολογίες άλλων Υπουργών-, το Υπουρ-
γείο θα κατέφευγε για άλλη µία φορά σε αυτό το µέσο.

Το λέω αυτό διότι υπάρχει συχνά το ερωτηµατικό εάν θα πρέ-
πει, ψηφίζοντας επί της αρχής, να συνυπολογίσουµε το γεγονός
ότι πλέον τα διάφορα νοµοσχέδια που έρχονται µπορούν να εµ-
περιέχουν τα πάντα σή, καταγγέλλοντας αυτό το γεγονός, να µην
ψηφίσουµε και να προσπαθήσουµε να µπλοκάρουµε ή, εν πάση
περιπτώσει, να καταγγείλουµε αυτήν την πρακτική.

Είναι πολύ σηµαντικό το σηµερινό σχέδιο νόµου, διότι, κατά
την άποψη µας, οι ριζικές αλλαγές που επέφερε η αλµατώδης
και συχνά ανεξέλεγκτη ανάπτυξη του διαδικτύου σε όλο το
φάσµα της κοινωνικής και οικονοµικής ζωής των πολιτών, δηµι-
ούργησαν και τις προϋποθέσεις για την ανάπτυξη της εγκληµα-
τικότητας. Όσο πιο γρήγορα εξελίσσεται η τεχνολογία του
εγκλήµατος, θα πρέπει, κατά την άποψή µας, να εξελίσσεται και
η τεχνολογία αντιµετώπισης του εγκλήµατος.

Οι αξιόποινες πράξεις οι οποίες περιγράφονταν µέχρι τώρα –
και όχι πάντα µε σαφήνεια- ήταν σε πολύ µεγάλο βαθµό µη πα-
ραλληλισµένες, διότι δεν υπάρχουν γενικά αποδεκτοί ορισµοί
ούτε στη διεθνή ούτε στην ελληνική νοµοθεσία ή νοµολογία ούτε
καν στη βιβλιογραφία. Έχουµε ποικίλες ιδιαιτερότητες ως προς
τον τρόπο τέλεσης, αλλά και ως προς την αναγνώριση από τον
ποινικό νοµοθέτη των πράξεων αυτών.

Ο ορισµός που δόθηκε από τον ΟΟΣΑ το 1983 αναφέρει πως
ως ηλεκτρονικό έγκληµα θεωρούνται οι αξιόποινες εγκληµατικές
πράξεις που τελούνται µε τη χρήση ηλεκτρονικών υπολογιστών
και συστηµάτων επεξεργασίας δεδοµένων και τιµωρούνται µε
συγκεκριµένες ποινές. Ανάλογα µε τον τρόπο τέλεσης διαχωρί-
ζονται σε εγκλήµατα τελούµενα µε τη χρήση ηλεκτρονικών υπο-
λογιστών και σε κυβερνοεγκλήµατα, εάν τελέστηκαν µέσω του
διαδικτύου.

Εποµένως, διαπιστώνουµε ότι το κυβερνοέγκληµα αποτελεί
µία ειδικότερη µορφή του ηλεκτρονικού εγκλήµατος, µέσα από
την ειδική βέβαια µορφή που περιγράφει ο Ποινικός Κώδικας στο
άρθρο 14 στον ορισµό του εγκλήµατος.

Στο ελληνικό δίκαιο δεν υπήρχε µέχρι σήµερα νοµοθετικό
πλαίσιο που να ρυθµίζει αποκλειστικά την εγκληµατικότητα µέσω
διαδικτύου ή την εγκληµατικότητα του διαδικτύου, όπως αυτό
έχει µέχρι σήµερα συµπεριληφθεί και στη νοµοθεσία του Ηνω-
µένου Βασιλείου, της Γερµανίας, της Γαλλίας, αλλά και µε το Ne-
tAct στις Ηνωµένες Πολιτείες. Βέβαια, υπήρχε ο νόµος του 1988
για τα εγκλήµατα που διαπράττονται µε ηλεκτρονικούς υπολογι-
στές και ο νόµος του 1994 για την οργάνωση και λειτουργία του
τοµέα των τηλεπικοινωνιών και του διαδικτύου. Εποµένως, το νο-
µοθετικό κενό όσον αυτό αφορά το κυβερνοέγκληµα έρχεται να

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13625



καλυφθεί σήµερα µε το νέο πλαίσιο που ρυθµίζει αυτές τις µορ-
φές εγκληµάτων.

Σπεύδω να ξεκαθαρίσω ότι σχετικά µε το πρώτο µέρος των
ρυθµίσεων που αποτελεί και τη βασική ενσωµάτωση της οδηγίας
και την κύρωσή της, εµείς είµαστε θετικοί, διότι θεωρούµε ότι
είναι σε µια προοδευτική κατεύθυνση και ότι είναι σωστό να εν-
τάξουµε αυτό που όλη η Ευρώπη µέχρι σήµερα έχει νοµοθετή-
σει.

Αντίθετα, στο δεύτερο µέρος σχετικά µε τη µεταφορά στο ελ-
ληνικό δίκαιο, υπάρχουν και ρυθµίσεις οι οποίες µας βρίσκουν
αντίθετους. Ξεκινώ από αυτές µε τις οποίες συµφωνούµε. 

Συµφωνούµε µε τις ρυθµίσεις που εισάγονται στον Ποινικό Κώ-
δικα για τη καταπολέµηση του κυβερνοεγκλήµατος. Ειδικότερα,
θεωρούµε ότι είναι σηµαντική η ρύθµιση του άρθρου 348Β για
την αντιµετώπιση της προσέλκυσης παιδιών για γενετήσιους λό-
γους, του 381Α του Ποινικού Κώδικα για τη φθορά δεδοµένων,
καθώς και η ρύθµιση του άρθρου 386Α του Ποινικού Κώδικα για
την απάτη µέσω υπολογιστή. Πρόκειται για εξειδικευµένες µορ-
φές ήδη υπαρχόντων εγκληµάτων.

Συµφωνούµε, επίσης, στο δεύτερο µέρος στο άρθρο 4 µε την
αναγνώριση της οιονεί ποινικής ευθύνης των νοµικών προσώπων
µετά τη νοµοτεχνική βελτίωση την οποία ανέφερε χθες ο Υπουρ-
γός, όπου η διοικητική κύρωση η οποία θα επιβάλλεται στο νο-
µικό πρόσωπο, επειδή υπάρχει ποινική ευθύνη του φυσικού
προσώπου και το οποίο ενήργησε για λογαριασµό του, δεν θα
επιβάλλεται µε απόφαση του Υπουργού, αλλά θα αποτελεί από-
φαση της Ανεξάρτητης Αρχής, της ΑΔΑΕ.

Σ’ αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να τονίσω ότι κατά
τη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή οι προτάσεις ήταν
εποικοδοµητικές και οδήγησαν σε µια συναινετική λύση.

Στο άρθρο 8 ρυθµίζονται ζητήµατα παραγραφής και παύσης
της ποινικής δίωξης, πταισµάτων και πληµµεληµάτων για τα
οποία απειλείται ποινή φυλάκισης µέχρι δύο έτη. Η προσφυγή
σε αυτό το µέτρο έχει ως αποτέλεσµα την αποσυµφόρηση της
δικαστικής ύλης µε τεχνητό τρόπο, αλλά τελικά καταδεικνύει την
ανάγκη -επειδή γίνεται πολλές φορές, εδώ έχουµε µία ad hoc
αποσυµφόρηση- είτε αποποινικοποίησης αδικηµάτων µικρής ποι-
νικής απαξίας ενόψει της µεταρρύθµισης του Ποινικού Κώδικα
είτε διαφορετικής κατεύθυνσης της δικαστικής αντεγκληµατικής
πολιτικής.

Διαφορετικά, θα προσφεύγουµε πάντα σε µέτρα τα οποία είναι
περιορισµένης ισχύος, ενέχουν το στοιχείο της αυθαιρεσίας ή
της πολιτικής απόφασης και στην ουσία δηµιουργούν παράλλη-
λες ρυθµίσεις στον Ποινικό Κώδικα. Μία τέτοια ρύθµιση είναι και
αυτή του άρθρου 9 σχετικά µε τη µη εκτέλεση ποινής υπό όρο
διάρκειας µέχρι έξι µηνών.

Κύριε Υπουργέ, στο σηµείο αυτό -και επειδή συζητήθηκε και
ζητήθηκε από ενώσεις πολιτών- θα σας προτείναµε να εξαιρε-
θούν οι επιβληθείσες ποινές για παραβίαση υποχρέωσης για δια-
τροφή, γιατί η µη εκτέλεσή του -είναι το 358 του Ποινικού Κώ-
δικα- και µη εκτέλεση τέτοιων ποινών, θα µπορούσε να οδηγήσει
σε µία συστηµατική αθέτηση των υποχρεώσεων των δραστών
έναντι των δικαιούχων.

Διαφωνούµε και δεν θα υπερψηφίσουµε το άρθρο 11, γιατί θε-
ωρούµε ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος παρέµβασης τώρα, στη
θητεία και στον τρόπο ανάδειξης των Συµβουλίων των Δικαστη-
ρίων, εφόσον στο άρθρο 12 προβλέπεται η σύνταξη νέου Κώδικα
Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λειτουρ-
γών. 

Επίσης, θεωρούµε σχετικά µε αυτή τη ρύθµιση, κύριε Υπουρ-
γέ, ότι η διαφωνία των Δικαστικών Ενώσεων στη ρύθµιση που
προτείνετε πρέπει να σας προβληµατίσει στον βαθµό που η πα-
ρέµβαση που επιχειρείτε στο άρθρο 11 έχει χαρακτήρα φωτο-
γραφικής ρύθµισης, η οποία µπορεί να προκαλέσει αναστάτωση
στη δικαιοσύνη το επόµενο διάστηµα. Άλλωστε, δεν χρειάζεται
–κατά την άποψή µας- καµµία παρέµβαση στο σηµείο αυτό, είτε
γίνεται τώρα που είναι δύο µήνες, είτε άλλοτε που γινόταν εννέα
µέρες πριν τις αρχαιρεσίες, για έναν λόγο, διότι νοµίζω ότι η δι-
καιοσύνη έχει δικαίωµα να λειτουργεί µε πάγιους κανόνες και να
µην αλλάζουµε µε αυτόν τον τρόπο είτε τις θητείες, είτε τον
τρόπο ανάδειξης των Συµβουλίων. Ούτως ή άλλως, είχαµε από

την αρχή δεσµευθεί, κατά τη συνάντησή µας µε τις δικαστικές
ενώσεις ότι θα υποστηρίξουµε το αίτηµά τους για απόσυρση
αυτής της διάταξης στο βαθµό που και εσείς αναγνωρίζετε στο
άρθρο 12 ότι υπάρχει ήδη διαδικασία συγκρότησης επιτροπής
για την αναθεώρηση του κώδικα δικαστηρίων. 

Επίσης, διαφωνούµε απολύτως µε τη ρύθµιση του άρθρου 13
σχετικά µε τη σύσταση Διεύθυνσης Συντονισµού Φυλακών υπα-
γόµενη στο Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Αυτή η διεύθυνση έχει συναφείς ή αν θέλετε συγκρουόµενες ή
παράλληλες αρµοδιότητες µε τη Γενική Διεύθυνση Σωφρονιστι-
κής Πολιτικής και η λειτουργία της ενέχει τον κίνδυνο σύγκρου-
σης και σύγχυσης αρµοδιοτήτων, ενώ -κατά την άποψή µου- δεν
αποτελεί παρά µόνο ένα εργαλείο πολιτικού ελέγχου και όχι συν-
τονισµού των φυλακών.

Το λέω αυτό γιατί; Εάν πράγµατι θέλαµε να φτιάξουµε ένα
γραφείο, το λέγατε προηγουµένως, διεύθυνση το λέτε σήµερα,
σε απόσταση τριών έως τεσσάρων µηνών, εάν θέλατε πραγµα-
τικά µία διεύθυνση συντονισµού των καταστηµάτων που θα έχει
έναν ουσιαστικό ρόλο στο γεγονός ότι θα πρέπει να κατευνά-
σουνε την αναστάτωση που µπορεί να επικρατήσει ορισµένες
φορές στις φυλακές, γιατί αυτή τη διεύθυνση, η οποία έχει συγ-
κεκριµένο περιεχόµενο, δεν θέλετε να την τοποθετήσετε εντός
του πλαισίου της Γενικής Διεύθυνσης Σωφρονιστικής και Αντεγ-
κληµατικής Πολιτικής, αλλά από την άλλη πλευρά επιλέγετε να
τη θέσετε υπό την εποπτεία και τη διοικητική λειτουργία του γε-
νικού γραµµατέα; Γιατί; Γιατί νοµίζουµε –κατά την άποψή µας-
ότι δεν έχει να κάνει µόνο µε ένα εργαλείο πολιτικού ελέγχου,
αλλά είναι και ένα εργαλείο που χρειάζεται το αντίστοιχο τµήµα
του κ. Λάµπρου στον ΣΥΡΙΖΑ, για να ελέγχει τις φυλακές και να
συντηρεί ένα παράλληλο σύστηµα άσκησης σωφρονιστικής πο-
λιτικής και κοµµατικών διευθετήσεων. Σε αυτό εντάσσονται µία
σειρά από άρθρα που καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε και
φαντάζοµαι ότι θα ψηφίσετε. 

Στο άρθρο 15 έγινε µία προσπάθεια εξεύρεσης κοινού τόπου.
Υπενθυµίζω ότι το άρθρο 15 είναι αυτό το οποίο προβλέπει τις
προϋποθέσεις για την υπό όρο απόλυση κρατουµένων οι οποίοι
έχουν καταδικαστεί είτε σε ποινή µικρότερη των δέκα ετών είτε
σε ποινή µεγαλύτερη των δέκα ετών.

Δεν θα συµφωνήσουµε για τους εξής λόγους, όχι επειδή δεν
καταλαβαίνουµε τις ανάγκες αποσυµφόρησης του σωφρονιστι-
κού πληθυσµού. Δεν θα συµφωνήσουµε, πρώτον, γιατί είχαµε ζη-
τήσει από τον κύριο Υπουργό να εξαιρεθούν όλες οι κακουρ-
γηµατικές πράξεις οι οποίες έχουν ως θύµατα ανηλίκους. Δεν το
είδαµε ακόµα. 

Δεύτερον, δεν θα συµφωνήσουµε γιατί θεωρούµε ότι µία σειρά
από εγκλήµατα θα πρέπει να εξαιρεθούν γιατί έχουν υψηλή ποι-
νική απαξία. 

Τρίτον, δεν θα συµφωνήσουµε ούτως ή άλλως, διότι προβλέ-
πεται να διατηρηθεί η προθεσµία για την υπό όρους απόλυση
µέχρι τον Αύγουστο του 2017, δηλαδή µε τις σηµερινές προϋπο-
θέσεις θα µπορεί να απολαµβάνει του ευεργετικού µέτρου αυτός
ο οποίος θα συµπληρώσει τις προϋποθέσεις, όχι κατά την ψή-
φιση, ούτε κατά τη δηµοσίευση, ούτε τρεις µήνες µετά, αλλά ένα
χρόνο από σήµερα. 

Για ποιον λόγο γίνεται αυτό; Υπάρχει κάποιος λόγος; Υπάρχει,
αν θέλετε, ένας λόγος ο οποίος να επαφίεται σήµερα στις ανάγ-
κες της αντεγκληµατικής πολιτικής για να έχουµε ένα µέτρο το
οποίο θα εφαρµόζεται όχι στο διηνεκές, αλλά προκαταβολικά σε
αυτούς οι οποίοι θα συµπληρώσουν τις προϋποθέσεις το 2017
και µάλιστα τον Αύγουστο και µάλιστα µε νοµοτεχνική βελτίωση
που πέρασε αυτή τη διάταξη από τον Μάρτιο του 2017 στον Αύ-
γουστο του 2017; Κάτι υπάρχει εδώ, είναι προφανές και θα πρέ-
πει να µας το εξηγήσετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας για λίγο. Θα πάρω χρόνο και
από την δευτερολογία µου, αν είναι δυνατόν.

Οµοίως, είµαστε αντίθετοι µε τη ρύθµιση του άρθρου 17. Το
άρθρο 17, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι προβλέπει; Προβλέ-
πει τη δυνατότητα µετάταξης των υπαλλήλων της εξωτερικής
φρουράς των φυλακών ΔΕ σε θέσεις ΠΕ των φυλακών, σε ΠΕ
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εγκληµατολόγου, ΠΕ κοινωνικού λειτουργού, κοινωνιολόγου, ψυ-
χολόγου κ.λπ.. 

Συζητήσαµε κατά την ακρόαση των φορέων µε τους εκπροσώ-
πους των ενώσεων αυτών και τι µας είπαν; Μας είπαν ότι η υπη-
ρεσία τους είναι υποστελεχωµένη. Μας είπαν ότι αυτή τη στιγµή
δεν υπάρχει δυνατότητα να αποδοθούν χιλιάδες ώρες ρεπό και
ηµέρες αδειών στους υπαλλήλους της εξωτερικής φρουράς των
φυλακών. Επειδή, λοιπόν, είναι υποστελεχωµένη αυτή η υπηρε-
σία, εµείς θα δώσουµε τη δυνατότητα να υπάρξει περαιτέρω
αφαίµαξη της συγκεκριµένης υπηρεσίας µε απόφαση Υπουργού
και µε µετατάξεις οι οποίες θα γίνονται επιλεκτικά από υπαλλή-
λους ΔΕ, οι οποίοι έχουν πτυχίο, σε θέσεις ΠΕ των σωφρονιστι-
κών καταστηµάτων; Κατά την άποψή µας είναι µία ρουσφετο-
λογική διάταξη. 

Συζητήσαµε δε και µε εξωτερικούς φρουρούς οι οποίοι δεν
είναι στην οµοσπονδία και ξέρετε τι µας είπαν; Μας είπαν σήµερα
ότι η εξωτερική φρουρά του Κορυδαλλού δεν µπορεί να ανταπε-
ξέλθει στις τρέχουσες ανάγκες της υπηρεσίας, πόσω µάλλον εάν
φύγουν και δέκα, δεκαπέντε άτοµα. Επίσης, µας είπαν ότι και µε
την προοπτική κάποιας µελλοντικής πρόσληψης εκατό υπαλλή-
λων σ’ όλη την Ελλάδα, εάν δείτε πώς αυτό θα διαµοιραστεί στις
φυλακές της χώρας, το πρόβληµα δεν λύνεται. 

Άρα είµαστε αντίθετοι σ’ αυτή τη διάταξη, όπως είµαστε αντί-
θετοι και στη διάταξη την οποία δεν φέρατε τελικά και την οποία
είχαµε συζητήσει για τη δυνατότητα που θα υπάρχει σε εξωτερι-
κούς φρουρούς να αναλαµβάνουν χρέη φύλαξης στα εξωτερικά
θυρωρεία των φυλακών, κάτι το οποίο δεν είδαµε ως νοµοτεχνική
βελτίωση να γίνεται.

Οµοίως, είµαστε αντίθετοι µε τη διαδικασία που έχετε ακολου-
θήσει «δύο µέτρα, δύο σταθµά» για την προβλεπόµενη ποινική
και αστική ασυλία των εµπειρογνωµόνων και µελών άλλων γνω-
µοδοτικών οργάνων του νέου υπερ-Ταµείου. Δεν ξέρουµε αυτό
το οποίο προτείνετε και πραγµατικά είναι ένας προβληµατισµός,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και θα ήθελα τη γνώµη και των
υπολοίπων, τουλάχιστον των νοµικών εξ υµών. 

Κοιτάξτε να δείτε τι προτείνει το Υπουργείο. Εγώ θα έλεγα ότι
µπράβο, εφόσον έχει αναλάβει µια δέσµευση απέναντι στους δα-
νειστές, προβλέπει …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. Ευχαριστώ πολύ.
Προβλέπει την ποινική και αστική ασυλία των εµπειρογνωµό-

νων και µελών άλλων γνωµοδοτικών οργάνων.
Πότε είχατε δίκιο; Όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ως Κυβέρνηση κινούσε την

ποινική δίωξη των µελών του ΤΑΙΠΕΔ για συγκεκριµένες προ-
ηγούµενες ενέργειες ή τώρα που προβλέπετε την ποινική και
αστική ασυλία των συγκεκριµένων; Μία από τις δύο φορές είχατε
άδικο ή µία από τις δύο φορές δεν πρόλαβαν να σας υποδείξουν
τι πρέπει να κάνετε. 

Δεν θεωρούµε ότι είναι παράλογο. Έχετε υποσχεθεί απέναντι
στους δανειστές πάρα πολύ απλά -γιατί από εκεί προήλθε, από
την ποινική δίωξη που ασκήθηκε προηγουµένως- ότι αυτοί οι
οποίοι θα συµµετέχουν στο υπερταµείο δεν θα έχουν καµµία
αστική ευθύνη, καµµία ποινική ευθύνη. Βγείτε και πείτε το, γιατί
µε αυτόν τον τρόπο, ενώ είχατε άλλες ευκαιρίες να το κάνετε,
απλούστατα προσπαθείτε να το κρύψετε πίσω από διατάξεις σω-
φρονιστικού περιεχοµένου.

Για τους λόγους, λοιπόν, που ανέφερα θεωρούµε ότι υπάρ-
χουν διατάξεις, οι οποίες είναι στη σωστή κατεύθυνση και έχουν
να κάνουν µε το κύριο σώµα. Το κύριο σώµα δεν είναι άλλο από
την ενσωµάτωση της Οδηγίας 40/2013. Αυτό το οποίο σας λέµε
είναι ότι επί της αρχής είµαστε θετικοί και µε τις ενστάσεις, τις
οποίες έχουµε αναφέρει επιφυλασσόµεθα για σειρά άρθρων, τα
περισσότερα δε του δεύτερου µέρους.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Παπαθεοδώρου. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, κ. Συντυχάκης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, η Ολοµέλεια καλείται να κυρώσει µε το
παρόν σχέδιο νόµου, τη Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης
για το έγκληµα στον Κυβερνοχώρο και το Πρόσθετο Πρωτό-
κολλο αυτής, που ενσωµατώνει τη σχετική οδηγία του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου 2013/40. Παράλληλα βέβαια, στο ίδιο νοµο-
σχέδιο, η Κυβέρνηση εντάσσει και άσχετες προς τη σύµβαση
διατάξεις, που αφορούν τη σωφρονιστική αντεγκληµατική πολι-
τική και θα µπορούσαν από µόνες τους να αποτελέσουν ένα ξε-
χωριστό σχέδιο νόµου.

Η διαδικασία αυτή στην πράξη ακύρωσε την σε βάθος συζή-
τηση για την ουσία και το περιεχόµενο της κυρούµενης Σύµβα-
σης, τις πραγµατικές στοχεύσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
την αντιµετώπιση του λεγόµενου «κυβερνοεγκλήµατος», πράγµα
που διευκόλυνε βέβαια και τα υπόλοιπα κόµµατα να προσπερά-
σουν αυτήν τη Σύµβαση µε δύο κουβέντες -ειδικά στις επιτρο-
πές- και µε ένα «ναι» στην κύρωσή της και έτσι όλοι µαζί «να
πετάξουν την µπάλα στην κερκίδα» και να περιστρέφουν τη συ-
ζήτηση γύρω από τις σωφρονιστικές αντεγκληµατικές διατάξεις
του σχέδιου νόµου, τις οποίες βέβαια εµείς δεν υποτιµούµε κα-
θόλου. Αντιθέτως, γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο θεωρούµε ότι θα
µπορούσαν να συζητηθούν ακόµα πιο ουσιαστικά σε άλλο νοµο-
σχέδιο.

Κυρίες και κύριοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αναδει-
κνύει το πραγµατικό περιεχόµενο και τις στοχεύσεις αυτής της
αντιδραστικής, αντιλαϊκής σύµβασης για τον λεγόµενο «κυβερ-
νοχώρο». Η συµφωνία για την αντιµετώπιση του εγκλήµατος
στον κυβερνοχώρο, εντάσσεται στις στρατηγικές επιδιώξεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, των αστικών κυβερνήσεων των χωρών-
µελών της, για τον έλεγχο του κυβερνοχώρου, των δικτύων πλη-
ροφοριών. Πρόκειται για έναν από τους επιχειρησιακούς βρα-
χίονες της κοινής πολιτικής ασφάλειας και άµυνας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, για την αποτελεσµατικότερη εφαρµογή του αντι-
δραστικού δόγµατος του ενιαίου χώρου ελευθερίας, ασφάλειας
και δικαιοσύνης στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε το
οποίο έχουν συµφωνήσει όλα τα κόµµατα ευρωενωσιακού προ-
σανατολισµού. 

Το δόγµα αυτό, πάνω στο οποίο πατάει η κυρούµενη σύµβαση
για τον κυβερνοχώρο, επιδιώκει µε πρόσχηµα την καταπολέµηση
της τροµοκρατίας και άλλα προσχήµατα, την ένταξη της κατα-
στολής και της ποινικοποίησης του ριζοσπαστικού φρονήµατος,
της λαϊκής δράσης και των αγωνιστών της, σε εκτεταµένους µη-
χανισµούς παρακολούθησης και φακελώµατος, καθώς και στην
καταστρατήγηση λαϊκών ελευθεριών και δικαιωµάτων που κατα-
κτήθηκαν µετά από αγώνες.

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας πίσω από το λεγόµενο
«κυβερνοέγκληµα» βρίσκεται ένας πραγµατικός πόλεµος στο επί-
πεδο της πληροφορίας και όχι µόνο. Η συγκέντρωση πληροφο-
ριών µέσω του διαδικτύου είναι η ηπιότερη εκδοχή του λεγό-
µενου «κυβερνοπολέµου». Ο κυβερνοπόλεµος έχει πολλές δια-
φορετικές πτυχές: από τον έλεγχο της πληροφορίας µέχρι τον
πόλεµο κάθε είδους, από τον πραγµατικό, µε το χτύπηµα ηλε-
κτρονικών υποδοµών του εχθρού, που είναι συνδεδεµένα στο
διαδίκτυο, µέχρι και τον ταξικό πόλεµο. 

Για παράδειγµα, ο ιός «Stuxnet», αυτό το κυβερνο-όπλο που
εµφανίστηκε το 2009, είχε στόχο να θέσει εκτός λειτουργίας κρί-
σιµες υποδοµές. Ποιος το έφτιαξε άραγε; Προφανώς κάποιος
οργανισµός, κάποιες χώρες που συνεργάστηκαν και πλήρωσαν
αρκετά τότε για να χτυπήσουν το πυρηνικό πρόγραµµα του Ιράν.
Αυτό το κυβερνο-όπλο µπορεί να καθυστέρησε το πυρηνικό πρό-
γραµµα του Ιράν, αλλά πάρθηκε από όλους για να το χρησιµο-
ποιήσουν την κατάλληλη στιγµή. Τέτοιες επιθέσεις γίνονται από
οργανωµένα κράτη, όπως είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής,
η Γερµανία, η Κίνα, η Ρωσία, ο Καναδάς και άλλες, πίσω από τις
οποίες βρίσκονται ισχυροί µονοπωλιακοί όµιλοι µε ειδικούς στο
κυβερνοέγκληµα. 

Για παράδειγµα, επίσηµα η Γερµανία έχει αναφερθεί για ηλε-
κτρονική, βιοµηχανική κατασκοπεία και ηλεκτρονικές επιθέσεις
για να αποκτήσουν τεχνογνωσία οι επιτιθέµενοι κατά των γερµα-
νικών εταιρειών. Οµολογούν, δηλαδή, ανοιχτά ότι οι κρίσιµες
υποδοµές, όπως αυτές του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος, η
ενέργεια, τα καύσιµα, οι µεταφορές, οι τηλεπικοινωνίες, η άµυνα,
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εξαρτώνται σε µεγάλο βαθµό από τη χρήση της τεχνολογίας και
την πληροφορίας. Οι επιθέσεις αυτές εξελίσσονται σε συνθήκες
σφοδρών, ενδοϊµπεριαλιστικών συγκρούσεων και ενδοαστικών
ανταγωνισµών. 

Χώρες και µονοπώλια προσβάλουν ηλεκτρονικά συστήµατα,
υποκλέπτουν δεδοµένα άλλων χωρών και µονοπωλίων προκειµέ-
νου να εξυπηρετήσουν τις ανάγκες της καπιταλιστικής αγοράς,
να διασφαλίσουν πλεονεκτική θέση στον µεταξύ τους ανταγωνι-
σµό, την κερδοφορία τους, καθώς και την ισχυροποίηση των ιµ-
περιαλιστικών οργανισµών, Ευρωπαϊκής Ένωσης, ΝΑΤΟ, ΟΟΣΑ,
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και άλλων και του ρόλου τους
ως παγκόσµιων χωροφυλάκων και καταπιεστών λαών. 

Η παρούσα κυρούµενη σύµβαση για την αντιµετώπιση του εγ-
κλήµατος σε κάθε χώρα-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν συ-
νιστά απλά ένα πλαίσιο αποτελεσµατικότερου ελέγχου των δι-
κτύων µεταφοράς πληροφορίας στην κάθε χώρα χωριστά, -αν
και έχει ιδιαίτερη σηµασία για το κάθε κράτος, αφού η κίνηση
των δικτυακών δεδοµένων είναι άρρηκτα δεµένη µε το τηλεπικοι-
νωνιακό υλικό, τους διακοµιστές και τη θέση που βρίσκονται-,
αλλά η έννοια κυβερνοχώρος είναι κάτι πιο πάνω. Αποτελεί ένα
σύνολο δοµηµένων παγκόσµιων δεδοµένων πληροφορίας, που
ξεφεύγει από τα κρατικά χωρικά πλαίσια. Αν κατανοηθεί αυτή η
πλευρά, τότε εύκολα µπορεί να κατανοήσει κάποιος ότι η φύση
των εγκληµάτων που δηµιουργούνται στον κυβερνοχώρο έχουν
συνοριακή διάσταση και ο κυβερνοέλεγχός του αφορά τον
έλεγχο των δρόµων µεταφοράς της πληροφορίας, κάτι που είναι
στρατηγικής σηµασίας. 

Η αιτιολογική έκθεση είναι πλήρως διαφωτιστική ως προς
αυτό. Λέει: «Οι απειλές για την ασφάλεια της κοινωνίας της πλη-
ροφορίας, αλλά και για την εγκαθίδρυση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης ως ενιαίου χώρου ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης
απαιτεί απάντηση στο επίπεδο της Ένωσης και βελτιωµένη συ-
νεργασία και συντονισµό σε διεθνές επίπεδο». Αυτά προβλέπει
η αντιλαϊκή στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης «Ευρώπη 2020»
και το επιθετικό δόγµα του ΝΑΤΟ µε των επωνυµία «ΝΑΤΟ 2020». 

Σκοπός είναι η διασύνδεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε το
ΝΑΤΟ µε διευρυµένη την ατζέντα νέων απειλών από την καταπο-
λέµηση της τροµοκρατίας, τη διασπορά όπλων µαζικής κατα-
στροφής, την ασφάλεια του ενεργειακού εφοδιασµού της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και τη µετανάστευση έως και τις επιθέσεις στον
κυβερνοχώρο. 

Η νοµοθέτηση, λοιπόν, τέτοιων µέτρων µέσω της κυρούµενης
σύµβασης έχει πολλαπλούς στόχους: Πρώτον, να θωρακίσει τη
λειτουργία των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, αστικών κρα-
τών, που αξιοποιούν όλο και περισσότερο στη λειτουργία τους
τα πληροφοριακά συστήµατα. Δεύτερον, την εκµετάλλευση της
τεράστιας αγοράς των µέτρων ασφαλείας στον κυβερνοχώρο.
Τρίτον, την αυξανόµενη αστυνόµευση του διαδικτύου χωρίς κα-
νένα φραγµό στο όνοµα της αντιµετώπισης κρατικών ή τροµο-
κρατικών επιθέσεων και κατά συνέπεια την επιβολή νέων κατα-
σταλτικών µέτρων σε βάρος των λαϊκών ελευθεριών, την ενοχο-
ποίηση της δραστηριότητας οποιουδήποτε ατόµου στο διαδί-
κτυο. Τέταρτον, την αποτελεσµατική και χωρίς κινδύνους εµπο-
ρική, βιοµηχανική και στρατιωτική κατασκοπεία, φέρνοντας όλο
και πιο πολύ το διαδίκτυο, τις τηλεπικοινωνίες και τον κυβερνο-
χώρο στο επίκεντρο των ανταγωνισµών και των πολεµικών προ-
ετοιµασιών. Εν τέλει, αποσκοπεί στην εναρµόνιση Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ΝΑΤΟ, Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σε ένα κα-
ταµερισµό ρόλων µεταξύ τους ώστε να δρουν συντονισµένα για
τον έλεγχο του κυβερνοχώρου. 

Προϋπόθεση βέβαια για την επίτευξη αυτών των στόχων είναι
η µεταφορά στο ελληνικό δίκαιο της διακρατικής συνεργασίας
για την αντιµετώπιση του εγκλήµατος και των σχέσεων αµοιβαι-
ότητας στον έλεγχο του κυβερνοχώρου. Υλοποιούνται έτσι απαι-
τήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών
για τη διεθνή δικαστική συνεργασία σε ποινικές υποθέσεις και
επεκτείνονται στον χώρο του διαδικτύου. Δηλαδή, τα αστικά
κράτη να είναι σε στενή διασύνδεση µε τις αρµόδιες υπηρεσίες
του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Πιο συγκεκριµένα, το πλαίσιο διατάξεων του σχεδίου νόµου
περιλαµβάνει ένα περίπλοκο φάσµα ποινικών πράξεων από κυ-

βερνοεπιθέσεις µέχρι και θέµατα Αστικού Δικαίου. Στα πλαίσια
αυτά δίνεται η δυνατότητα διεύρυνσης της άρσης του απορρή-
του των επικοινωνιών µε την τροποποίηση του ν.2225/1994, επε-
κτείνεται στην ουσία η εφαρµογή των τροµονόµων και στις δρα-
στηριότητες του διαδικτύου και µάλιστα µε τρόπο που διεισδύει
στην καθηµερινότητα των χρηστών, εξασφαλίζει τη δυνατότητα
των διωκτικών και ανακριτικών αρχών να προβαίνουν ταχύτατα
στην άρση του απορρήτου των επικοινωνιών και στην έρευνα,
συλλογή και κατάσχεση στοιχείων από υπολογιστές ή δίκτυα
υπολογιστών. Μάλιστα, αυτό προβλέπεται ότι µπορεί να γίνεται
και προληπτικά. 

Η πρόβλεψη στο άρθρο 7 του σχεδίου νόµου σχετικά µε το δι-
καίωµα επιφυλάξεων από την Κυβέρνηση απέναντι στη σύµβαση
είναι ανεπαρκής, αφού δεν αίρουν τη συνολική αντιδραστικότητα
και επικινδυνότητα της Σύµβασης. 

Για την υλοποίηση των παραπάνω προβλέπεται στο άρθρο 6
του σχεδίου νόµου µια επίσης επικίνδυνη διάταξη, αυτή της δη-
µιουργίας δικτύου σηµείων διαρκούς επαφής για τη δηµιουργία
της ταχείας επεξεργασίας αιτηµάτων συνδροµής από την αλλο-
δαπή, τον συνεχή συντονισµό των συµβαλλόµενων κρατών, ακό-
µα και για τη συλλογή ή καταγραφή δεδοµένων κίνησης σε πραγ-
µατικό χρόνο. Προβλέπεται, δηλαδή, κάτι σαν µια δύναµη τα-
χείας επέµβασης στον κυβερνοχώρο κατά τα νατοϊκά πρότυπα. 

Η σύµβαση περιχαρακώνει τα πληροφοριακά συστήµατα και
δίκτυα µε κάθε δυνατό τρόπο θεωρώντας αδίκηµα κάθε µη εξου-
σιοδοτηµένη πρόσβαση σε αυτά (πρόκληση βλάβης-φθοράς, πα-
ρεµβολής, υποκλοπής κ.α.), απαγορεύει και ποινικοποιεί τη
δηµιουργία, κατοχή και διάθεση ιών, σκουληκιών και κάθε λογι-
σµικού που µπορεί να χρησιµοποιηθεί για την πρόσβαση, φθορά
ή υποκλοπή των συστηµάτων, καθώς και τη διακίνηση συνθηµα-
τικών για την πρόσβαση σε δίκτυα ή υπολογιστές. 

Η κυρούµενη σύµβαση όµως εκτείνεται από την ποινικοποίηση
της παραβίασης πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων στο
άρθρο 10, έως και την επέκταση της ποινικοποίησης νοµικών
προσώπων στα άρθρα 11 και 12. 

Το άρθρο 10 συνιστά ευθεία ποινικοποίηση µιας διαφοράς
αστικής φύσεως µέχρι σήµερα σχετικά µε την παραβίαση δικαιω-
µάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων. Η
συγκεκριµένη διάταξη αποσκοπεί στη διασφάλιση των συµφε-
ρόντων και της ιδιοκτησίας των µονοπωλιακών οµίλων πάνω σε
έργα τέχνης και στα δεδοµένα της ανθρώπινης γνώσης και επι-
στήµης που υπάρχουν στο διαδίκτυο. Κι αυτό γιατί µέσω του δια-
δικτύου αφαιρέθηκαν από την παγκόσµια βιοµηχανία όλα τα
προηγούµενα χρόνια τεράστια έσοδα από πνευµατικά και συγ-
γενικά δικαιώµατα. 

Τέτοιες διατάξεις αποτελούν πραγµατικό κίνδυνο και απειλή
για εκατοντάδες χιλιάδες χρήστες στη χώρα µας, οι οποίοι αξιο-
ποιώντας το διαδίκτυο αποκτούν δωρεάν πρόσβαση σε έργα τέ-
χνης και πολιτισµού, κινηµατογραφικές ταινίες, λογοτεχνίας,
µουσικής κ.α. 

Με τα άρθρα 11 και 12 εισάγεται η αντιδραστική λογική της
συλλογικής ευθύνης, που ανοίγει επικίνδυνους δρόµους και µπο-
ρεί να οδηγήσει σε διώξεις στη βάση της συλλογικής ευθύνης. 

Σε δικονοµικό επίπεδο το νοµοσχέδιο επικεντρώνεται στην έν-
νοια της δυνατότητας ερευνών και προδικαστικών πράξεων σε
πραγµατικό χρόνο, εισάγει ρυθµίσεις οι οποίες θίγουν βασικά δι-
κονοµικά δικαιώµατα και εγγυήσεις του κατηγορουµένου, όπως
το τεκµήριο της νοµιµότητας και τη δυνατότητα του κατηγορου-
µένου για προσβολή των προδικαστικών πράξεων. Άλλωστε, στο
τµήµα 2 της κυρούµενης σύµβασης παρέχονται εκτεταµένες
εξουσίες και αρµοδιότητες στις διωκτικές αρχές, χωρίς να διευ-
κρινίζεται αν αφορούν µόνο στην εισαγγελική και ανακριτική
έρευνα ή ακόµα και την αστυνοµική προανάκριση. 

Τα άρθρα 16 και 17 της σύµβασης ορίζουν ότι πριν καλά -καλά
ασκηθεί ποινική δίωξη στον ύποπτο –µε ή χωρίς εισαγωγικά- οι
αορίστως αναφερόµενες διωκτικές αρχές θα µπορούν να παρα-
κολουθούν τα δεδοµένα του υπολογιστή του φερόµενου ως ύπο-
πτου. 

Το άρθρο 18 της σύµβασης αναφέρει ότι θα µπορούν να εκδί-
δουν οι αορίστως αναφερόµενες διωκτικές αρχές, πάλι, σε βά-
ρος οποιουδήποτε ατόµου διαταγή επίδειξης, ακόµα κι αν αυτό
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το άτοµο δεν έχει ακόµα κατηγορηθεί. 
Έχουν τη δυνατότητα να προβαίνουν σε έρευνα και κατά-

σχεση του υπολογιστή, άρθρο 19 της σύµβασης, και σε ευρεία
άρση των απορρήτων, στα άρθρα 20 και 21 της σύµβασης.

Στα άρθρα 24 και 37, που αφορούν ζητήµατα έκδοσης και δι-
καστικής συνδροµής, επιχειρείται η περαιτέρω συνεργασία και
ενοποίηση του κατασταλτικού συστήµατος σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο, εξέλιξη που συµπληρώνει την ήδη υπάρχουσα σχετική ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία.

Τέλος, σε σχέση µε τη σύµβαση, προσχηµατικά στη σύµβαση
περιλαµβάνονται διατάξεις αντιµετώπισης της παιδικής πορνο-
γραφίας µέσω του διαδικτύου, καθώς και του ρατσισµού και της
ξενοφοβίας. Λέµε προσχηµατικά, διότι γνωρίζουµε όλοι το υφι-
στάµενο νοµικό πλαίσιο που υπάρχει στη χώρα µας, το οποίο
είναι ήδη επαρκές, επαρκέστατο, για την ποινική αντιµετώπιση
τέτοιων εγκληµάτων.

Η υποκρισία αυτή φαίνεται και από το γεγονός ότι ακόµα και
η καλύτερη επαναδιατύπωση του άρθρου 348Β του Ποινικού Κώ-
δικα που κάνει το σχέδιο νόµου στο άρθρο 2 και αφορά την προ-
σέλκυση παιδιών για γενετήσιους λόγους, εντάσσεται στη
συνολική λογική και εφαρµογή της αντιδραστικής σύµβασης και
εισάγεται συνολικά µε ενιαίο άρθρο.  

Κυρίες και κύριοι, επιβεβαιώνεται περίτρανα η θέση του ΚΚΕ
ότι η αστική δηµοκρατία είναι µια µορφή δικτατορίας του κεφα-
λαίου και οι ελευθερίες τελειώνουν όταν θίγονται τα συµφέροντα
των µονοπωλίων. Η διαδικτυακή ελευθερία δεν είναι έξω από
αυτό το σχήµα. Το διαδίκτυο δεν είναι ο χώρος της απόλυτης
ελευθερίας και της ισοτιµίας. Δηµιουργεί στον χρήστη του την
ψευδαίσθηση της ελευθερίας. Είναι γεµάτο παγίδες και χώρος
όπου ευδοκιµούν οι αυταπάτες, ο αποπροσανατολισµός και η
χειραγώγηση. Ως µαζικό µέσο επικοινωνίας και έκφρασης, το
διαδίκτυο µπορεί και πρέπει να αξιοποιείται για την εξυπηρέτηση
λαϊκών αναγκών, για τη δηµιουργία και τη διάδοση πολιτισµού
και αξιών. 

Η άρχουσα τάξη, βέβαια, κατανοεί την ταξικότητα της κοινω-
νίας και κατανοεί και τις προσπάθειες που θα κάνει αντικειµενικά
το λαϊκό κίνηµα να εκµεταλλευτεί όλα τα µέσα και αξιοποιεί
ενεργά το διαδίκτυο για να χειραγωγήσει τους εργαζόµενους. 

Στις σηµερινές συνθήκες, όµως, σε συνθήκες κυριαρχίας του
κεφαλαίου στην κοινωνική παραγωγή, το διαδίκτυο είναι και αυτό
µε τη σειρά του υποταγµένο στην κερδοφορία των µονοπωλίων.
Θα πει κάποιος, µήπως τότε πρέπει να αρνηθούµε τη χρήση του
διαδικτύου; Φυσικά και όχι. Σε συνθήκες τεράστιας ανάπτυξης
των παραγωγικών δυνάµεων, το διαδίκτυο καθιστά άµεσα προ-
σβάσιµο έναν απίστευτο όγκο πληροφοριών, δεδοµένων, αφάν-
ταστο µέχρι πριν από µερικά χρόνια. Δίνει την τεχνική δυνα-
τότητα για άµεση πληροφόρηση και µεταφορά ειδήσεων από
ολόκληρο τον πλανήτη σε ολόκληρο τον πλανήτη. 

Σε συνθήκες λαϊκής εξουσίας, µε κοινωνικοποιηµένα τα µέσα
παραγωγής, στη βάση του εργατικού λαϊκού ελέγχου, το διαδί-
κτυο θα µπορούσε να προσφέρει τεράστιες υπηρεσίες, τόσο
µέσα από την πληρέστερη και ταχύτερη καταγραφή των αναγ-
κών, προκειµένου να κατευθύνεται κατάλληλα ο κεντρικός σχε-
διασµός της οικονοµίας, όσο και για την αποτελεσµατικότερη
υλοποίησή του, αλλά και δυνατότητες για την αξιοποίηση του
διαδικτύου στην εκπαίδευση, στην έρευνα, στην πληροφόρηση. 

Κατά συνέπεια, κυρίες και κύριοι, µε βάση όλα τα παραπάνω,
το ΚΚΕ δεν µπορεί να συµφωνήσει µε την κυρούµενη σύµβαση
και µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σε σχέση, βέβαια, µε διατάξεις της σωφρονιστικής, αντεγκλη-
µατικής πολιτικής, θα µιλήσουµε στη δευτερολογία µας πολύ πιο
αναλυτικά, όπως και σε σχέση µε τα υπόλοιπα άρθρα και τις τρο-
πολογίες που έχουν ήδη κατατεθεί.  

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Συντυχάκη. 
Ο κ. Φωτήλας έχει τον λόγο. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εξελίξεις των τελευταίων ηµε-

ρών έρχονται µε τραγικό τρόπο να επιβεβαιώσουν την αναγκαιό-
τητα συζήτησης και ψήφισης του παρόντος νοµοσχεδίου σήµερα

στην Ολοµέλεια της Βουλής. 
Με αυτό εναρµονίζεται η χώρα µας, όπως άλλωστε είχε υπο-

χρέωση, µε το νοµικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
Συµβουλίου της Ευρώπης για την αντιµετώπιση των εγκληµάτων
µέσω του διαδικτύου, φιλοδοξώντας να καλυφθεί το νοµικό κενό
που έχει δηµιουργηθεί από τη ραγδαία ανάπτυξη των τεχνολο-
γιών και την αύξηση των χρηστών του διαδικτύου. Μάλιστα, η
σχετική σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης έχει ψηφιστεί
από το 2001 και υιοθετείται µε καθυστέρηση σήµερα. 

Τις ίδιες µέρες, όµως, που συζητούσαµε το νοµοσχέδιο στην
επιτροπή, σε µία άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µάλι-
στα στον πυρήνα της, συντελέστηκε ένα έγκληµα µε τη βοήθεια
του διαδικτύου. Αναφέροµαι στο περιστατικό του Μονάχου και
στην εν ψυχρώ δολοφονία εννέα ανθρώπων εφηβικής ηλικίας, εκ
των οποίων ο ένας συµπολίτης µας από τη Θράκη. Σύµφωνα µε
δηµοσιεύµατα που επιβεβαιώνουν οι αστυνοµικές αρχές της
πόλης, κάποιοι από τους νεκρούς βρέθηκαν στη γνωστή αλυσίδα
ταχυφαγίας ύστερα από πρόσκληση του ίδιου του νεαρού δολο-
φόνου µέσω του πασίγνωστου κοινωνικού δικτύου, του Face-
book. 

Το περιστατικό αυτό αποδεικνύει τη διττή όψη των νέων τε-
χνολογιών πληροφόρησης, που έχουν –όπως είπα και στην επι-
τροπή- τα δύο πρόσωπα του ρωµαϊκού θεού Ιανού. Από τη µία
πλευρά δηλαδή ένα θετικό πρόσωπο µε σηµαντικά οφέλη σε οι-
κονοµικό επίπεδο από τη ραγδαία αύξηση του εµπορίου και τη
δηµιουργία θέσεων εργασίας, όπως και τη διαφάνεια στη δηµό-
σια διοίκηση και τη δυνατότητα συµµετοχής των πολιτών στη
λήψη αποφάσεων µε ψηφιακά µέσα. Επιπλέον, ανοίχτηκαν στη
χώρα µας νέοι δρόµοι µε την υιοθέτηση της ανοιχτής διαβούλευ-
σης, το «OpenGov» και της «Διαύγειας» στο ελληνικό δηµόσιο.

Και δεν είναι τυχαία βέβαια η σπουδή των ανελεύθερων καθε-
στώτων όπου γης να ελέγξουν το διαδίκτυο µε την επιβολή λο-
γοκρισίας στα κοινωνικά δίκτυα, αλλά και στους χρήστες του
διαδικτύου.

Υπάρχει, όµως, -µας το υπενθύµισε η περίπτωση του Μονά-
χου- και το σκοτεινό, το ζοφερό πρόσωπο του διαδικτύου, αυτό
που οδηγεί στο έγκληµα µέσω ακόµα και της παραπλάνησης από
κοινωνικό δίκτυο, και βέβαια η παιδική πορνογραφία µέσω δια-
δικτύου, όπως επίσης και εγκλήµατα που σχετίζονται µε την πα-
ράνοµη διακίνηση πληροφοριών αναφορικά µε θέµατα εθνικής
ασφάλειας, προστασίας της ανθρώπινης αξιοπρέπειας, οικονο-
µικής ασφάλειας. 

Είµαστε, λοιπόν, ασφαλείς καθώς σερφάρουµε στο διαδίκτυο;
Σε κάθε περίπτωση µπορούµε να προσπαθήσουµε να µειώσουµε
τους κινδύνους που απορρέουν από τη χρήση του και ίσως να
τους προβλέψουµε, να συνεχίσουµε τον διάλογο µε γνώµονα την
ασφάλεια και την προστασία των πολιτών που αποτελούν προ-
ϋπόθεση της ελευθερίας τους. Γι’ αυτό πρέπει να κυρωθεί η σύµ-
βαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για το έγκληµα στον κυβερ-
νοχώρο µαζί µε το συνοδευτικό πρωτόκολλο για την ποινικοποί-
ηση των πράξεων ρατσιστικής και ξενοφοβικής φύσης που δια-
πράττονται µέσω συστηµάτων υπολογιστών.

Αν και η χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον τοµέα
της πρόβλεψης των εγκληµάτων διαδικτύου διατηρεί µια πολύ
καλή παράδοση, στην εκπαίδευση και στην ασφάλεια πάσχει. Πά-
σχει, όµως, -πρέπει να πω- και στον τοµέα της ηλεκτρονικής δια-
κυβέρνησης του κράτους. Ακόµα συζητάµε για την αιρεσιµότητα
2.1 αναφορικά µε τα µεγάλα δηµόσια έργα στον χώρο της τεχνο-
λογίας. Δεν συζητάµε περισσότερο για τα ανοιχτά δεδοµένα και
λογισµικά, για την ενίσχυση της κοινοβουλευτικής διαφάνειας,
για την αναβάθµιση των εργαλείων δηµοσιότητας («OpenGov»,
«Διαύγεια») και τη συµµετοχή των πολιτών στη λήψη αποφάσεων
µε ψηφιακά µέσα.

Εκτός από τη σύµβαση και το συνοδευτικό πρωτόκολλο αυτής,
έρχεται προς κύρωση και σχετική κοινοτική οδηγία. Εκεί µεταξύ
άλλων υπάρχει η ρύθµιση του άρθρου 4 που εισαγάγει και στο
εθνικό δίκαιο την ποινική ευθύνη των νοµικών προσώπων, πέρα
από όποια συζήτηση µπορεί να γίνει για την ποινική ευθύνη των
νοµικών προσώπων. Τα είπε και ο συνάδελφος, κ. Καρράς, στην
επιτροπή. 

Θέλω, όµως, να συγχαρώ εδώ τον κύριο Υπουργό, γιατί πραγ-
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µατικά άκουσε τις ενστάσεις των φορέων αλλά και όλων των κοµ-
µάτων του δηµοκρατικού τόξου και προς τιµήν του άλλαξε τη
διάταξη που προκάλεσε αντιδράσεις. Έτσι, µια ανεξάρτητη αρχή
πια, η ΑΔΑΕ, µε αύξηση του εύρους των αρµοδιοτήτων της θα
επιβάλλει τις σχετικές κυρώσεις στους παραβάτες και όχι ο εκά-
στοτε Υπουργός, όπως αρχικά προβλεπόταν. Το έχουµε ξαναπεί
και το επαναλαµβάνουµε πως στο Ποτάµι όπου βλέπουµε αλλα-
γές προς το θετικό, θα τις χαιρετίζουµε δηµόσια. 

Το νοµοσχέδιο αποτελείται, όµως, και από άλλα δεκατέσσερα
άρθρα. Απ’ αυτά, τα έντεκα δεν συµπεριλαµβάνονταν καν στο
κείµενο που είχε βγει στη διαβούλευση. Σε δύο δε από τα τρία
που υπήρχαν στο κείµενο της διαβούλευσης, υπάρχουν προσθή-
κες νέων παραγράφων. Και εδώ οφείλω να δηλώσω ότι έγιναν
διορθώσεις από τον Υπουργό, αν και υπάρχουν ζητήµατα που
χρήζουν περαιτέρω επισηµάνσεων και µερικά ο ίδιος ο Υπουργός
είπε ότι θα τα ξαναδεί.

Ειδικότερα στο άρθρο 15 που αφορούσε µέτρα ουσιαστικά για
την αποσυµφόρηση των φυλακών, είδαµε µε ικανοποίηση πως
εξαιρέσατε επιπλέον αδικήµατα από την παραγραφή. Θα µπο-
ρούσαν, όµως, και θα έπρεπε να είναι ακόµα περισσότερα κατά
τη γνώµη µας. 

Θα ήταν σωστό επίσης, κύριε Υπουργέ, για κοινωνικούς λό-
γους που όλοι καταλαβαίνουµε να γίνει νοµοτεχνική βελτίωση
στην παράγραφο 1 του άρθρου 9. -το είπε ο κ. Παπαθεοδώρου-
ώστε να µην παραγράφονται οι ποινές που αφορούν µη απόδοση
διατροφής σε γυναίκες µε παιδιά. Είναι το άρθρο 358.

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω πως πρέπει να ξεκινήσει µια γε-
νικότερη συζήτηση για το θέµα των ποινών, αλλά και για το ζή-
τηµα της µη έγκυρης απονοµής της δικαιοσύνης.

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικές ερωτήσεις που καταθέσαµε
για το θέµα.

(Στο σηµείο αυτό  ο Βουλευτής κ. Ιάσονας Φωτήλας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η πρώτη αφορά στα µέτρα που είχατε σκοπό να λάβετε για τις
άνω του ενός εκατοµµυρίου εκκρεµών υποθέσεων και η δεύτερη
αφορά σηµαντική αύξηση των υποθέσεων που πάγωσαν εξ αι-
τίας της απεργίας των δικηγορικών συλλόγων και των χρηµάτων
που απώλεσε το ελληνικό δηµόσιο. 

Θετικές είναι και οι αλλαγές µε την αλλαγή του συντελεστή
βαρύτητας των µαθηµάτων ξένης γλώσσας και γενικής παιδείας
από 0,2 σε 0,5 για την εισαγωγή στη σχολή δικαστών.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 10 και την παράγραφο 2, µε την
οποία καταργείται το άρθρο 25 του ν.1756. Αδυνατώ να κατα-
νοήσω γιατί τα πρωτοδικεία στη Θεσσαλονίκη είναι µόνο αυτά
στα οποία θα γίνεται η πρακτική άσκηση των εκπαιδευόµενων δι-
καστών και όχι της Αθήνας ή της Πάτρας, για να µιλήσω και για
το σπίτι µου. Δίνεται επιπλέον το δικαίωµα στον διευθυντή της
σχολής των δικαστών να επιλέξει τους προέδρους των πρωτοδι-
κείων στους οποίους θα ανατεθούν τα καθήκοντα εκπαιδευτή.
Με άλλα λόγια, η επιλογή των εκπαιδευτών γίνεται µε προσωπικά
κριτήρια, χωρίς να προηγείται κάποια αξιολόγησή τους. Για ποιον
λόγο;

Με το άρθρο 11 και την παράγραφο 3, επίσης, δίνεται η δυνα-
τότητα στους δικαστές να αποκτήσουν διπλή ιδιότητα, να µπο-
ρούν δηλαδή να εκλέγονται και µέλη συνδικαλιστικού οργάνου,
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, αλλά και µέλη της διοίκησης
τους δικαστηρίου στο οποίο ανήκουν, Συµβούλιο των Δικαστη-
ρίων Και η διαδικασία γίνεται µόλις δύο µήνες πριν τις εκλογές. 

Σας το είπαν και οι ενώσεις δικαστών και εισαγγελέων: Απο-
δυναµώνεται το αυτοδιοίκητο των δικαστηρίων. Η διάταξη είναι
φωτογραφική. Παρεµβαίνετε στην οργάνωσή τους. Το ενδεχό-
µενο του να υπάρξει συναλλαγή του διοικούντος στα δικαστήρια
µε συναδέλφους µε σκοπό την ψήφο τους θα έπρεπε να σας
προβληµατίζει περισσότερο. 

Επίσης, στο άρθρο 13 στον νόµο για το σύµφωνο συµβίωσης
στις 24 Δεκεµβρίου του 2015 ο Υπουργός µας έφερε και τότε µία
ανάλογη διάταξη, µε την οποία δηµιουργήθηκε η Διεύθυνση Συν-
τονισµού Φυλακών. Δεδοµένου ότι υπάρχει ήδη η Γενική Διεύ-
θυνση Αντεγκληµατικής και Σωφρονιστικής Πολιτικής είχαµε

ενστάσεις από τότε για τη χρησιµότητα µιας παράλληλης δοµής. 
Σήµερα, µετατρέπετε το αυτοτελές γραφείο σε επίπεδο διεύ-

θυνσης. Συνεχίζετε τη γνωστή πρακτική να δηµιουργείτε διευ-
θύνσεις και θέσεις. Αύριο να περιµένουµε µια ειδική γραµµατεία,
µια γενική γραµµατεία; Τι άλλο πρέπει να περιµένουµε; 

Εµείς στο Ποτάµι, κύριε Υπουργέ, δεν πιστεύουµε στη γραφει-
οκρατία, αλλά στην ευελιξία του δηµοσίου τοµέα και στην ανά-
πτυξη των νέων τεχνολογιών ώστε επιτέλους οι πολίτες να
µπορούν να έχουν υπηρεσίες ανάλογες µε τους φόρους που
πληρώνουν. 

Ολοκληρώνω µε τις προβλέψεις του άρθρου 17, για τις οποίες
µας είπατε ότι θα τις ξαναδείτε. Στην παράγραφο 1 του εν λόγω
άρθρου σας ζητήσαµε, όλα τα κόµµατα σχεδόν, να υπάρξει
οπωσδήποτε προσθήκη-νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία προβλέ-
πεται άλλωστε και στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου. Η
ανάθεση, δηλαδή, φύλαξης φυλακίων δεν θα πρέπει να θέτει σε
κίνδυνο την οµαλή λειτουργία των φυλακών, αλλά και στην εκτέ-
λεση της κύριας αποστολής της εξωτερικής φρουράς. Αν προ-
κύπτει σχετική ανάγκη φύλαξης, να βεβαιώνεται σε κάθε περί-
πτωση από αιτιολογηµένη έκθεση του διευθυντή και του διοικητή
ή του αρχιφύλακα της εξωτερικής φρουράς. Σας το είπαµε όλοι
ακόµα και το κόµµα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, µε τους οποίους
κυβερνάτε. 

Εχθές, δε, ο κύριος Υπουργός, ο κ. Παρασκευόπουλος, το
βρήκε πολύ θετικό, το επικρότησε. Σήµερα µαθαίνουµε ότι µε νο-
µοτεχνική βελτίωση δεν γίνεται δεκτή. Γιατί άραγε; Κάποιος τον
έπεισε για το αντίθετο; Υπάρχει µια αόρατη δύναµη, στην οποία
ο κ. Παρασκευόπουλος δεν µπορεί να επιβληθεί; Δεν ξέρω.

Ένα ακόµα θέµα υπάρχει µε το άρθρο 17 και συγκεκριµένα µε
την παράγραφο 2. Αντιµετωπίσαµε το δίληµµα, µιας και ακού-
σαµε δύο διαφορετικές, απόψεις για το αν οι εξωτερικοί φρουροί
κατηγορίας ΔΕ θα µπορούν να πάρουν µετάταξη σε οργανικές
θέσεις επιστηµονικού προσωπικού κατηγορίας ΠΕ. 

Δεσµευτείτε, κύριε Υπουργέ, στην παραµονή των εξωτερικών
φρουρών για µεγάλη χρονική περίοδο στα σωφρονιστικά κατα-
στήµατα της χώρας και στην εκτέλεση των καθηκόντων τους ως
ΠΕ εντός των φυλακών. Σε διαφορετική περίπτωση δεν βοηθάτε
το σύστηµα να ορθοποδήσει, αλλά το οδηγείτε στην κατάρ-
ρευση. 

Θα θέλαµε να σας πληροφορήσουµε εδώ ότι ούτε οι πτυχιού-
χοι εξωτερικοί φρουροί επιθυµούν τη µετάταξή τους σε οργανι-
κές θέσεις ΠΕ. Εκφράζουν δε την ανησυχία τους για το επίπεδο
φύλαξης των σωφρονιστικών καταστηµάτων.

Και δεν µπορεί, κύριε Υπουργέ, την ίδια στιγµή που κάνετε αυ-
τές τις ρυθµίσεις να ζητάτε την παύση της κινητικότητας των δη-
µοσίων υπαλλήλων. Καταθέτω σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά,
κύριε Πρόεδρε, το οποίο ο κύριος Υπουργός έχει στείλει στον
Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, µε το οποίο ζητάει την παύση της κινητικότητας των υπαλ-
λήλων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιάσονας Φωτήλας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μήπως πρέπει και ο κ. Βερναρδάκης να στείλει αντίστοιχη επι-
στολή στον κύριο Υπουργό να σταµατήσει τις µετατάξεις των
εξωτερικών φρουρών ΔΕ σε οργανικές θέσεις ΠΕ; Πραγµατικά
απορώ για το επίπεδο συνεργασίας και συνεννόησης των Υπουρ-
γείων.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνω µε
µια παρατήρηση για την τροπολογία που φέρατε σχετικά µε τις
ανεξάρτητες αρχές και τη συµµετοχή µελών διδακτικού προσω-
πικού πανεπιστηµιακού και τεχνολογικού τοµέα ανώτατης εκπαί-
δευσης µε παράλληλη άσκηση των διδακτικών και ερευνητικών
τους καθηκόντων.

Δεν έχουµε πειστεί από τα λεγόµενά σας ότι είναι µόνο µία τε-
χνικού χαρακτήρα ρύθµιση. Φοβόµαστε ότι προβλέπετε ταυτό-
χρονη συµµετοχή µε πλήρη απασχόληση σε ανεξάρτητη αρχή
και στο πανεπιστήµιο και δεν έχετε συνειδητοποιήσει τις συνέ-
πειες της ρύθµισης.

Στο δια ταύτα τώρα. Προβληµατίστηκα πάρα πολύ για το εάν
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έπρεπε να ψηφίσω επί της αρχής αυτό το νοµοσχέδιο ή όχι. Η
γνώµη µου ήταν ότι δεν θα έπρεπε να το ψηφίσω. Και αυτό, διότι
κατά κάποιον τρόπο έτσι θα νοµιµοποιούσα την απαράδεκτη
αυτή πρακτική του να φέρνετε νοµοσχέδια σε άλλα νοµοσχέδια,
να φέρνετε διατάξεις που είναι πολύ περισσότερες από το βα-
σικό νοµοσχέδιο και να µας εκβιάζετε κατά κάποιον τρόπο να ψη-
φίσουµε πράγµατα που δεν θέλουµε επί της αρχής. 

Ωστόσο, επειδή και ο κύριος Υπουργός έδειξε πραγµατικά ένα
διαφορετικό πρόσωπο στη συζήτηση στις επιτροπές και επειδή
πράγµατι αυτή η κύρωση είναι αναγκαίο να γίνει, κατέληξα να
ψηφίσω για τελευταία φορά επί της αρχής το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. Όµως, το λέω και το δηλώνω κατηγορηµατικά απ’
αυτό το Βήµα ότι δεν πρόκειται να ξαναψηφίσω είτε κύρωση είτε
νοµοσχέδιο, εφόσον δεν θα είναι αυτό το οποίο αναφέρει ο τίτ-
λος. Τα υπόλοιπα δεν πρόκειται να τα ψηφίσουµε ούτε επί της
αρχής. Είναι η τελευταία φορά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Φωτήλα,
σας ευχαριστώ.

Ο κ. Κόκκαλης, ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,
έχει τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τους
τελευταίους µήνες η χώρα µας, αλλά και όλες οι χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης είναι θεατές άσχηµων εξελίξεων στον χώρο
της τροµοκρατίας. Κρίνεται επιβεβληµένη όσο ποτέ η ψήφιση
του παρόντος νοµοσχεδίου, ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει να
κάνει βασικά µε το κυβερνοέγκληµα.

Η ραγδαία ανάπτυξη της χρήσης του διαδικτύου, η ψηφιοποί-
ηση, η σύγκλιση και η εκτεταµένη διασύνδεση των συστηµάτων
πληροφοριών παρέχουν σηµαντική διευκόλυνση στη διάπραξη
ποινικών αδικηµάτων του διασυνοριακού χαρακτήρα. Η λεγόµενη
«κυβερνοεγκληµατικότητα», δηλαδή η διάπραξη ποινικών αδικη-
µάτων µέσω του διαδικτύου, συνιστά µια εξαιρετικά σοβαρή α-
πειλή, η οποία στρέφεται όχι µόνο κατά φυσικών ή νοµικών προ-
σώπων ιδιωτικού και δηµοσίου δικαίου που χρησιµοποιούν το
διαδίκτυο, αλλά και κατά της εύρυθµης λειτουργίας των ίδιων
των κρατών, ο λεγόµενος «κυβερνοπόλεµος».

Σηµαντικές δυσχέρειες στην αποτελεσµατική καταστολή του
διασυνοριακού χαρακτήρα των εγκληµάτων που τελούνται στο
διαδίκτυο προκαλεί η αρχή της εδαφικότητας, η οποία διέπει την
εφαρµογή των κανόνων του Ποινικού Δικαίου. Είναι ευνόητο ότι
για την αντιµετώπιση του εγκλήµατος στο διαδίκτυο απαιτείται
η ανάληψη πλέον διεθνούς δράσης, αλλά και η στενή συνεχής
και αποτελεσµατική δικαστική συνεργασία µεταξύ των ευρωπαϊ-
κών κρατών. Η ενίσχυση της διεθνούς συνεργασίας για την κα-
ταπολέµηση της κυβερνοεγκληµατικότητας προϋποθέτει την
ύπαρξη κατάλληλου δεσµευτικού και αποτελεσµατικού νοµοθε-
τικού πλαισίου.

Έχουµε αναλύσει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και κατ’ άρ-
θρον διεξοδικά στις επιτροπές. Η συγκεκριµένη σύµβαση για το
έγκληµα στον κυβερνοχώρο είναι όντως ένα καινοτόµο κείµενο,
µε το οποίο επιδιώκεται η θέσπιση κανόνων δικαίου, µε σκοπό
την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας στο ίδιο το διαδίκτυο. 

Η σύµβαση αποβλέπει αφ’ ενός στην εναρµόνιση των εθνικών
νοµοθεσιών των κρατών-µελών σε ό,τι αφορά την ποινικοποίηση
συγκεκριµένων συµπεριφορών, όπως είναι η παράνοµη πρό-
σβαση σε σύστηµα υπολογιστή, η διάδοση υλικού παιδικής πορ-
νογραφίας και αφ’ ετέρου στην υποχρέωση επιβολής των κατάλ-
ληλων ποινικών κυρώσεων για τον κολασµό τους.

Επιπλέον, η ίδια αυτή σύµβαση, την οποία σήµερα καλούµαστε
να ψηφίσουµε, συµπληρώνει δικονοµικές διατάξεις που ισχύουν
στα συµβαλλόµενα µέρη, προκειµένου να βελτιωθεί η δυνατό-
τητα των δικαστικών και αστυνοµικών αρχών να διεξάγουν τις
έρευνές τους σε πραγµατικό χρόνο, ώστε να συλλέγουν τα απα-
ραίτητα αποδεικτικά στοιχεία στα γεωγραφικά όρια της εκάστοτε
εθνικής επικράτειας, πριν αυτά τα στοιχεία χαθούν. Ακόµη, στόχο
έχει αυτή η σύµβαση την προσαρµογή των κανόνων που περιέ-
χονται στις συµβάσεις του Συµβουλίου της Ευρώπης, σχετικά µε
την έκδοση και τη δικαστική συνδροµή.

Επίσης, πέραν των παραδοσιακών τρόπων επικοινωνίας, η

σύµβαση προβλέπει τη δηµιουργία ενός δικτύου σηµείων επα-
φής, τα οποία θα λειτουργούν σε εικοσιτετράωρη βάση όλες τις
ηµέρες της εβδοµάδας. 

Η σύµβαση δεν έχει ως µόνο αντικείµενο την αντιµετώπιση της
εγκληµατικότητας στον κυβερνοχώρο υπό τη στενή έννοια του
όρου, τα γνήσια εγκλήµατα του διαδικτύου, αφού εφαρµόζεται
και σε ποινικά αδικήµατα, η καταστολή των οποίων προϋποθέτει
τη συλλογή αποδείξεων ηλεκτρονικής φύσης, εγκλήµατα διά του
διαδικτύου. 

Η σύµβαση περιλαµβάνει συγκεκριµένους ορισµούς για τον
προσδιορισµό ορισµένων εννοιών τεχνικής φύσης, από τους
οποίους όµως συναρτάται η εφαρµογή της και ειδικότερα, το ενι-
αίο σύστηµα υπολογιστή, τα δεδοµένα υπολογιστών, ποια είναι
συγκεκριµένα τα δεδοµένα υπολογιστών, ο πάροχος υπηρεσιών
και τα δεδοµένα κίνησης.

Επίσης, οριοθετείται η έννοια της κυβερνοεγκληµατικότητας
και προσδιορίζονται τα συγκεκριµένα αδικήµατα κατά τρόπο που
να διασφαλίζεται η ιδιαιτερότητα κάθε εσωτερικής έννοµης
τάξης, µε την υιοθέτηση δηλαδή εύκαµπτων εννοιών και την πα-
ροχή στα συµβαλλόµενα µέρη δυνατότητας διατύπωσης επιφυ-
λάξεων στην εφαρµογή ορισµένων διατάξεων.

Οι νέες µορφές τεχνολογιών κατά την τελευταία εικοσαετία,
ιδίως µέσω της εξελεγµένης διαγραφής των ηλεκτρονικών ιχνών
έπειτα από επέµβαση στο λογισµικό ενός υπολογιστή, αποτε-
λούν εύκολο πλέον µέσο προς τέλεση αδικηµάτων µέσω διαδι-
κτύου.

Η υπ’ αριθµόν 185 σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για
το έγκληµα στον κυβερνοχώρο αποτέλεσε την πρώτη ολοκληρω-
µένη προσπάθεια αποτύπωσης όλων των προβληµάτων που ανα-
κύπτουν και ιδίως της ανάγκης για µια ενιαία αντιµετώπιση δια-
συνοριακώς των τελούµενων αδικηµάτων µέσω των µέσων δια-
δικτύου.

Στο τελευταίο µέρος του σχεδίου νόµου περιλαµβάνονται επι-
µέρους διατάξεις, µε τις οποίες τροποποιούνται συγκεκριµένες
διατάξεις του ουσιαστικού Ποινικού Κώδικα, προκειµένου να
προσαρµοστούν στην υπό κύρωση σύµβαση, καθώς και στην
οδηγία.

Ειδικότερα, προστίθενται οι όροι των «πληροφοριακών συστη-
µάτων» και «ψηφιακών δεδοµένων», ενώ παράλληλα διευρύνουν
την έννοια του εγγράφου. Εισάγεται αυστηρότερο πλαίσιο ποι-
νών και ποινικοποίηση του αδικήµατος της παράνοµης εισόδου
σε πληροφοριακό σύστηµα χωρίς πρόσβαση.

Είναι γεγονός αναντίρρητο και κανείς πλέον δε µπορεί να το
αµφισβητήσει ότι οι εποχές έχουν αλλάξει. Η εξακρίβωση των
αδικηµάτων τα οποία τελούνται µέσω του διαδικτύου ή στο δια-
δίκτυο είναι ιδιαίτερα δυσχερής, το ίδιο και ο εντοπισµός των
δραστών. Το παρόν νοµοσχέδιο είναι προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. 

Έρχοµαι στα τελευταία άρθρα του νοµοσχεδίου, για να κάνω
τις εξής παρατηρήσεις. 

Κατ’ αρχάς χαιρετίζουµε την εξαίρεση της κακουργηµατικής
αποπλάνησης και το ύψος της αναπηρίας από 67% στο 80%.
Εµείς ως κόµµα πιστεύουµε ότι πρέπει να γίνει ακόµα πιο αυ-
στηρή η νοµοθεσία όσον αφορά τα ανήλικα παιδιά. Όπου το
θύµα είναι παιδί, πρέπει πλέον η νοµοθεσία να καταστεί ακόµα
αυστηρότερη. 

Παραγραφή και µη εκτέλεση ποινών υφ’ όρων. Έχουν δίκιο κά-
ποιες µητέρες, κύριε Υπουργέ, που διαµαρτύρονται, αγωνιούν,
όταν ο αντίδικος πατέρας δεν έχει περιουσία στο όνοµά του και
το µοναδικό όπλο και µέσο πίεσης είναι η ίδια η ποινή. Αναµένουν
απ’ αυτήν την ποινή, που είναι το µέσο πίεσης, είτε το παιδί είναι
τεσσάρων, είτε πέντε, είτε έξι µηνών, να πληρωθεί η διατροφή.
Κάποια στιγµή αργότερα πρέπει να το δούµε, να γίνει µία ανα-
θεώρηση και να υπάρχει τουλάχιστον µία εξαίρεση. Εγώ ως νο-
µικός οφείλω να το παραδεχθώ ότι ναι, είναι µέσο πίεσης η κατα-
βολή της διατροφής για την ίδια την ποινή.

Επίσης, στο άρθρο 17 ζητήσαµε χθες µία βελτίωση, ουσια-
στικά την αντιγραφή της αιτιολογικής έκθεσης στο ίδιο το κεί-
µενο του νόµου. 

Στο άρθρο 17 υπάρχει µία πασιφανέστατη αοριστία, η οποία
πιθανότατα να δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα απ’ όσα
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θέλει να επιλύσει. Για πρώτη φορά ένοπλος θα είναι εντός της
φυλακής –σωστό- στα εξωτερικά θυρωρεία. Πλην, όµως, η εξω-
τερική φρουρά των φυλακών έχει ήδη επιφορτιστεί µε πάρα
πολλά καθήκοντα: µεταγωγές, κρατούµενοι σε νοσοκοµεία. Ίσως
θα έπρεπε να υπάρχει µία εισήγηση τουλάχιστον του διευθυντή
του καταστήµατος κράτησης. Συµφωνούµε, ναι, στα εξωτερικά
θυρωρεία. Να µη δηµιουργήσει, όµως, περισσότερα προβλήµατα
απ’ όσα θέλει να επιλύσει. Δείτε το σας, παρακαλώ, αν υπάρχει
η δυνατότητα µιας βελτίωσης. Άλλως, να το δούµε στην τροπο-
ποίηση της συζήτησης για τον Σωφρονιστικό Κώδικα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε γενικές γραµµές το παρόν
σχέδιο νόµου είναι καινοτόµο και κινείται στη σωστή κατεύθυνση.
Προσπαθεί να κάνει πιο εύκολο τον εντοπισµό των δραστών, οι
οποίοι κινούνται µέσω ή στο διαδίκτυο, και είναι νοµοσχέδιο, το
οποίο θα έπρεπε ήδη να έχει ψηφισθεί εδώ και πάρα πολύ καιρό,
διότι οι εξελίξεις είναι ραγδαίες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Κόκκαλη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καρράς, ειδικός αγορητής της Ενώσεως

Κεντρώων. 
Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ο κ. Φωτήλας µου έδωσε αφορµή να αναφερθώ, πριν ξεκι-

νήσω στα ζητήµατα του νοµοσχεδίου, σε διαδικαστικά ζητήµατα
και ιδιαίτερα ζητήµατα Κανονισµού. Νοµίζω ότι είναι επίκαιρη
στιγµή να τεθούν. 

Έρχεται ένα νοµοσχέδιο, το οποίο στο πρώτο κεφάλαιό του
αφορά κύρωση σύµβασης κατά το άρθρο 28 του Συντάγµατος,
δηλαδή νοµοσχέδιο, για το οποίο δεν επιτρέπεται η διευρυµένη
συζήτηση παρά µόνο η υπερψήφιση ή αν υπάρχουν αντιρρήσεις
η αιτιολόγηση των αντιρρήσεων. Είναι διεθνής συνθήκη που κυ-
ρώνει η χώρα. Το δεύτερο κεφάλαιο αφορά ευρωπαϊκή οδηγία,
που είναι χωρίς συνήθως ευρύτερη συζήτηση, και το τρίτο δια-
τάξεις. 

Γεννώνται, λοιπόν, αυτοµάτως τα ερωτήµατα: Έρχεται διεθνής
σύµβαση προς κύρωση. Θα πρέπει να ακολουθείται και από
άλλες διατάξεις ή θα πρέπει να µένουµε αυστηρά στη συνταγ-
µατική ρύθµιση, όπως εξειδικεύεται στον Κανονισµό, δηλαδή ότι
συζητούµε αυτοτελές νοµοσχέδιο µέχρι του τελευταίου άρθρου
της σύµβασης και τα άλλα αποτελούν άλλο νοµοσχέδιο; 

Δυστυχώς, δεν είναι το µόνο που θέλω να επισηµάνω. Θέλω
να επισηµάνω και ζητήµατα ακόµα τροπολογιών. Ίσως έχω γίνει
κουραστικός στην Αίθουσα, αλλά επανέρχοµαι. 

Θα πω και τούτο: Έρχονται τροπολογίες, οι οποίες είναι άσχε-
τες, έρχονται τροπολογίες, οι οποίες είναι της τελευταίας στιγ-
µής και για τις οποίες η Βουλή δεν έχει τη δυνατότητα να τοπο-
θετηθεί. Προ ολίγων λεπτών έλαβα γνώση µιας τροπολογίας,
που κατετέθη προ ολίγων ωρών, για θέµατα ΟΑΕΔ. Αφορά προ-
γράµµατα, που θα ασκήσουν νέοι στον ΟΑΕΔ και αφορά και διο-
ρισµούς τριακοσίων εξήντα θέσεων στον ΟΑΕΔ. 

Η τροπολογία αυτή τι σχέση έχει µε το έγκληµα στον κυβερ-
νοχώρο; Τι σχέση έχει µε ποινικές διατάξεις; Τι σχέση έχει µε
οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το ηλεκτρονικό έγκληµα; 

Θέλω να πω τούτο γι’ αυτό το κοµµάτι και θα τελειώσω.
Έχουµε, λοιπόν, αυτή τη στιγµή προφανώς µια συµφωνία κυρίων
µεταξύ των Υπουργών. Ο επισπεύδων Υπουργός δέχεται τροπο-
λογίες άλλων σε άσχετο νοµοσχέδιο και προφανώς ο Υπουργός,
που εισαγάγει την άσχετη στο νοµοσχέδιο τροπολογία, οφείλει
την ανταπόδοση σε επόµενο δικό του νοµοσχέδιο, στον Υπουργό
που την αποδέχθηκε. 

Δεν προάγουµε ούτε τη νοµοθεσία, δεν προάγουµε ούτε τη
δυνατότητα δηµιουργίας συναινετικού κλίµατος µέσα στην Αί-
θουσα της Βουλής και για κρίσιµες ακόµα διατάξεις. 

Όµως, ας πάµε στο νοµοσχέδιο, αυτό το οποίο µας απασχολεί.
Εµείς έχουµε εκδηλώσει και από την επιτροπή ότι θα ψηφίσουµε
επί της αρχής για τον λόγο ότι έστω και καθυστερηµένα είναι µια
διεθνής υποχρέωση της χώρας, η οποία συµπληρώνεται από την
οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θεωρούµε ότι και οι συνα-
φείς διατάξεις, οι οποίες αφορούν την τροποποίηση του Ποινικού

Κώδικα, αποτελούν ένα ενιαίο πλέον σύνολο και δεν µπορεί να
µείνει αρρύθµιστη η εγκληµατικότητα, το ηλεκτρονικό έγκληµα
και ιδιαίτερα το διασυνοριακό, στο οποίο πολλές φορές οι εγ-
κληµατούντες έχουν δηµιουργήσει πλέον προηγµένη τεχνολογία
και ασθµαίνουν πολλές φορές το κράτος και οι δυνάµεις εκείνες,
οι οποίες έχουν την εξουσία για την προστασία και την επιβολή
του νόµου, ακολουθούν και τις περισσότερες φορές λαχανιάζουν
χωρίς να µπορούν να προλάβουν. Όµως, χρειάζεται έστω και µε
αυτήν τη µορφή και µε αυτήν την καθυστέρηση να υπάρχει η νο-
µοθεσία. 

Έχουµε ζητήµατα, όµως, από τον ίδιο το νόµο. Ποια είναι τα
ειδικότερα ζητήµατα τα οποία τίθενται, ως εκτελεστικά; Πράγ-
µατι, µε το δεύτερο άρθρο για τις ποινικές διατάξεις συµφω-
νούµε, διότι, δεν µπορεί, θα πρέπει και ο Ποινικός Κώδικας ο
οποίος ισχύει στην Ελλάδα από το 1950, να συµπληρωθεί µε τις
αντίστοιχες διατάξεις, τις οποίες εισάγει ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης: Παρακώλυση λειτουργίας πληροφοριακών συστηµάτων,
προσέλκυση παιδιών για γενετήσιους λόγους, παράνοµη πρό-
σβαση. Όλα αυτά είναι θετικά. Όµως, θα πρέπει να αντιµετωπι-
στούν κάποια στιγµή και στην τροποποίηση ή στη νέα σύνταξη
του Ποινικού Κώδικα. Θα τα δούµε στη διαδροµή. 

Συµφωνούµε και για τα θέµατα άρσεως του απορρήτου. Βέ-
βαια, έθεσα ένα θέµα εχθές και νοµίζω ακόµα ότι θα πρέπει να
δοθούν διευκρινίσεις σε σχέση µε το άρθρο 4, όπου ορθώς ο
Υπουργός -και το αποδέχοµαι- καθόρισε ως αρµόδιον για τις κυ-
ρώσεις τον πρόεδρο της ΑΔΑΕ. Δεν είναι απολύτως συναφές το
αντικείµενο, αλλά εν πάση περιπτώσει θα θεωρήσουµε ότι έχει
περισσότερες εγγυήσεις ανεξαρτησίας η αρχή, ούτως ώστε να
είναι και πλέον αντικειµενική, µη υποκείµενη ενδεχόµενα σε πιέ-
σεις ή άλλες παρεµβάσεις. 

Επειδή ετέθη και από τον κ. Παπαθεοδώρου το θεωρητικό
πλέον ζήτηµα: Έχουν ποινική ευθύνη τα νοµικά πρόσωπα ή έµ-
µεση µέσω των Διοικητικών Συµβουλίων; Εµείς πιστεύουµε ότι
έχουν τα φυσικά πρόσωπα. 

Είχα ζητήσει –και νοµίζω ότι θα πρέπει να γίνει δεκτόν- να δι-
ευκρινιστεί ότι η ευθύνη νοµικών προσώπων, τουλάχιστον για το
ελληνικό δικαιικό σύστηµα, όπου δεν αναγνωρίζεται ευθύνη νο-
µικών προσώπων από τον Ποινικό Κώδικα, αφορά διοικητικές κυ-
ρώσεις -αµιγώς διοικητικές κυρώσεις-, ούτως ώστε να µην µένει
η εντύπωση σε εκείνους που δεν έχουν ιδιαίτερη ενασχόληση µε
το αντικείµενο, ότι τιµωρούνται ποινικά τα νοµικά πρόσωπα.

Παράλληλα, επειδή εγείρονται πολλές φορές ζητήµατα αστι-
κής ευθύνης αποζηµιώσεων από το κυβερνοέγκληµα, πρέπει να
κηρυχθούν µε ρητή διάταξη του νόµου τα νοµικά πρόσωπα, των
οποίων τα µέλη των διοικητικών συµβουλίων, οι προστηθέντες,
οι εντολοδόχοι, οι όποιοι ενεργούν στο όνοµά τους, αστικώς
υπεύθυνα, γιατί γνωρίζει καλύτερα ο Υπουργός από εµένα την
έννοια της πολιτικής αγωγής, τη δυνατότητα του ποινικού δικα-
στηρίου να ελέγχει και να αποφασίζει και επί πολιτικών αξιώσεων
πολλές φορές. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι χρειαζόµαστε στο άρθρο 4 µία ρητή συµ-
πλήρωση ότι το νοµικό πρόσωπο υπέχει ευθύνη µε διοικητικά
πρόστιµα για την εγκληµατική του πράξη, ενώ υπέχει την ιδιό-
τητα του αστικώς υπευθύνου στο ποινικό δικαστήριο. Ας δώ-
σουµε και αυτή τη βοήθεια σε εκείνους, οι οποίοι θίγονται. 

Για τα άρθρα 5, 6 και 7 δεν χρειάζεται να γίνει καµµία συζή-
τηση. Ακολουθούν τη σύµβαση και την οδηγία. Ορίζονται οι αρ-
µόδιες αρχές. Δεν µπορεί να έχει κανείς -λογικά τουλάχιστον-
καµµία αντίρρηση. 

Έχω αντιρρήσεις, όµως -και τις έχω εκφράσει- για τα άρθρα 8
και 9: Παραγραφή υπό όρους και παύση ποινικής δίωξης και πα-
ραγραφή υπό όρους ανεκτέλεστων ποινών µέχρι έξι µήνες. 

Έχω ζητήσει -θα γίνω κουραστικός, θα το επαναλάβω και σή-
µερα- να ορισθούν ποιες είναι οι παραβάσεις, οι οποίες επισύ-
ρουν τις χαµηλές αυτές ποινές σήµερα. Με το ποινικό µας
σύστηµα η ποινή των δύο ετών δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν ούτε από
τους παραβάτες, τους εγκληµατούντες. Διότι είτε υποχρεωτικά
θα ανασταλεί, αν δεν έχει προηγούµενο µητρώο ή αν έχει, θα µε-
τατραπεί σε χρηµατική. Μάλιστα, λόγω της οικονοµικής κρίσης,
γνωρίζουµε και εµείς ότι τα δικαστήρια αναγνωρίζουν την οικο-
νοµική δυσκολία ακόµα και των παραβατών και η ηµερήσια µε-
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τατροπή είναι πολύ χαµηλή. 
Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι δεν έχει αξία να διατηρηθούν ως αξιό-

ποινες οι πράξεις, οι οποίες επανειληµµένα έρχονται και παρα-
γράφονται. 

Θυµίζω τον ν.1240/1982. Ήταν ένα πρωτοφανές νοµοθέτηµα
για εκείνη την εποχή, όταν, αγαπητοί συνάδελφοι, η µετατροπή
της ποινής στην αρχή ήταν µέχρι έξι µήνες και αργότερα έγινε
στον ένα χρόνο. Πήγαιναν φυλακή και πολλοί σωφρονίζονταν. 

Λοιπόν, θα πρέπει να αποποινικοποιηθούν αυτές οι πράξεις,
να µετατραπούν σε χρηµατικά πρόστιµα, να βρούµε τους αρµό-
διους οι οποίοι θα κάνουν την έκθεση βεβαίωσης παράβασης και
θα καταλογίζουν, να πηγαίνει στο δηµόσιο ταµείο, να εισπράττε-
ται, να αισθάνεται το ρίγος ο παραβάτης ότι θα πληρώσει, αν τε-
λέσει πράξη.

Ενώ τώρα τι γίνεται; Με την παραγραφή υπό όρους τα βά-
ζουµε στο αρχείο. Δεν έχουµε καµµία τιµωρία σε εκείνους που
δεν έχουν δικαστεί ακόµα. Είναι γνωστές οι εκατοντάδες χιλιάδες
εκκρεµών υποθέσεων στα ποινικά δικαστήρια, ιδιαίτερα των µε-
γάλων πόλεων. Θα τις βάλουµε στο αρχείο και θα πούµε: «Ναι,
ξέρεις, άµα ξαναεγκληµατίσει θα τις ανασύρει ο εισαγγελέας». 

Δεν έχει ανασυρθεί ποτέ καµµία διαχρονικά µε όλους τους νό-
µους που ίσχυσαν κι αυτό µου το απήντησε στην επιτροπή σε
ερώτησή µου ευθεία, ο Γενικός Γραµµατέας της Ενώσεως Δικα-
στών και Εισαγγελέων. Ουδεµία ανάσυρση δικογραφίας έγινε
ποτέ, έστω κι αν κρίθηκε για την ίδια πράξη και καταδικάστηκε
το ίδιο φυσικό πρόσωπο. Δεν υπάρχει λειτουργία και δυνατότητα
να ανασύρονται. 

Κοροϊδεύουµε τον εαυτό µας, διότι θέλουµε να αποσυµφορή-
σουµε κατ’ αυτόν τον τρόπο τα δικαστήρια και λέµε ότι ο εγκλη-
µατίας θα τιµωρηθεί και για την προηγούµενη σωρευτικά. Δεν
υπάρχει δυνατότητα ούτε συσχετισµού καν. Αυτά είναι δεδοµένα
όσο κι αν έχουµε φτάσει στην ηλεκτρονική εποχή, όσο ακόµη κι
αν έχουµε φτάσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε υψηλό επί-
πεδο τεχνογνωσίας. Είναι προφάσεις εν αµαρτία. 

Λοιπόν, ή αποποινικοποιούµε τις πράξεις οι οποίες σήµερα θε-
ωρούνται ότι παραγράφονται και τις µεταφέρουµε σε διοικητικά
πρόστιµα και παύουµε να κοροϊδεύουµε εαυτούς και αλλήλους,
διαφορετικά εµείς δεν µπορούµε να ψηφίσουµε ανάλογες δια-
τάξεις για τις οποίες και του χρόνου, κύριε Υπουργέ, αν συνεχι-
στεί, θα είστε υποχρεωµένος να τις επαναφέρετε -σε έξι µήνες,
σε ένα χρόνο;- µετά την απεργία των δικηγόρων, η οποία εύλογα
κράτησε το µεγάλο διάστηµα για τα φορολογικά και τα ασφαλι-
στικά τους θέµατα. Είµαι σίγουρος ότι σε έξι µήνες θα αναγκα-
στεί το Υπουργείο Δικαιοσύνης να ξαναπαραγράψει αυτές τις
µικρές παραβατικότητες.

Πάω παρακάτω στα άρθρα 10 και 11. Δεν το συζητώ ότι ως
προς το 10 θα πρέπει να σταθούµε και να το δούµε. Αλλά η
Εθνική Σχολή Δικαστικών Λειτουργών πρέπει να έχει ένα υψηλό
κύρος, πρέπει να βγάζει δικαστές, όχι µόνο αναγνώστες του
νόµου, όχι µόνο εφαρµοστές του νόµου, αλλά και κοινωνικά εν-
τεταγµένους να αποτελούν τη ζώσα φωνή της κοινωνίας. Η από-
δοση δικαιοσύνης δεν πρέπει να είναι µηχανιστική µε την έννοια:
µείζονα πρόταση ο νόµος, ελάσσονα πρόταση τα πραγµατικά πε-
ριστατικά, όσο και σε όποια έκταση προέκυψαν, όπως παρουσιά-
στηκαν στο δικαστήριο. 

Συµπέρασµα, το διά ταύτα: Η απόδοση δικαιοσύνης είναι µια
πάρα πολύ σοβαρή υπόθεση. Οι Έλληνες δικαστές έχουν το επί-
πεδο να τη διατηρήσουν σε υψηλό βαθµό, όπως πλέον έχουµε
πει ότι η µόνη καταφυγή είναι στη δικαιοσύνη πολλές φορές. Δεν
αποµένει τίποτα άλλο, αλλά δώστε τους µε τις ρυθµίσεις για τη
σχολή δικαστών και τα εφόδια για να προχωρήσουν. 

Βεβαίως, για τα ζητήµατα του άρθρου 11 που γίνονται και οι
αρχαιρεσίες σε δύο µήνες και παρεµβαίνουµε µε τροποποιήσεις
στον Κώδικα Καταστάσεως των Δικαστικών Λειτουργών, µε κίν-
δυνο παρεµβάσεων και στο αποτέλεσµα ακόµα κατ’ αυτόν τον
τρόπο, εµείς δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε αυτό το άρθρο,
γιατί θεωρούµε ότι ανεξάρτητα αν υπάρχει σκέψη, δηµιουργεί
τις προϋποθέσεις σκέψεων, ούτως ώστε κατ’ ανάγκην θα φτά-
σουµε στις παρεµβάσεις και στις αρχαιρεσίες των δικαστών,
αφού έχουµε πλέον ένα νοµοθετικό πλαίσιο δύο µήνες πριν, που
δηµιουργεί τις προϋποθέσεις να µπορούµε να φωνάξουµε τον

Γιάννη ή τον Κώστα να συνεννοηθούµε. Και στο κάτω-κάτω και
οι δικαστές άνθρωποι είναι. Κι αυτοί θέλουν να έχουν την ισχύ
στα µεγάλα δικαστήρια και δεν νοµίζω ότι τους βοηθάµε έτσι ή
ότι συνεισφέρουµε στη διατήρηση υψηλού βαθµού ανεξαρτη-
σίας. 

Για το άρθρο 12, ναι, να συσταθούν οι επιτροπές, να γίνει η
κωδικοποίηση. Θα τα δούµε αυτά στη διαδροµή. Το τι σηµαίνει
κωδικοποίηση, βέβαια, εµπειρικά θα σας πω ότι µπορεί να κρα-
τάει χρόνια ή µπορεί να γίνεται και σύντοµα µε ηλεκτρονική
µορφή πλέον από µια τράπεζα νοµικών πληροφοριών.

Έχω πει για το ΕΣΠΑ, πώς κατασπαταλήθηκε για κωδικοποι-
ήσεις διαφόρων τοµέων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, εάν µου επιτρέπετε, θα κάνω χρήση της δευ-
τερολογίας µου. 

Με την παράταση ρυθµίσεων του ν.4322, που περιέχεται στο
άρθρο 15 είµαι κάθετα αντίθετος και έχω εξηγήσει το γιατί. Δεν
συνεισφέρει στην αντεγκληµατική πολιτική. Βλέπουµε ότι ενώ ο
προηγούµενος νόµος του 2015, ο οποίος προέβλεπε αποσυµφό-
ρηση των φυλακών, έρχεται µέσα σε έναν χρόνο η ανάγκη να πα-
ραταθεί και µάλιστα για δύο χρόνια, δηλαδή να περιλάβει ακόµα
και περιπτώσεις, που η ποινή βρίσκεται στο στάδιο εκτελέσεως
και δεν έχουν επιτευχθεί τα αποτελέσµατα του ποινικού σωφρο-
νισµού. 

Και θα ανοίξουµε τις πόρτες από τις φυλακές να ελευθερώ-
σουµε µεγάλο αριθµό κρατουµένων, στο όνοµα της αποσυµφό-
ρησης, γιατί το ελληνικό κράτος δείχνει συνεχώς αβελτηρία στην
αντιµετώπιση του ζητήµατος της λειτουργίας των φυλακών και
το µόνο που κάνει είναι να ελευθερώνει. 

Ε, όχι! Εµείς δεν µπορούµε να το πούµε αυτό. Έθεσα ένα ζή-
τηµα στην επιτροπή δύο φορές, το ζήτηµα του φόβου της κοι-
νωνίας. Είτε θέλετε είτε όχι, η µεγάλη εγκληµατικότητα στην Ελ-
λάδα προέρχεται από αλλοδαπούς πλέον, οι οποίοι πολλές φο-
ρές, θα το πω ευθέως, εισάγονται για να εγκληµατήσουν µε τη
µορφή ληστειών, κλοπών κ.λπ.. 

Το λέω υπεύθυνα ότι εισάγονται, κύριε Υπουργέ. Εισάγονται
ολόκληρα χωριά –δεν θέλω να ονοµάσω τις χώρες- για να εγκλη-
µατήσουν!

Αυτό δεν µπορεί να γίνεται. Δεν µπορούµε να τους βγάζουµε
στα τέσσερα  χρόνια, όταν έχουµε µια ποινή δέκα ετών. Διότι,
αφού στο σωφρονιστικό σύστηµα έχει αποτύχει, δεν έχει τη δυ-
νατότητα σωφρονισµού, δεν µπορούµε να τους βγάζουµε και να
µπαίνουν από άλλες πόρτες στην Ελλάδα και να συνεχίζουν αυτή
τη «λαµπρή» δραστηριότητά τους. 

Η κοινωνία φοβάται αυτή τη διάταξη και θα το πω ευθέως! Φο-
βάται γιατί έρχεται πλέον σε µια σύγκρουση, που είναι και σύγ-
κρουση δικαιωµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο ακόµα. 
Οι πολίτες, που έχουν γίνει θύµατα βίας υπολογίζουν τις µέρες

αποφυλάκισης εκείνων, οι οποίοι έχουν εγκληµατήσει σε βάρος
τους. Λοιπόν, αυτό θα κάνουµε στο όνοµα των ατοµικών δικαιω-
µάτων ή των καταδικών από το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο Ατοµικών
Δικαιωµάτων; 

Θα βρούµε, εάν θέλετε, άλλες λύσεις, αλλά όχι αυτό που γί-
νεται. Αποτελεί αίσχος και προσβολή της δικαιοσύνης, όταν επι-
βάλλει ποινές µε αυτόν τον τρόπο. Κατά την άποψή µου, µάλιστα,
είναι και αντισυνταγµατική η επέµβαση στον νόµο, διότι η απαγ-
γελία ποινής είναι απόδοση δικαιοσύνης, είναι δικαστική από-
φαση, για την οποία δεν ξέρω εάν µπορούν η Κυβέρνηση και η
Βουλή να επεµβαίνουν. Θα το εξετάσω. 

Τέλος, για να µην καταχραστώ τον χρόνο, η εξουσιοδοτική διά-
ταξη για την προστασία µαρτύρων είπα και χθες ότι είναι τόσο
αόριστη, που το θέµα της προστασίας µαρτύρων έχει γίνει µια
«καλή δουλίτσα»! Σταµατώ εκεί, δεν εξηγώ γιατί το λέω. 

Το τελευταίο και τραγικό είναι η παροχή ασυλίας σε εµπειρο-
γνώµονες, την οποία βέβαια δεν πρέπει να έχουν, διότι θα έχουν
τη διαχείριση ολόκληρης της δηµόσιας περιουσίας, µε το λεγό-
µενο υπερταµείο. Και θα τους παράσχουµε ασυλία µε ποιο κρι-
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τήριο; Με το εάν πληρούν τα εξωτερικά στοιχεία νοµιµότητας;
Τα εσωτερικά στοιχεία νοµιµότητας ποιος θα τα ελέγχει; Πρέπει
να τα ελέγχουν και τα ποινικά δικαστήρια. 

Μάλιστα, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, την οποία
όλοι παρακολουθούµε και όλοι σεβόµαστε τις γνωµοδοτήσεις
της αναφέρει ότι η απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, η οποία
θα αποτελεί τεκµήριο νοµιµότητας είναι µαχητό τεκµήριο. Αυτό
συµβαίνει γιατί δεν εξετάζει το Εκλεκτικό Συνέδριο τον δόλο, την
αµέλεια και τον βαθµό της, παρά µόνο την τήρηση των δηµοσιο-
νοµικών διατάξεων. Εποµένως, δεν µπορεί να παράξει δεδικα-
σµένο για την τέλεση ή µη πράξης αστικού ή ποινικού ενδιαφέ-
ροντος.

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι αυτό το σηµείο ανοίγει τον ασκό του
Αιόλου για ασυλία και σε σειρά άλλων πράξεων, οι οποίες θα έρ-
θουν αύριο-µεθαύριο και για τις τράπεζες και για πολλά άλλα
πράγµατα και µε το περίγραµµα των εξωτερικών στοιχείων νοµι-
µότητας θα µπορεί να γίνει ένα µεγάλο γλέντι. 

Κύριε Πρόεδρε ευχαριστώ ιδιαίτερα για την ανοχή σας και
τους συναδέλφους για την προσοχή τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ,

κύριε Καρρά.
Έχει ζητήσει τον λόγο η κ. Κεραµέως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι, ακόµα κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν από τους Κοι-

νοβουλευτικούς Εκπροσώπους δεν θέλει κανένας τον λόγο, πάµε
κατ’ ανάγκην στους οµιλητές.

Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο κ. Τζαµακλής Χαρίλαος, Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από πολυετή αδράνεια της

ελληνικής πολιτείας, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο για την κύ-
ρωση της σύµβασης για το κυβερνοέγκληµα, αλλά και για τη µε-
ταφορά της οδηγίας 2013/40 για τις επιθέσεις κατά συστηµάτων
πληροφοριών. 

Η σύµβαση για το έγκληµα στον κυβερνοχώρο ήταν ένα πρω-
τοποριακό κείµενο για την εποχή του, το 2001. Κύρια επιδίωξή
του είναι η θέσπιση κανόνων δικαίου, µε σκοπό την αντιµετώπιση
της εγκληµατικότητας στο διαδίκτυο. Καθιερώνει την υποχρέωση
εναρµόνισης των ελληνικών νοµοθεσιών σε θέµατα εγκληµάτων
στον κυβερνοχώρο. Η κύρωσή της σήµερα από την ελληνική
Βουλή συνιστά µια πρωτοβουλία υψηλής σπουδαιότητας, δεδο-
µένης της εξάπλωσης του διαδικτύου και των κινδύνων που επι-
φυλάσσει σε πολίτες, καταναλωτές και ευάλωτες οµάδες, όπως
τα παιδιά. 

Ο «θαυµαστός νέος κόσµος» του διαδικτύου είναι από καιρό
εδώ. Το διαδίκτυο είναι πλέον στη ζωή όλων µας, από τις παιδι-
κές ηλικίες µέχρι και τους πιο ηλικιωµένους, που έχουν καταφέ-
ρει να εξοικειωθούν, στην ιδιωτική και στη δηµόσια σφαίρα, αλλά
και στον επαγγελµατικό στίβο της µεγάλης πλειοψηφία των πο-
λιτών.

Η εσωτερική έννοµη τάξη ωστόσο εµφάνιζε ένα έλλειµµα προ-
στασίας απέναντι στο συγκεκριµένο πεδίο εγκληµατικότητας.
Στο ελληνικό δίκαιο τα κυβερνοεγκλήµατα τιµωρούνται µέχρι και
σήµερα κατά βάση µε τις διατάξεις του ν.1805/1988, ο οποίος
είχε εισάγει στα άρθρα 370Β, 370Γ, 386Α του Ποινικού Κώδικα
τα εγκλήµατα που διαπράττονται µε ηλεκτρονικούς υπολογιστές,
εφόσον βέβαια τέτοια αδικήµατα διαπράττονται on line, κατά το
ελληνικότερον. 

Στην ελληνική νοµοθεσία δεν υπάρχει νόµος που να αναφέρε-
ται αποκλειστικά στο κυβερνοέγκληµα. Το κυβερνοέγκληµα ό-
µως φέρει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά που καθιστούν την ποινική
του δίωξη δυσχερή:

Πρώτο χαρακτηριστικό η ταχύτητα. Η διάπραξη των σχετικών
πράξεων λαµβάνει χώρα σε ελάχιστο χρόνο και συχνά δεν γίνεται
αντιληπτή από το θύµα.

Δεύτερο χαρακτηριστικό η ευκολία. Η διάπραξη των σχετικών
πράξεων είναι εύκολη και γίνεται από τον ηλεκτρονικό υπολογι-
στή και τον οικείο χώρο του δράστη.

Τρίτο χαρακτηριστικό η ανωνυµία. Η διάπραξη κυβερνοεγκλη-
µάτων εκµεταλλεύεται τη σχετική ανωνυµία, που προσφέρουν

ορισµένες τεχνολογικές υποδοµές του διαδικτύου. 
Τέταρτο χαρακτηριστικό ο διασυνοριακός χαρακτήρας. Οι

προπαρασκευαστικές ενέργειες, οι πράξεις και τα αποτελέσµατα
του κυβερνοεγκλήµατος συνήθως λαµβάνουν χώρα ταυτοχρό-
νως σε πολλές δικαιδοσίες. 

Πέµπτο χαρακτηριστικό η δυσχέρεια στη διερεύνηση των εγ-
κληµάτων αυτών.

Έκτο χαρακτηριστικό η έλλειψη επαρκούς καταγραφής. Το µέ-
γεθος των τελουµένων κυβερνοεγκληµάτων είναι δυσανάλογα
µεγαλύτερο των καταγραφόµενων περιστατικών. 

Κύριο χαρακτηριστικό της διεθνούς αυτής σύµβασης που θα
ενισχύσει σηµαντικά την προστασία από το κυβερνοέγκληµα
είναι η υποχρέωση που αναλαµβάνουν τα κράτη-µέλη να ποινι-
κοποιήσουν συγκεκριµένη συµπεριφορά στο διαδίκτυο, όπως
είναι η διανοµή πορνογραφικού υλικού στο ίντερνετ, η εµπλοκή
του ενηλίκου σε ερωτική επαφή µε τη χρήση του διαδικτύου, η
αντιγραφή χωρίς δικαίωµα πνευµατικής ιδιοκτησίας. 

Επιπλέον, η σύµβαση στοχεύει, πρώτον, στη συµπλήρωση των
δικονοµικών διατάξεων  που ισχύουν στα συµβαλλόµενα µέρη,
προκειµένου να βελτιωθεί η δυνατότητα των δικαστικών και ασ-
τυνοµικών αρχών να διεξάγουν τις έρευνές τους σε πραγµατικό
χρόνο, ώστε να συλλέγουν τα απαραίτητα αποδεικτικά στοιχεία
στα γεωγραφικά όρια της εθνικής επικράτειας διάπραξης πριν
τα στοιχεία αυτά χαθούν και, δεύτερον, στην προσαρµογή των
κανόνων που περιγράφονται στις συµβάσεις του Συµβουλίου της
Ευρώπης σχετικά µε την έκδοση και τη δικαστική συνδροµή.

Ειδικότερα σηµειώνεται ότι τιµωρούνται οι κάθε είδους παρεµ-
βολές σε δεδοµένα και συστήµατα υπολογιστή, hackers, κλοπές
δεδοµένων κ.λπ. και τα διενεργούµενα µέσω συστηµάτων ηλε-
κτρονικών υπολογιστών αδικήµατα. Ιδιαίτερα αυστηρή αντιµετώ-
πιση γίνεται στα µέσω του διαδικτύου τελούµενα αδικήµατα
παιδικής πορνογραφίας. 

Το τελευταίο είναι πολύ σηµαντικό, δεδοµένου ότι η γενετήσια
εκµετάλλευση και η κακοποίηση των παιδιών έχουν αυξηθεί σε
ανησυχητικές διαστάσεις, τόσο σε εθνικό όσο και διεθνές επί-
πεδο, εξαιτίας της αυξανόµενης χρήσης από τα παιδιά των ηλε-
κτρονικών υπολογιστών. Οι εµπλεκόµενοι στο θέµα παράνοµοι
εκµεταλλεύονται τη διαφορά νοµοθεσίας από κράτος σε κράτος,
την οποία προσπαθεί η παρούσα οδηγία να εξαλείψει. 

Τέλος, µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, ενισχύεται πε-
ραιτέρω η ποινική προστασία έναντι της παιδικής πορνογραφίας
µέσω της τροποποίησης της υφιστάµενης διάταξης στο άρθρο
348Α’ του Ποινικού Κώδικα. Περαιτέρω µε τις ρυθµίσεις του σχε-
δίου σε συνδυασµό µε εκείνες για το απόρρητο των επικοινω-
νιών, που ταυτόχρονα προωθεί το Υπουργείο Δικαιοσύνης, θα
διασφαλιστεί κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο κάθε πολίτης από
αδικήµατα και επιθέσεις στην προσωπικότητά του που γίνονται
µέσω των σύγχρονων ηλεκτρονικών συστηµάτων.

Αναµφισβήτητα η κύρωση που συζητάµε σήµερα κάνει πραγ-
µατικότητα την εφαρµογή ενός βελτιωµένου επιπέδου προστα-
σίας στον κυβερνοχώρο. Αποτελεί µια µεγάλη επιτυχία και ένα
ισχυρό ελληνικό «ναι» µετά το ευρωπαϊκό «ναι» στην ενίσχυση
της ασφάλειας της κοινωνίας της πληροφορίας και της προστα-
σίας των πολιτών στη σηµερινή ψηφιακή εποχή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανασίου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Συµβούλιο της Ευρωπαϊκής

Ένωσης έχει ζητήσει από τα κράτη-µέλη να κυρώσουν και να
εφαρµόσουν πλήρως τη Σύµβαση της 23ης Νοεµβρίου 2001 για
το έγκληµα στον κυβερνοχώρο, από τις 4 Σεπτεµβρίου 2015.

Έχουν ζητήσει να µεταφέρουν «αµελλητί» –αυτό το επίρρηµα
χρησιµοποιούν- στο εσωτερικό τους δίκαιο την οδηγία 2014/41
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την εντολή έρευνας σε ποινικές
υποθέσεις, να διασφαλίσουν επαρκή δυναµικότητα και να διεκ-
περαιώσουν αιτήσεις αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής που συν-
δέονται µε έρευνες στον κυβερνοχώρο. Τέλος, να διευκολύνουν
την ανταλλαγή πληροφοριών για να επιταχύνουν τις διαδικασίες
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της αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής.
Συνεπώς, καλώς έρχεται η σύµβαση αυτή καθαυτή κατά το

κύριο µέρος της για την κύρωσή της, ώστε να ενσωµατωθεί στην
ελληνική έννοµη τάξη, γιατί η σύµβαση αυτή θέλει να προστατέ-
ψει έννοµα αγαθά που παραβιάζονται, τα οποία είναι µεγάλης
αξίας για την ολοκλήρωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την ευρω-
παϊκή ολοκλήρωση. 

Οι αρχές αυτές, όπως αναφέρεται, είναι η αρχή της εµπιστευ-
τικότητας, της διαθεσιµότητας και της ακεραιότητας των πληρο-
φοριών. Σχηµατοποιούνται δε τα εγκλήµατα λόγω της ατέλειας
των διατάξεων του Ποινικού Κώδικα, στα άρθρα 370Β’ και 370Γ’
σε τρεις κατηγορίες.

Είναι τα εγκλήµατα µέσω του ηλεκτρονικού υπολογιστή, που
συµπληρώνουν τα άρθρα που σας ανέφερα, τα εγκλήµατα που
σχετίζονται µε το περιεχόµενο των ψηφιακών δεδοµένων και τα
εγκλήµατα που έχουν σχέση µε την επίθεση εναντίον των συστη-
µάτων των πληροφοριών. 

Άρα, λοιπόν, για να είναι επιτρεπτή η άρση του απορρήτου,
προστέθηκαν τα συγκεκριµένα άρθρα στον Ποινικό Κώδικα και
µάλιστα τιµωρούνται επιπλέον και ορθώς νοµίζω και οι προπα-
ρασκευαστικές πράξεις.

Πάµε τώρα στα άρθρα. Το άρθρο 4 αναφέρεται στις διοικητι-
κές κυρώσεις σε νοµικά πρόσωπα, όταν τα όργανα του νοµικού
προσώπου διαπράττουν πράξεις του νόµου αυτού. Μας απασχό-
λησε πολύ γιατί παρόµοια διάταξη είχε περάσει και στο νοµοθέ-
τηµα για τον ρατσισµό. 

Τότε η ευρωπαϊκή οδηγία προέβλεπε ότι πρέπει να τιµωρούν-
ται και τα όργανα των νοµικών προσώπων τα οποία τα εκπροσω-
πούν κατά το καταστατικό και συνεπώς πρέπει να τιµωρούνται,
αν τα όργανα αυτά προβαίνουν σε ρατσιστικές ενέργειες. Συνε-
πώς δεν είναι άγνωστη διάταξη. Θα δείτε µια διαφορά.

Τι µας απασχόλησε τότε; Μας απασχολούσε η µορφή και ο χα-
ρακτήρας των κυρώσεων που θα επιβάλει ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης. Πράγµατι, µε τη διάταξη αυτή –αναφέροµαι στο ν.4285/2014
κατά του ρατσισµού- δεν υπήρχε ανεξάρτητη αρχή που να εµ-
πλέκεται και συνεπώς δόθηκε η αρµοδιότητα στον Υπουργό Δι-
καιοσύνης.

Αποτέλεσε, λοιπόν, έναv προβληµατισµό αυτή. Αν, δηλαδή, η
ποινή που υποβάλλεται στα νοµικά πρόσωπα µπορεί να την υπο-
βάλει ο Υπουργός, όπως είπε και ο κ. Τζαβάρας προηγουµένως
–είπε για µια σύγχυση των αρµοδιοτήτων- αλλά και ο κ. Καρράς,
γιατί παράλληλα και διαγιγνώσκει την ποινή ο Υπουργός και την
επιβάλλει. Πληροφορούµαι ότι ο Υπουργός θα καταθέσει νοµο-
τεχνική βελτίωση, οπότε δίδεται αυτό στην ΕΔΕ. Ευπρόσδεκτο
είναι και αναµένουµε να δούµε την νοµοτεχνική βελτίωση.

Στο άρθρο 8 για την εξάλειψη του αξιοποίνου και την παύση
των ποινικών διώξεων για πταίσµατα και πληµµελήµατα που
έχουν τελεστεί µέχρι 31 Μαρτίου του 2016, όταν απειλεί ποινή
φυλάκισης έως δύο έτη. Τέτοιες διατάξεις ο νοµοθέτης τις έχει
περάσει κατά καιρούς. Εδώ και οκτώ χρόνια περνάει για την απο-
συµφόρηση των εισαγγελιών κυρίως, διότι εκεί εκκρεµούν οι
υποθέσεις αυτές. Αλλά τότε προβλέπαµε, κύριε Υπουργέ, µέχρι
ένα έτος. Δεν µπορώ να εξηγήσω σήµερα τι είναι αυτό που σας
έκανε να ανεβάσετε το όριο και να παραγράφονται και τα αδική-
µατα µέχρι και να εξαλείφεται το αξιόποινο και για τα δύο χρόνια.
Είχαµε πει στην επιτροπή, αν µπορούσατε να έχουµε στατιστικά
στοιχεία, για να µπορέσουµε να εκτιµήσουµε.

Για το θέµα της µη εκτέλεσης ποινών έως έξι µήνες, πράγµατι
ο Έλληνας νοµοθέτης, όπως και πολλοί άλλοι νοµοθέτες άλλων
χωρών προβλέπει αυτή την ποινή. Συνεπώς εν όψει και ότι και ο
οµιλών την είχε επαναφέρει δεν θα µπορούσα να πω τίποτα πε-
ρισσότερο. Είναι µια διάταξη, η οποία επαναλαµβάνεται από πολ-
λούς προκατόχους µας.

Στο άρθρο 10, για τη Σχολή Δικαστών πληροφορούµαι ότι µε
τη νοµοτεχνική βελτίωση η ξένη γλώσσα πάει στο 0,5. Ευπρόσ-
δεκτο αυτό. Συνεπώς έγινε δεκτό το αίτηµά µας και της Ενώσεως
Δικαστικών στην επιτροπή. 

Το άρθρο 11, το οποίο είναι και ένα πάρα πολύ βασικό άρθρο
και δεν βλέπω να κάνετε καµµία τροποποίηση σε αυτό, ύστερα
από αυτά που ακούστηκαν και από τους εισηγητές των κοµµά-
των, αλλά και από τις δικαστικές ενώσεις. Είναι αδιανόητο, κύριε

Υπουργέ. Ενώ συστήνεται η επιτροπή, η οποία θα αναµορφώσει
τον Κώδικα Δικαστικών Λειτουργών και τον Οργανισµό Δικαστη-
ρίων, δεν µπορώ να αντιληφθώ τι χρειάζεται παραµονές εκλογών
να τροποποιείτε δύο συγκεκριµένες διατάξεις. Είναι κάτι το
οποίο το εντόπισαν και είχαν τις αντιρρήσεις τους και οι δικαστι-
κές ενώσεις και το ενδιαφέρον τους µάλιστα εκδηλώνεται και σή-
µερα όταν παρακάλεσαν και παρευρίσκεται εδώ και ο Αντιπρόε-
δρος των δικαστικών ενώσεων, κ. Λυµπερόπουλος για να παρα-
κολουθήσει αυτή την εξέλιξη, µε την ελπίδα ότι θα φέρετε κάποια
νοµοτεχνική βελτίωση, ούτως ώστε να µην υπάρξουν αυτές οι
παρεµβάσεις, οι οποίες γίνονται στον Οργανισµό Δικαστηρίων
και όπως είπαν και άλλοι οµιλητές -και το λέω κι εγώ- θα είναι
φωτογραφικές. Διότι, όσον αφορά την επανεκλογή είχαµε πει ότι
αυτό δεν είναι σωστό να γίνεται παραµονές εκλογών. Για µένα
δεν είναι σωστό. Να µη γίνεται ουδέποτε. Να µην υπάρξει τέτοια
διάταξη. Διότι, αν δείτε την εισηγητική έκθεση όταν έγινε η διά-
ταξη αυτή του Οργανισµού Δικαστηρίων, επί Υπουργίας Κουβε-
λάκη, ο στόχος ήταν η απαγόρευση της επανεκλογής, για να
αποφεύγονται οι οµαδοποιήσεις και -επιτρέψτε µου να πω- οι
ρουσφετολογικές παροχές στους δικαστικούς λειτουργούς µε
την ελπίδα της επανεκλογής. Δεν µπορώ να καταλάβω τι έχει
αυτή η διάταξη, πολύ περισσότερο που από τα δώδεκα ή δεκα-
τρία δικαστήρια και εισαγγελίες που γίνονται εκλογές στην αυ-
τοδιοίκηση, µόνο δύο έχουν δικαστικούς λειτουργούς, οι οποίοι
έχουν το δικαίωµα της επανεκλογής γιατί άλλοι έχουν προαχθεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω κύριε Πρόεδρε, δεν θα κάνω δευτερολογία, δεν έχω
να πω πολλά. Ένα λεπτό µόνο.

Δεν µπορώ να καταλάβω και παρακαλώ δείτε τη διάταξη αυτήν
και να την αποσύρετε. Βέβαια, οι πληροφορίες λένε ότι ίσως να
µην είναι πρωτοβουλία δικιά σας, αλλά του Αναπληρωτή Υπουρ-
γού, αλλά αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα. Πιστεύω ότι, αν ψηφιστεί,
οι δύο δικαστές οι οποίοι έχουν αυτή την ευχέρεια να βάλουν
υποψηφιότητα, σεβόµενοι το κύρος, την ανεξαρτησία της δικαιο-
σύνης, αλλά και το προσωπικό τους κύρος, δεν θα θέσουν υπο-
ψηφιότητα. Είµαι βέβαιος ότι θα στηρίξουν την αυτοδιοίκηση µε
αυτόν τον τρόπο.

Η δεύτερη παρέµβαση που κάνετε είναι ότι µεταθέτετε τους
αναπληρωτές προϊσταµένους. Και αυτό δεν είναι σωστό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Διότι, υπάρχει περίπτωση, αν µετατεθούν µε προαγωγή οι ανα-
πληρωτές προϊστάµενοι, να γίνεται, σύµφωνα µε τη διάταξη την
οποία εισηγείστε, αναπληρωτής προϊστάµενος ο αρχαιότερος
από αυτούς οι οποίοι δεν ήταν εκλόγιµοι. Μα, ο αρχαιότερος θα
µπορεί να είναι αρχαιότερος του εκλεγέντος.

Άρα πρέπει να το δείτε και αυτό το ζήτηµα. Και δεν µπορούµε
να καταλάβουµε γιατί µια διάταξη η οποία λειτούργησε όλα αυτά
τα χρόνια τόσο σωστά, χωρίς να υπάρχει κανένα απολύτως πρό-
βληµα, θέλετε να την καταργήσετε.

Για το θέµα των ειρηνοδικών, να πω δυο λόγια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Αθανασίου, η

κλεψύδρα έχει προ πολλού σωθεί.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε

αλλά είναι πολύ βασικά τα θέµατα αυτά. Δεν θα δευτερολογή-
σουµε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι πολλοί οι
οµιλητές.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι και σοβαρά θέµατα αυτά,
κύριε Πρόεδρε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επίσης, έχουµε ακολουθήσει την
πρακτική του να µην γίνεται πλέον συζήτηση διπλή, επί της αρ-
χής και επί των άρθρων. Τις ενοποιούµε. Τουλάχιστον να δώ-
σουµε λίγο χρόνο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τώρα, στο δέκατο τρίτο άρθρο
µε ένα νοµοτεχνικό σφάλµα -γιατί περί αυτού πρόκειται- τροπο-
ποιείται το άρθρο 44 του ν.4356/2015, µε το οποίο είχε δηµιουρ-
γηθεί το Γραφείο Συντονιστού Καταστηµάτων Κράτησης των
Φυλακών.

Αυτό, όµως, που αποσιωπάται στην αιτιολογική έκθεση είναι
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ότι πλέον γίνονται πιο συγκεκριµένα τα προσόντα του προϊστα-
µένου της Διεύθυνσης, ο οποίος πριν όφειλε να έχει εµπειρία από
διοίκηση σε καταστήµατα κράτησης, ενώ τώρα πρέπει να είναι
πανεπιστηµιακής µόρφωσης, οικονοµικού ή διοικητικού. Η διά-
ταξη αναφέρει µόνο για τα προσόντα και την εµπειρία «κατά προ-
τίµηση», πράγµα το οποίο θα έπρεπε να είναι βασικό, δηλαδή η
εµπειρία που πρέπει να έχει, λόγω του ευαίσθητου αντικειµένου.

Όσον αφορά το δέκατο πέµπτο άρθρο, θα δω τη νοµοτεχνική
βελτίωση. Δεν την έχετε φέρει ακόµη. Ελπίζω να µας ικανοποιεί.
Όµως, ως έχει η διάταξη αυτή, δεν είναι σωστή. Δεν θέλω να πω
βαριά έκφραση, ότι είναι απαράδεκτη, αλλά δεν είναι σωστή. 

Και το έχουµε εντοπίσει και όταν ψηφιζόταν ο νόµος. Θυµάµαι
ότι µε τον ο ν.4322/2015 πέρασε αυτή η διάταξη. Μάλιστα, µε την
παράγραφο 3, στο τελευταίο εδάφιο, οι διατάξεις γίνονται ευνοϊ-
κότερες για όσους έχουν καταδικαστεί σε κάθειρξη ως δέκα
ετών. Και αυτοί που έχουν καταδικαστεί µε πάνω από δέκα έτη,
δηλαδή µέχρι είκοσι χρόνια -πράγµα που δεν υπήρχε µέχρι τώρα
στην κείµενη νοµοθεσία- µπορούν να απολυθούν µε το ένα τρίτο
όχι της πραγµατικής πια έκτισης, αλλά και διά του ευεργετικού
υπολογισµού. Θα βγαίνουν, λοιπόν, παιδόφιλοι και παιδεραστές
και µε ένα σωρό άλλα αδικήµατα. Δεν ξέρω µε την τροπολογία
τι θα κάνετε.

Και ήθελα να ρωτήσω τους συναδέλφους των άλλων κοµµά-
των και ειδικά τους συγκυβερνώντες, τους ΑΝΕΛ, αν και λείπει
τώρα εδώ ο εισηγητής. Συµφωνούν µε αυτές τις διατάξεις; Θα
τις ψηφίσουν; Οι ΑΝΕΛ, δηλαδή, θέλουν να βγαίνουν έξω οι παι-
δεραστές και όλοι αυτοί οι εγκληµατίες οι οποίοι έχουν προκα-
λέσει το δηµόσιο αίσθηµα; 

Τώρα, τα σχετικά µε τους εξωτερικούς φρουρούς, έχουν ει-
πωθεί. Να  µην τα επαναλάβω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Αθανασίου,
υπάρχει ένας παραπάνω λόγος να µην επαναλάβετε αυτά που
έχετε πει.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Να πω µόνο για την απαλλαγή από ποινικές ευθύνες. Ένα µόνο

θα πω για τις ποινικές ευθύνες για το υπερταµείο, που έχουν
απαλλαγή. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο θέλει συζήτηση. 

Όµως, εδώ, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
είµαι υποχρεωµένος να σας διαβάσω από το βιβλιαράκι που βγά-
λατε -«Η µαύρη βίβλος»- µε το οποίο κατηγορούσατε τότε την
κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ για «πλυντήριο αδικη-
µάτων», όπου εµείς αναστέλλαµε ποινικές διώξεις όσο διαρ-
κούσε η εξέταση. Κι εσείς τώρα φέρνετε διατάξεις µε τις οποίες
τούς απαλλάσσετε εντελώς. 

Και αναφέροµαι στον ν.4141/2013 που είχε ψηφιστεί επί του
προκατόχου µου, του κ. Ρουπακιώτη, σύµφωνα µε το οποίο για
τους πρώην και νυν, µελλοντικούς νόµιµους εκπροσώπους των
εταιρειών υπό αποκρατικοποίηση αναστέλλεται η ποινική δίωξη.
Μας λέγατε για «πλυντήρια». Σελίδα 61. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι µεγάλο το βι-
βλίο, κύριε Αθανασίου. Είναι πολύ µεγάλο το βιβλίο και δεν αρκεί
ο χρόνος. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι βασικό αυτό. Τελειώνω.
Μια πρόταση είναι.

Διαβάστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά του ΣΥΡΙΖΑ.
Πάρτε το βιβλιαράκι αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε πάρει χρόνο
ειδικού αγορητή, κύριε Αθανασίου. Δεν γίνεται. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ούτε ο Τσε Ποτά, ο Υπουργός
Προπαγάνδας του Μάο Τσε Τουνγκ, δεν θα τα έγραφε αυτά για
να εφαρµοστούν τώρα. 

Αυτός είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, αυτά έλεγε και αυτά πράττει σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Επιφυλάσσοµαι αργότερα να απαντήσω επί της ουσίας στις
παρατηρήσεις που έχουν γίνει, όταν και η σύνθεση της Ολοµέ-
λειας θα είναι αρκετά διαφορετική από τη σύνθεση της επιτρο-
πής, στην οποία ήδη έχουµε συζητήσει κάποια πράγµατα.

Όµως, προκειµένου να διανεµηθούν και να γίνουν έγκαιρα
γνωστές στους Βουλευτές οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις τις οποίες
προτείνω, περιορίζοµαι τώρα µόνο στο να τις γνωστοποιήσω.
Είναι γνωστές στα µέλη της επιτροπής. Δεν έχει αλλάξει κάτι.
Ορισµένες είναι ακριβώς τεχνικές, αλλαγές λέξεων ή τίτλων που
δεν έχουν ουσιαστική σηµασία. Όµως, κάποιες απ’ αυτές όντως
έχουν χαρακτηριστικά βελτίωσης -και όχι µόνο τεχνικά- όπως
είναι, για παράδειγµα, η αλλαγή του οργάνου, το οποίο επιβάλλει
τα διοικητικά πρόστιµα στην περίπτωση των κυβερνοεγκληµά-
των. Αντί του Υπουργού, ορίζεται πλέον ότι θα έχουµε αιτιολο-
γηµένη απόφαση για την επιβολή των προστίµων της Αρχής
Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών. 

Όντως -όπως και κατά τη διάρκεια της οµιλίας του κ. Αθανα-
σίου προηγουµένως µε νόηµα επιβεβαίωσα- οι βαθµοί πλέον οι
οποίοι θα δίδονται τόσο στα µαθήµατα γενικής παιδείας, όσο και
στην ξένη γλώσσα, θα έχουν συντελεστή 0,5 και όχι 0,2 για την
εισαγωγή στη Σχολή Δικαστών.

Επίσης, µε αυτή τη νοµοτεχνική βελτίωση διορθώνεται και η
διατύπωση της εξαίρεσης την οποία ήδη είχα υποστηρίξει µε
τροπολογία και ενώπιον της επιτροπής. Δηλαδή, µε βάση και µία
παρατήρηση που είχε γίνει που µε άφησε να καταλάβω ότι ίσως
είναι ασαφές το κείµενο του νόµου το οποίο προβλέπει εξαίρεση
της εξαίρεσης, κ.λπ., προβλέπεται ειδικά ότι και στην υφ’ όρον
απόλυση, αλλά και στην προδικασία, θα επιβάλλεται η προφυλά-
κιση. Δεν υπάρχει εξαίρεση από την προσωρινή κράτηση όσων
έχουν τελέσει κακουργήµατα του άρθρου 339 και των παραγρά-
φων που είναι κακουργηµατικές και εφόσον η αναπηρία είναι άνω
του 80% και όχι µε βάση το 50% ή το 67%, όπως ίσχυε µέχρι σή-
µερα.

Επιπλέον αυτών των νοµοτεχνικών βελτιώσεων, καταθέτω και
µία ακόµα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία προέκυψε από τη ση-
µερινή συζήτηση. Πληροφορήθηκα ότι κατά τη διάρκεια της
απουσίας µου επισηµάνθηκε, ως πρόβληµα, ότι δεν εξαιρείται
και η παραβίαση υποχρέωσης διατροφής ως έγκληµα του άρ-
θρου 358 του Ποινικού Κώδικα από την παραγραφή υφ’ όρον.
Νοµίζω ότι ήταν εύστοχη η παρατήρηση αυτή και εποµένως η
νοµοτεχνική βελτίωση προσθέτει στις πολλές ούτως ή άλλως
εξαιρέσεις από την υφ’ όρους παραγραφή και το έγκληµα του
άρθρου 358 του Ποινικού Κώδικα.

Καταθέτω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις για τα Πρακτικά. Ευχα-
ριστώ πολύ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Νικόλαος Παρασκευόπουλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

13636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Ποταµιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βέβαια, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ζητήσω κάποιες διευκρι-

νίσεις για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που είπατε, αλλά θα το
δούµε στην πορεία.

Πρώτα απ’ όλα πρέπει να ζητήσουµε από την Κυβέρνηση να
σταµατήσει αυτόν τον πρόχειρο τρόπο νοµοθέτησης. Έχει γίνει
πια διαδικασία µόνιµη και σταθερή το ότι σε κυρώσεις διεθνών
συµβάσεων ή σε ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών έρχονται µίνι
νοµοσχέδια, τα οποία δεν έχουν περάσει από τη βάσανο των επι-
τροπών και την πλήρη και φυσιολογική κοινοβουλευτική διαδικα-
σία.

Άρα σας ζητάµε να αντιµετωπίζετε τα θέµατα ιδιαίτερα της αν-
τιεγκληµατικής πολιτικής µε έναν συνολικό τρόπο και όχι µε
«µπαλώµατα» ασύνδετα µεταξύ τους. Άλλωστε, σας θυµίζω ότι
πριν από λίγους µήνες αυτό το Κοινοβούλιο ψήφισε τον ν.4322
για την αποσυµφόρηση των φυλακών. Τώρα έχουµε ένα µίνι τέ-
τοιο νοµοσχέδιο παρόµοιο µε το προηγούµενο που είχατε ψηφί-
σει και βγήκε πολύς κόσµος και ντουνιάς από τις φυλακές, µε
αρκετά δυσάρεστα αποτελέσµατα.

Εν πάση περιπτώσει, εδώ έχουµε να κάνουµε κάποιες παρα-
τηρήσεις. Όσον αφορά το άρθρο 17, εχθές, κύριε Υπουργέ, δεχ-
θήκατε πρόταση νοµοτεχνικής βελτίωσης από όλα τα κόµµατα,
απ’ όλες τις πτέρυγες για την εξωτερική φύλαξη και τα θυρωρεία
των καταστηµάτων κράτησης. Είπατε ότι το βλέπατε θετικά. Σή-
µερα το πρωί, αυτό πάει. Τι µεσολάβησε από το περασµένο
βράδυ; Ποιος σας πίεσε; Ποιος σας επηρέασε; Ποιος σας κατη-
ύθυνε στο να αγνοήσετε την κοινή σχεδόν πρόταση των κοµµά-
των, την οποία είχατε δει θετικά και να πάτε σε ένα άλλο
καθεστώς;

Δεύτερον, πρέπει να πούµε κάποια πράγµατα για τις τροπο-
λογίες. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 589 και ειδικό
35, σχετικά µε το νοµικό καθεστώς των µελών των ανεξάρτητων
αρχών: Τι λέει αυτή η τροπολογία; Μας λέει ότι τώρα πια οι κα-
θηγητές, οι ακαδηµαϊκοί, που είναι µέλη ανεξάρτητων αρχών, θα
µπορούν να εργάζονται στα πανεπιστήµιά τους, στα ακαδηµαϊκά
καθήκοντά τους και στα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Γιατί το κάνετε αυτό; Υποτίθεται ότι να είσαι µέλος ανεξάρτη-
της αρχής είναι πλήρους απασχόλησης εργασίας, υπεύθυνη και
υψηλού προφίλ. Δηλαδή, µας λέτε να µην έχουν αντικίνητρο και
να µην αποφασίζουν να έρθουν στις ανεξάρτητες αρχές γιατί θέ-
λουν να ασκήσουν τα ακαδηµαϊκά τους καθήκοντα. Ε, να τα ασ-
κήσουν τότε τα ακαδηµαϊκά τους καθήκοντα. Δεν µπορούν να
είναι και καθηγητές και µέλη των ανεξάρτητων αρχών.

Εµείς µέχρι τώρα δεν είχαµε δει ούτε έναν ακαδηµαϊκό να αρ-
νείται να µπει σε µια ανεξάρτητη αρχή γιατί ήθελε να ακολουθή-
σει την ακαδηµαϊκή καριέρα. Όσοι ήθελαν να το κάνουν αυτό, το
έκαναν ούτως ή άλλως. 

Άρα εµείς θεωρούµε ότι είναι λάθος αυτή η τροπολογία.
Επίσης, θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 595

και ειδικό 38, για τη συµπλήρωση διατάξεων του Κώδικα Δικηγό-
ρων. Εδώ θέλουµε να σας ρωτήσουµε: Έχετε ακούσει τον Δικη-
γορικό Σύλλογο της Αθήνας, της Θεσσαλονίκης, τους εκπρο-
σώπους του δικαστικού χώρου; Υπήρξε κάποια συνεννόηση;
Υπήρξε κάποια διαβούλευση; Και γιατί είναι αντικείµενο τροπο-
λογίας και δεν έρχεται µέσα σε µια φυσιολογική διαδικασία;
Όπως, για παράδειγµα, θα µπορούσα να πω εγώ, µία που περι-
µένει εδώ και πολύ καιρό ο νοµικός κόσµος, τις αλλαγές στο Οι-
κογενειακό Δίκαιο. Μια που το αναφέρω, πότε θα γίνουν αυτές
οι αλλαγές; Πότε θα έρθουν προς συζήτηση; Υπάρχουν πολλά
θέµατα ανοικτά. 

Η ευρωπαϊκή νοµολογία προχωράει σε διάφορα ζητήµατα,
όπως στην κοινή επιµέλεια των τέκνων. Έχουµε µείνει πίσω. Υ-
πάρχουν αποφάσεις ευρωπαϊκών δικαστηρίων. Ενηµερώστε µας
και για αυτό, κύριε Υπουργέ.

Επίσης, θα µιλήσω για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 594,
για τα ποσοστά αναπηρίας. Είναι περίεργο. Είναι, θα έλεγα, πα-

ράλογο να θεωρείται το ποσοστό αναπηρίας 67% λόγος αποφυ-
λάκισης, ενώ να µην θεωρείται λόγος µη προφυλάκισης. Ένας
µε 80%, µε 90% ποσοστό αναπηρίας θα προφυλακίζεται, αλλά
µε 67% θα αποφυλακίζεται. Τι γίνεται εδώ; Είµαστε αρνητικοί σε
αυτή την τροπολογία και θέλουµε εξηγήσεις.

Επίσης, θα µιλήσω για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 596
για τον ΟΑΕΔ. Δεν ξέρω εάν ο καλύτερος τρόπος για να αντιµε-
τωπίσεις την ανεργία είναι να προσλάβεις τριακόσιους εξήντα
ανθρώπους στον ίδιο τον ΟΑΕΔ, δηλαδή να δηµιουργήσεις τρια-
κόσιες εξήντα νέες οργανικές θέσεις εργασίας. Και αυτό µε τρο-
πολογία; Έτσι θα αντιµετωπίσουµε την ανεργία; Πού είναι το
συνολικό σχέδιο; Πού είναι το συνολικό πρόγραµµα; Πού είναι η
αιτιολόγηση, η τεκµηρίωση για αυτές τις τριακόσιες εξήντα νέες
οργανικές θέσεις;

Επίσης, σε αυτή την τροπολογία, στο δεύτερο σκέλος, αναφέ-
ρει ότι οι Υπουργοί θα αποφασίσουν οι ίδιοι τα κριτήρια για τη
χρηµατοδότηση κάποιων πακέτων κοινωφελούς εργασίας σε κά-
ποια προγράµµατα που κανείς δεν ξέρει τι ειδικότητες θα απα-
σχοληθούν, µε ποιες προϋποθέσεις, µε ποια χρονικά όρια. Αυτά
θα τα αποφασίζει ο Υπουργός. 

Μα, τι είναι αυτός ο Υπουργός; Ποιος είναι; Ο σουλτάνος είναι;
Όλα τα ξέρει; Δεν πρέπει να υπάρχουν άλλες διαδικασίες, πιο
στέρεες, πιο διαφανείς; Δεν πρέπει να υπάρχει η διαδικασία του
ελέγχου;

Αναφερόµενος τώρα στα ζητήµατα του ψηφιακού κόσµου και
του κυβερνοεγκλήµατος, να πω ότι ο ψηφιακός κόσµος, ο διαδι-
κτυακός κόσµος είναι όπως και η αληθινή ζωή: Θα βρεις µέσα
και ευκαιρίες για να ενηµερωθείς, για να πληροφορηθείς, για τα-
ξίδια, για την ψυχαγωγία σου, για διά βίου µάθησης προγράµ-
µατα, για αγορές, για ευχαρίστηση, για χίλια δυο. Όπως και στην
πραγµατική ζωή, που είναι ένα «περιβόλι»: Θα βρεις και τα καλά,
θα βρεις και τα άσχηµα.

Βεβαίως, εδώ το έγκληµα και η παραβατικότητα που αναπτύσ-
σεται µέσα από τον κυβερνοχώρο, είναι ιδιόµορφα, διότι οι πα-
λαιότερες γενιές δεν µπορούν να παρακολουθήσουν τα γεγονό-
τα, µένουν πίσω και έτσι η ευθύνη τους έναντι των µελών της οι-
κογενείας τους και ιδιαίτερα των παιδιών τους, µένει σιγά σιγά
απροστάτευτη, υποχωρεί.

Γι’ αυτό, λοιπόν, χρειάζεται αναβάθµιση των εργαλείων της τε-
χνολογίας σε ατοµικό, γονεϊκό και συλλογικό επίπεδο. Η υπεύ-
θυνη χρήση είναι το σηµαντικότερο. Η υπεύθυνη χρήση. Είτε
είσαι γονιός είτε δεν είσαι, ειδικότερα για τα παιδιά σου θα πρέ-
πει να βρεις τον τρόπο να παρακολουθείς τις εξελίξεις. 

Και βέβαια εδώ δεν µπορώ παρά να θυµηθώ τον τρόπο µε τον
οποίο σχεδόν υποβαθµίστηκε από τη θέση του ο επικεφαλής της
Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος κ. Σφακιανάκης. Ενηµερώστε
µας τι έχει γίνει µε αυτή την υπόθεση. Ποιος έχει καταλάβει τη
θέση του; Πού βρισκόµαστε; Κάντε µας έναν απολογισµό για την
απόφασή σας -της Κυβέρνησης- εκείνης της περιόδου να καθαι-
ρέσετε στην ουσία, να υποβαθµίσετε έναν άνθρωπο που είχε
κάνει τροµερή δουλειά σε έναν ευαίσθητο τοµέα, στη Δίωξη Ηλε-
κτρονικού Εγκλήµατος, σώζοντας ζωές, βρίσκοντας εγκληµατίες
και πάνω από όλα δείχνοντας έναν δρόµο για το πώς πρέπει να
λειτουργεί η δηµόσια διοίκηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Αµυρά, και για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Χατζησάββας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχουµε µία κύρωση σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης

για το έγκληµα στον κυβερνοχώρο, πρωτόκολλα, ποινικοποίηση
πράξεων ρατσιστικής βίας και λοιπά. Στην πραγµατικότητα, ό-
µως, είναι άλλη µια ωµή παρέµβαση του υπερεθνικού οργανι-
σµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη νοµοθεσία των κρατών της
Ευρώπης, µε σκοπό τη διάλυση των εθνών ως κυρίαρχων.

Βέβαια, η Νέα Δηµοκρατία το µόνο που είπε σε όλα αυτά είναι
«επιτέλους το φέρατε». Δεκαπέντε χρόνια δεν είχε έρθει, άργησε
και επιτέλους το φέρατε να περάσει για να σωθούµε. 

Ξεκινώντας, λοιπόν, από τεχνικής άποψης, τα περισσότερα
από αυτά που προβλέπει, είτε είναι ανέφικτα είτε είναι εντελώς
γελοία, για κάποιον που έχει ασχοληθεί έστω και λίγο, χωρίς να
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χρειάζεται να έχει σπουδάσει προγραµµατισµό. Για παράδειγµα,
µιλάει για επικοινωνία πληροφοριακών συστηµάτων. 

Αυτή η επικοινωνία, λοιπόν, των πληροφοριακών συστηµάτων
θα χαθεί στην πράξη, λόγω της ασυµβατότητας υλικού και λογι-
σµικού. Ειδικά στην Ελλάδα θα είναι παντελώς ανέφικτος ο συν-
τονισµός τους. 

Ακόµα, µιλάει για έναν ιδεατό έλεγχο των αποθηκευµένων δε-
δοµένων. Αποθηκευµένων δεδοµένων πού στη σηµερινή κοινω-
νία; Στο διαδικτυακό νέφος; Σε αποσπώµενες συσκευές ή σε web
servers, οι οποίοι είναι ανώνυµοι και διασκορπισµένοι σε ολό-
κληρο τον κόσµο; Προβλέπει προστασία από διαδικτυακές επι-
θέσεις, το λεγόµενο «hacking».

Είστε σίγουροι, κύριε Υπουργέ, ότι δεν χάκαραν τη σελίδα σας
και ότι δεν άλλαξαν οι χάκερς υπέρ τους αυτά που αναφέρονται
εδώ; Για παράδειγµα, λέει ότι θα έχουν ελαφρυντικά, εάν δεν
έχει συγκροτηθεί και χρησιµοποιηθεί ειδικό λογισµικό για να κά-
νουν τις επιθέσεις. 

Ξέρετε, ζούµε σε µια εποχή του λογισµικού ανοικτού κώδικα.
Όλοι στα κινητά µας έχουµε android. Κατεβάζουµε εφαρµογές
νοµίζοντας ότι ξέρουµε τι κάνουν οι εφαρµογές αυτές. Όµως,
µπορεί από πίσω να υποκρύπτεται ένα 99% ακόµα λειτουργιών,
τις οποίες δεν γνωρίζει κανένας. 

Εντάξει, µπορεί εµείς να µην κληθούµε στο δικαστήριο –εµείς
θα κληθούµε, εσείς εννοώ µε το «εµείς»-, αλλά αν κληθεί κά-
ποιος, ο άλλος θα ισχυριστεί ότι εγώ δεν γνώριζα τι έκανε αυτή
η εφαρµογή και τη χρησιµοποιούσα καλοπροαίρετα. Αλλά έκανα
«hacking».

Ακόµα λέει ότι δεν ποινικοποιείται η χρήση αυτού του λογισµι-
κού, εάν γίνεται για δοκιµές. Αφήνει, δηλαδή, µία πίσω πόρτα και
ως δικαιολογία πάλι στο δικαστήριο, αλλά κυρίως για τη χρήση
των ασφαλών εφαρµογών, αυτών των ιδίων ως «δούρειους ίπ-
πους» στην ασφάλεια είτε εθνικών οργανισµών είτε βιοµηχανι-
κών.

Το κυριότερο από όλα είναι το ελαφρυντικό που παρέχει σε
αυτούς οι οποίοι θα κάνουν το «hacking», την υποκλοπή, αλλά
δεν θα καταστρέψουν, λέει, δεδοµένα. Ξέρετε, η πιο καλά αµει-
βόµενη βιοµηχανική, αλλά και σε επίπεδο εθνικής ασφάλειας,
διαδικτυακή επίθεση σήµερα δεν είναι η καταστροφή της πλη-
ροφορίας, αλλά η κτήση της πληροφορίας, αφήνοντας τον ιδιο-
κτήτη της να πιστεύει ότι είναι απόρρητη. 

Υποκλέπτουν, λοιπόν, αυτή την πληροφορία, τη χρησιµοποιούν
και αν εσείς τους πιάσετε και δεν έχουν κάνει κάποια κατα-
στροφή, αυτό είναι ελαφρυντικό. Για παράδειγµα, ο Σνόουντεν,
ο οποίος υπέκλεψε όλα τα αρχεία της Εθνικής Υπηρεσίας Πλη-
ροφοριών, έχει αυτό το ελαφρυντικό. Άρα ο οποιοσδήποτε υπο-
κλέψει στοιχεία από κάποια ελληνική υπηρεσία ή κάποιον ορ-
γανισµό και τα δηµοσιεύσει, αλλά δεν τα έχει παραποιήσει, θα
έχει αυτό το ελαφρυντικό. 

Τώρα, περνάµε στα σηµεία για τον ρατσισµό και την ξενοφο-
βία, δηλαδή για τη Χρυσή Αυγή αυτό που νοµοθετείτε. «Κάθε
γραπτό, εικόνα ή άλλη έκφραση ιδεών που στηρίζουν, προάγουν
µίσος, διάκριση, βία κατά ατόµων, οµάδας, µε βάση τη φυλή, το
χρώµα, την καταγωγή, την εθνική προέλευση, τη θρησκεία». Για
ιδεολογία; Αυτοί που στοχοποιούν για ιδεολογία στο διαδίκτυο,
θα διώκονται, όταν σε site όπως είναι το indymedia, αλλά και σε
µέσα κοινωνικής δικτύωσης, στοχοποιείται ο αρχηγός της Χρυ-
σής Αυγής, στοχοποιούνται οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής,
στοχοποιούνται στελέχη της Χρυσής Αυγής. Τα γραφεία µας δέ-
χονται συνεχώς επιθέσεις. Βγάζουν βίντεο µε τη συνοδεία της
Αστυνοµίας που πάνε και τα χτυπάνε. Αυτοί θα διώκονται;

Βέβαια, περνάµε και στο επόµενο επίπεδο, αυτοί που στοχο-
ποιούν τους ψηφοφόρους της Χρυσής Αυγής. Έχω εδώ πέρα κά-
ποια αποσπάσµατα από σελίδες στο διαδίκτυο, έγκυρες, αλλά
και από µια γνωστή τραγουδίστρια στον χώρο σας τέλος πάντων,
η οποία λέει: «Κτήνη, αλήτες, σας δόθηκε σηµασία. Να πεθάνετε
φασίστες, µέλη και ψηφοφόροι». 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά τα σχετικά αποσπάσµατα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Χατζησάββας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα αποσπάσµατα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τέτοιες δηµοσιεύσεις θα διώκονται; Η στοχοποίηση µε βάση
το επάγγελµα, εάν, δηλαδή, φοράς εθνόσηµο, είσαι αστυνοµικός
ή στρατιωτικός και σε στοχοποιούν στο διαδίκτυο, αυτά θα διώ-
κονται;

Τι είναι ρατσισµός και εθνικιστικό έγκληµα, τέλος πάντων, για
εσάς στο διαδίκτυο, σε αυτή τη ζυγαριά τα οποία τα βάζετε και
τα ζυγίζετε; Εάν βλέπεις τη σηµαία σου να κυµατίζει, ακούς τον
εθνικό ύµνο και δακρύζεις, είναι εθνικιστικό; Όχι, άµα το κάνει ο
Οµπάµα, ο Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών, ας πούµε, δεν
είναι. Άµα το κάνει, όµως, ένας Έλληνας, είναι εθνικιστικό και φα-
σιστικό να βλέπεις την ελληνική σηµαία και να δακρύζεις.

Εάν αναπαραγάγεις λόγους αγωνιστών της ράτσας τους,
όπως είναι ο Μάρτιν Λούθερ Κινγκ, ο Μοχάµεντ Άλι, είναι ρατσι-
στικό και εθνικιστικό; Εάν γράφεις, όµως, στίχους του Μακρυ-
γιάννη, του Κολοκοτρώνη, του Ίωνα Δραγούµη, του Περικλή
Γιαννόπουλου, του Καζαντζάκη ακόµα, για τη ράτσα και για τη
φυλή, θα είναι ρατσιστικό και ξενοφοβικό. Αυτός ο νόµος, όµως,
υπάρχει. Υπάρχει εδώ και καιρό. Μόνο που εφαρµόζεται µόνο σε
Έλληνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Εικόνες µε σηµαίες, µε κοινοβουλευτικό περιεχόµενο, εµένα
εδώ να µιλάω, σε αυτό το έδρανο το σηκώνω σε κάποια σελίδα
και µου το κατεβάζουν σαν ρατσιστικό.

Ποιοι µπορούν, όµως, να εκφράζονται ελεύθερα; Μπορούν να
εκφράζονται ελεύθερα οι ανθέλληνες Αλβανοί στον ελληνικό
στρατό κάνοντας το σήµα της µεγάλης Αλβανίας; Αυτοί µπο-
ρούν. Ο Φίλης να αµφισβητεί τη Γενοκτονία των Ποντίων; Μπο-
ρεί. Οι τζιχαντιστές που πυροβολούν κόσµο σε συναυλίες, που
πατάνε κόσµο µε το φορτηγό; Μπορούν να έχουν και σελίδες,
να έχουν και social media. Αυτοί που αποκεφαλίζουν ιερείς; Μπο-
ρούν. Αυτοί που έσφαξαν ένα δωδεκάχρονο παιδάκι και ακόµα
και σήµερα ο λογαριασµός τους στο Facebook είναι ενεργός,
παραδείγµατος χάριν, θα διώκονται; Θα κατεβαίνουν αυτοί οι λο-
γαριασµοί; 

Και το κυριότερο από όλα, αυτοί που λοιδορούν και στοχοποι-
ούν συναγωνιστές της Χρυσής Αυγής -έχουµε δυο νεκρούς, χί-
λιες µέρες συµπλήρωσαν και δεν έχουν βρεθεί ακόµα οι δολο-
φόνοι- όταν θα κάνουν ανακοινώσεις, θα διώκονται µε αυτόν εδώ
τον νόµο; 

Ε, λοιπόν, για όλους αυτούς τους νόµους, ο κόσµος θα πάει
και θα ψηφίσει Χρυσή Αυγή, γιατί η Χρυσή Αυγή και µπορεί και
δεν θα κάνει για πάντα υποµονή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης κ. Κατρούγκαλος, για να παρουσιάσει τις τροπολογίες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Πρόκειται για τρεις τροπολογίες ουσιαστικά, σε συνέχιση των
χθεσινών ανακοινώσεων του Πρωθυπουργού για το νέο κοινω-
νικό κράτος και της αντίληψης που έχουµε εµείς για αυτό, δη-
λαδή ότι θέλουµε στη θέση αποσπασµατικών ρυθµίσεων, που
αντανακλούσαν τον πελατειακό χαρακτήρα του παλαιού πολιτι-
κού συστήµατος, να θέσουµε µια νέα αντίληψη που έχει ως σκο-
πό την καθολικότητα και τη συµπληρωµατικότητα των σχετικών
παροχών, αυτό που λέµε «απελευθέρωση από τον φόβο».

Οι ρυθµίσεις που φέρνουµε τώρα, αφορούν τον τοµέα της ερ-
γασίας και ειδικά την προσπάθειά αντιµετώπισης της ανεργίας
και το ΕΚΑΣ. 

Ως προς την ανεργία εισάγουµε ορισµένες διορθωτικές πα-
ρεµβάσεις στα προγράµµατα απασχόλησης, τα λεγόµενα «κοι-
νωφελή προγράµµατα», µε βασικό, νέο χαρακτηριστικό ότι
υπάρχει η δυνατότητα να παρέχεται η σχετική εργασία, εκτός
από δήµους, σε σχολεία, νοσοκοµεία, υπηρεσίες νοµικών προ-
σώπων δηµοσίου δικαίου και υπηρεσίες Υπουργείων, όπως επί-
σης και να υπάρχει συµπληρωµατική χρηµατοδότηση από εθνι-
κούς πόρους, πέραν αυτών που µπορούµε να εξασφαλίσουµε
από κοινοτικούς. 
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Επίσης, υπάρχει µια ειδική πρόβλεψη για παράταση ειδικά
προγραµµάτων που αφορούν σε υπηρεσίες σχετικές µε ανάγκες
µεταναστών ή προσφύγων λόγω του οξυµένου γνωστού προβλή-
µατος που υπάρχει. 

Για το ΕΚΑΣ, η πρόβλεψη η οποία εισάγεται έχει ουσιαστικά
δύο σκέλη. Το πρώτο έχει γενικό χαρακτήρα και θα ισχύει για
όλους τους δικαιούχους ή πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ µέχρι
την αντικατάστασή του από το νέο σύστηµα που προβλέπει η
ασφαλιστική µεταρρύθµιση, δηλαδή των επανυπολογισµό µε
συµπερίληψη εθνικής σύνταξης µετά το 2018. 

Η πρόβλεψη αυτή, λοιπόν, αφορά, πρώτον, την πλήρη απαλ-
λαγή από τη φαρµακευτική δαπάνη όσων παύουν να είναι δι-
καιούχοι, δεύτερον, τη συνέχιση παροχής σε αυτούς που έχουν
αναπηρία άνω του 80% και, τρίτον, σε περίπτωση που η απώλεια
του επιδόµατος αφορούσε και τους δύο συζύγους, να συνεχίζει
να καταβάλλεται ισόποση παροχή σε αυτόν που έχει το µικρό-
τερο εισόδηµα. 

Υπάρχουν και δύο ειδικές ρυθµίσεις για το 2016. Είναι ειδικές
γιατί του χρόνου θα τροποποιηθεί ο τρόπος προσαρµογής του
ΕΚΑΣ. Προβλέπουν για όσους έχουν απώλεια επιδόµατος άνω
των τριάντα ευρώ µηνιαίως, την απαλλαγή τους από τη συµµε-
τοχή, την εισφορά υπέρ υγείας, υπέρ ΕΟΠΥΥ 6%. Επίσης, υπάρ-
χει η πρόβλεψη για τη χορήγηση προπληρωµένης κάρτας αλ-
ληλεγγύης σε όλους όσοι έχουν απώλεια παροχής ανώτερη των
115 ευρώ µε παροχή ισόποση µε το 30% της απώλειας. 

Υπολογίζουµε ότι µε αυτόν τον τρόπο καλύπτουµε το 40% έως
70% των απωλειών που υπέστησαν οι δικαιούχοι του ΕΚΑΣ. Ελ-
πίζουµε στο µέλλον και µε συµπληρωµατικά µέτρα να µπορέ-
σουµε να καλύψουµε αυτή τη χαίνουσα πληγή στην ελληνική
κοινωνία που, όπως ξέρετε, δεν ήταν αντικείµενο της ασφαλιστι-
κής µεταρρύθµισης η κατάληξή της, αλλά ήταν από τα πράγµατα
που δεν µπορέσαµε να αποφύγουµε στο πλαίσιο του αναγκαστι-
κού συµβιβασµού του Ιουλίου της προηγούµενης χρονιάς, κάτι
που είχε προαναγγελθεί άλλωστε και από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση µέσω του e-mail Χαρδούβελη. 

Αυτό που κάνουµε εµείς είναι αφ’ενός ως προς το στρατηγικό
επίπεδο να αντικαθιστούµε το ΕΚΑΣ µ’ ένα πληρέστερο µέτρο
όπως είναι η εθνική σύνταξη και να εισάγουµε αυτά τα αναγκα-
στικά και αναγκαία µέτρα ανακούφισης γι’ αυτούς που θα πρέπει
να ανακουφίσουµε µέχρις ότου έρθει το τέλος το 2018 και δουν
την πλήρη εφαρµογή της µεταρρύθµισης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Τον λόγο έχει η κ. Μεγαλοοικονόµου από την Ένωση Κεν-

τρώων.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µια

διευκρίνιση επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να διευκρινίσετε

σε ποια τροπολογία αναφέρονται οι ρυθµίσεις για το ΕΚΑΣ; Εµείς
βλέπουµε την 596/39, η οποία αναφέρεται πράγµατι στα προ-
γράµµατα κοινωφελούς χαρακτήρα και κυρίως στην πρόσληψη
τριακοσίων εξήντα νέων ανθρώπων µε νέες οργανικές θέσεις στο
δηµόσιο, αλλά αυτό για το ΕΚΑΣ σε ποια τροπολογία είναι;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι τρεις τρο-
πολογίες. Ευτυχώς που µιλήσατε, γιατί προανήγγειλα την τρίτη,
αλλά δεν την ανέφερα. Αφορά παράταση της προθεσµίας για τη
ρύθµιση του αγγελιόσηµου. Εγώ τις έχω µπροστά µου από τη
Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης, όµως δεν έχω τον αριθµό.
Θα µου δώσετε τη δυνατότητα να ρωτήσω και να επανέλθω για
να σας δώσω …

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Πάντως δεν έχουν κατατεθεί αυτή τη στιγ-
µή οι εν λόγω τροπολογίες.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα δεν έχουν κατατεθεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Η ενηµέρωση η
οποία µου έγινε είναι ότι θα κατατίθεντο τη στιγµή που θα µι-
λούσα. Εφόσον δεν έχει γίνει αυτό…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μιλάτε στη Βουλή χωρίς να έ-

χουν κατατεθεί; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ζητώ συγγνώµη
εκ µέρους της Κυβέρνησης.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει και ένα όριο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μιλάει ο Υπουργός στη Βουλή

χωρίς να έχουν κατατεθεί οι τροπολογίες;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Υπουργέ, µε όλον τον σεβασµό,

υπάρχει και ένα όριο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχουµε πει, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτά

δεν θα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, παρακα-

λώ. Μιλάει η Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπος. Σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Έχετε δίκιο, κύ-
ριοι συνάδελφοι. Κι εγώ είχα την αίσθηση …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Συνέβη κι αυτό! Να το γράψου-
µε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Τζαβάρα, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Έχετε δίκιο. Εί-
χα την αίσθηση ότι έχουν κατατεθεί.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Καταγράψατε µεγάλο σκορ
εναντίον του πελατειακού παλιού συστήµατος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Τζαβάρα, σε-
βαστείτε την Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπο. Συνέχεια απευ-
θύνεστε εκτός…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Με συγχωρείτε.
Αντιλαµβάνεστε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ξέρετε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τέρµα. Τελεία!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ακούµε να αναπτύσσεται τρο-

πολογία που δεν την έχουµε πάρει και δεν έχει κατατεθεί; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Υπάρχει απόλυ-
τος σεβασµός στην κοινοβουλευτική διαδικασία εκ µέρους όλων
µας. Υπάρχει, όπως αντιλαµβάνεστε, και η ανάγκη άµεσης ανα-
κούφισης των ανθρώπων που έχουν χάσει το ΕΚΑΣ. Από την
πρώτη Αυγούστου πρόκειται να ισχύσει αυτή η ρύθµιση. Προφα-
νώς πρόκειται για µια κακή συνεννόηση µε τη Γενική Γραµµατεία
της Κυβέρνησης …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όταν τις καταθέσετε,
κύριε Υπουργέ, θα πάρετε τον λόγο. Εντάξει; Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Μεγαλοοικονό-
µου έχει τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, η ποινικοποίηση συγκεκρι-
µένων συµπεριφορών, έτσι όπως τυποποιούνται στη σχετική
σύµβαση που επικυρώνεται σήµερα, είναι ακόµα µια απόδειξη
βραδύτητας µε την οποία κινούµαστε, µε δεδοµένο ότι ο χώρος
του διαδικτύου είναι πολύ πιο ταχύς από την κανονική ζωή. 

Δεν έπρεπε να περιµένουµε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία για να
εντάξουµε στο δικαιικό µας σύστηµα ποινική νοµοθεσία για εγ-
κληµατικές συµπεριφορές στο διαδίκτυο. Αλλά όπως έλεγαν και
οι παππούδες µας «κάλλιο αργά παρά ποτέ».

Η κυβερνοεγκληµατικότητα πλήττει βέβαια και την Ελλάδα,
τους πολίτες της, τα νοµικά πρόσωπα και το ίδιο το κράτος.
Ήταν αδύνατο να αντιµετωπιστεί µε τον ισχύοντα ποινικό νόµο.
Οι εισαγγελικές αρχές για την προστασία των θυµάτων κατέφευ-
γαν σε νοµικούς ακροβατισµούς και για αυτόν τον λόγο τις πε-
ρισσότερες φορές οι δράστες συνήθως αθωώνονταν. Άρα η
ενσωµάτωση της σύµβασης στο Ελληνικό Δίκαιο είναι πέρα για
πέρα αναγκαία. 

Το σχόλιο µου επί του νοµοσχεδίου είναι ότι έπρεπε και προ-
βλεπόταν µέθοδος επεξήγησης όλων αυτών των λεπτοµερειακών
τεχνικών όρων που αναφέρονταν οι δικαστές και οι εισαγγελείς
της χώρας, ώστε οι δικαστικές αρχές να είναι έτοιµες να αρχί-
σουν τέτοιου είδους υποθέσεις. Είναι σαφές ότι το έγκληµα είναι
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πάντα ένα βήµα µπροστά από τις διωκτικές αρχές. Μάλιστα όταν
µιλάµε για τον χώρο του ίντερνετ, που τα γεγονότα εξελίσσονται
ακόµα πιο γρήγορα, τότε θα πρέπει να είµαστε σίγουροι ότι οι
µελλοντικοί δράστες έχουν βρει ήδη τρόπους να µην εντοπίζον-
ται ποτέ. 

Τα συστήµατα πληροφοριών και η οµαλή λειτουργία των δι-
κτύων είναι περισσότερο ευάλωτα τη σηµερινή εποχή από ποτέ.
Μπορεί ο οποιοσδήποτε από την άλλη άκρη του κόσµου να επεµ-
βαίνει σε συστήµατα πολιτών, επιχειρήσεων, αλλά και του ίδιου
του κράτους. Μας έχουν αποδείξει πολλές φορές ότι νεαροί χά-
κερς εισβάλλουν στα συστήµατα ακόµα και της τεχνολογικά προ-
ηγµένης Αµερικής. 

Άρα η σκέψη µου κατατείνει ότι καλά η θεσµοθέτηση και η
συγκεκριµενοποίηση των παραβάσεων, αλλά καλύτερα θα ήταν
να προλαβαίνουµε πάρα να τιµωρούµε. Καλύτερα είναι να προ-
λαβαίνουµε µια κυβερνοεπίθεση, παρά να τιµωρούµε τον δρά-
στη, ο οποίος µπορεί να µην συλληφθεί ποτέ, γιατί µπορεί να
βρίσκεται στην άλλη άκρη του κόσµου, οπότε µπορεί να µην τον
γνωρίζουµε. 

Έτσι, εκτός από την νοµοθέτηση ποινικών νόµων, θα πρέπει
να δούµε πώς µπορούµε να βοηθήσουµε τις αρχές µε την πρόσ-
ληψη εξειδικευµένων προανακριτικών υπαλλήλων και την εξειδί-
κευση των ήδη υπαρχόντων, µε τη συνεργασία των αστυνοµικών
και πολλών προανακριτικών αρχών, µε τις ευρωπαϊκές και αµε-
ρικάνικες αρχές που είναι σαφώς πιο εξειδικευµένοι, µε τη διαρ-
κή υποστήριξη και µε τα απαραίτητα κονδύλια, αφού η πρόληψη
ενός εγκλήµατος µπορεί να αποφέρει πολλαπλάσιο κέρδος από
τη µετέπειτα καταδίκη και την αναζήτηση ευθυνών και ενδεχόµε-
νων απωλειών. 

Αναφορικά τώρα προς τις διατάξεις που θεσπίζουµε, στο
άρθρο 8 εξαλείφεται το αξιόποινο και παύει η δίωξη συγκεκριµέ-
νων εγκληµάτων που χαρακτηρίζονται ως ήσσονος σηµασίας.
Είναι η δεύτερη φορά που συµβαίνει αυτό. Και διερωτώµαι για
ποιους λόγους µπορεί να συµβαίνει. Σας ενηµέρωσαν οι δικαστι-
κές αρχές της χώρας ότι δεν µπορούν να διεκπεραιώσουν αυτές
τις υποθέσεις; Σας ρώτησαν γιατί δίνετε µια γενική χάρη σε ένα
µεγάλο µέρος κατηγορουµένων; Εάν ο νοµοθέτης πράγµατι θε-
ωρεί ότι τα αδικήµατα αυτά είναι µειωµένης ποινικής αξίας, ας
τα καταργήσουµε. Ας επιβάλλετε µόνο χρηµατικές ποινές. Αλλά
η συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση δεν αιτιολογείται επαρκώς. 

Και ένα άλλο ερώτηµα: Γιατί επιλέξατε ως χρόνο εξάλειψης
του αξιόποινου την 31-3-2016; Γιατί αυτή η ηµεροµηνία και όχι
κάποια άλλη; Παραδείγµατος χάριν, η 31-12-2015 ή η 31-5-2016.
Γιατί επιλέξατε την 31-3-2016; 

Περαιτέρω σχετικά µε αυτή τη διάταξη, η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους αναφέρει ότι θα εξοικονοµηθούν δα-
πάνες από την παύση των διώξεων και την ουσιαστική κατάρ-
γηση στην εξέλιξη των δικαστικών, χωρίς να εξειδικεύει περαι-
τέρω η έκθεση σε ποια βάση το στηρίζει. 

Κατά την άποψή µου, θα χαθούν χρήµατα από το δηµόσιο, από
τις χρηµατικές ποινές, τα δικαστικά έξοδα, τα παράβολα των δι-
κηγόρων που δεν θα πληρωθούν ποτέ. Πέρα λοιπόν του ηθικού
ζητήµατος, θα υπάρξει και οικονοµικό. 

Ως προς το άρθρο 8, το άρθρο 9 αλλά και το άρθρο 15, µου
δίνετε µια αίσθηση ανοµίας, προσωπικά. Ότι µπορεί ο καθένας
να κάνει ό,τι θέλει και εν τέλει ότι κάτι µαγικό θα γίνει και ο δρά-
στης θα απαλλαχθεί. Σε κάθε δίκη όµως, εκτός από τον κατηγο-
ρούµενο, υπάρχει και το θύµα. Ο νοµοθέτης πρέπει να κρατάει
ίσες αποστάσεις ως προς το θύµα και ως προς το θύτη. 

Το άρθρο 15 για την αποσυµφόρηση των φυλακών είναι µια
διάταξη µε την οποία διαπιστώνεται πάλι αποτυχία του σωφρο-
νιστικού συστήµατος. Βεβαίως και δεν περίµενα η Κυβέρνησή
σας να λύσει τα προβλήµατα τόσων χρόνων. Αλλά ερωτώ. Γιατί
πάλι να χαρίζουµε χρόνια σε σκληρούς εγκληµατίες; Υπάρχει ένα
σχέδιο για το µέλλον που θα µπορώ να το ανεχθώ. Αλλά πολύ
φοβάµαι ότι αυτή η παράταση της ρύθµισης θα γίνει συνήθεια.
Και όσο πιο πολύ θα αποτυγχάνει το σωφρονιστικό σύστηµα,
τόσο πιο πολύ θα σκληραίνει το έγκληµα, αφού κάποιος όταν κα-
ταδικάζεται για δεκαπέντε χρόνια, θα εκτίει ποινή πέντε χρόνια.
Εξάλλου, όταν η παρέµβαση στον χρόνο αποφυλάκισης είναι
τόσο βαθιά και ουσιαστική, τίθεται θέµα κατά πόσο τελικώς θα

παρεµβαίνουµε εµείς ως νοµοθετική εξουσία στη δικαστική από-
φαση. Όταν ο δικαστής αποφασίζει ότι κάποιος πρέπει να σταλεί
για δέκα χρόνια σε ένα σωφρονιστικό κατάστηµα, έχει συγκεκρι-
µένα περιστατικά µπροστά του και δεν γνωρίζει ότι µπορεί να
επέµβει ο νοµοθέτης και να τον αποφυλακίσει νωρίτερα. 

Αν θέλουµε αποσυµφόρηση των φυλακών, ας εφαρµοστούν
ψηφισµένες διατάξεις όπως είναι αυτή µε το βραχιολάκι, που µει-
ωµένη απήχηση έχει, όπως πληροφορούµαι. Ίσως θα πρέπει να
γίνει µια συνολική, µια ουσιαστική συζήτηση για τα θέµατα σω-
φρονιστικής αντεγκληµατικής πολιτικής και όχι, όπως σήµερα,
µια πιεστική συζήτηση επί µιας ευρωπαϊκής σύµβασης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής

Αυγής, ο κ. Λαγός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ξεκινώντας τη συζήτηση, θα ήθελα να ανα-

φερθώ σε ένα γεγονός που αποτελεί για άλλη µια φορά πρό-
κληση εις υγείαν των κοροΐδων του ελληνικού λαού. 

Βγήκε χθες ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο Τσίπρας, και είπε
ότι σε αυτούς που θα παίρνουν µέσα από το πορτοφόλι τους,
µέσα από την τσέπη τους, 300 ευρώ, 350 ευρώ, 400 ευρώ –στην
ουσία τους τα παρακρατούν µε το έτσι θέλω- θα πηγαίνει και θα
τους δίνει µια κάρτα αλληλεγγύης των 25 ευρώ, των 20 ευρώ για
να πηγαίνουν να παίρνουν το χαρτζιλίκι τους και να πηγαίνουν
να παίρνουν κανένα µπουκάλι γάλα οι άνθρωποι αυτοί, µήπως
και µπορέσουν να ταΐσουν την οικογένειά τους, το παιδί τους.
Ποια οικογένειά τους να ταΐσουν µε τα 25 και τα 30 ευρώ; 

Αυτό ήρθε και µας το είπε και το έβγαλαν τα κρατικά κανάλια
κυρίως, τα οποία θυµίζουν παλαιά Σοβιετική Ένωση. Αυτή τη δια-
δικασία έχει πλέον η ελληνική τηλεόραση, τα κρατικά κανάλια.
Το έβγαλαν σε ισχύ διαγγέλµατος για να µας πουν τι καλός που
είναι ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση της πατρίδας µας, αντί
να ντρέπονται γι’ αυτά που κάνουν. Παίρνουν και τα τελευταία
κοµµάτια που έχουν αποµείνει στον Έλληνα εργαζόµενο, τον δια-
σύρουν τελείως και µετά του λέει «θα σου δώσουµε και ένα χαρ-
τζιλίκι». 

Ποιος είναι ο Πρωθυπουργός, ποια είναι η ελληνική Κυβέρ-
νηση που µπορεί να αποφασίζει αν θα βάλει τους Έλληνες πολί-
τες να αρχίσουν να πένονται µε το έτσι θέλω; Όλοι αυτοί που
είχαν εργαστεί στο κάτω-κάτω, αυτοί που περιµένουν να πάρουν
τις συντάξεις τους δεν τα είχαν µισακά τα λεφτά. Τα είχαν πλη-
ρώσει από την τσέπη τους. Τα είχαν πληρώσει µε την προϋπό-
θεση, όταν συµπληρώσουν τα όρια ηλικίας, να τα πάρουν πίσω.
Είναι τροµερό και αηδιαστικό αυτό που συµβαίνει από τις κυβερ-
νήσεις της πατρίδας µας όλα αυτά τα τελευταία χρόνια και σή-
µερα από την συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Με τι δένει αυτό; Δένει µε την τροπολογία που έφεραν αυτοί
οι επαίσχυντοι, αυτοί που δεν ντρέπονται καθόλου, άρον-άρον
την Τετάρτη το απόγευµα µε γενικό αριθµό 592 και ειδικό αριθµό
113. Στις 27 Ιουλίου έγινε αυτό. Εχθές. Η τροπολογία αυτή τι
λέει; Λέει ότι, ενώ κόβουµε τα λεφτά στους συνταξιούχους, ενώ
έχουµε ξεφτιλίσει τον Έλληνα πολίτη, ο Πρωθυπουργός, ο Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας, οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εθνικής Αµύ-
νης, Εξωτερικών, όλοι αυτοί θα µπορούν να πηγαίνουν ταξιδάκια
και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. 

Ακούστε, λοιπόν, εδώ Έλληνες πολίτες, όταν σας τα κόβουν
εσάς, θα πηγαίνουν αυτοί ταξιδάκια, θα µένουν σε πεντάστερα
ξενοδοχεία και όλα αυτά θα τα πληρώνει ο ελληνικός λαός. Είναι
ο ίδιος ο ελληνικός λαός στον οποίο βάζουν το χέρι τους οι Πρω-
θυπουργοί και οι Υπουργοί στην τσέπη του, στο παντελόνι του
και του παίρνουν από µέσα τα πενηντάευρα και τα εικοσάευρα
και ό,τι του έχει αποµείνει. Είναι οι ίδιοι, λοιπόν, αυτοί οι θρασύ-
τατοι που φέρνουν αυτές τις τροπολογίες και τις περνούν και µά-
λιστα στη ζούλα, µέσα στο καλοκαίρι σαν τους κοινούς λωποδύ-
τες, γιατί οι λωποδύτες κινούνται έτσι και δεν λένε αυτά που κά-
νουν και τα περνούν κρυφά. Και είναι µία «ελληνική Βουλή», η
οποία νοµοθετεί και δεν αντιδρά σε αυτό που γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, να αποφεύγετε κάποιους χαρακτηρισµούς που δεν
αρµόζουν στο Σώµα.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Και λίγα λέω! Και πολύ λίγα λέω! Να παίρ-
νετε τα λεφτά -όχι εσείς, προσωπικά- αλλά η Κυβέρνηση τα πε-
νηντάρικα και να λέει «θα σας δώσω χαρτζιλίκι δέκα ευρώ» και
οι άλλοι να κάνουν τροπολογία, για να πάνε άρον-άρον ταξιδά-
κια; Και µάλιστα, την τροπολογία αυτή -για να τα µαθαίνει ο Έλ-
ληνας πολίτης- την έφεραν µε τη ρύθµιση της επείγουσας, γιατί
την Παρασκευή θα πάει ταξιδάκι ο Τσίπρας µε τον Καµµένο στην
Πάρο, µε κάποια δικαιολογία, µε κάποια πρόφαση που έχουν, θα
πάρουν και µια κουστωδία ανθρώπων µαζί, εις υγείαν του κορόι-
δου. Και θα πάνε, λοιπόν, εκεί όλοι αυτοί, εξήντα-εβδοµήντα νο-
µαταίοι, θα µείνουν σε πεντάστερα ξενοδοχεία, τα οποία έχουν
κλείσει, και θα τα πληρώνει ο ελληνικός λαός. Και µας λέτε τώρα
εµάς να είµαστε ήρεµοι σε όλα αυτά που γίνονται. Δεν γίνεται να
είµαστε ήρεµοι. Αν γίνουµε ήρεµοι µε όλα αυτά που βλέπουµε,
πάει να πει ότι κάτι δεν πάει καλά. 

Γιατί, λοιπόν, αυτοί οι Υπουργοί που έχουν και µεγάλες περι-
ουσίες, οι Πρωθυπουργοί που ξέρουµε ότι έχουν είκοσι-τριάντα
σπίτια ο καθένας, παίρνουν κοµµατική επιδότηση τόσα χρόνια;
Δεν τις έχουν κόψει τις κοµµατικές επιδοτήσεις σαν την Χρυσή
Αυγή. Γιατί δεν τα βάζουν από την τσέπη τους τα χρήµατα αυτά;
Γιατί παίρνουν κουστωδίες εξήντα και εβδοµήντα ανθρώπων να
πάνε; Τι αποδεικνύουν; Και στο κάτω-κάτω το κράτος να λειτουρ-
γούσε µε κοινωνική πρόνοια και να σεβόταν τον Έλληνα πολίτη
και να µην τον έστελνε στα σκουπίδια να ψάχνει να βρει φαγητό,
να λέγαµε εντάξει, ας το κάνουν κι αυτοί γιατί το κράτος ευηµε-
ρεί. Μα σήµερα που ο Έλληνας περνά αυτές τις δυσκολίες, αυτοί
πηγαίνουν ταξίδια µεταξύ τους; Πώς γίνεται αυτό; Πώς δεν ντρέ-
πονται να το κάνουν; 

Επαναλαµβάνω, χθες το απόγευµα έγινε αυτό και πέρασε και
ψηφίστηκε. Και την Παρασκευή θα ξεκινήσουν αυτοί οι άνθρωποι
να πάνε κρουαζιέρα στην Πάρο και ο ελληνικός λαός ψάχνει να
βρει τι θα κάνει. Πού θα βρει ένα πακέτο µακαρόνια για να ζήσει
την οικογένειά του. Πού θα φθάσει αυτό το ζήτηµα; Αλλά φαίνε-
ται ότι στην ελληνική κοινωνία σήµερα, στο ελληνικό κράτος,
πρέπει να είσαι ή Υπουργός ή Πρωθυπουργός µε τους κολαού-
ζους που έχουν ή λαθροµετανάστης. Σε κάποιους από αυτούς
µπορούµε να βοηθήσουµε και να δώσουµε πράγµατα. Στον απλό
Έλληνα πολίτη µόνο κλέβουµε, µόνο παίρνουµε. Και έχει το θρά-
σος, επαναλαµβάνω, ο Πρωθυπουργός να βγαίνει χθες και να
κάνει διάγγελµα ότι θα βοηθήσει τον Έλληνα πολίτη. 

Ας πάµε και στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητάµε, για
τα εγκλήµατα στον κυβερνοχώρο, για το τι είναι ρατσιστικό, ξε-
νοφοβικό. Και να ξεκινήσουµε να πούµε, µήπως είναι ρατσιστικό
να διωκόµαστε εµείς για οµιλίες που έχουµε κάνει; Πριν από εί-
κοσι µέρες, περίπου ένα µήνα, ήρθε µια άρση ασυλίας εδώ κά-
ποιων Βουλευτών της Χρυσής Αυγής για οµιλίες. Τα λέγαµε εδώ,
εσείς φυσικά δεν ακούτε, ούτε µας ενδιαφέρει ούτε τα λέµε για
εσάς, τα λέµε για τους Έλληνες πολίτες, για να ακούσουν. 

Μήπως είναι ρατσιστικό όταν εµείς, Βουλευτές εκλεγµένοι, δεν
έχουµε το δικαίωµα να κάνουµε οµιλία; Και µάλιστα, όταν η οµι-
λία που κάνουµε είναι πάνω σε αυτές τις γραµµές που έχουµε
σαν κόµµα. Δεν λέγαµε τίποτα άλλο. Δεν λέγαµε ούτε να σκοτώ-
σουµε κανέναν, ούτε να κυνηγήσουµε κανέναν. Εµείς λέγαµε ότι
θα διεκδικήσουµε ένα µεγάλο ποσοστό σαν Χρυσή Αυγή, προ-
κειµένου µε νόµιµα µέσα και νόµιµους τρόπους οι λαθροµετανά-
στες να γυρίσουν στην πατρίδα τους. Αυτά λέµε και γι’ αυτό µας
ψηφίζουν πεντακόσιες χιλιάδες Ελλήνων. Δηλαδή, είµαστε το µο-
ναδικό κόµµα, το οποίο µετά τις εκλογές κάνει αυτό που λέει πριν
τις εκλογές και γι’ αυτό διωκόµαστε. Ενώ, αν εµείς λέγαµε άλλα
πριν τις εκλογές, παίρναµε τις ψήφους του ελληνικού λαού και
εν συνεχεία τους κοροϊδεύαµε, κάναµε διάφορα µαγικά, ταχυδα-
κτυλουργικά, τότε θα ήµασταν µια χαρά κι εµείς. Θα ήµασταν κι
εµείς εδώ του συνταγµατικού τόξου. Αυτό είναι που σας πειρά-
ζει. 

Μήπως, λοιπόν, είναι αυτό πολιτική δίωξη και ρατσιστική συµ-
περιφορά; Μήπως είναι ρατσιστική συµπεριφορά το να δίνετε
όλοι εσείς στέγη και τρόφιµα µόνο στους λαθροµετανάστες;
Μήπως είναι ρατσιστικό στα hot spots που έχετε δηµιουργήσει
να πρέπει να µπαίνουν µόνο λαθροµετανάστες µέσα και όταν πη-
γαίνει κάποιος Έλληνας να ζητήσει µια µερίδα φαγητό, από το
Πέραµα, από το Κερατσίνι -γιατί είναι οι περιοχές που ζω εγώ,

αλλά φυσικά παντού γίνεται αυτό το πράγµα- και πηγαίνουν να
ζητήσουν µία µερίδα φαγητό, από αυτά που ο ελληνικός λαός
πληρώνει, να τους λένε ότι «δεν γίνεται, γιατί η εντολή που έχου-
µε είναι να τα δώσουµε µόνο στους λαθροµετανάστες»; Μήπως
αυτός είναι ρατσισµός; Για να σας δούµε τώρα; Ή µήπως είναι
ρατσισµός το ότι εµείς δίναµε τρόφιµα και κάναµε συσσίτια σε
Έλληνες πολίτες;  

Γιατί εσείς αυτό το ονοµάσατε ρατσιστικό. Άρα ρατσιστικό
στην Ελλάδα είναι αν η Χρυσή Αυγή πάρει τα χρήµατα των Βου-
λευτών –των Βουλευτών της επαναλαµβάνω, όχι τα χρήµατα που
έχουµε κλέψει από κάποιον ούτε κοµµατικές επιδοτήσεις που
παίρνουµε από το κράτος και από τις τράπεζες, που ανακεφα-
λαιοποιούµε πάλι µετά εµείς- και τα δώσουµε σε Έλληνες συµ-
πολίτες µας. Γιατί αυτό έχουµε πει εµείς. Πριν τις εκλογές λέ-
γαµε ότι τα λεφτά του ελληνικού λαού θα γυρίσουν πίσω στον
ελληνικό λαό  και αυτό το πράττουµε. 

Αυτό, λοιπόν, είναι ρατσιστικό. Όταν εσείς δίνετε λεφτά και
µαζεύετε τρόφιµα και οτιδήποτε µόνο για λαθροµετανάστες,
αυτό δεν είναι ρατσιστικό. Αυτό είναι δηµοκρατικό. Αυτή είναι η
δηµοκρατία που έχετε φτιάξει εδώ µέσα. 

Μήπως είναι ρατσιστικό το να µιλάνε πάνω στη Θράκη κάποιοι
Βουλευτές, του ελληνικού, κατά τα άλλα Κοινοβουλίου, ή διά-
φορα στελέχη που δηλώνουν Τούρκοι; Δηλώνουν Τούρκοι οι άν-
θρωποι αυτοί κι εµείς ντρεπόµαστε που δεν αντιδράει το ελλη-
νικό κράτος. Μήπως, όταν µιλάνε για τουρκική µειονότητα κι ότι
τους συµπεριφέρεται άσχηµα η Ελλάδα, αυτή είναι ρατσιστική
συµπεριφορά; Λέω µήπως είναι ρατσιστική συµπεριφορά αυτό;
Μήπως, όµως, αν βγούµε εµείς και το πούµε αυτό, καταδικαζό-
µαστε ως φασίστες;

Μήπως, όταν Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου φωτο-
γραφίζονται κάτω από τη σηµαία της, δήθεν, ανεξάρτητης δυτι-
κής Θράκης κι ότι όταν πηγαίνουν στο τουρκικό προξενείο ή στην
Άγκυρα και δηλώνουν την «ταλαιπωρία που υφίστανται οι Τούρ-
κοι» -Τούρκοι στη Θράκη µας, από πού κι ως πού-, καταπατούν
κάθε διεθνή σύµβαση, κάθε κανόνα δικαίου, κάνοντας ό,τι θέ-
λουν; Τι είναι αυτό το πράγµα; Μήπως είναι ρατσιστικό αυτό;

Μήπως είναι ρατσιστικό, όταν το indymedia –αναφέρθηκε προ-
ηγουµένως και ο συναγωνιστής ο Χρήστος Χατζησάββας- βγαίνει
και αναφέρει ονοµατεπώνυµα Βουλευτών, στελεχών, απλών
αθώων ανθρώπων, οι οποίοι δεν έχουν κάνει τίποτα πλην τού να
ψηφίζουν Χρυσή Αυγή; Είναι ρατσιστικό αυτό ή µήπως είναι ρα-
τσιστικό όταν εµείς βγαίνουµε και τα καταγγέλλουµε αυτά; 

Είναι ρατσιστικό, όταν εµείς βγαίνουµε και καταγγέλλουµε ότι
ο γιος του Υπουργού, του Σκουρλέτη, µας κάνει επίθεση στα
γραφεία και συλλαµβάνεται; Ακούστε τώρα εδώ τι γίνεται. Αυτός
είναι αντιεξουσιαστής. Σε ποιον; Στο εξουσιαστή µπαµπά. Ο
µπαµπάς είναι η εξουσία, αυτός είναι η αντιεξουσία. Και πάει η
µαµά, που είναι κόρη εφοπλιστή, και τον παίρνει µε την πόρσε
έξω από τη ΓΑΔΑ. Κι εσείς είστε το δηµοκρατικό τόξο κι εµείς εί-
µαστε φασίστες τώρα. Αυτό συµβαίνει εδώ πέρα. Μήπως είναι
ρατσιστικό αυτό που συµβαίνει; 

Μήπως είναι ρατσιστικό, όταν βγαίνουµε και λέµε τις απόψεις
µας και µας κλείνουν τα µικρόφωνα, φωνάζετε τους φρούραρ-
χους, φέρνετε τα ΜΑΤ, θα στείλετε τα ΕΚΑΜ σε λίγο, για να µας
βγάλετε έξω; Εµείς αυτά λέµε, όταν γίνονται εκλογές, και µε
αυτά που λέµε µας ψηφίζει όλο και µεγαλύτερο κοµµάτι του ελ-
ληνικού λαού. Θέλετε δεν θέλετε, αυτή είναι η δηµοκρατία που
εσείς ευαγγελίζεστε στο κάτω κάτω. 

Πώς, λοιπόν, µας κατηγορείτε γιατί εµείς λέµε αυτά; Να µας
κατηγορούσατε αν κάναµε άλλα. Δεν έχετε µάθει, όµως, έτσι.
Εσείς έχετε µάθει ότι το να λέτε άλλα µετά είναι πολιτική. Εµείς
έχουµε µάθει ότι το να λέµε άλλα µετά είναι παλιανθρωπιά. Το
να λέµε τα ίδια και πριν και µετά είναι αυτό που µας πρεσβεύει,
είναι οι αρχές και οι αξίες που έχουµε σαν χρυσαυγίτες. 

Μήπως είναι ρατσιστικό όταν κάποια παλιόπαιδα –για να µην
πω καµµιά άλλη έκφραση- βγαίνουν όποτε θέλουν ανά την επι-
κράτεια και καίνε την ελληνική σηµαία; Μήπως είναι ρατσιστική
και φυλετική κίνηση αυτή; Μήπως αυτά τα πράγµατα έχουν να
κάνουν εις βάρος του ελληνικού κράτους, του ελληνικού έθνους;
Εκεί υπάρχει ρατσισµός; Μάλλον όχι, έτσι; Δεν πρέπει να υπάρ-
χει ρατσισµός εκεί.
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Και µε το ίντερνετ που έχουµε, ζούµε την εποχή του «µεγάλου
αδελφού». Ζούµε έναν «µεγάλο αδελφό», ο οποίος παρακολου-
θεί τους πάντες και τα πάντα ή τουλάχιστον προσπαθεί να πα-
ρακολουθήσει τους πάντες και τα πάντα. Οποιοσδήποτε έχει
διαφορετική άποψη από την κρατούσα σήµερα στην ελληνική
κοινωνία, αυτή που έχετε διαµορφώσει εσείς, οι ινστρούχτορες,
θα κυνηγηθεί, θα διωχθεί, θα λοιδορηθεί και θα µπει και στη φυ-
λακή, όπως συνέβη µε εµάς. 

Επίσης, είδαµε να συζητάτε εδώ µέσα για τις άρσεις των τη-
λεφωνικών απορρήτων. Εµείς, σαν Χρυσή Αυγή, τα ζήσαµε αυτά.
Δεν χρειάζεται να νοµοθετείτε για να τα κάνετε. Εκεί που θέλετε
τα κάνετε έτσι κι αλλιώς. Σε εµάς, χωρίς να υπάρχει τίποτα που
να έχει ψηφιστεί τότε, χωρίς να υπάρχει κανένας νόµος, κανένα
σχέδιο, καµµία εφαρµογή δικαίου, παρακολουθούσατε τα τηλέ-
φωνά µας και για κακή σας τύχη δεν αποδείχθηκε τίποτα. Για
κακή σας τύχη, αποδείχθηκε ότι ήµασταν πεντακάθαροι. Και βγά-
ζατε µετά κάτι συνοµιλίες που λέγαµε τι φαγητό κάναµε στο σπίτι
µας. 

Και µάλιστα, έβγαιναν τα κανάλια εκείνο το βράδυ –τα κανάλια
του Αλαφούζου, που ήρθε χθες στην εξεταστική επιτροπή και
είχε σκύψει τα µάτια  στον συναγωνιστή µας τον Κασιδιάρη, γιατί
δεν µπορούσε να απαντήσει- και µε βαρύγδουπους τίτλους «εί-
δηση σοκ» -λέει- ανέφεραν αυτά τα πράγµατα. 

Δεν είχαµε, όµως, καµµία κακουργηµατική, καµµία παραβατική
συνοµιλία! Εµάς µας παρακολουθήσατε, παρακολουθούσατε τα
τηλέφωνά µας, τους υπολογιστές µας, το τι λέγαµε στους δικούς
µας ανθρώπους και δεν σας βγήκε τίποτα. Είµαστε Βουλευτές
του ελληνικού Κοινοβουλίου, θέλετε δεν θέλετε. 

Φανταστείτε, λοιπόν, τι µπορείτε να κάνετε σε έναν απλό Έλ-
ληνα πολίτη. 

Λειτουργείτε, νοµοθετείτε και εφαρµόζετε τα πάντα κατά το
δοκούν. Κάνετε ό,τι σας συµφέρει και ό,τι εκφράζει εσάς εδώ,
αυτή την κλειστή κοινωνία που είσαστε, την οποία εµείς σας τη
χαλάσαµε και υποσχόµαστε ότι θα συνεχίσουµε να σας τη χα-
λάµε. Και θα σας τη χαλάµε όχι γιατί είµαστε φασίστες ή οτιδή-
ποτε άλλο αλλά γιατί είµαστε Έλληνες, αγαπάµε τον Έλληνα
πολίτη, είµαστε µέσα από τις τάξεις του απλού Έλληνα πολίτη
και µοχθούµε γι’ αυτόν.

Θα κλείσω λέγοντας για άλλη µία φορά αίσχος στην Κυβέρ-
νηση για την τροπολογία αυτή που έφερε. Την Παρασκευή –επα-
ναλαµβάνω- θα πάνε ταξιδάκι αναψυχής ο Τσίπρας και ο Καµ-
µένος και παίρνουν από τον Έλληνα συνταξιούχο και τα τελευ-
ταία λεφτά που έχει στο πορτοφόλι του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Σα-

ρακιώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, θα ήθελα να υπογραµµίσω και εγώ µε τη σειρά µου
ως ασφαλώς θετική την εισαγωγή στο εσωτερικό δίκαιο της σύµ-
βασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για το έγκληµα στον κυβερ-
νοχώρο και της οδηγίας που την επικαιροποίησε, καθώς και τις
διατάξεις του δεύτερου άρθρου του δευτέρου µέρους του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου που είναι σαφείς και επιλύουν ζητήµατα
συµπληρώνοντας τη σύµβαση.

Φυσικά η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία της Κυβέρνησης εν-
τάσσεται στο πλαίσιο της ευρύτερης κοινωνικής και βαθιάς αν-
θρωπιστικής πολιτικής που είχε εξαγγείλει -και τώρα µε προ-
σήλωση εφαρµόζει- για τη θωράκιση θεµελιωδών ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και την εµπέδωση του αισθήµατος ασφαλείας και
δικαιοσύνης σε έναν κόσµο που συνεχώς εξελίσσεται, σε έναν
κόσµο που η ψηφιακή πληροφορία και το διαδίκτυο έχουν υπει-
σέλθει σε κάθε έκφανση της προσωπικής, επαγγελµατικής και
κοινωνικής µας ζωής και έχουν επιτρέψει σε νέους κινδύνους και
δύσκολα αντιµετωπίσιµες απειλές να εισβάλλουν στην καθηµε-
ρινότητά µας.

Μια τέτοια απειλή είναι και η αποκαλούµενη κυβερνοεγκληµα-
τικότητα, η διάπραξη δηλαδή ποινικών αδικηµάτων µέσω του δια-
δικτύου, που συνιστά µια σοβαρή απειλή όχι µόνο για τα φυσικά
ή τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού και δηµοσίου δικαίου και τις επι-
χειρήσεις που το χρησιµοποιούν, αλλά ακόµη και για τις δηµό-
σιες υπηρεσίες των κρατών. 

Το συζητούµενο σήµερα σχέδιο νόµου µε τις εισαγόµενες στο
εσωτερικό δίκαιο διατάξεις αποσκοπεί εν πρώτοις στην ποινικο-
ποίηση συµπεριφορών που υπάγονται στην έννοια της κυβερνο-
εγκληµατικότητας. Συγκεκριµένα µέσω της τροποποίησης και
συµπλήρωσης διατάξεων του Ποινικού Κώδικα και της Ποινικής
Δικονοµίας τιµωρούνται ενέργειες που στρέφονται κατά των δι-
κτύων πληροφοριών, δηλαδή πράξεις που αποσκοπούν στην από
πρόθεση πρόκληση βλάβης στα δίκτυα και στρέφονται κατά της
ακεραιότητας και διαθεσιµότητας των δεδοµένων ή των συστη-
µάτων πληροφορικής. Τιµωρούνται, επιπλέον, πράξεις που αφο-
ρούν την παράνοµη πρόσβαση, την υποκλοπή, την παρεµβολή
σε δεδοµένα και τις παρεµβολές σε πληροφοριακά συστήµατα. 

Επέρχεται η ποινικοποίηση τόσο της κατασκευής, της κατοχής
όσο και της διανοµής ή της διάθεσης προγραµµάτων υπολογι-
στών, των αποκαλούµενων «ιών» ή «δούρειων ίππων» στη γλώσ-
σα της Πληροφορικής και άλλων παρεµφερούς φύσεως µέσων,
που καθιστούν δυνατή τη διάπραξη ποινικών αδικηµάτων.

Παράλληλα, ενισχύεται η ποινική προστασία έναντι της παιδι-
κής πορνογραφίας µέσω της τροποποίησης της υφιστάµενης
διάταξης του άρθρου 348α του Ποινικού Κώδικα. Επίσης, τρο-
ποποιούνται οι διατάξεις για την άρση του απορρήτου των επι-
κοινωνιών, ώστε να περιληφθούν όλα τα σχετικά εγκλήµατα των
οποίων, λόγω της φύσης τους, είναι δύσκολο να βεβαιωθεί η τέ-
λεση και να εντοπιστούν οι υπαίτιοι.

Τέλος, κάτι που το υπογραµµίζω -κατά τη γνώµη- ως καινο-
τόµο για το ελληνικό Ποινικό Δίκαιο, δεδοµένης της βασικής
αρχής της εθνικής µας έννοµης τάξης, κατά την οποία η ποινική
ευθύνη είναι προσωπική, προκειµένου να τιµωρούνται αποτελε-
σµατικά τέτοιες αξιόποινες συµπεριφορές, όταν διαπράττονται
από νοµικά πρόσωπα ή για λογαριασµό αυτών, θεσπίζονται διοι-
κητικές κυρώσεις µε τη µορφή του προστίµου, την ανάκληση ή
την αναστολή της άδειας λειτουργίας και τον αποκλεισµό από
δηµόσιες παροχές.

Ωστόσο, πέραν της σηµαντικής κύρωσης της Σύµβασης του
Συµβουλίου της Ευρώπης και του σχετικού πρόσθετου πρωτο-
κόλλου σε ό,τι αφορά το έγκληµα στον κυβερνοχώρο και της εν-
σωµάτωσης στο εσωτερικό δίκαιο της ευρωπαϊκής οδηγίας για
τις επιθέσεις κατά συστηµάτων πληροφοριών, που συνιστούν το
µεγαλύτερο µέρος του συζητούµενου σήµερα νοµοσχεδίου -τα
οποία έχουν σχεδόν µονοπωλήσει τη σηµερινή µας συζήτηση-
θα ήθελα να σταθώ στις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου, που
αφορούν ρυθµίσεις σωφρονιστικής και αντεγκληµατικής πολιτι-
κής και οι οποίες είναι σηµαντικό, επίσης, να υπογραµµιστούν,
καθώς απηχούν τη βαθιά προσήλωση της αριστερής σηµερινής
Κυβέρνησης σε θεµελιώδεις ανθρωπιστικές αρχές, στην αξία του
σωφρονισµού και του σεβασµού στα δικαιώµατα των κρατουµέ-
νων.

Πέραν, λοιπόν, του γεγονότος ότι το παρόν σχέδιο νόµου απο-
τελεί µία αναγκαία εναρµόνιση µε το Κοινοτικό Δίκαιο, σχετικά
µε τον ορισµό και τις συνέπειες του ηλεκτρονικού εγκλήµατος,
στο οποίο εµφανίζεται µια αξιοσηµείωτη και ανησυχητική αύξηση
τα τελευταία έτη σε όλη την Ευρώπη, µη εξαιρουµένης, βεβαίως,
και της χώρας µας, εισάγει νέες σωφρονιστικές διατάξεις στο
σωφρονιστικό σύστηµα, στο πλαίσιο της σωφρονιστικής και αν-
τεγκληµατικής πολιτικής της Κυβέρνησης, που από την αρχή της
θητείας της προσπαθεί να εκσυγχρονίσει επιφέροντας σηµαντι-
κές βελτιώσεις στο σωφρονιστικό σύστηµα και στο σύστηµα
απονοµής της δικαιοσύνης στο µέτρο, βεβαίως, του εφικτού, δε-
δοµένων των χρόνιων δυσλειτουργιών και στους δύο αυτούς το-
µείς, µια προσπάθεια που, βεβαίως, θα φανεί σε βάθος χρόνου.

Πιο συγκεκριµένα, µε το άρθρο 8 «Παραγραφή και παύση ποι-
νικής δίωξης» και το άρθρο 9 «Παραγραφή και µη εκτέλεση ποι-
νών υπό όρο», θεωρώ ότι δίνεται µια ανάσα ζωής στο δικαστικό
σύστηµα, που πνίγεται µέσα στον τεράστιο όγκο των υποθέσεων
που εκκρεµοδικούν. Η ρύθµιση θεµάτων πληµµεληµατικού χα-
ρακτήρα, µε τον τρόπο που προβλέπεται στα εν λόγω άρθρα, ου-
σιαστικά δεν καταργεί το αξιόποινο των πράξεων, αφού σε πε-
ρίπτωση που το ίδιο πρόσωπο, που θα ευεργετηθεί µε τις συγ-
κεκριµένες ρυθµίσεις, υποπέσει σε νέα παράβαση, τότε ο χρόνος
της ποινής που ρυθµίζεται µε τα άρθρα αυτά θα εκτιθεί σωρευ-
τικά µε τη νέα ποινή, αλλά κερδίζει πολύτιµο χρόνο στην από-
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δοση της δικαιοσύνης.
Για το άρθρο 15 θεωρώ ότι όντως είναι ένα άρθρο που, παρα-

τείνοντας τις ευεργετικές συνέπειες του ν.4322/2015 για τους
ανηλίκους και νέους κρατουµένους, δίνει την απαραίτητη δεύ-
τερη ευκαιρία στην ευαίσθητη αυτή κατηγορία των κρατουµένων
να επανενταχτούν στην κοινωνία.

Με το άρθρο 16 δίνεται η απαραίτητη ευελιξία στην πολιτεία,
ώστε να ορίσει τον τρόπο και τους όρους υπό τους οποίους θα
παρέχεται η κοινωφελής εργασία ως εναλλακτικό, αναµορφωτικό
µέτρο καθώς, παρά την ύπαρξή του µέχρι σήµερα, κυρίως λόγω
γραφειοκρατικών αγκυλώσεων, ελάχιστα έχει αποδώσει.

Με το άρθρο 17, που αφορά θέµατα της εξωτερικής φρουράς
των καταστηµάτων κράτησης, ενισχύεται η περιµετρική φρού-
ρησή τους για την ενίσχυση της ασφάλειας των φυλακών. Η πλή-
ρης ανάληψη των καθηκόντων στα εξωτερικά θυρωρεία των
καταστηµάτων κράτησης από την Υπηρεσία Εξωτερικής Φρου-
ράς, που αποτελείται από ένστολο και ένοπλο προσωπικό, ανα-
µένεται ότι θα αναβαθµίσει συνολικά την ασφάλεια αυτών.

Με το άρθρο 18 επιλύεται ένα χρονίζον ζήτηµα, εκείνο της αν-
τιµετώπισης των τριτέκνων ουσιαστικά ως πολυτέκνων. Σε µια
χώρα που µαστίζεται από υπογεννητικότητα και από οικονοµική
και κοινωνική κρίση είναι άρθρο µε κοινωνικό νόηµα και πρό-
σηµο.

Επίσης, απαραίτητο θεωρώ το άρθρο 19, καθώς οι ισχύουσες
µέχρι σήµερα διατάξεις για την προστασία των µαρτύρων ήταν
αναχρονιστικές, γραφειοκρατικές και ελλιπείς, µε αποτέλεσµα
τη δυσκολία στη χρήση τους. 

Δεν µπορώ παρά να υπογραµµίσω, κλείνοντας την παρούσα
τοποθέτησή µου, ότι είναι σαφές και από τις τοποθετήσεις των
εκπροσώπων των φορέων, που είχαν την ευκαιρία να καταθέ-
σουν τις απόψεις τους κατά την επεξεργασία του παρόντος νο-
µοσχεδίου στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, ότι χαιρε-
τίζεται ως µία ακόµα θετική προσπάθεια της Κυβέρνησης προς
την κατεύθυνση του εκσυγχρονισµού του Ποινικού µας Δικαίου
και της εισαγωγής αναγκαίων µέτρων εκδηµοκρατισµού των ακο-
λουθούµενων σωφρονιστικών και αντεγκληµατικών πρακτικών
µας, βήµατα ουσιαστικά και αποφασιστικά που έχω την τιµή και
εγώ να υποστηρίξω καταθέτοντας τη θετική µου ψήφο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Βο-
ρίδης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Πρόεδρε, επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς να ξεκινήσω µε µία παρατή-
ρηση. Έχει παγιωθεί ως νοµοθετική πρακτική, της οποίας οµο-
λογώ ότι δεν καταλαβαίνω την αναγκαιότητα και είναι και κακή
πρακτική, να συγχωνεύουµε τη συζήτηση στην Ολοµέλεια σε µία
συζήτηση η οποία αφορά και την αρχή και τα άρθρα και να βά-
ζουµε επτά λεπτά. Αυτό το κάναµε όταν υπήρχε πολύ µεγάλη
πίεση χρόνου για εξαιρετικές περιστάσεις. Υποθέτω ότι πρέπει
η Βουλή να επανέλθει σε µια κανονικότητα. Σε κάθε περίπτωση,
επτά λεπτά δεν µπορεί να είναι και για τα δύο. Πρέπει να υπάρχει
πολύ µεγαλύτερος χρόνος, αν γίνεται συνεπτυγµένη η συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ήδη χάσατε το ένα
λεπτό, όµως.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ξέρω ότι έχετε δώσει ανοχή, κύριε
Πρόεδρε, και το αναγνωρίζω. Απλώς λέω ότι εµείς πρέπει να κά-
νουµε αυτό το οποίο ορίζει ο Κανονισµός µας και να σταµατή-
σουµε τις έκτακτες διαδικασίες, δεν υπάρχει λόγος.

Έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο. Κάτι
άκουσα για τα δικαιώµατα των κρατουµένων και το πώς υλοποι-
είται µε το παρόν νοµοσχέδιο δέσµευση της αντεγκληµατικής
πολιτικής της Αριστεράς, η οποία είναι ευαίσθητη σ’ αυτά τα ζη-
τήµατα. 

Σοβαρά; Ξέρετε, τα δικαιώµατα των κρατουµένων να συνεν-
νοηθούµε από τι θίγονται. Θίγονται από τη συµφόρηση στις φυ-
λακές. Θίγονται από τις κακές συνθήκες κράτησης. Θίγονται από
την ανυπαρξία σωφρονισµού. 

Το νοµοσχέδιο κάνει κάτι γι’ αυτά; Μάλιστα. Εκείνο που κάνει
το νοµοσχέδιο είναι να βγάζει έξω καταδικασµένους εγκληµα-
τίες. Εάν εννοείτε ότι προστατεύονται τα δικαιώµατα των κρα-

τουµένων µε το να µην πάνε οι καταδικασµένοι εγκληµατίες στη
φυλακή και αυτό το λέτε εσείς προστασία των δικαιωµάτων των
κρατουµένων, δεν ξέρετε καθόλου τη νοµική γλώσσα, αλλά δεν
ξέρετε και την κοινή λογική. Όταν υπάρχει πρόβληµα δικαιωµά-
των ή πρόβληµα στην κράτηση, φτιάχνουµε τις συνθήκες κράτη-
σης, δεν βγάζουµε κόσµο έξω γι’ αυτόν τον λόγο. Γιατί, εάν
βγάζουµε κόσµο έξω γι’ αυτόν τον λόγο, αναιρούµε την ποινή και
τη λειτουργία της. 

Θέλετε να ανοίξουµε συζήτηση για τις ποινές; Μετά χαράς.
Ελάτε να συζητήσουµε για τις ποινές. Όχι κάθε λίγο και λιγάκι
τους καταδικασµένους για πταίσµατα, εγώ λέω, να ερχόµαστε
και να τους σβήνουµε την καταδίκη. Σε µερικούς, γιατί σε µερι-
κούς άλλους µένει. Ελάτε και πείτε, τα πταίσµατα να µην είναι
πλέον ποινικά και να τιµωρούνται µε διοικητικά πρόστιµα. Αυτό,
ναι, είναι παρέµβαση στην αντεγκληµατική πολιτική συγκροτη-
µένη. Θέλετε να αποποινικοποιήσετε, γιατί θεωρείτε ήσσονος ση-
µασίας ορισµένα αδικήµατα; Ελάτε να το πείτε, θέλουµε την
αποποινικοποίηση αυτών των αδικηµάτων. Όχι, όµως, να κατα-
δικάζονται και εν συνεχεία να λέµε, γι’ αυτούς που καταδικάστη-
καν µέχρι τότε έχουµε µία καλή ιδέα, να τους χαρίσουµε την
ποινή. Στους άλλους, όµως, που οι καηµένοι ήταν άτυχοι, κατα-
δικάστηκαν µέχρι ένα άλλο σηµείο, σ’ αυτούς µένει η ποινή. Αυτό
δεν είναι αντεγκληµατική πολιτική, αυτά είναι µη σοβαρά πράγ-
µατα! 

Για τα ζητήµατα της αποσυµφόρησης των πινακίων έχουν ξα-
ναϋπάρξει τέτοιες ρυθµίσεις. Εγώ σας το λέω ότι µιλώ µε αυτόν
τον κάθετο τρόπο. Ήµουν Υπουργός τότε, όταν η προηγούµενη
κυβέρνηση νοµοθέτησε και ξέρουν τη διαφωνία την οποία είχα.
Σας είπα –όµως, επειδή συµφωνούσατε σ’ αυτά, δεν βάλατε ονο-
µαστική- ότι εγώ θα είχα καταψηφίσει σε εκείνη την τότε ρύθ-
µιση. Έχω πάγια αντίθεση µε αυτές τις ρυθµίσεις, δεν έχω
ψηφίσει ποτέ καµµία, θεωρώ ότι καταστρέφουν το νοµικό µας
σύστηµα, καταστρέφουν την αντεγκληµατική πολιτική στον τόπο,
στέλνουν το λάθος µήνυµα προς πάσα κατεύθυνση. Προς πάσα
κατεύθυνση και είναι ουσιαστικά µόνο λειτουργικές ρυθµίσεις.
Δεν µπορούµε, δεν προφταίνουµε να δικάσουµε, έχουν φόρτο
τα πινάκια, ας κάτσουµε να τα ξεφορτώσουµε µε το να χαρί-
σουµε ποινές. Δεν έχουν στόχευση αντεγκληµατική, έχουν στό-
χευση λειτουργίας, ακριβώς επειδή δεν µπορεί να λειτουργήσει
επαρκώς η δικαιοσύνη.

Όµως, εδώ συνεχίζετε και κάνετε το εξής. Συνεχίζετε τη ρύθ-
µιση, την οποία ήδη είχα στηλιτεύσει και κριτικάρει το 2015, όταν
είχατε εισηγηθεί τον νόµο και ξαναθυµίζω τι είναι αυτό το οποίο
γίνεται. 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τι είναι αυτό που πα-
ρατείνεται εδώ µέχρι τον Ιούνιο του 2017; Μέχρι τα µέσα του
2017 παρατείνεται η ρύθµιση, η οποία είχε ισχύσει από το 2015
για ένα διάστηµα από τη δηµοσίευση. Ακούστε τι γίνεται, ποιοι
βγαίνουν. Καταδικασµένος για τροµοκρατία. Τροµοκράτης, εγ-
κληµατική οργάνωση, καταδικασµένος µε ένα ελαφρυντικό. Αντί
να πάει στα δέκα έως είκοσι χρόνια κάθειρξη, πήρε ένα ελαφρυν-
τικό και του έβαλαν εννέα χρόνια. Τι ποινή εκτίει αυτός; Ακούστε,
τι ποινή εκτίει. Τα 2/5 καθ’ οιονδήποτε τρόπο. Δηλαδή, στην
πραγµατικότητα αυτός βγαίνει στους δέκα µήνες. Στους δέκα
µήνες απολύεται καταδικασµένος για εγκληµατική οργάνωση!
Γιατί; Διότι, αν είχε δεκαετία, αφού είναι 2/5, είµαστε στα τέσ-
σερα χρόνια, καθ’ οιονδήποτε τρόπο έκτισης είναι µεροκάµατα,
άρα 50% και συγγνώµη δεν βγαίνει στους δέκα µήνες, βγαίνει
στους είκοσι µήνες. Ποιος; Ο τροµοκράτης!

Και, προσέξτε, επειδή προφανώς αυτά είναι µη σοβαρά και αν-
τιλαµβανόµαστε όλοι τι σηµαίνουν και καταλαβαίνουµε πόσο
κακό κάνουν στην κοινωνία, αρχίζει τώρα το εξής: Α, ξέρετε, θα
βγουν έξω οι βιαστές ανηλίκων. Ε, βέβαια, θα βγουν έξω οι βια-
στές ανηλίκων. Ε, να εξαιρέσουµε τους βιαστές ανηλίκων µε τη
νοµοτεχνική, που κατέθεσε ο κύριος Υπουργός. 

Μωρέ, καλά κάνετε που εξαιρείτε τους βιαστές ανηλίκων, αλλά
τώρα µπορείτε να µου εξηγήσετε γιατί οι βιαστές ανηλίκων πρέ-
πει να εξαιρεθούν, αλλά οι δολοφόνοι κατά συρροή δεν πρέπει
να εξαιρεθούν; Οι τροµοκράτες δεν πρέπει να εξαιρεθούν; Τι εί-
δους τώρα εσωτερική ιεράρχηση φτιάχνουµε µέσα στο ποινικό
µας σύστηµα, η οποία βεβαίως είναι αυθαίρετη; Σήµερα είπαµε
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ότι υπάρχει µεγάλη ηθικοκοινωνική απαξία στους βιαστές ανηλί-
κων. Πράγµατι, τεράστια. Αλλά αν θέλετε να µιλήσουµε µε τους
όρους του Ποινικού Κώδικα, ο βιαστής ανηλίκων τιµωρείται µε
ελαφρότερη ποινή από αυτή που τιµωρείται ένας δολοφόνος.
Απλώς, προφανώς επειδή είναι αποτρόπαιη η πράξη και µας σο-
κάρει και άντε να βγει ο έρµος ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ να πει
«ναι, θα βγάλουµε τους βιαστές ανηλίκων έξω», ε, τώρα για να
µην αντιµετωπίσουµε την κοινωνία ειδικά τους βιαστές ανηλίκων,
αυτούς θα τους αφήσουµε µέσα.

Μα, είναι τώρα νοµοθεσία αυτή; Είναι ποινική νοµοθεσία; Είναι
τρόπος για να συγκροτούµε αντεγκληµατική πολιτική -και το στη-
ρίζετε αυτό το πράγµα- συνάδελφοι δικηγόροι;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μου δίνετε χρόνο, κύριε Πρόεδρε, υποθέτω, γιατί µόλις ξεκί-
νησα.

Άρα είναι ξεκάθαρο ότι αυτά δεν πατάνε πουθενά. 
Επίσης, όµως, πρέπει να στηλιτεύσει κανείς κάτι, εκτός από

αυτές τις ρυθµίσεις, γιατί µπορεί να ακούσετε το επιχείρηµα «ξέ-
ρετε, έχουν γίνει και στο παρελθόν». Βέβαια έχουν γίνει και στο
παρελθόν, αλλά έχει αποτιµήσει κάποιος τις συνέπειες αυτών
των ρυθµίσεων; Και του παρελθόντος. Υπάρχει µια κακή πρα-
κτική αποσυµφόρησης των φυλακών, το είπα. Οι Υπουργοί Δι-
καιοσύνης ζουν µε έναν εφιάλτη. Δεν ζουν µε τον εφιάλτη ότι
καθυστερεί η απονοµή δικαιοσύνης. Συνηθίζουν µε αυτό. Και
αυτό είναι µία γενική επίπτωση. Η µεγάλη πίεση που έχουν είναι
από τις φυλακές και ο µεγάλος καηµός τους είναι η αποσυµφό-
ρηση. 

Και αντί αυτό να το λύσουµε µε γόνιµες, µεγάλες, κεντρικές
παρεµβάσεις –εάν θεωρούµε ότι πρέπει να γίνει αυτό- µέσα από
µία οργανωµένη προσέγγιση και του συστήµατος ποινών, αλλά
προφανώς και της λειτουργίας του σωφρονιστικού συστήµατος,
η απάντηση ποια είναι; Ανοίξτε, ξεκλειδώστε, βγάλτε τους. Δεν
πειράζει που καταδικάστηκαν, δεν πειράζει ότι έκρινε αυτό το δι-
καστήριο. 

Και ακούστε το βλακώδες φαινόµενο που έχουµε στην Ελ-
λάδα. Ακούει κανείς «έφαγε δεκαπέντε χρόνια». Πωωω! Τροµερή
ποινή! Πού να βγάλει ο άλλος δεκαπέντε χρόνια φυλακή; Πόση
κάνει; Κάνει πέντε. Με τις υφ’ όρον και µε τους τρόπους εκτίσεως
και µε αυτές τις ρυθµίσεις κάνει πέντε από τα δεκαπέντε. Ε, ω-
ραία, ας εξορθολογήσουµε το σύστηµα. Δεν το κάνει ο κύριος
Υπουργός ενάµιση χρόνο τώρα. Δεν το κάνει. Άρα, λοιπόν, έχου-
µε αυτό το ζήτηµα.

Έχουµε, όµως, και ένα δεύτερο ζήτηµα. Παρεµβάσεις στον
οργανισµό λειτουργίας των δικαστηρίων. Με συγχωρείτε πολύ,
για ποιον λόγο; Ποια είναι η αναγκαιότητα δύο µήνες προ των
εκλογών να αλλάξουµε τον οργανισµό λειτουργίας των δικαστη-
ρίων, προκειµένου σε δύο δικαστήρια συγκεκριµένα, δύο συγκε-
κριµένοι δικαστικοί λειτουργοί να έχουν τη δυνατότητα να
ξαναθέσουν υποψηφιότητα; Κανένας ψόγος για τους συγκεκρι-
µένους δικαστικούς λειτουργούς. Και οι δύο εξαίρετοι είναι. Κα-
νένας ψόγος! Λαµπροί.

Η Κυβέρνηση γιατί το κάνει αυτό; Τι εξυπηρετεί; Ποια είναι η
στόχευση και γιατί εκθέτει τους ιδίους τους δικαστικούς λειτουρ-
γούς σε τέτοιου είδους κριτικές; Γιατί τους αφήνει εκτεθειµέ-
νους; Λέει για επανεκλογή και µας είπε ο κύριος Υπουργός-
γράφει στην αιτιολογική έκθεση- να αξιοποιήσουµε την κτηθείσα
πείρα. Σιγά! Δεν υπήρχε µέχρι τώρα πείρα σε άλλους ή δεν υπάρ-
χουν άλλοι δικαστικοί λειτουργοί, που να µπορούν να θέσουν
υποψηφιότητα, να εκλεγούν από τους συναδέλφους τους και να
διοικήσουν τα δικαστήρια; Δεν υπάρχουν; Είναι η κτηθείσα πείρα. 

Λέει, ο λόγος, για τον οποίο δεν το έχουµε νοµοθετήσει, ποιος
ήταν; Ο λόγος, που δεν το είχαµε νοµοθετήσει, ήταν για να µην
υπάρχει συναλλαγή και πίεση από τους δικαστικούς λειτουργούς
που διοικούν τα δικαστήρια από τους συναδέλφους τους, γιατί
θα έχουν την προοπτική να επανεκλεγούν. Άρα µπαίνουµε σε µια
διαδικασία πιέσεως ψηφοθηρικής. Την ξέρουµε αυτή τη διαδικα-
σία. Ήταν κοµµένη, αφού δεν είχε τη δυνατότητα να επανεκλεγεί
στον ευαίσθητο χώρο της δικαιοσύνης. Γιατί το κάνουµε τώρα; 

Απάντησε ο κύριος Υπουργός «πάντως τώρα, επειδή δεν το
ξέραν οι εν ενεργεία για να θέσουν υποψηφιότητα δεν το έχουν

πράξει». Ακριβές. Φυσικά και δεν το έχουν πράξει οι εν ενεργεία
και ενδεχοµένως υποψήφιοι. Βεβαίως δεν το έχουν πράξει, αλλά
νοµοθετούµε γι’ αυτούς που έχουν πράξει τώρα ή νοµοθετούµε
για το αύριο; Ή θα κάνετε µια νοµοθεσία, την οποία θα την κρα-
τήσετε για τέσσερις µήνες και µετά θα «ξενοµοθετήσετε» το επό-
µενο τετράµηνο, αφού έχουν τελειώσει οι εκλογές; Άρα, λοιπόν,
τι είναι η σκοπιµότητα της παρέµβασης στον Οργανισµό Δικα-
στηρίων στην παρούσα φάση; 

Δυστυχώς φοβάµαι ότι η σκοπιµότητα εντάσσεται σε λογικές,
που αφορούν ένα ευρύτερο σχέδιο, που υπάρχει στη δικαιοσύνη
σήµερα. Και αυτό είναι, το οποίο ο κύριος Υπουργός το παρακο-
λουθεί απαθής, ενώ άλλοι στην Κυβέρνηση είναι ενεργητικοί. Και
είναι εγγεγραµµένο σε ένα γενικότερο σχέδιο, το οποίο αφορά
την Κυβέρνηση. 

Ακούστε κάτι: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει
υποστεί βαρύτατο πλήγµα. Γιατί; Γιατί έχει διαψεύσει ό,τι έχει
πει, έχει αναιρέσει τις βασικές της αρχές, παριστάνει την αριστε-
ρή και κάνει αποκρατικοποιήσεις, παριστάνει την αριστερή και
κόβει το ΕΚΑΣ, παριστάνει την αριστερή και µειώνει τις συντά-
ξεις. Βρίσκεται σε πλήρη κατάρρευση και αναντιστοιχία µε τις
βασικές της εξαγγελίες. Αποτυπώνεται αυτό σε όλα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βορίδη, ολο-
κληρώστε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και, κυρίως, βρίσκεται πια σε σύγκρουση µε εκείνες τις κοινω-

νικές δυνάµεις που την ανάδειξαν. 
Ποια είναι η απάντησή της σε αυτό; Η απάντησή της είναι: Η

σκιαµαχία µε τη διαφθορά, η σκιαµαχία µε τη διαπλοκή, η ενο-
χοποίηση όλων όσοι έχουν διαφορετική άποψη. Είσαι δηµοσιο-
γράφος και δεν συµπαθείς τον ΣΥΡΙΖΑ; Θα πας κατηγορούµενος
στην ΕΣΗΕΑ. Είσαι µέσο ενηµέρωσης και δεν στηρίζεις τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Κάτσε να δεις τι θα σου κάνουµε. Θα σου κάνουµε και µια
εξεταστική, για να δεις τι θα πάθεις. Είσαι µέσο ενηµέρωσης και
δοξολογείς τον Πρωθυπουργό µας; Θα σου φτιάξουµε ένα πλαί-
σιο που µπορείς να λειτουργήσεις. Είσαι κατηγορούµενος ή
ελεγχόµενος για κάτι; Πρέπει να αποφασίσουµε εµείς ότι είσαι
ένοχος, όχι η δικαιοσύνη. Και για να αποφασίσει η δικαιοσύνη,
σύµφωνα µε τα θέλω µας, πρέπει να έχουµε προκαταλάβει την
απόφαση και πρέπει να βρούµε και δικαστικούς λειτουργούς
πρόθυµους να εκδώσουν την απόφαση αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βορίδη, ολο-
κληρώστε. Έχουµε εξαντλήσει τα όρια. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μα, πώς θα τους βρούµε αυτούς τους δικαστικούς λειτουρ-

γούς; Πρέπει να κατατροµοκρατήσουµε το δικαστικό σώµα. Η
επίθεση στα µέσα ενηµέρωσης, η επίθεση στη δικαιοσύνη στην
πραγµατικότητα είναι η εκδήλωση του αυταρχικού κράτους του
ΣΥΡΙΖΑ. Και όπως το αυταρχικό κράτος του ΣΥΡΙΖΑ έχει ανάγκη
και διολισθαίνει στον αυταρχισµό, όπως όλα αυτά τα καθεστώτα,
τι άλλο κάνει; Φροντίζει το entourage του αυτοκράτορα, την αυλή
του! Και φέρνει και µια ωραία τροπολογία, για να κάνουν ωραία
ταξίδια οι κουστωδίες σε καλά ξενοδοχεία, γιατί η αυλή πρέπει
να περνάει καλά την ώρα που οικοδοµείται ο αυταρχισµός. 

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία στέλνουµε ένα µήνυµα στους δικα-
στές: Να µη φοβούνται. Τα παρακολουθούµε όλα. Η δικαιοσύνη
είναι και θα παραµείνει ανεξάρτητη και θα διασφαλίσουµε την
ανεξάρτητη λειτουργία της. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
κ. Θεοχαρόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά την κύ-
ρωση Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για το έγκληµα
στον κυβερνοχώρο, σχετικά µε την ποινικοποίηση πράξεων ρα-
τσιστικής και ξενοφοβικής φύσεως, που διαπράττονται µέσω
υπολογιστών, τη µεταφορά στο Ελληνικό Δίκαιο της οδηγίας για
τις επιθέσεις κατά συστηµάτων πληροφοριών, ρυθµίσεις σωφρο-
νιστικής και αντεγκληµατικής πολιτικής. 

Αναµφισβήτητα πρόκειται για ένα νοµοθέτηµα µε προοδευτικό
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πρόσηµο, του οποίου, όπως είπαµε και προηγουµένως, η ψήφιση
επιβάλλεται από τις συνθήκες που επικρατούν στον κυβερνο-
χώρο και στη σχετική νέου τύπου εγκληµατικότητα. 

Είναι πλέον κοινή συνείδηση οι σοβαρές και βαθιές αλλαγές
στην ψηφιοποίηση, στη σύγκλιση και στη συνεχιζόµενη παγκο-
σµιοποίηση των ηλεκτρονικών υπολογιστών, η οποία καταλήγει
σε ολοένα και αυξανόµενη εγκληµατικότητα στον κυβερνοχώρο
και απαιτεί αποτελεσµατική αντιµετώπιση του εγκλήµατος, εφι-
κτή µόνο µε αναπτυγµένη, γρήγορη και καλά εφαρµοσµένη διε-
θνή συνεργασία σε ποινικά θέµατα. 

Συνεπώς δεν θα µπορούσαµε παρά να είµαστε θετικοί επί της
αρχής στο νοµοθέτηµα αυτό. Όµως, έχετε φέρει ταυτόχρονα
πάρα πολλές άσχετες τροπολογίες και φέρνετε συνεχώς τροπο-
λογίες άσχετες επί του νοµοσχεδίου και θα µιλήσω στη συνέχεια
ειδικά για ορισµένες απ’ αυτές. 

Όσον αφορά τα ειδικά άρθρα του νοµοσχεδίου, δεν θα µείνω
ιδιαίτερα, γιατί ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ.
Παπαθεοδώρου τα ανέλυσε διεξοδικά. Θα µείνω µόνο λίγο στο
άρθρο 20, το οποίο έχει τη σηµασία του και το οποίο αναλύθηκε
προηγουµένως από αρκετούς οµιλητές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει περάσει πολύς χρόνος
από τότε που ο ΣΥΡΙΖΑ έπνεε τα µένεα για το ακαταδίωκτο µελών
διοικητικών συµβουλίων του ΤΑΙΠΕΔ. Θυµίζω τις εκφράσεις, µε
τις οποίες τα χαρακτήριζε: Εκτροφείο σκανδάλων κ.λπ.. 

Με την παρούσα ρύθµιση επεκτείνετε το ακαταδίωκτο σε εµ-
πειρογνώµονες και µέλη του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων ή
άλλων γνωµοδοτικών οργάνων της Ελληνικής Εταιρείας Συµµε-
τοχών και Περιουσίας του υπερταµείου αποκρατικοποιήσεων. 

Η δική σας θέση για παρόµοια θέµατα είναι ότι σε αυτές τις
περιπτώσεις, το ότι δρουν µε σκοπό την παροχή τεχνογνωσίας
στα αποφασιστικά όργανα, δεν αποτελεί λόγο ασυλίας ούτε τους
απαλλάσσει των ευθυνών τους ούτε αποκλείει τη λάθος -από
δόλο ή αµέλεια- γνωµοδότηση, για την οποία βεβαίως και πρέπει
να υπάρχει και να υπέχουν ευθύνη. 

Στη «µαύρη βίβλο της ντροπής», που είχε παρουσιάσει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τον Μάιο του 2014, η οποία αφορούσε την περίοδο 2012,
2013, 2014, αναφερόταν χαρακτηριστικά για τον ν.3986/2011 το
εξής. «Από την ψήφισή του ο νόµος αυτός έχει υποστεί πάµπολ-
λες τροποποιήσεις, όπως να παρασχεθεί ποινική ασυλία στους
εκπροσώπους των εταιρειών υπό αποκρατικοποίηση, αλλά και
στους τοποθετούµενους στη διοίκηση του ΤΑΙΠΕΔ, που έχουν
διατελέσει νόµιµοι εκπρόσωποι των αποκρατικοποιούµενων επι-
χειρήσεων». 

Δεν ήταν, όµως, µόνο το ΤΑΙΠΕΔ και το ακαταδίωκτο των µε-
λών του διοικητικού συµβουλίου που κατηγορούσε τότε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Στη «µαύρη βίβλο της ντροπής» ο ΣΥΡΙΖΑ εξαπέλυε µύ-
δρους για την ασυλία των µελών του διοικητικού συµβουλίου της
εκτελεστικής επιτροπής και του προσωπικού του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας. Έλεγαν τον Μάιο του 2014 ότι
«για να µη µείνει κανείς παραπονεµένος, περιελήφθη πρόνοια
ασυλίας από κάθε αστική ευθύνη για τα µέλη του συµβουλίου,
της εκτελεστικής επιτροπής και του προσωπικού του ταµείου». 

Αντίστοιχη θέση είχατε και σε υπουργικές τροπολογίες το
2014, όπως µια του Εσωτερικών για την «εκλογή µελών του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και άλλες διατάξεις», κατά την οποία λέ-
γατε το 2014 ότι «µε τη συγκεκριµένη τροπολογία παύει οριστικά
κάθε ποινική δίωξη για πράξεις ή παραλείψεις στο πλαίσιο του
Ειδικού Λογαριασµού Επαγγελµατιών. Πρόκειται για άλλη µια
απόδειξη της πρόθεσης όχι απλά να µην τιµωρηθούν, αλλά ούτε
καν να ελεγχθούν πρόσωπα που ενέχονται -ή φέρονται να ενέ-
χονται- σε αξιόποινες πράξεις ή παραλείψεις, σχετικά µε τη δια-
χείριση του δηµοσίου χρήµατος».

Όλα αυτά τα παραδείγµατα αναδεικνύουν, αγαπητοί συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ, πόσο βαθιά πεποίθηση είχατε για το απαράδε-
κτο του ακαταδίωκτου, τόσο βαθιά, µάλιστα, που την ξεχάσατε
µέσα σε ενάµιση χρόνο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Έχετε δεσµευτεί στους εταίρους; στην τρόικα; Έχετε δεσµευ-
τεί; Να το πείτε: ότι έχουµε δεσµευτεί στους δανειστές και αλ-
λάζουµε τη θέση µας και κάναµε λάθος εκείνη την περίοδο, όταν
κάναµε αυτή την κριτική, γιατί τώρα κάνουµε ακριβώς το ίδιο.
Όµως, δεν µπορεί να τα λέγατε σωστά και το 2014 και να πράτ-

τετε σωστά και τώρα. Δεν γίνεται και τις δύο φορές να έχετε
δίκιο. Δεν µπορεί να είναι αυτή η αξιοπιστία λόγων και έργων που
χαρακτηρίζει τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούµε.

Υπάρχει και ένα άλλο θέµα, το οποίο το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα ταλανίζει, κύριε Υπουργέ, τους πάντες. Μέχρι τώρα δεν
έχει βρεθεί µια ουσιαστική και οριστική λύση στο πρόβληµα. Ανα-
φέροµαι στο θέµα των παρεµβάσεων στη δικαιοσύνη. 

Ειλικρινά, δεν θεωρώ ότι έχει ιδιαίτερο νόηµα η αποποίηση ευ-
θυνών, ο στρουθοκαµηλισµός, σε ένα ζήτηµα που αποτελεί τη
λυδία λίθο σε κάθε ευνοµούµενο κράτος. Όλοι µαζί πρέπει να
προασπίσουµε τη δικαιοσύνη και όχι να προωθούµε ή να σχολιά-
ζουµε επιφανειακά τις παρεµβάσεις σε αυτή. Κάποια στιγµή πρέ-
πει να µπει όριο, γιατί αν συνεχιστεί αυτός ο θεσµικός κατήφο-
ρος, δεν θα έχει τέλος και βέβαια δεν θα έχει νικητές. Θα είµαστε
όλοι χαµένοι σε αυτή τη διαδικασία.

Θέλω να τονίσω, όπως αναφέρθηκε από τον εισηγητή του Πο-
ταµιού, αλλά και από άλλα κόµµατα, ότι δεν µπορούµε πλέον να
συζητάµε ένα νοµοσχέδιο και τα υπόλοιπα άρθρα και οι τροπο-
λογίες που έρχονται να ξεπερνούν την ουσία αυτού που συζη-
τάµε. Μάλιστα, ορισµένα κόµµατα της Αντιπολίτευσης δήλωσαν
ότι πλέον δεν θα ξαναψηφίσουµε µε αυτή τη λογική. Πρέπει να
το δούµε αυτό. 

Δεν µπορούµε να έχουµε ένα νοµοσχέδιο και όλα τα άλλα
άρθρα και οι διατάξεις να είναι και πιο σηµαντικά και πιο ουσια-
στικά και περισσότερα από το κύριο µέρος των νοµοσχεδίων. Και
δεν αναφέροµαι µόνο στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Αναφέροµαι
στη συνήθη νοµοθετική πρακτική το τελευταίο χρονικό διάστηµα. 

Είναι κάτι το οποίο πρέπει να σταµατήσει, διότι δεν µπορεί να
γίνει ουσιαστική συζήτηση και για τα συγκεκριµένα θέµατα, όπως
για παράδειγµα για το άρθρο 20, που σας έλεγα πριν, στο οποίο
αναφέρθηκαν έγκριτοι νοµικοί εδώ µέσα και στο θέµα του µαχη-
τού. Αναφέρεται σχετικώς και η έκθεση της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας. Θέλω να σας πω ότι αναφέρεται χαρακτηριστικά ότι το
τεκµήριο που συµφώνως προς τη προτεινόµενη διάταξη απορ-
ρέει από τον έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου πρέπει να νοείται
ως µαχητό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έτσι είναι.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Το είπαµε αυτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όσον αφορά, λοιπόν, τις

τροπολογίες, οι οποίες έρχονται, είναι έξι υπουργικές και πριν
από λίγο ακούσαµε τον Υπουργό κ. Κατρούγκαλο να µας λέει
«κατατίθεται τροπολογία» και ξανά «κατατίθεται τροπολογία». Σε
δυο ώρες τελειώνουµε και κατατίθεται. Είµαστε ακόµη σε τέτοιον
χρόνο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Οµιλία επί µη υφισταµένης τροπολο-
γίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτή τη στιγµή, πολύ
σωστά, δεν την έχουµε την τροπολογία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν είχε το δικαίωµα να µιλήσει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Να τονίσω δε ότι η τροπο-

λογία, στην οποία αναφέρθηκε είναι τα πέντε στοιχεία τα οποία
ανέφερε ο Πρωθυπουργός χθες το µεσηµέρι. 

Και θα σχολιάσω: Από τη στιγµή που τα ανέφερε ο Πρωθυ-
πουργός χθες το µεσηµέρι, η απορία µου είναι γιατί δεν κατατέ-
θηκαν χθες το µεσηµέρι για να µπορεί να γίνει συζήτηση; Ήταν
γνωστά, δεν είναι κάτι το οποίο το µαθαίνουµε τώρα. Γιατί αυτά
ακούσαµε, τις πέντε συγκεκριµένες αλλαγές.

Όµως, να έρθω και λίγο στην ουσία των θεµάτων αυτών. Ακού-
σαµε τον Υπουργό -αν και κανονικά δεν θα έπρεπε να µιλήσω
γιατί δεν υπάρχει αυτή η τροπολογία αυτή τη στιγµή- τον κ. Κα-
τρούγκαλο να λέει για παράδειγµα ότι το 40% µε 70% των απω-
λειών του ΕΚΑΣ καλύπτονται µε αυτή την τροπολογία. 

Να θυµίσω ότι εκατόν πενήντα οκτώ χιλιάδες δικαιούχοι έχουν
χάσει το ΕΚΑΣ και συνολικά τετρακόσιες χιλιάδες θα το χάσουν
στα επόµενα δύο χρόνια. Μας είπε, δηλαδή, ότι µε αυτές, περί-
που διακόσιες χιλιάδες δικαιούχοι δεν θα το χάσουν. Δεν είναι
αλήθεια. Κάτι συµβαίνει µε τους υπολογισµούς. Μας είπε ότι δεν
ήταν αντικείµενο της ασφαλιστικής µεταρρύθµισης και στη συ-
νέχεια είπε ακριβώς ότι το αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης
του Ιουλίου ήταν αυτή τη στιγµή η κατάργηση του ΕΚΑΣ. 
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Μα, η ασφαλιστική αλλαγή που έγινε -σύµφωνα µε εµάς αντι-
µεταρρύθµιση- ήταν για να βρεθούν τα 1,8 δισεκατοµµύρια, τα
οποία συµφωνήθηκαν στη διαπραγµάτευση του Ιουλίου. Στη δια-
πραγµάτευση του Ιουλίου µας είπε ότι συµφωνήθηκε να καταρ-
γηθεί και το ΕΚΑΣ. Συνεπώς είναι ακριβώς προϊόν αυτής της
αλλαγής που έκανε στο ασφαλιστικό ο κ. Κατρούγκαλος. 

Και βέβαια δεν είχε προαναγγελθεί. Ήταν η αλλαγή του Ιου-
λίου και του Αυγούστου, όπου πάλι κατηγορήθηκαν τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης ότι συµφώνησαν κι αυτά. Δηλαδή, έπρεπε να
πούµε στο τέλος ότι βγαίνει η χώρα από την Ευρωζώνη, όταν
ήρθε στο τέλος µια συµφωνία, η οποία εµπεριείχε δεκάδες πράγ-
µατα, πολλά από τα οποία δεν αποτυπώνονταν στο χαρτί. Εξει-
δικεύονταν στην πορεία, για να πούµε την πραγµατικότητα. 

Και, βέβαια, δεν ξέρω αν πήγατε, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, στην προεκλογική περίοδο του Σεπτεµβρίου µε θέση την
κατάργηση του ΕΚΑΣ, η οποία συµφωνήθηκε τον Ιούλιο. Δεν
ξέρω. Δεν το ακούσαµε στη διαδικασία του Αυγούστου και του
Σεπτεµβρίου.

Συνεπώς απαιτείται µεγαλύτερη σοβαρότητα. Αυτή τη στιγµή
καταργείται το ΕΚΑΣ. Είναι µια λογική την οποία έχετε αυτή τη
στιγµή µπροστά. Δεν βρήκατε τρόπο να κάνετε µια ασφαλιστική
µεταρρύθµιση που σας προτείναµε µε συγκεκριµένες δύσκολες
αλλαγές και όλα τα άλλα που ακούσαµε και χθες από τον Πρω-
θυπουργό στο συγκεκριµένο θέµα και σήµερα από τον Υπουργό,
είναι σκόρπιες σκέψεις, είναι λες και πας να σβήσεις µια φωτιά,
τη φωτιά της ανθρωπιστικής κρίσης µε ένα ποτήρι νερό. Αυτό
είναι στην πραγµατικότητα.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, σε ένα θέµα που αφορά και το δικό
σας, βέβαια, Υπουργείο, σήµερα στο φως της δηµοσιότητας και
στο προσκήνιο έρχεται η αναβολή στη δίκη των οκτώ Τούρκων
στρατιωτικών, που θα πάει σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα –να
µας ενηµερώσετε στην πορεία- στις 19 µε 25 Αυγούστου. Μετά
ακολουθεί και δευτεροβάθµια επιτροπή. 

Αυτό το στοιχείο δείχνει πρώτα-πρώτα ότι δεν ισχύουν αυτά
που είχαν ακουστεί και από επίσηµα χείλη της Τουρκίας ότι δε-
σµεύτηκε ο Πρωθυπουργός για δεκαπέντε µέρες και όλα αυτά
τα θέµατα. Βέβαια σας είπαµε από την πρώτη στιγµή ότι η θέση
η δική µας είναι ότι θα πρέπει να υπάρχει σεβασµός του Διεθνούς
και του Εθνικού Δικαίου σε αυτή τη διαδικασία. Και ήταν λαθε-
µένες οι δηλώσεις κυβερνητικών στελεχών, οι οποίες µιλούσαν
για ένα επιχείρηµα σοβαρό της έκδοσης, λόγω της κατάστασης
της οποίας υπήρχε στην Τουρκία. Αυτή ήταν και είναι η κατά-
σταση. 

Δείχνει και σε αυτό το θέµα ότι χειρίζεστε µε επιπολαιότητα το
συγκεκριµένο θέµα. Εµείς έχουµε ξεκαθαρίσει τη θέση µας και
ανησυχούµε για τις εξελίξεις στην Τουρκία, διότι από την πρώτη
στιγµή είπαµε ότι τα ελλείµµατα της δηµοκρατίας δεν µπορούν
να λυθούν µε κατάλυση της δηµοκρατίας που επιχειρήθηκε το
βράδυ της 15ης Ιουλίου, αλλά µε ενίσχυση της δηµοκρατίας.
Όµως και αυτό το χρονικό διάστηµα βλέπουµε τα ελλείµατα να
γιγαντώνονται. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και γι’ αυτό ανησυ-
χούµε.

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, τουλάχιστον στη χώρα µας πρέπει
να είµαστε ξεκάθαροι και χρειάζεται να έχουµε και τη δική σας
διαβεβαίωση ότι θα τηρηθεί το Διεθνές και Εθνικό Δίκαιο στο
συγκεκριµένο θέµα απαρέγκλιτα σε όλη τη διαδικασία από εδώ
και στο εξής. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχετε κάνει σύγ-
χυση έκδοσης και ασύλου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αίτηµα έκδοσης δεν έχου-
µε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Η αίτηση ασύλου
είναι άλλη διαδικασία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εννοώ τη διαδικασία ασύ-
λου. Στις 19-24 Αυγούστου θα γίνει η διαδικασία εξέτασης του
ασύλου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Γίνεται µε αίτηµα
των ιδίων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. Αυτή τη διαδικασία κα-
ταλαβαίνετε ότι δεν µπορούσε ούτε σε δεκαπέντε ηµέρες να την
καθορίσει κανένας άλλος πέρα από τα αποτελέσµατα της διαδι-
κασίας, η οποία θα γίνει. Αυτό σας είπα!

Με λίγα λόγια, συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
αφορά µια οδηγία, η ενσωµάτωση της οποίας είναι βεβαίως απα-
ραίτητη. Πάρα πολλά θέµατα συζητούνται πρόχειρα αναγκα-
στικά, έτσι όπως εισάγονται. Συζητείται και µια τροπολογία, την
οποία έθεσε ο Υπουργός χωρίς να την έχουµε κατατεθειµένη
αυτή τη στιγµή. 

Όλα αυτά τα ζητήµατα είναι πολύ σοβαρά και, βεβαίως, πρέπει
να τα δούµε και να τα δει και η Διάσκεψη των Προέδρων, κύριε
Πρόεδρε, για να µπορέσουν να επιλυθούν και να µπορέσουµε
και εµείς να κάνουµε τη δουλειά, για την οποία έχουµε έρθει εδώ
από τον ελληνικό λαό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Η κ. Κοζοµπόλη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Είναι φανερό ότι

κάποιοι εδώ µέσα ενοχλούνται από τη σταθερή και σθεναρή
στάση της Κυβέρνησης ενάντια στο µέτωπο της διαφθοράς που
έχει ανοίξει.  

Ενοχλούνται γιατί µε την εξεταστική επιτροπή δηµοσιοποιείται
ο τρόπος, µε τον οποίο δόθηκαν εκατοντάδες εκατοµµύρια δα-
νείων σε συγκεκριµένους ανθρώπους στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης και κυρίως στα δύο κόµµατα, της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ, µε αποτέλεσµα να πληρώσει ο Έλληνας φορολο-
γούµενος, ο Έλληνας πολίτης δεκάδες εκατοµµύρια για να ανα-
κεφαλαιοποιηθούν οι τράπεζες και να γίνουν αυτά τα ποσά «δα-
νεικά και αγύριστα». Το ξέρουµε ότι ενοχλούνται κάποιοι. Σήµερα
µας το είπαν και ευθέως εδώ.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ραγδαία ανά-
πτυξη της χρήσης του διαδικτύου και η εκτεταµένη διασύνδεση
των πληροφοριών, διευκολύνουν τη διάπραξη ποινικών αδικηµά-
των στο πεδίο αυτό. 

Επίσης, η διάπραξη εγκληµάτων διευκολύνεται σε συγκεκρι-
µένους ψηφιακούς χώρους, σε συγκεκριµένες ψηφιακές βάσεις
και δοµές, όπου αποθηκεύονται ευαίσθητα δεδοµένα, τα οποία
αφορούν την υγεία, την άµυνα και άλλους τοµείς δραστηριοτή-
των.

Ως εκ τούτου, υπάρχει η αναγκαιότητα να αντιµετωπιστεί το
έγκληµα στο διαδίκτυο και να προστατευτούν τα συστήµατα πλη-
ροφοριών από επιθέσεις. Αυτή την αναγκαιότητα καλύπτει η σύµ-
βαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για το έγκληµα στον κυβερ-
νοχώρο και η οδηγία του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου για τις επιθέ-
σεις στα πληροφοριακά συστήµατα.

Τις πράξεις αυτές, λοιπόν, κυρώνουµε µε το σηµερινό σχέδιο
νόµου και έτσι θεσπίζονται σχετικοί κανόνες και κυρώσεις για την
περίπτωση της παραβίασής τους και όλα αυτά θα αποτελέσουν
Εθνικό Δίκαιο. 

Πληρώνεται έτσι ένα κενό και εναρµονίζεται η νοµοθεσία µας
µε τις νοµοθεσίες των χωρών, που ήδη έχουν κυρώσει τις πρά-
ξεις αυτές. Με τις διατάξεις των υπό κύρωση πράξεων αντιµετω-
πίζονται εγκλήµατα που θίγουν την εµπιστευτικότητα, την
ακεραιότητα, τη διαθεσιµότητα δεδοµένων αλλά και των συστη-
µάτων υπολογιστών, ειδικότερα την πλαστογραφία και την απάτη
σχετικά µε τους υπολογιστές.

Αντιµετωπίζεται η παράνοµη πρόσβαση σε συστήµατα υπολο-
γιστών, η υποκλοπή δεδοµένων, η παρεµβολή σε προγράµµατα
ή σε ψηφιακά δεδοµένα. Πρόκειται για ένα πεδίο εγκληµατικό-
τητας, όπου η εσωτερική έννοµη τάξη εµφάνιζε ένα έλλειµµα
προστασίας µέχρι σήµερα. 

Στο δεύτερο µέρος εννοιολογικά του νοµοσχεδίου περιλαµβά-
νονται, εκτός από τη συγκεκριµένη κύρωση, διατάξεις και ρυθ-
µίσεις σωφρονιστικής –και εδώ θα επιµείνω- αντεγκληµατικής
πολιτικής. 

Είναι σταθερή η προσήλωση αυτής της Κυβέρνησης και του
συγκεκριµένου Υπουργού Δικαιοσύνης να βελτιώσει και να εκ-
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συγχρονίσει το σωφρονιστικό σύστηµα, µε δεδοµένο ότι το σύ-
στηµα ποινών του ελληνικού Ποινικού Δικαίου είναι από τα αυ-
στηρότερα στην Ευρώπη. 

Επίσης, αυτό γίνεται µε δεδοµένο ότι ο κρατούµενος έχει τι-
µωρηθεί για την παραβατική του συµπεριφορά µε τη µεγίστη των
ποινών, δηλαδή µε τη στέρηση της ελευθερίας του, ενώ διατηρεί
στο ακέραιο τα υπόλοιπα δικαιώµατά του, που απορρέουν από
την προσωπικότητά του.

Τέλος, µε την κοινή παραδοχή ότι η ποινή είναι συνυφασµένη
µε τον σωφρονισµό και για να επιτελέσει αυτόν τον σωφρονι-
στικό της ρόλο, απαιτείται εκτός των άλλων αξιοπρεπής δια-
βίωση των κρατουµένων στα καταστήµατα κράτησης, εισάγονται
διατάξεις στο παρόν νοµοσχέδιο, µε τα άρθρα 8, 9 και 15, προς
αυτήν την κατεύθυνση. 

Με τις διατάξεις αυτές, λοιπόν, έχουµε περιπτώσεις, που
έχουν καθιερωθεί και στο παρελθόν στο Ποινικό µας Δίκαιο, της
παραγραφής υπό όρους.

Στο άρθρο 8 προβλέπεται η εξάλειψη του αξιοποίνου και η
παύση της ποινικής δίωξης για πράξεις χαµηλής απαξίας, κατά
των οποίων προβλέπεται ποινή φυλάκισης µέχρι δύο ετών ή χρη-
µατική ποινή ή και τα δύο. Βεβαίως, προβλέπονται και διασφαλι-
στικοί όροι για την εφαρµογή αυτών των διατάξεων, όπως να έχει
παρέλθει ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα από την τέλεση
της αξιόποινης πράξης και να µην τελεστεί εκ νέου από δόλο η
ίδια πράξη.

Να σηµειωθεί ότι οι συµπεριφορές που αφορούν θύµατα ρα-
τσιστικών εγκληµάτων δεν συµπεριλαµβάνονται στις εν λόγω
ρυθµίσεις. 

Αντίστοιχα µε τη διάταξη του άρθρου 9 προβλέπεται η υπό
όρους παραγραφή των µη αµετάκλητων και µη εκτιθεισών ποι-
νών έως έξι µηνών. 

Με τις διατάξεις του άρθρου 15 παρατείνεται έως τις 27 Απρι-
λίου του 2017 η εφαρµογή των ρυθµίσεων που θεσπίστηκαν µε
το άρθρο 12 του ν. 4322/2015 µε τη συµπερίληψη της εξαίρεσης
συγκεκριµένων εγκληµάτων. Η τελευταία αυτή διάταξη της από-
λυσης υπό όρους εδράζεται στην επιτακτική ανάγκη της αποσυµ-
φόρησης των καταστηµάτων κράτησης, γιατί, όπως προείπα, δεν
µπορεί καµµία ποινή να παίξει τον σωφρονιστικό της ρόλο µε
αυτόν τον τρόπο που εκτίουν οι κρατούµενοι την ποινή τους,
όταν ο ένας είναι πάνω στον άλλο. 

Ας µην κλείνουµε τα µάτια µπροστά σε αυτό το µεγάλο πρό-
βληµα. Μακάρι τα καταστήµατα κράτησης να ήταν τέτοια, που
να µπορούν να επιτελέσουν τον ρόλο τους και τυχόν αντίστοιχες
διατάξεις περί απόλυσης υπό όρους να µην εξαρτώνται από αυτό
το στοιχείο της αποσυµφόρησης των καταστηµάτων κράτησης.
Σήµερα, όµως, υπάρχει µια συγκεκριµένη κατάσταση, που ούτε
ο νοµικός µας πολιτισµός ούτε το δικαιικό µας σύστηµα ούτε οι
περί ανθρωπίνων δικαιωµάτων κανόνες µάς επιτρέπουν να το
αγνοούµε. 

Για όλα αυτά, που ειπώθηκαν για την εγκληµατικότητα, που
µπορεί να αυξηθεί από την εφαρµογή των συγκεκριµένων διατά-
ξεων, η καλύτερη απάντηση είναι η εφαρµογή της για ένα και
πλέον έτος, κατά το οποίο δεν είδαµε καµµία αύξηση της εγκλη-
µατικότητας. Δεν παρατηρήθηκε κάτι από αυτή τη συµπεριφορά. 

Θα ήθελα να κάνω µία θετική αναφορά για τις διατάξεις που
υπάρχουν για τη Σχολή Δικαστών, γιατί συσσωρεύουν την εµπει-
ρία αυτών που συµµετέχουν στις σχολές, όπως επίσης να ανα-
φερθώ και στη θετική διάταξη του άρθρου 18, που εξοµοιώνει
την τρίτεκνη οικογένεια µε την πολύτεκνη στα θέµατα των προσ-
λήψεων στον δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα, ελαφρύνσεις που
απαιτούνται και λόγω του οξυµµένου δηµογραφικού προβλήµα-
τος. 

Να χαιρετίσω –παρ’ ότι δεν έχει έρθει ακόµα, αλλά έχει ήδη
εξαγγελθεί- τη νοµοθετική ρύθµιση, τις διατάξεις που αφορούν
την ανακούφιση των συµπολιτών µας από τη µείωση του ΕΚΑΣ
έως ότου γίνει ο επανυπολογισµός της σύνταξής τους και υπάρ-
ξει ο νέος τρόπος µε την εθνική σύνταξη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Τζα-
βάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Υπάρχει σε εκκρεµότητα ένα
ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το γνωρίζουµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Οι τροπολογίες στις οποίες

αναφέρθηκε από του Βήµατος της Βουλής προηγουµένως ο
Υπουργός Εργασίας για την αναπλήρωση του ΕΚΑΣ µέχρι τώρα
δεν τις έχουµε στα χέρια µας. Και είναι κρίµα γιατί σε λίγο τελει-
ώνει η διαδικασία και εµείς οι εισηγητές τουλάχιστον δεν έχουµε
το δικαίωµα να τις έχουµε κατανοήσει και να µπορούµε από εκεί
και πέρα να τις σχολιάσουµε στη δευτερολογία που θα κάνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αν πρόκειται να έρ-
θουν, θα έρθουν σε εύλογο χρόνο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, εξ όσων πληροφορούµαι
και το Νοµοθετικό δεν έχει καµµία ειδοποίηση για αυτές τις τρο-
πολογίες. Το αναφέρω για τα Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γρέγο, έχετε
τον λόγο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µερικές µέρες ο Πρόεδρος της Βουλής κατηγόρησε, µέ-

σα σε αυτή την Αίθουσα, τη Νέα Δηµοκρατία ότι ήταν αυτή που
έβαλε τη Χρυσή Αυγή µέσα στη Βουλή. Να υπενθυµίσουµε για
ακόµη µια φορά ότι τη Χρυσή Αυγή την έχει βάλει και θα τη βάζει
συνέχεια στη Βουλή ο ελληνικός λαός και αυτό πρέπει να το σέ-
βεστε όλοι. Μπορούµε και εµείς φυσικά να κατηγορήσουµε τη
Νέα Δηµοκρατία ότι ήταν αυτή που έβαλε τον ΣΥΡΙΖΑ µέσα στη
Βουλή και µάλιστα τον έφερε και στην εξουσία. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Θέλω να κάνω όµως µια βασική πα-
ρατήρηση πρώτα, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε πολύ καλά, ξέρουµε
και εµείς, όπως και ο πολύς κόσµος ότι κάποιοι άνθρωποι στην
Ελλάδα είναι υπεράνω του νόµου. Νοµίζω ότι αυτό ισχύει και το
αποδείξατε και εσείς.

Θα σας κάνω µια ερώτηση, όσον αφορά τις συλλογικές ρυθ-
µίσεις που αφορούν απολύσεις καταδικασθέντων ακόµη και για
κακουργήµατα µε ιδιαίτερη απαξία, όπως αυτό της εµπορίας
ναρκωτικών. Θα θυµίσω εδώ στο Σώµα την περίπτωση απόλυσης
εµπόρου ναρκωτικών, καταδικασµένου για πεντέµισι τόνους κο-
καΐνης τον Ιούνιο του 2015. Ακριβώς λόγω της νοµοθετικής ρύθ-
µισης -νοµίζω της δικής σας- αυτός ο άνθρωπος απολύθηκε.

Θα καταψηφίσουµε φυσικά αυτό το νοµοσχέδιο-κύρωση, γιατί
πολλά άρθρα είναι φωτογραφικά για τη Χρυσή Αυγή και αντί-
στοιχα κόµµατα της Ευρώπης. Είναι µια ακόµη προσπάθεια ενός
συστήµατος, εγχώριου και ξένου, να σταµατήσει τη φωνή των
ελεύθερων ανθρώπων. Είναι µια ακόµη προσπάθεια φίµωσης και
τροµοκράτησης σε όλα τα επίπεδα, µια προσπάθεια να στοχο-
ποιηθούν πρόσωπα, αλλά κυρίως ιδέες, όπως αυτή της ελεύθε-
ρης έκφρασης. Γίνεται στοχοποίηση προσώπων, οργανώσεων
και οτιδήποτε άλλο µάχεται εθνικά ιδεώδη και αξίες.

Το οξύµωρο της υπόθεσης είναι ότι µε το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο υποτίθεται θα τιµωρούνται εγκλήµατα στο διαδίκτυο, όχι
όµως όλα, µόνο αυτά που θα χαρακτηρίζονται αυθαίρετα ως ρα-
τσιστικά. Προσοχή όµως εδώ! Ρατσιστικά µόνο σε βάρος αλλο-
δαπών, αν γίνονται τέτοια. Δηλαδή, αν µια ισλαµιστική οργάνωση
ή ένα πρόσωπο στρέφεται κατά Ελλήνων ή άλλων Ευρωπαίων -
είναι κοινοτική οδηγία- αυτό δεν θα διώκεται. Και φυσικά δεν
εφαρµόζεται και τώρα. 

Είναι γνωστό εξάλλου ότι αυτές οι οργανώσεις κινούνται µέσα
από το διαδίκτυο. Είναι γνωστό ότι τα περισσότερα εγκλήµατα
που διαπράττουν αλλοδαποί έχουν ρατσιστικό κίνητρο. Συνήθως
όταν µπαίνουν για να σκοτώσουν, να σφάξουν, να ληστέψουν, η
φράση που ακολουθεί το έγκληµά τους είναι «θα πεθάνετε βρω-
µοέλληνες». Το ακούµε και στους δρόµους.

Αυτά φυσικά δεν τιµωρούνται µε την επιβαρυντική διάταξη των
αντιρατσιστικών νόµων. Είπαµε και πάλι ότι ισχύει µόνο για Έλ-
ληνες. Και φυσικά το έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι ο µονα-
δικός ρατσισµός είναι αυτός σε βάρος των Ελλήνων. 

Ένα άλλο χαρακτηριστικό παράδειγµα, που αποδεικνύει περί-
τρανα ότι τέτοιου είδους κυρώσεις συµβάσεων-νοµοθετηµάτων
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είναι φωτογραφικές, είναι το εξής. Το είπαν και άλλοι συναγωνι-
στές. Υπάρχει στο διαδίκτυο η σελίδα Indymedia, η οποία στο-
χοποιεί συνεχώς πρόσωπα, καθοδηγεί επιθέσεις εναντίον τους,
προτρέπει σε κάθε είδους βίαιη ενέργεια, οργανώνει εγκληµατι-
κές και τροµοκρατικές ενέργειες και µάλιστα επιχαίρει για τα
αποτελέσµατα αυτά.

Η συγκεκριµένη ιστοσελίδα, η Indymedia, απολαµβάνει της
στήριξης όλων των κυβερνήσεων, γιατί εµείς µιλάµε πάντα µε
αποδείξεις. Θα τολµούσατε ποτέ, αλήθεια, να κλείσετε αυτή την
ιστοσελίδα; Φυσικά και όχι. Ξέρουµε από πού εκπέµπει, ποιοι
είναι διαχειριστές και τι κρύβεται πίσω από όλα αυτά.

Είναι λοιπόν σαφές ότι τέτοια νοµοσχέδια -κυρώσεις έχουν
συγκεκριµένους στόχους και εξυπηρετούν φυσικά συγκεκριµέ-
νους σκοπούς, τους οποίους γνωρίζουµε όλοι. Ακούσαµε και για
δικαιοσύνη από ανθρώπους που πολεµάνε και προσβάλλουν
αυτό τον θεσµό, που ευτυχώς όµως έχει αρκετούς άξιους εκπρο-
σώπους.

Θα θυµίσουµε εδώ ποιος ξεχνάει το τεράστιο πλήγµα που δέχ-
θηκε ο θεσµός της δικαιοσύνης στην υπόθεση της Χρυσής
Αυγής, στην περίοδο της χούντας Σαµαρά-Βενιζέλου, όταν στην
προσπάθεια να σταµατήσει η άνοδος της Χρυσής Αυγής παρα-
βιάστηκε κατάφωρα κάθε έννοια ανθρωπίνων δικαιωµάτων και
ελευθεριών, κάθε δικαίωµα και µάλιστα από δικαστικούς λειτουρ-
γούς, των οποίων τα στοιχεία και ο ρόλος είναι γνωστά στο πα-
νελλήνιο, αλλά έγιναν γνωστά και στο εξωτερικό και στην οµο-
γένεια ακόµα, γιατί φροντίσαµε και εµείς σε αυτό, να ενηµερώ-
σουµε και τους λαούς της Ευρώπης και τους Έλληνες οµογενείς
για το τι είχε συµβεί εκείνη την περίοδο στην Ελλάδα. 

Φυσικά γνωρίζουµε ότι όλο αυτό το άθλιο σύστηµα ελπίζει ότι
θα µας σταµατήσει µε φίµωση, µε διώξεις, µε φυλακίσεις και µε
δολοφονίες. Μιλάτε για αποσυµφόρηση φυλακών, όταν οι φυλα-
κές είναι γεµάτες από αλλοδαπούς, αυτούς που έφερε η Νέα Δη-
µοκρατία επί Σαµαρά και ο ΣΥΡΙΖΑ συνέχισε αργότερα. 

Η γάγγραινα του πολυπολιτισµού και του διεθνισµού απειλεί
και την Ελλάδα και την Ευρώπη. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της EU-
ROPOL, χίλιοι οκτακόσιοι «µαχητές!» του ISIS βρίσκονται αυτή
τη στιγµή στην Ευρώπη. Σας το λέγαµε και τότε και τώρα. Έρ-
χονται συνέχεια τροµοκράτες και, µάλιστα, πολύ βαριά οπλισµέ-
νοι µέσα σε αυτές τις βάρκες. Οι ηλικίες τους ξεκινάνε από δε-
κατριών χρονών. Υπάρχουν οι λεγόµενοι «µαχητές» -πάλι σε
πολλά εισαγωγικά, γουρούνια είναι- αυτού του ισλαµικού κρά-
τους, οι οποίοι είναι δεκατριών, δεκατεσσάρων, δεκαπέντε, δε-
καέξι ετών, πολύ καλά εκπαιδευµένοι στο να σκοτώνουν. 

Στο ελεύθερο –δήθεν- διαδίκτυο δεν µπορούµε εµείς φυσικά
να ανεβάσουµε µια φωτογραφία από τη Βουλή, στο λεγόµενο
Facebook, γιατί αυτό θεωρείται ρατσιστικό, ενώ οποιοδήποτε
ανώµαλο κτήνος, παιδεραστής, για τον οποίο φυσικά αξίζει η
ποινή του θανάτου, µπορεί να αλωνίζει σε τέτοιες σελίδες. 

Θυµηθήκατε τους τρίτεκνους και το δηµογραφικό, τη στιγµή
που γεµίσατε τη χώρα µε λαθροµετανάστες και κάνατε τεκµήριο
το τρίτο παιδί. Τα δικά µας τηλέφωνα τα παρακολουθούσατε φυ-
σικά, εδώ και πάρα πολλά χρόνια, αγαπητοί δηµοκράτες. Το ξέ-
ραµε αυτό. Και φυσικά δεν βρήκατε τίποτα. Κάποια νοσηρά µυα-
λά εµφορούµενα από φασιστικές αντιλήψεις, νοµίζουν ότι µε τέ-
τοιες συνέργειες θα καταλύσουν κάθε έννοια δικαίου και θα πε-
τύχουν τη διάλυση των εθνών. 

Ευτυχώς οι λαοί της Ευρώπης έχουν ξυπνήσει και αντιδρούν
σε αυτά τα σατανικά σχέδια. Όλοι πλέον γνωρίζουν και αντι-
δρούν. Το δηλητήριο του εθνισµού έχει πλέον αντίδοτο, αυτό του
περήφανου και δυνατού εθνικισµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Σαρίδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Ένωσης Κεντρώων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει η άποψη πως η

µελέτη των νόµων µιας χώρας αποκαλύπτει µε αδιαµφισβήτητο
τρόπο την ποιότητα του πολιτισµού της, αλλά και την ισχύ της
οικονοµίας της. Αν είναι αυτό αληθές, αν πράγµατι αυτό ισχύει,
δηλαδή πως µπορούµε να βγάλουµε ασφαλή συµπεράσµατα για

την κατάσταση στην οποία βρισκόµαστε ως κοινωνία από τα όσα
νοµοθετούµε, τότε λυπάµαι, αλλά σήµερα αποκαλύπτεται το µέ-
γεθος της αδυναµίας µας, ενώ ταυτόχρονα φανερώνεται η πραγ-
µατική διάσταση της κρίσης πολιτικής, οικονοµικής, θεσµικής η
οποία περνά η χώρα µας.

Σήµερα, λοιπόν, νοµοθετούµε µε καθυστέρηση δεκαέξι χρό-
νων, τον πρώτο νόµο της χώρας µας, που αφορά στα εγκλήµατα
του κυβερνοχώρου. Προχωρούµε στην ευθεία αµφισβήτηση της
αρχής, πως τα νοµικά πρόσωπα στη χώρας µας δεν µπορεί να
έχουν ποινικές ευθύνες, αφήνουµε ελεύθερους τους µικροεγ-
κληµατίες, καθώς νοµοθετούµε τη µη εκτέλεση δικαστικών απο-
φάσεων, παραγράφοντας και αρχειοθετώντας ποινικές πράξεις,
γιατί απλά δεν χωράνε άλλοι στις φυλακές. 

Παρεµβαίνουµε ευθέως και απροκάλυπτα στις αρχαιρεσίες
των δικαστών µας, καθώς µόλις δύο µήνες πριν από τις προγραµ-
µατισµένες εκλογές αλλάζουµε τους κανόνες αυτής της διαδι-
κασίας. Νοµοθετούµε το ακαταδίωκτο εκείνων, που ζητάµε τη
γνώµη τους για πολύ σοβαρά και κρίσιµα ζητήµατα, να εκφρά-
σουν γνώµη που θα βαρύνει για την απόδοση δικαιοσύνης, γνώ-
µη που θα κρίνει ζωές και τύχες ανθρώπων, γνώµη που θα εκ-
φράζεται χωρίς πιθανές συνέπειες πια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι λυπηρό το συµπέρασµα
που βγαίνει από τη µελέτη του σηµερινού προς ψήφιση νοµοσχε-
δίου. Ο περίπλοκος τρόπος και τίτλος δεν µπορεί να κρύψει πως
στο πρώτο άρθρο κυρώνουµε µια διεθνή σύµβαση, η οποία υπε-
γράφη το 2001 στη Βουδαπέστη. Η καθυστέρηση είναι εξόφθαλ-
µη και αποτελεί επιχείρηµα για όσους δικαιολογηµένα ανησυ-
χούν, πως επειδή η πρόοδος της τεχνολογίας στην ίδια δεκαε-
ξαετή περίοδο υπήρξε αλµατώδης, υπάρχει ο κίνδυνος να υπάρ-
χουν κενά. Καθώς, όµως, πρόκειται για κύρωση διεθνούς συµ-
βάσεως, δεν µπορούµε να αλλάξουµε κάτι. Είτε κυρώνουµε είτε
όχι. 

Καθώς στη χώρα µας δεν είχαµε έως σήµερα σχετική νοµοθε-
σία και επειδή η κύρωση της σύµβασης της Βουδαπέστης απο-
τελεί πράγµατι ένα βήµα µπροστά για την Ελλάδα, όσο
καθυστερηµένα κι αν γίνεται, γι’ αυτούς τους λόγους η Ένωση
Κεντρώων υπερψήφισε επί της αρχής στη επιτροπή την κύρωση
της σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης αλλά και του πρό-
σθετου πρωτοκόλλου, καθώς και τη µεταφορά στο Ελληνικό Δί-
καιο της σχετικής ευρωπαϊκής οδηγίας του 2013. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τη θετική γνωµοδότηση της ΑΔΑΕ,
υπερψηφίζουµε το τρίτο άρθρο του παρόντος.

Οφείλουµε να σταθούµε, µε τη σειρά µας, στο τέταρτο άρθρο
του νοµοσχεδίου. Οι ανησυχίες, που εκφράστηκαν από όλους,
είναι δικαιολογηµένες και τις συµµερίζεται και η Ένωση Κεν-
τρώων. Τελικά, αναγνωρίζουµε στην Ελλάδα την ποινική ευθύνη
σε νοµικά πρόσωπα; 

Οφείλουµε να παραδεχτούµε, όµως, και τη διάθεση του
Υπουργού για συναίνεση, καθώς, έπειτα από τις αντιδράσεις
όλων των πολιτικών παρατάξεων, προχώρησε στην αλλαγή του
άρθρου 4 και σύµφωνα µε αυτή, αποφασίζει πλέον ο πρόεδρος
της ΑΔΑΕ, αντί του Υπουργού, το ύψος των διοικητικών προστί-
µων. Πρόκειται για κυρώσεις και πρόστιµα, όµως, που θα µπο-
ρούσαν να χαρακτηριστούν και σε κάποιες περιπτώσεις εξοντω-
τικά. Δεν εµπεδώνεται το αίσθηµα της ευθύνης µε αυτή τη διά-
ταξη.

Τα άρθρα 5, 6 και 7 έχουν τη θετική µας ψήφο, καθώς αφο-
ρούν την ενσωµάτωση της προς κύρωση σύµβασης, του πρόσθε-
του πρωτοκόλλου και της ευρωπαϊκής οδηγίας. 

Η επιλογή της Διεύθυνσης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος ως ση-
µείο επαφής για την εφαρµογή του άρθρου 35 της σύµβασης
«Δίκτυο 24», καθώς και του άρθρου 13 της ευρωπαϊκής οδηγίας,
µας γεµίζει µε εµπιστοσύνη, καθώς η συγκεκριµένη υπηρεσία
έχει διακριθεί για το αποτελεσµατικό της έργο, κερδίζοντας την
εµπιστοσύνη των πολιτών.

Δυστυχώς κάπου εδώ τελειώνει και το κοµµάτι του νοµοσχε-
δίου, που µας υποχρέωσε να ψηφίσουµε θετικά επί της αρχής
και να στηρίξουµε, παρά και τις όποιες επιφυλάξεις µας, τα άρ-
θρα 1 έως και 7.

Τα άρθρο 8 και 9 αποτελούν προσβολή της ελληνικής δικαιο-
σύνης. Με αυτά αποδεχόµαστε πως πρέπει να αποσυµφορή-
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σουµε τα δικαστήρια. 
Ο αγαπητός συνάδελφος κ. Καρράς, γνωρίζοντας καλά τα

αποτελέσµατα της νοµιµοποίησης της παραβατικής συµπεριφο-
ράς, η οποία οδηγεί σε κατ’ εξακολούθηση και κατ’ επάγγελµα
συνέχιση, είχε το θάρρος να σας προτείνει την αποποινικοποίηση
των εν λόγω πράξεων και την επιβολή σχετικών διοικητικών προ-
στίµων, τα οποία, εκτός των άλλων, έχει αποδειχθεί πως είναι και
αποτελεσµατικότερα.

Δικαιώνουµε όσους ισχυρίζονται πως δεν υπάρχει λόγος να
σέβονται την ελληνική δικαιοσύνη. Θέσαµε τη σκέψη για τη δη-
µιουργία ιδιωτικών φυλακών. Τη θέσαµε ως ανησυχία και ως
θέµα συζήτησης, καθώς αυτή τη στιγµή ανοίγουµε τις φυλακές,
γιατί µέσα σε αυτές δεν χωρούν άλλοι, γιατί µέσα σε αυτές πα-
ραβιάζονται και τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Και ερωτώ: Δεν παραβιάζονται τα ανθρώπινα δικαιώµατα των
θυµάτων µε αυτά τα δύο άρθρα; Βγάζουµε αληθινούς, για µια
ακόµη φορά, αυτούς που συνειδητά επιλέγουν να παρανοµούν.
Πώς θα νιώσει, άραγε, ο συνεπής πολίτης σήµερα; Τι κίνητρο δί-
νουµε µε το περιεχόµενο των δύο αυτών άρθρων, που µε ξεκά-
θαρο τρόπο δείχνουν την πολύ άσχηµη κατάσταση, στην οποία
βρίσκεται η ελληνική κοινωνία;

Ο εισηγητής της Ένωσης Κεντρώων Γιώργος Καρράς, έχον-
τας ο ίδιος πολύτιµη εµπειρία δεκαετιών διακεκριµένης παρου-
σίας στα ελληνικά δικαστήρια, µίλησε πρώτος και έτυχε θετικής
υποδοχής η πρότασή του για αποποινικοποίηση αυτών των πρά-
ξεων και επιβολή διοικητικών προστίµων. Έτσι αντιλαµβανόµα-
στε αυτό που συµβαίνει. 

Ζητάµε, λοιπόν, να εξεταστεί η πρότασή µας, γιατί είναι βέβαιο
πως αυτό που γίνεται σήµερα θα ξαναγίνει στο άµεσο µέλλον.
Και στηρίζουµε αυτή µας την εκτίµηση ότι αυτό έγινε για πρώτη
φορά µε τον ν.1240/1982, συνεχίστηκε µε τον ν.3346/2005 και,
φυσικά, µε τον ν.4403/2012.

Όλες οι παραπάνω πολιτικές, ουσιαστικά, αποφάσεις αποδει-
κνύουν την έλλειψη πολιτικής βούλησης να λυθεί το ζήτηµα του
σωφρονισµού στην Ελλάδα. Πλήττουν, ταυτόχρονα, το κύρος
της ελληνικής δικαιοσύνης και την εµπιστοσύνη των Ελλήνων σε
αυτή. 

Διαβεβαιώνουµε τους πάντες, µε αφορµή την υπόθεση των
οκτώ Τούρκων στρατιωτικών, πως η Ελλάδα είναι κράτος δικαίου
και πως τα ελληνικά δικαστήρια θα κρίνουν την τύχη τους. Είµα-
στε κράτος δικαίου, όταν ανοίγουµε φυλακές γιατί δεν χωρούν
άλλους; 

Στο άρθρο 10, όπου ρυθµίζονται ζητήµατα της Εθνικής Σχολής
Δικαστικών Λειτουργών, έχουµε δυο παρατηρήσεις να κάνουµε.
Οι ειρηνοδίκες από εδώ και πέρα θα εκπαιδεύονται για δύο
µήνες, αντί για έξι, ενώ η Θεσσαλονίκη γίνεται αποκλειστικά πλέ-
ον η πόλη της εκπαίδευσής τους.

Ως Βουλευτής Θεσσαλονίκης, όµως, οφείλω και στην ουσία
του να το στηρίξω, καθώς χαιρετίζουµε το γεγονός ότι ο κύριος
Υπουργός έκανε δεκτό το αίτηµα της Ένωσης Κεντρώων να µην
αλλάξουν οι συντελεστές των µαθηµάτων.

Το άρθρο 11 προβληµατίζει έντονα. Αντί να δίνεται έµφαση
στην ενίσχυση της δικαιοσύνης, αντιθέτως ισχυροποιούνται τα
επιχειρήµατα όσων µιλάνε για επεµβάσεις στη δικαιοσύνη. Πέρα,
δηλαδή, από τις ανησυχίες που ήδη τροφοδοτούν την υποψία
πως ίσως η εκτελεστική εξουσία παραβιάζει τη συνταγµατική επι-
ταγή της αριστοτελικής διάκρισης των εξουσιών, όταν παρεµβαί-
νει στην εκτέλεση δικαστικών αποφάσεων παρακάµπτοντας και
αναιρώντας το δίκαιο εκτέλεσης ποινής –γιατί αυτό κάνει µε τις
διατάξεις του άρθρου 8 σε συνδυασµό και µε το άρθρο 15 που
προβλέπει την αποσυµφόρηση των φυλακών- τίθενται πλέον και
υποψίες για παρέµβαση της δικαιοσύνης, καθώς µε το άρθρο 11
αλλάζουµε ουσιαστικά τον τρόπο διεξαγωγής των αρχαιρεσιών
των δικαστικών λειτουργών δύο µήνες πριν αυτές γίνουν, έναν
µήνα αφού έγιναν οι προαγωγές του Ιουλίου.

Σχετικά µε το άρθρο 12 και τη διαδικασία νοµοθέτησης του
Κώδικα Οργανισµού των Δικαστηρίων και της Κατάστασης Δικα-
στικών Λειτουργών αλλά και του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων,
συµφωνούµε.

Το άρθρο 13, αλλά και το άρθρο 17, αποτελούν σηµεία ειδικού
ενδιαφέροντος και βάρους. Τι σχεδιάζει η Κυβέρνηση για το µέλ-

λον του σωφρονιστικού µας συστήµατος; Από τη µία προχωράµε
σε µετατάξεις υπαλλήλων ΔΕ σε θέσεις ΠΕ –αναφέροµαι στην
παράγραφο β του άρθρου 17- και από την άλλη ανοίγουµε τις
φυλακές. Αναφέροµαι, φυσικά, στο άρθρο 15. 

Έχετε καταλάβει, κύριοι της Κυβέρνησης, πως οι απελάσεις
δεν λειτουργούν και δεν σηµαίνουν πρακτικά τίποτε; Έχετε κα-
ταλάβει ποιοι θα βγουν από τις φυλακές; Το άρθρο 15 είναι εν-
δεικτικό της πραγµατικής διάλυσης του κοινωνικού ιστού. 

Από την άλλη, το άρθρο 13 είναι η απόδειξη πως το ελληνικό
κράτος συνεχίζει να στρουθοκαµηλίζει. Θα λύσουµε το πρό-
βληµα µετατρέποντας ένα αυτοτελές γραφείο σε Γενική Γραµ-
µατεία; Ποιος πιστεύει ότι µ’ αυτή την απόφαση θα βοηθήσει στο
οτιδήποτε, εκτός ίσως από τη µισθολογική ενίσχυση κάποιων
λίγων; Έτσι διαβρώνεται η κοινωνική συνοχή.

Το άρθρο 14, όπως πολύ σωστά είπε ένας από τους εκπροσώ-
πους των φορέων, δεν λύνει και δεν θα µπορούσε να λύσει κα-
νένα πρόβληµα. 

Η Ένωση Κεντρώων δεν µπορεί να στηρίξει τα άρθρα από 13
έως 17.

Με τις διατάξεις που περιέχονται στο άρθρο 18 διορθώνονται
οι αδικίες και ικανοποιούνται κάποια πάγια αιτήµατα. Σίγουρα
αποτελεί µία καλή αρχή στην προσπάθεια να στηρίξουµε την ελ-
ληνική οικογένεια και όσους επιλέγουν να ενισχύσουν το ανθρώ-
πινο δυναµικό στη χώρα προχωρώντας στην τεκνοποίηση.

Όσον αφορά τα υπόλοιπα άρθρα, ο εισηγητής µας έχει τοπο-
θετηθεί ουσιαστικά και επειδή δεν υπάρχει και ο χρόνος, θα µι-
λήσω λίγο για τις τροπολογίες και γενικά για τη διαδικασία, την
οποία έχουµε και σήµερα για άλλη µία φορά στη Βουλή.

Ο Υπουργός κ. Κατρούγκαλος µίλησε για καθολικότητα των
παροχών και για την αντιµετώπιση του φόβου. Επιδιώκει να κρα-
τήσει αυτή την υπεύθυνη στάση υποστηρίζοντας µία τροπολογία,
η οποία δεν έχει ακόµη κατατεθεί. Ποια µεγαλύτερη απόδειξη
ευτελισµού των κοινοβουλευτικών διαδικασιών υπάρχει; Δεν έχω
να κάνω κανένα άλλο σχόλιο επάνω σ’ αυτό. 

Φέρνετε µία τροπολογία για τριακόσιες εξήντα θέσεις εργα-
σίας στον ΟΑΕΔ. Είναι πολλά τα ερωτηµατικά που προκύπτουν.
Το σίγουρο, όµως, είναι ότι απαξιώνετε για άλλη µία φορά τις
κοινοβουλευτικές διαδικασίες νοµοθέτησης και δηµιουργούνται
προϋποθέσεις αδιαφάνειας και ανοµίας. Δίνετε τροφή σε όσους
µιλάνε για βόλεµα «ηµετέρων».

Συµφωνούµε µε την τροπολογία 595, η οποία τακτοποιεί θέ-
µατα των δικηγορικών συλλόγων.

Συµφωνούµε µε την τροπολογία 594, η οποία αποτελεί ρύθ-
µιση, κατά την οποία είναι δυνατή η επιβολή προσωρινής κράτη-
σης για τους δράστες µε ποσοστό αναπηρίας πάνω από 67%.

Στην τροπολογία 589 επιφυλασσόµεθα. Υπάρχει µία ασάφεια.
Τι σηµαίνει «άµισθη θέση»; Πολλές φορές, ξέρετε, ο τίτλος µίας
θέσης από µόνος του σηµαίνει χρήµατα. Οι ακαδηµαϊκοί, που
είναι µέλη των διοικήσεων των ανεξαρτήτων αρχών µπορούν και
να διδάσκουν παράλληλα µε την άσκηση των καθηκόντων τους.
Η συµµετοχή στις ανεξάρτητες αρχές πρέπει για εµάς στην
Ένωση Κεντρώων να είναι πλήρους απασχόλησης και όχι µερι-
κής απασχόλησης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι λυπηρή η µέρα για την ελ-
ληνική δικαιοσύνη. Ούτε καλά νοµοθετούµε ούτε δίκαια νοµοθε-
τούµε ούτε µε γνώµονα το κοινό καλό νοµοθετούµε. 

Το τελευταίο καταφύγιο κάθε πολίτη στις ευνοµούµενες πολι-
τείες και κοινωνίες είναι τα δικαστήρια, οι δικαστές και η τυφλή
δικαιοσύνη. Σήµερα απογοητεύουµε όσους παλεύουν για την ενί-
σχυση, τους θεσµούς και τη δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Γεωργαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελ-

φοι, πράγµατι σήµερα η δικαιοσύνη υποβοηθείται στο έργο της
µε αυτό το νοµοθέτηµα και αποκτά προβολείς, οι οποίοι φωτί-
ζουν συγκεκριµένες περιπτώσεις της ποινικής δικαιοσύνης µε
έναν τρόπο αθέµιτο, κατά την άποψή µου.

Θα εστιάσω την τοποθέτησή µου στο άρθρο 8, στο άρθρο 9
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και στο άρθρο 15, ως ένας υπηρέτης της ποινικής δικαιοσύνης,
µέσα από την ιδιότητα του δικηγόρου. 

Το επιχείρηµα ότι κάποιες από τις ρυθµίσεις αυτές ξαναεφαρ-
µόστηκαν, δεν είναι ένα επιχείρηµα, το οποίο µπορεί µονότονα
να ακούγεται. Πρώτον, δεν εφαρµόστηκαν ακριβώς στην ένταση
και µε τον τρόπο µε τον οποίο έρχονται σήµερα ενώπιον του Κοι-
νοβουλίου. Και, δεύτερον, θα έπρεπε οι προηγούµενες εφαρµο-
γές να έχουν εκτιµηθεί και αξιολογηθεί, σε σχέση µε τα αποτε-
λέσµατα τα οποία επέφεραν, για να δούµε αν πράγµατι υπάρχει
λόγος να επανέλθουν αυτές οι ρυθµίσεις. 

Τα αποτελέσµατα, ιδίως στο θέµα των κρατουµένων, θα
έπρεπε να έχουν δύο παραµέτρους. Η µία είναι σε σχέση µε το
τελικώς για πόσο καιρό λύθηκε το πρόβληµα της συµφόρησης
των κρατουµένων στις ελληνικές φυλακές. Και η δεύτερη, που
θα είχε επίσης µεγάλη σηµασία, είναι πόσοι από αυτούς, οι ο-
ποίοι έτυχαν των ευεργετηµάτων των προηγούµενων ρυθµίσεων
και αποφυλακίστηκαν, υπέπεσαν σε άλλα αδικήµατα ή όχι.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτές οι αξιολογήσεις, που έπρεπε να
έχουν γίνει από το Υπουργείο, έπρεπε να έχουν έρθει εδώ και αν
δούµε ότι πραγµατικά υπάρχει ένα θετικό πρόσηµο, τότε ναι, να
βλέπαµε για µια τελευταία φορά µια τέτοια ρύθµιση. 

Όµως, είµαι υποχρεωµένος να συµφωνήσω ότι έπρεπε να γίνει
µια συνολική, µια ευρύτερη συζήτηση, έτσι όπως ο Μάκης Βορί-
δης ανέφερε, σε σχέση ίσως µε την ανάγκη αποποινικοποίησης
κάποιων εγκληµάτων, διοικητικών ποινών για κάποια από αυτά,
γιατί σίγουρα δεν είναι καλό δείγµα του νοµικού µας πολιτισµού
το να ερχόµαστε ανά δύο ή τρία χρόνια και να οδηγούµαστε σε
τέτοιες ρυθµίσεις για την αποσυµφόρηση των φυλακών.

Θα αναφερθώ στα τρία ζητήµατα που µπαίνουν σε τρεις ρυθ-
µίσεις. 

Θα µιλήσω για το άρθρο 8, κύριε Υπουργέ, µε το οποίο εξα-
λείφεται το αξιόποινο εγκληµάτων, πληµµεληµάτων που απει-
λούν ποινή φυλάκισης µέχρι δύο έτη. Είναι πολλά τα δύο έτη,
κύριε Υπουργέ. Ουδέποτε υπήρξε παρόµοια ρύθµιση. Είναι πολ-
λά τα αδικήµατα που εµπεριέχονται σε αυτή την κατηγορία. 

Βεβαίως, για µία ακόµα φορά δεν υπάρχει καµµία σκέψη, δεν
συνεκτιµάται καθόλου και η θέση του εγκαλούντος. Υπάρχουν
µερικά αδικήµατα που είναι αυτεπαγγέλτως διωκόµενα και µε-
ρικά που έχουν προχωρήσει και έχουν ωριµάσει οι διώξεις µετά
από εγκλήσεις. Σκεφτείτε τον µηνυτή, ο οποίος, αναµένοντας
δύο ή τρία χρόνια την εκδίκαση της υποθέσεώς του, έχοντας κα-
ταθέσει παράβολο, το οποίο είναι αναγκαίο για την επιβολή της
εγκλήσεως, έχοντας πολλές φορές ζητήσει και τη συνδροµή νο-
µικού, µαθαίνει τρία χρόνια µετά ότι η υπόθεση για την οποία
έκανε έγκληση δεν θα εκδικαστεί ποτέ. Είναι ένα πρώτο ζήτηµα.

Να πάµε στο άρθρο 9 που υπάρχει ένα αντίστοιχο ζήτηµα από
την άλλη πλευρά, από την πλευρά του κατηγορουµένου. Σε έναν
κατηγορούµενο ή µάλλον στον καταδικασθέντα σε µια ποινή φυ-
λάκισης µέχρι έξι µηνών, ο οποίος έχει ασκήσει έφεση και θέλει
σε έναν δεύτερο βαθµό να προσπαθήσει να επιτύχει την αθώωσή
του και για ουσιαστικούς και για ηθικούς λόγους, πώς του στε-
ρούµε το δικαίωµα αυτό;

Πώς στερούµε το δικαίωµα από κάποιον, ο οποίος καταδικά-
στηκε σε πρώτο βαθµό, να µην τύχει της δυνατότητας να εξετα-
στεί σε έναν δεύτερο βαθµό; Δεν θα έπρεπε να υπάρχει µια
πρόβλεψη ότι στο άρθρο 9, όταν ο καταδικασθείς επιθυµεί, δεν
θα γίνεται χρήση αυτής της διάταξης περί αρχειοθέτησης της
υπόθεσης; 

Όµως, εκεί που νοµίζω ότι τα πράγµατα είναι απολύτως τρα-
γικά και ντροπιαστικά για το Κοινοβούλιο είναι στο άρθρο 15. 

Στο άρθρο 15 υπάρχουν δύο παράµετροι, οι οποίες δεν υπάρ-
χουν στα προηγούµενα άρθρα. Η πρώτη είναι ότι δεν υπάρχει
καµµία εξαίρεση, καµµία αξιολόγηση της βαρύτητας του αδική-
µατος µε το οποίο κάποιος είναι έγκλειστος στις φυλακές. Καµ-
µία! Ενώ στα άρθρα 8 και 9 υπάρχουν εξαιρέσεις, στο άρθρο 15
υπάρχει µόνο ο χρόνος ο οποίος έχει επιβληθεί ως ποινή φυλά-
κισης ή κάθειρξης.

Και το ακόµη χειρότερο είναι ότι, ενώ στα προηγούµενα δύο
άρθρα η έναρξη εφαρµογής του νόµου και ουσιαστικά οι δικαιού-
µενοι αναφέρονται σε προηγούµενο χρόνο, είτε τον Μάρτιο του
2016 (στην περίπτωση του άρθρου 8) είτε την ηµέρα δηµοσίευ-

σης του νόµου (στην περίπτωση του άρθρου 9), στο άρθρο 15 ο
χρόνος, στον οποίο πρέπει να πληρωθούν οι προϋποθέσεις, είναι
ο Απρίλιος του 2017, έτσι ώστε να προλάβουν κάποιοι κρατού-
µενοι, οι οποίοι είναι στην περίπτωση της µε οποιονδήποτε τρόπο
έκτισης της ποινής και όχι της πραγµατικής έκτισης της ποινής,
να διαµορφώσουν εκείνες τις προϋποθέσεις που χρειάζονται για
να µπορέσουν εκείνον τον χρόνο να αποφυλακιστούν. Δεν νοµίζω
ότι αυτό µπορεί να γίνει δεκτό από το Κοινοβούλιο.

Ακόµη και αν επιµένετε σε αυτή τη ρύθµιση, κύριε Υπουργέ,
πρέπει ο χρόνος εφαρµογής να έχει να κάνει µε την ηµέρα δη-
µοσίευσης του νόµου. Δεν µπορεί να βάζουµε έναν µελλοντικό
χρόνο και οι προϋποθέσεις να µπορούν να διαµορφωθούν µε
πρωτοβουλία του κρατουµένου, να δηµιουργηθούν οι συνθήκες
εκείνες έκτισης της ποινής – η οποία, επαναλαµβάνω, στις δύο
πρώτες περιπτώσεις δεν είναι ο πραγµατικός χρόνος εκτίσεως,
αλλά η καθ’ οιονδήποτε τρόπο έκτιση της ποινής, δηλαδή µε ηµε-
ροµίσθια και εργασία που µπορεί να προσφερθεί µέσα στα σω-
φρονιστικά καταστήµατα- ώστε να µπορέσει κάποιος να ικανο-
ποιήσει αυτές τις προϋποθέσεις.

Νοµίζω ότι και τα τρία αυτά ζητήµατα είναι πάρα πολύ σοβαρά,
γιατί πλην όλων των άλλων δέχεται ένα ακόµη πλήγµα η σχέση
εµπιστοσύνης, που πρέπει να υπάρχει ανάµεσα στον πολίτη και
τη δικαιοσύνη και στη διαδικασία γενικότερα της ποινικής δικαιο-
σύνης. 

Βεβαίως, είµαι υποχρεωµένος να πω και ένα άλλο το οποίο εί-
δαµε σήµερα για πρώτη φορά. Πιστεύαµε ότι τα έχουµε δει όλα,
αλλά τελικά δεν τα έχουµε δει όλα. Είδαµε Υπουργό να τοποθε-
τείται από του Βήµατος της Βουλής για τροπολογία, για ρύθµιση
η οποία δεν έχει καν κατατεθεί. Μεγάλη η ζέση της Κυβέρνησης
να φροντίσει να απαλύνει πράγµατι τον πόνο όσων η ίδια στέ-
ρησε από εισοδήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως αυτό από το να φτάνουµε να αναλύουµε και να αναφε-

ρόµαστε σε νοµοθετικές πρωτοβουλίες που δεν έχουν καν εισέλ-
θει στην Βουλή, νοµίζω ότι δείχνει ακριβώς και τον τρόπο µε τον
οποίο αντιµετωπίζετε τελικά την κοινοβουλευτική διαδικασία. Ο
κ. Κατρούγκαλος σήµερα ήταν για µία ακόµη φορά εκτός θέµα-
τος.

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Γεωργαντά.

Το λόγο έχει ο κ. Ψυχογιός. Σήµερα οι δικηγόροι έχουν την τι-
µητική τους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης έρχεται σε συνέχεια άλλων
νοµοθετικών του παρεµβάσεων µε τις οποίες υπερασπίζεται ατο-
µικά και κοινωνικά δικαιώµατα, ενώ παράλληλα υλοποιεί ένα
µέρος του παράλληλου προγράµµατος, το οποίο έχει πει αυτή η
Κυβέρνηση ότι θα πράξει. 

Πιο συγκεκριµένα οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες για την ιθαγέ-
νεια και το σύµφωνο συµβίωσης προχωρούν πρακτικά και λει-
τουργούν καθηµερινά και δίνουν λύσεις σε ανθρώπους που τις
χρησιµοποιούν και η αποσυµφόρηση των φυλακών στο πρώτο
επίπεδο της νοµοθετικής πρωτοβουλίας και η κατάργηση των
φυλακών Τύπου Γ’ δίνει το στίγµα της Κυβέρνησης της Αριστε-
ράς.

Επίσης το επόµενο διάστηµα έχουµε την ψήφιση του νοµοσχε-
δίου για τη νοµική βοήθεια η οποία πλέον διευρύνεται –κάτι που
είναι πολύ σηµαντικό- όπως επίσης και για τη µείωση και κατάρ-
γηση τελών και δικαστικών ενσήµων, αλλά και για την αναδιορ-
γάνωση των υποθηκοφυλακείων. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο κυρώνεται η σύµβαση του Συµβου-
λίου της Ευρώπης για το έγκληµα στον κυβερνοχώρο, καθώς και
το πρώτο πρόσθετο πρωτόκολλό της για ποινικοποίηση των πρά-
ξεων ρατσιστικής φύσης µέσω συστηµάτων υπολογιστών. 

Παράλληλα προτείνονται και άλλες διατάξεις σε σχέση µε θέ-
µατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
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Λόγω της κρισιµότητας, αλλά και της ποικιλίας των ρυθµίσεων
που περιέχει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, θεωρώ πως πρόκει-
ται για ένα νοµοθέτηµα σηµαντικό -ειδικά για εµάς που ασχολού-
µαστε µε τον τοµέα της δικαιοσύνης, όπως αναφέρατε κι εσείς,
κύριε Πρόεδρε- το οποίο έρχεται να συµπληρώσει και να ενισχύ-
σει περαιτέρω τη γενικότερη πολιτική του Υπουργείου, µία πολι-
τική που έχει ως κεντρικό άξονα τον εκσυγχρονισµό και τον
εκδηµοκρατισµό του συστήµατος δικαιοσύνης, πάντα µε γνώ-
µονα το ευρωπαϊκό κεκτηµένο και τα ανθρώπινα δικαιώµατα. 

Ειδικότερα όσον αφορά τα εγκλήµατα στον κυβερνοχώρο, η
τροποποίηση της νοµοθεσίας καθίσταται πλέον αναγκαία για
προφανείς λόγους. Η εκτεταµένη χρήση του διαδικτύου και των
συστηµάτων υπολογιστών γενικότερα, έχει γεννήσει νέα φαινό-
µενα και νέες παραλλαγές αξιόποινων πράξεων µέσω του κυβερ-
νοχώρου.

Σε αυτή τη λογική, το Συµβούλιο της Ευρώπης κατάρτησε ήδη
από το 2001 την υπ’ αριθµόν 185 σύµβαση και ακολούθως το
2003 το πρώτο πρόσθετο πρωτόκολλό της, ακριβώς για να αντι-
µετωπίσει τέτοιου είδους φαινόµενα.

Ένα από τα σηµαντικότερα άρθρα της σύµβασης αυτής είναι
η διάταξη του άρθρου ένατου, το οποίο προβλέπει τα σχετικά µε
αξιόποινες πράξεις παιδικής πορνογραφίας, θεσµοθετώντας ένα
ευρύ και ολοκληρωµένο πεδίο εφαρµογής και προστασίας, το
οποίο, όπως ανέφερε και ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος, δένει µε το ήδη υπάρχον νοµοθετικό πλαίσιο, το
οποίο, προφανώς, έρχεται να συµπληρώσει ή να συνυπάρξει µε
το δίκαιο τη σύµβασης. 

Επίσης στα υπόλοιπα άρθρα της σύµβασης τιµωρούνται αδι-
κήµατα σχετικά µε την παράνοµη πρόσβαση σε δεδοµένα και συ-
στήµατα, καθώς και υποκλοπή ή δηµιουργία ή διάδοση ιών, κ.λπ..
Ακόµα αντιµετωπίζονται εγκλήµατα κατά των δικαιωµάτων της
πνευµατικής ιδιοκτησίας.

Μια άλλη σηµαντική πτυχή της σύµβασης είναι οι διατάξεις για
τη βελτίωση των δυνατοτήτων των κρατών να διεξάγουν στα δί-
κτυα έρευνας, σε πραγµατικό χρόνο, µε παράλληλη, όµως, δια-
σφάλιση του σεβασµού των θεµελιωδών δικαιωµάτων σύµφωνα
πάντα µε τις επιταγές της ΕΣΔ.

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να σταθώ στις διατάξεις του πρώ-
του πρόσθετου πρωτοκόλλου του Συµβουλίου της Ευρώπης,
σχετικά µε την ποινικοποίηση πράξεων ξενοφοβικής και ρατσι-
στικής φύσης, διατάξεις που είναι απολύτως αναγκαίες, εάν ανα-
λογιστούµε τις ρατσιστικές δηµοσιεύσεις, δηλώσεις, λεκτικές
επιθέσεις, οι οποίες λαµβάνουν χώρο πολύ συχνά στο διαδίκτυο
και τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης, τα λεγόµενα social media. 

Η Ελλάδα, όµως, τον τελευταίο καιρό γυρίζει την πλάτη σε ξε-
νοφοβικές προκαταλήψεις και στερεότυπα. Αυτή η αλλαγή, βέ-
βαια, καθόλου τυχαία δεν είναι, παρά αποτελεί απόρροια µίας
γενικής αντιρατσιστικής πολιτικής που εφαρµόζουν τα Υπουρ-
γεία της Κυβέρνησης της Αριστεράς τον τελευταίο ενάµιση
χρόνο και ιδίως το Υπουργείο Δικαιοσύνης, µέσα από µία δέσµη
διατάξεων και πρωτοβουλιών στην κατεύθυνση της πάταξης των
ρατσιστικών συµπεριφορών. 

Αναφέρθηκα διεξοδικά σε αυτές στην αρµόδια επιτροπή και
κυρίως, στην εµβάθυνση του αντιρατσιστικού νόµου και βέβαια,
στο εργόσηµο για τους εργάτες γης χωρίς χαρτιά που έρχονται
από τρίτες χώρες. 

Γενικότερα παρατηρούµε ότι όλη η πολιτική και η φιλοσοφία
της Κυβέρνησης ενισχύει την ανεκτικότητα στη διαφορετικότητα
και το σεβασµό στα ανθρώπινα δικαιώµατα. 

Το εν λόγω πρωτόκολλο, λοιπόν, έρχεται να συµπληρώσει
όπως προείπα και να προασπίσει ακόµα περισσότερο αυτή τη
λογική και κουλτούρα. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 1 του πρωτοκόλλου επιβάλλεται, όχι
µόνο η ποινικοποίηση των εν λόγω συµπεριφορών, αλλά και η
επιβολή των αναγκαίων µέτρων από τα συµβαλλόµενα κράτη,
καθώς και η συνεχής µέριµνα για την ορθή εφαρµογή τους, η
παρακολούθησή τους δηλαδή.

Στο άρθρο 2 του πρωτοκόλλου, ορίζεται ως ρατσιστικό υλικό
κάθε είδους έγγραφο, υλικό, εικόνες και οποιοδήποτε είδος ανά-
πτυξης ιδεών ή θεωριών µε µορφή που να επιτρέπει την αποθή-
κευση, επεξεργασία ή µετάδοσή τους µέσω υπολογιστή. 

Παρ’ όλη τη θετική κατεύθυνση των διατάξεων, δεν θα πρέπει
να παραβλέψουµε το γεγονός ότι σε κάποιες περιπτώσεις αυτές
συγκρούονται µε το δικαίωµα της ελεύθερης, δηµόσιας έκφρα-
σης ιδεών. Συγκρούονται, δηλαδή, αυτά τα µέτρα ελέγχου και
περιορισµού, µε το άρθρο 10 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου. Όµως για τέτοιου είδους περιπτώσεις
το Δικαστήριο του Στρασβούργου έχει διαµορφώσει µία πάγια
νοµολογία, σύµφωνα µε την οποία η ελευθερία της έκφρασης
µπορεί να περιοριστεί όταν ισχύουν συσσωρευτικά συγκεκριµένα
κριτήρια. 

Εποµένως κατά την εφαρµογή των διατάξεων του πρωτοκόλ-
λου, οι ελληνικές αρχές θα πρέπει να λαµβάνουν υπ’ όψιν τους
αυτές τις αρχές και να ενεργούν αναλόγως. 

Φεύγοντας από την κύρωση της σύµβασης του Συµβουλίου
της Ευρώπης, θα ήθελα να εστιάσω σε δύο από τις λοιπές δια-
τάξεις αυτού του νοµοσχεδίου, οι οποίες θεωρώ ότι είναι µείζο-
νος σηµασίας.

Το άρθρο 15, εισάγει παράταση των ρυθµίσεων του ν.4322/
2015 για την αποσυµφόρηση των φυλακών. Συγκεκριµένα παρα-
τείνονται ορισµένες διατάξεις για την αποφυλάκιση έως και τις
27 Απριλίου 2017. Πρόκειται για µία παράταση, η οποία θα βοη-
θήσει στην περαιτέρω αποσυµφόρηση και καλυτέρευση των συν-
θηκών διαβίωσης στις ελληνικές φυλακές τόσο για τους σωφρο-
νιστικούς υπαλλήλους, όσο και για τους κρατούµενους. 

Άλλωστε, την αλλαγή των συνθηκών στις φυλακές µετά το
ν.4322 έχει παρατηρήσει και η επιτροπή κατά των βασανιστηρίων
-CPT- στις τελευταίες επισκέψεις της στην Ελλάδα.

Βέβαια εδώ πρέπει να σηµειώσουµε ότι απαιτείται µια ολοκλη-
ρωµένη και συγκροτηµένη παρέµβαση στο θέµα των φυλακών,
όπως έγινε στα Διαβατά, όπως γίνεται µε τη βελτίωση των συν-
θηκών στο νοσοκοµείο του Κορυδαλλού. Επίσης πρέπει να επι-
τύχουµε και καλύτερη στελέχωση. 

Επιπλέον στο άρθρο 18 του παρόντος νοµοσχεδίου προβλέ-
πεται µία πολύ σηµαντική διάταξη για τους τριτέκνους. Υπάγον-
ται και αυτοί πλέον στα προστατευόµενα πρόσωπα του ν.2643/
1998, σχετικά µε τη µέριµνα για την απασχόληση προσώπων ει-
δικών κατηγοριών όπως οι πολύτεκνοι, οι ΑΜΕΑ κ.λπ.. Η στήριξη
αυτή υπαγορεύεται τόσο από το σηµαντικό δηµογραφικό πρό-
βληµα της χώρας, όσο και από την κοινωνική πολιτική που θέλει
να χαράξει αυτή η Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τα δικαιώµατα των ευάλωτων οµάδων είναι -και πρέπει να

είναι- προτεραιότητα αυτής της Κυβέρνησης. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι

τα προηγούµενα νοµοσχέδια που ανέφερα, αλλά και αυτά που
θα έλθουν είναι η δική µας ατζέντα. Αυτές τις προτεραιότητες
έχουµε, αυτές τις αλλαγές οραµατιζόµαστε και γι’ αυτή την κοι-
νωνία παλεύουµε, ξέροντας πολύ καλά τις δυσκολίες που περ-
νάει αλλά και τα λάθη που έχουµε κάνει και εµείς. Οτιδήποτε
άλλο, όµως, στο θέµα των δικαιωµάτων και της εναρµόνισης µε
το ευρωπαϊκό δίκαιο ανήκει στο παρελθόν και ευτυχώς θα µείνει
εκεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Η κ. Σταµπουλή έχει τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελ-

φοι, από την αρχή της εµφάνισής του ο κυβερνοχώρος χαιρετή-
θηκε ως ένας χώρος ελεύθερης έκφρασης, ελεύθερης και απε-
ριόριστης διακίνησης ιδεών και πληροφοριών. Εκτός από τα πα-
ραπάνω, δεν άργησε να εξελιχθεί και σ’ ένα χώρο διευκόλυνσης
άσκησης εγκληµάτων και µάλιστα διασυνοριακών εγκληµάτων,
όπως δεν άργησε να εµφανιστεί και το έγκληµα µε στόχο τον κυ-
βερνοχώρο και τις υπηρεσίες που µαζικά παρέχονται απ’ αυτόν.
Για άλλη µια φορά οι κρατικές οντότητες που στηρίζονται στην
αρχή της εδαφικότητας βρέθηκαν πίσω από το έγκληµα και η νο-
µοθεσία τους έπρεπε να προσαρµοστεί κατάλληλα. 
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Σ’ αυτή την ανάγκη απαντά η σύµβαση του Συµβουλίου της
Ευρώπης που κυρώνουµε σήµερα µε την οποία πρώτα-πρώτα δί-
νεται η δυνατότητα έρευνας και συλλογής στοιχείων από τις δι-
καστικές και αστυνοµικές αρχές σε πραγµατικό χρόνο, πριν αυτά
εξαφανιστούν, πράγµα σχετικά εύκολο τεχνικά και άµεσα επιδιω-
κόµενο από τους διενεργούντες έγκληµα διά του διαδικτύου. 

Έτσι, δίνεται η δυνατότητα για πραγµατοποίηση επειγουσών
ενεργειών που θα παρεµποδίσουν την εξαφάνιση δεδοµένων, µε-
ταξύ των οποίων και ενέργειες που εξασφαλίζουν τη διατήρηση
αυτών από τους παρόχους, ώστε να διαπιστώνεται η διαδροµή
µέσα από την οποία πραγµατοποιήθηκε η αξιόποινη επικοινωνία,
όµως η διαρκής και µυστική παρακολούθηση των δικτύων δεν
είναι επιτρεπτή. 

Επίσης διευκολύνεται η δικαστική συνδροµή και προβλέπεται
ένα δίκτυο σηµείων επαφής τα οποία λειτουργούν όλο το εικοσι-
τετράωρο όλες τις µέρες της εβδοµάδας.

Προστατεύεται η ανταλλαγή προσωπικών δεδοµένων. Επιτρέ-
πεται η διασυνοριακή πρόσβαση σε δεδοµένα χωρίς τη διαδικα-
σία της δικαστικής συνδροµής, όταν πρόκειται για δεδοµένα στα
οποία έχει πρόσβαση το κοινό ή αυτά έχουν παρασχεθεί µε εκού-
σια συγκατάθεση του προσώπου που έχει το νόµιµο δικαίωµα για
τη διάθεσή τους. 

Με σειρά άρθρων προσδιορίζονται ως αξιόποινες πράξεις,
δράσεις που αποσκοπούν στην πρόκληση βλάβης στα δίκτυα, η
παράνοµη πρόσβαση, η υποκλοπή, η παρεµβολή στα δεδοµένα,
οι παρεµβολές στα συστήµατα, όπως και η κατασκευή, κατοχή
και διάθεση «ιών», «σκουληκιών» και «δούρειων ίππων», δηλαδή
καταστροφικών προγραµµάτων.

Άλλες διατάξεις που αφορούν την παιδική πορνογραφία ποι-
νικοποιούν, µεταξύ άλλων, την εµφάνιση στο διαδίκτυο ενηλίκων
ως ανηλίκων, ενώ υπάρχουν και διατάξεις για την προστασία της
πνευµατικής ιδιοκτησίας. 

Το πρόσθετο πρωτόκολλο ποινικοποιεί τη διακίνηση στον κυ-
βερνοχώρο ρατσιστικού και ξενοφοβικού υλικού και την ενθάρ-
ρυνση ξενοφοβικών και ρατσιστικών πράξεων. Δεν αντίκειται στις
διατάξεις της ευρωπαϊκής σύµβασης για τα δικαιώµατα του αν-
θρώπου που κατοχυρώνουν την ελευθερία της έκφρασης, µε το
ίδιο σκεπτικό µε το οποίο το Δικαστήριο του Στρασβούργου δέ-
χεται την επιβολή αναγκαίων περιορισµών αυτού του δικαιώµα-
τος όταν το απαιτούν η προάσπιση της εθνικής ασφάλειας και
της εδαφικής ακεραιότητας, της δηµόσιας τάξης και ασφάλειας,
η προστασία της ηθικής, της υπόληψης ή των δικαιωµάτων τρί-
των.

Δεν είχα σκοπό να αναφερθώ εκτεταµένα στις άλλες διατάξεις
που αφορούν θέµατα του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Ισχύουν όσα
είπα στην τοποθέτησή µου στην επιτροπή. Όµως µου κάνει εν-
τύπωση η εµµονή της Αντιπολίτευσης στην επίκληση, στο δια-
συρµό, θα έλεγα, των µέτρων αποσυµφόρησης των φυλακών,
των παύσεων των διώξεων για όχι σηµαντικά αδικήµατα ή και της
αναστολής εκτέλεσης των ποινών για τέτοια αδικήµατα. 

Μιλάτε -και δεν ακούτε- για φόβο της κοινωνίας, για αύξηση
της εγκληµατικότητας, κύριοι της Αντιπολίτευσης. Το πρώτο
αποτελεί αυτοεκπληρούµενη προφητεία. Λέγε, λέγε ότι κινδυ-
νεύουµε, όλο και κάποιοι παραπάνω θα φοβηθούν. Το δεύτερο,
όµως, είναι µετρήσιµο µέγεθος. Έχετε στοιχεία; Μπορείτε να δώ-
σετε αριθµούς; Τι αύξηση της εγκληµατικότητας έχει παρατηρη-
θεί τους τελευταίους µήνες; Σε τι ποσοστά; Σε ποια εγκλήµατα;
Μπορείτε να µας διαφωτίσετε; Αλλιώς πάψτε να εικοτολογείτε -
στην απλοελληνική να σπεκουλάρετε- και αφήστε ήσυχη την Κυ-
βέρνηση να λάβει όλα τα αναγκαία µέτρα ώστε να πάψει το
σωφρονιστικό µας σύστηµα, αντί να σωφρονίζει απλώς να βασα-
νίζει. Να βασανίζει εν ονόµατι µιας δικαιοσύνης που µερικές
φορές δίνει την εντύπωση ότι µόνο τυφλή δεν είναι, όταν µοιρά-
ζει ισόβια σαν στραγάλια σε φτωχοδιάβολους τύπου Ιλία Καρέλι.
Είµαστε η χώρα µε πολλαπλάσιο αριθµό ισοβιτών από τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο, όπως είµαστε και η χώρα µε τον πολλαπλάσιο
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο αριθµό εγκληµατικών οργανώ-
σεων. 

Σχεδόν ποτέ αυτή η δικαιοσύνη δεν προλαβαίνει τους λογής-
λογής Χριστοφοράκους πριν της ξεφύγουν. Μοιράζει εκατονπε-
νηντάρες, δέκα χρόνια το κεφάλι, για κάθε δύστυχο που βρισκό-

ταν στη βάρκα, στον δύσµοιρο νεαρό που πήδησε πρώτος έξω
για να την τραβήξει στη στεριά, διότι αυτός χρίζεται διακινητής
από τις διωκτικές αρχές, ακόµη και αν ανήλικος. Και είναι διψή-
φιος ο αριθµός τέτοιων καταδίκων στις φυλακές µας και κοντεύει
και τον τριψήφιο. 

Κανείς δεν έχει δικαίωµα να στιγµατίζει και να δαιµονοποιεί κά-
ποιους ανθρώπους, όταν τους δίνεται η ευκαιρία να επανενταχ-
θούν στην κοινωνία, όχι µε χαριστικές φωτογραφικές διατάξεις,
αλλά µε ρυθµίσεις που ικανοποιούν το κοινό περί δικαίου αί-
σθηµα όπως αυτές που ψηφίζουµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τώρα, κύριε Παφίλη,

θα πάρει τον λόγο ο κ. Κεγκέρογλου, γιατί και αυτός πρέπει να
πάει στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Στις 15.00’ έχει Διάσκεψη, κύριε Πρό-
εδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μέχρι τις 15.00’ θα
έχει τελειώσει ο κ. Κεγκέρογλου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βρείτε τα µε την Κυβέρνηση. Πώς θα
γίνει δηλαδή; Περιµένουµε τον κ. Κατρούγκαλο να έρθει. Θα δε-
ήσει να την καταθέσει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι να κάνουµε; Μη χά-
νουµε τώρα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πώς θα γίνει τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα µιλήσετε ακριβώς

µετά.
Χάνουµε χρόνο και ο κ. Κεγκέρογλου θα πάει στη Διάσκεψη.

Έχει ζητήσει τον λόγο. Τι να κάνουµε; 
Ελάτε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. Όχι

παραπάνω σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα είχαµε πει τα µισά τώρα,

κύριε Πρόεδρε. 
Συµφωνώ µε όλα όσα ακούστηκαν από προηγούµενους οµιλη-

τές για την κακή διαδικασία νοµοθέτησης που τελικά έχουµε κα-
θιερώσει. Και όταν λέω έχουµε καθιερώσει, εννοώ η Κυβέρνηση,
η οποία συνήθως αξιοποιώντας και ευρωπαϊκές οδηγίες, εισάγει
νοµοσχέδιο και από κάτω κρεµά καµµιά δεκαριά, δεκαπέντε ρυθ-
µίσεις, όπου εκτός από ορισµένες από αυτές που είναι άκρως
ρουσφετολογικές και πραγµατικά εισάγονται την τελευταία
στιγµή και κάνουν µπαµ, έχουµε και ρυθµίσεις οι οποίες θα µπο-
ρούσαν να είναι καλύτερες εάν έρχονταν µε την κανονική διαδι-
κασία που προβλέπεται από τον Κανονισµό της Βουλής και το
Σύνταγµα. 

Παραβιάζεται ευθέως το Σύνταγµα. Και θα έλεγα ότι τουλάχι-
στον σε νοµοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης είναι γελοίο να
υπάρχει τέτοια διαδικασία. Απορώ πώς το αποδέχεται ο Υπουρ-
γός. 

Χθες ήρθαν την τελευταία στιγµή δύο ρυθµίσεις. Με τη µία χα-
ρίζονται πρόστιµα σε µεγαλοαπατεώνες, παρατείνοντας το διά-
στηµα για τους λήπτες εικονικών τιµολογίων να µπορέσουν να
τακτοποιήσουν τις δουλειές τους. Και βεβαίως το άκρον άωτον
που ήρθε την τελευταία στιγµή, αφορά τις πολυπληθείς ακολου-
θίες του Πρωθυπουργού, του Υπουργού Άµυνας και του Υπουρ-
γού Εξωτερικών, λες και µέχρι τώρα δεν υπήρχε πρόβλεψη για
όλους τους Πρωθυπουργούς το τι έπρεπε να γίνει για την απο-
ζηµίωσή τους.

Και την ίδια ώρα τους εκτιµητές του ΕΛΓΑ τους στέλνετε µε
το λεωφορείο. Και έχουµε εβδοµήντα τέσσερις χιλιάδες ανεξέ-
λεγκτες υποθέσεις του ΕΛΓΑ. 

Ντροπή σε αυτή την Κυβέρνηση!
Με το άρθρο 15, µας λέτε ότι απολύονται αυτοί οι οποίοι εκτί-

ουν το 1/3 της ποινής και έχουν κακουργήµατα. Και λέτε, «Εντά-
ξει, θα βγάλουµε τα ειδεχθή». Ειπώθηκε. Δεν ξέρω αν γίνει και
πράξη. Θα βγάλετε τους βιαστές παιδιών, τους παιδεραστές και
δεν ξέρω ποιους άλλους. Δηλαδή, οι άλλες κακουργηµατικές
πράξεις είναι εντάξει; Δεν κατάλαβα. Γιατί παρεµβαίνετε έτσι στο
έργο της δικαιοσύνης; Γιατί παρεµβαίνετε εκ των υστέρων; Και
µάλιστα λέτε, «Μέχρι 17 Αυγούστου ό,τι δικάσετε, κύριοι δικα-
στές, στον αέρα είναι. Ό,τι ποινές και να βάλετε». Εδώ είναι ο κα-
λός Παρασκευόπουλος και η καλή Κοινοβουλευτική Πλειοψηφία
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η οποία θα τους βγάλει στα πέντε χρόνια». 
Άρα, στείλτε ένα σηµείωµα καλύτερα και πείτε, «Μη βάζετε

πάνω από πέντε χρόνια στα κακουργήµατα γιατί γελοιοποιείστε,
κύριοι δικαστές». Αλλά ποιοι γελοιοποιούνται; Οι δικαστές ή η δι-
καιοσύνη; Δηλαδή αν δεν είχαµε καθηγητή στο Υπουργείο και
ήταν κάποιος άλλος άνθρωπος, τι συµπεριφορά θα είχαµε; Οι
θεµατοφύλακες ποιοι είναι; Στο πανεπιστήµιο αυτά διδάσκετε;
Αίσχος!

Άρθρο 20: Εισηγείστε πλήρη απαλλαγή από κάθε αστική και
ποινική ευθύνη όχι µόνο για τις διοικήσεις του υπερταµείου αλλά
και για τους εισηγητές, για  γνωµοδοτήσεις και τέτοια πράγµατα,
την ίδια ώρα που στη «µαύρη βίβλο» µας είχατε φέρει ό,τι είχε
γίνει για το ΤΑΙΠΕΔ και δεν ξέρω τι άλλο. 

Πρέπει, βέβαια, να δούµε πως θα προφυλάξουµε αυτούς τους
ανθρώπους. Αν ήταν λελογισµένη αυτή η προστασία και αφο-
ρούσε στις διοικήσεις, αλλά σε σχέση µε συγκεκριµένες αποφά-
σεις, ναι, να την αποδεχθούµε. Αλλά δεν µπορεί να είναι εν
λευκώ. Εν λευκώ έγκληµα και εκ των προτέρων να τους λέµε
αθώους; Όχι, κύριοι. 

Έχουµε µια διάταξη για τις µετατάξεις οι οποίες προβλέπον-
ται. Δεν είµαστε αντίθετοι στην εξέλιξη των δηµοσίων υπαλλήλων
και φυσικά των σωφρονιστικών, αλλά µε κάποιες προϋποθέσεις.
Πρώτα απ’ όλα να πάρετε προσωπικό που θα αντικαταστήσει αυ-
τούς που θα φύγουν. Πριν. Και το δεύτερο, να γίνουν από τα υπη-
ρεσιακά συµβούλια και όχι µε απόφαση Υπουργού. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι και σήµερα συνεχίζεται αυτή η
ιστορία µε τη διαδικασία που ήρθε ο Υπουργός και µας µίλησε
για µια ανύπαρκτη τροπολογία. Δεν πειράζει. Ιδέες είπε. Όµως,
γιατί την τελευταία στιγµή; Ίσως να µπορεί να βελτιωθεί. Μπορεί
αυτό να γίνει στα πέντε τελευταία λεπτά; Εγώ λέω να µην γίνει
δεκτή, ακόµα και αν έρθει τώρα η τροπολογία. Ακόµα κι αν έρθει,
να µη γίνει δεκτή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν φταίµε εµείς για την ανακατω-

σούρα. Εδώ τα έχουµε δει όλα. Αυτό δεν το είχαµε δει πάντως,
να έρθει, δηλαδή, ο Υπουργός να επιχειρηµατολογήσει για τρο-
πολογία η οποία δεν έχει καν κατατεθεί και να µην το ξέρει ότι
δεν έχει κατατεθεί; Λένε µια παροιµία στο χωριό µου: «Από τη
βιασύνη της η σκύλα τα κάνει στραβά τα κουτάβια». Είναι µέσα
στη φύση. 

Λέω, λοιπόν, ότι περιµένουµε. Δεν ξέρουµε τελικά. Υπάρχει κα-
νένας που να γνωρίζει είτε το Προεδρείο, είτε ο κύριος Υπουρ-
γός, αν θα κατατεθεί, πότε και µε ποιες διαδικασίες η περιβόητη
τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας; Μπορεί κανείς να µας
ενηµερώσει γιατί έχουµε Διάσκεψη Προέδρων; Να ξέρουµε τι θα
κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν συνεχίζουµε τώ-
ρα για να προλάβουµε και τη Διάσκεψη των Προέδρων; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μα εγώ µια απλή ερώτηση κάνω.
Ξέρει κανένας; Δεν ξέρει. Δεν πειράζει.

Θα ξεκινήσω από την οδηγία. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω ξαναπεί απ’ αυτό το Βήµα -

και θα το λέµε συνέχεια- πως όταν έρχονται οι οδηγίες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, τις ψηφίζετε όλοι µαζί. Και κάνετε περιφε-
ρειακό πόλεµο επιµέρους. Αυτά είναι τα στρατηγικά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί εµείς είµαστε µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα τα ακούσετε, κύριε Τζαβάρα, ε-
σείς που τα υπερασπίζεστε. 

Εκεί δεν υπάρχουν διαφορές. Και ποιο είναι το θέµα για τη
συγκεκριµένη οδηγία περί κυβερνοχώρου; Έχει έναν πολύ αθώο
τίτλο. «Ποινικοποίηση της ρατσιστικής και ξενοφοβικής φύσης…
» κ.λπ., εγκληµάτων δράσεις. Αυτή είναι η οδηγία; Αυτή είναι;
Ποιον κοροϊδεύετε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πρόσθετο πρωτόκολλο είναι
αυτό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Περιµένετε. Το πρωτόκολλο του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης. Τα ξέρουµε αυτά, κύριε Τζαβάρα. Έχουµε
κάνει πέντε χρόνια στο «ιερατείο».

Αυτό είναι το ερώτηµα; Δηλαδή, η ουσία αυτής της ευρωπαϊ-
κής οδηγίας είναι να προστατεύσει από τον ρατσισµό, την ξενο-
φοβία κι όλα τα υπόλοιπα; 

Κατά τη γνώµη µας, όχι. Αυτά προστατεύονται από την εθνική
νοµοθεσία κι απ’ όλες τις εθνικές νοµοθεσίες, υποκριτικά, γιατί
αυτά είναι γεννήµατα του ίδιου του συστήµατος. Και τον ρατσι-
σµό και την ξενοφοβία τα γεννάει το ίδιο το καπιταλιστικό σύ-
στηµα από τότε που υπάρχει. Άλλοι είναι εκείνοι που έχουν τη
θεωρία ότι οι άνθρωποι διαχωρίζονται σε αυτούς που εκµεταλ-
λεύονται τους άλλους και σε αυτούς που είναι εκµεταλλευόµενοι,
ανεξάρτητα φύλου, θρησκείας κ.λπ. Αυτά µπορεί να τα λένε οι
φασίστες σήµερα, αλλά είναι σύµφυτα µε το ίδιο το σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Και µια και µιλάµε, λοιπόν, γι’ αυτά και ίσως φαίνονται σκληρά,
εγώ θα µιλήσω πολύ σκληρά. Τι περιµένετε, αλήθεια, και εκπλήσ-
σεστε µε την παιδική πορνογραφία κι όλα τα υπόλοιπα, όταν σε
ένα σύστηµα όλα είναι εµπόρευµα, πουλιούνται κι αγοράζονται;
Τι γίνεται στην Ταϊλάνδη. Τι γίνεται σε αυτές τις χώρες εδώ; Παν-
τού ό,τι πωλείται και αγοράζεται είναι µέσα στο σύστηµα, είναι η
φιλοσοφία του ίδιου του συστήµατος. Ποιος κάνει εµπόριο ορ-
γάνων; Ποιοι κάνουν τις µεταµοσχεύσεις; Ποιες κλινικές στον
κόσµο είναι αυτές που αγοράζουν νεφρά, συκώτια κι όλα τα υπό-
λοιπα ή δολοφονούν κιόλας; Για να µπορέσουν να καλύψουν τις
ανάγκες ποιων; Των εργαζοµένων, που δεν µπορούν να πληρώ-
σουν τίποτα; 

Αυτά τα φαινόµενα, για τα οποία ορισµένοι βγαίνουν από τα
ρούχα τους όταν τα ακούν και γίνονται και κήνσορες και κατή-
γοροι, προέρχονται ακριβώς από την εµπορευµατοποίηση
πρώτα απ’ όλα της εργατικής δύναµης και όλων των υπολοίπων
που πουλιούνται και αγοράζονται. Ναι ή όχι; 

Εποµένως είναι υποκριτικά όλα αυτά. Κατά καιρούς, βέβαια,
όταν εξυπηρετούνται άλλα συµφέροντα, µπορεί να χτυπιέται και
ο ρατσισµός και άλλα πράγµατα. 

Επίσης, λέει, ότι θα προστατέψει τα ανθρώπινα δικαιώµατα.
Αλήθεια, ποια είναι τα ανθρώπινα δικαιώµατα; Το δικαίωµα στην
εργασία δεν είναι ανθρώπινο δικαίωµα; Το δικαίωµα στη ζωή δεν
είναι; Πόσους δολοφονούν κάθε µέρα οι πολιτικοί του καπιταλι-
στικού συστήµατος. Πόσους δολοφονεί, είτε µε όπλα είτε µε την
πείνα, τη φτώχια, τη δυστυχία; Εκατοµµύρια. Αυτοί δεν έχουν δι-
καίωµα; Τι έχουν; Ποια είναι τα ανθρώπινα δικαιώµατα; Μόνο η
ιδιωτική ζωή κι όλα τα υπόλοιπα, που κι αυτά είναι ανθρώπινα δι-
καιώµατα; 

Εποµένως είναι υποκρισία όλα αυτά κι όλη αυτή η λογοκοπία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του συστήµατος, περί δικαιοσύνης,
ισοτιµίας, ανθρωπίνων δικαιωµάτων, όταν ένας πεθαίνει στην
πείνα και ο άλλος χαλάει σε ένα βράδυ όσα θέλει ένας εργάτης
όλη του τη ζωή και πάλι είναι λίγα. 

Βέβαια, λέει «υπάρχουν καινούργια προβλήµατα». Φυσικά και
υπάρχουν προβλήµατα καινούργια µε την εξέλιξη της τεχνολο-
γίας κι όλα τα υπόλοιπα. Λέει «να προστατεύσουµε το διαδίκτυο
από σκουλήκια, ιούς κι όλα τα υπόλοιπα». Αλήθεια; Ποιος τα πα-
ράγει όλα αυτά; Κάποιοι ελεύθεροι µόνο; Δεν τα παράγουν
κράτη; Δεν γίνεται πόλεµος, σκληρός πόλεµος µάλιστα, ανάµεσα
σε χώρες. Είπε ό εισηγητής µας πολλά πράγµατα γι’ αυτά και για
το Ιράν και για το τι συµβαίνει. Από τους προστάτες, λοιπόν,
ποιος θα µας προστατεύσει, που λέει και το τραγούδι; Γιατί λέει
ότι απαγορεύεται να παράγει, να αναπτύσσει, να κατέχει ιούς κι
όλα αυτά. 

Μα, τα κράτη, επίσηµα, οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, η
Ρωσία, η Γερµανία, οι πάντες, δεν έχουν υπηρεσίες, δεν έχουν
τους καλύτερους επιστήµονες, δεν τους στρατολογούν και τους
πληρώνουν αδρά µάλιστα, για να παράγουν και να βοηθήσουν
στον κυβερνοπόλεµο που γίνεται ανάµεσα στα κράτη, που είναι
ένας σύγχρονος πόλεµο και πάρα πολύ επικίνδυνος; 

Δεν έχουν τέτοιους στόχους. Και κλείνω µε το πρώτο µέρος.
Και δεν γλύφουµε το δάχτυλό µας, όσοι αντιλαµβανόµαστε ή
όσοι κρύβονται πίσω από µια αταξική και απολίτικη θεώρηση και
του κυβερνοχώρου συνολικά. Έχουν στόχο πρώτα απ’ όλα, το
ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση, άλλοι ιµπεριαλιστικοί οργανισµοί,
να θωρακίσουν την κυριαρχία τους όσο µπορούν περισσότερο -
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γιατί δεν γίνεται, είναι και άλλοι αντίπαλοι κι εκείνοι είναι έξυπνοι
κι εκείνοι παράγουν- ώστε να µπορέσουν, όπως το ΝΑΤΟ έχει µια
επιθετική πολιτική, να κάνουν το ίδιο στα θέµατα του κυβερνο-
χώρου. 

Δεύτερον, έχουν στόχο να θωρακίσουν τους επιχειρηµατικούς
οµίλους. Και όταν λένε για συστήµατα προστασίας, ποιος τα πα-
ράγει αυτά; Πόσα δισεκατοµµύρια θα πάρουν οι διάφορες εται-
ρείες; Και ποια είναι η τραγωδία και η αντίφαση του συστήµατος;
Αυτοί που παράγουν τα συστήµατα ασφαλείας, την υψηλή τε-
χνολογία, παίρνουν 400 ευρώ, 700 ευρώ τον µήνα και αυτοί που
τα πουλάνε κερδίζουν δισεκατοµµύρια.

Άλλοι παράγουν τον πλούτο -είναι παιδιά σπουδαγµένα µε
δύο, τρία, τέσσερα πτυχία- και αυτοί που βγαίνουν κερδισµένοι
είναι οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, που προσπαθούν βέβαια στον αν-
ταγωνισµό τους ο ένας να χτυπήσει τον άλλον ή και όλοι µαζί να
φτιάξουν ένα σύστηµα προστασίας.

Το τρίτο είναι η αστυνόµευση. Είναι ουσιαστικά η κατάργηση
του απορρήτου των επικοινωνιών. Με τα µέτρα που παίρνονται
εδώ, καταργείται το τεκµήριο της αθωότητας, κύριε Τζαβάρα,
στην πράξη από την Ευρωπαϊκή Ένωση που υπερασπίζεστε. Α-
φού είσαι ύποπτος, σου ανοίγω την αλληλογραφία σε χρόνο
µηδέν και δεν σε ρωτάω. Έχω µάλιστα και task force, δυνάµεις
ταχείας επέµβασης. Είναι σε είκοσι πέντε σηµεία, επεµβαίνουν
κατευθείαν. Όλα αυτά στο όνοµα της τροµοκρατίας.

Εάν ήθελαν, όµως, στο όνοµα της τροµοκρατίας να χτυπήσουν
αυτούς που ονοµάζονται τροµοκράτες και που οι ίδιοι τους πα-
ράγουν και τους καθοδηγούν πολλές φορές –και αυτό έχει απο-
δειχθεί-, θα µπορούσαν να κάνουν πάρα πολλά πράγµατα. Απλά
θέλουν και στοχεύουν να δηµιουργήσουν ένα τέτοιο πλαίσιο για
να ελέγξουν το λαϊκό κίνηµα.

Ήθελα να πω και δύο πράγµατα πριν πάω στην τροπολογία.
Εδώ ακούµε λόγους –ο κ. Βορίδης προεξάρχων και πολλοί άλλοι-
περί ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης, τα ιερά και τα όσια! Αλήθεια,
είναι ανεξάρτητη η δικαιοσύνη; Για να δούµε, πόσο ανεξάρτητη
είναι; Πρώτον, ποιους νόµους καλείται να εφαρµόσει; Τους νό-
µους που λένε ότι σε ένα βράδυ σου κόβω τη σύνταξη και δεν
δίνω λογαριασµό σε κανέναν. Τους νόµους που λένε ότι σε επι-
δοτώ απ’ αυτόν που κόβω τη σύνταξη. Άρα δεν είναι ανεξάρτητη.
Είναι εξαρτηµένη από το ίδιο αντιλαϊκό πλαίσιο του ίδιου του συ-
στήµατος. Μπορεί να πάει κόντρα σε αυτούς τους νόµους; Υπάρ-
χουν φωτεινές εξαιρέσεις, δικαστές που όµως δεν µπορούν, γιατί
πάνε σε πειθαρχική δίωξη. Άρα είναι πλήρως εξαρτηµένη εφαρ-
µόζοντας τους νόµους ενός βάρβαρου κοινωνικού συστήµατος.
Και θα πάω και στα επόµενα.

Γιατί βγαίνετε στα κεραµίδια όλοι; Ποιος διορίζει την ηγεσία
της δικαιοσύνης; Την εκλέγουν; Υπάρχει κανένα ευρύτερο σώµα,
όπως προτείνουµε εµείς; Όχι. Οι κυβερνήσεις την εκλέγουν.
Εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, όταν ήσασταν κυβέρνηση,
το ίδιο δεν κάνατε; Το ίδιο δεν κάνουν και ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ
σήµερα; Άρα, για ποια ανεξαρτησία µιλάµε; Βγαίνετε µάλιστα
από τα ρούχα σας για τις αλλαγές. Και εσείς τα ίδια δεν κάνατε;
Εσείς δεν διορίζατε εισαγγελείς, προέδρους Αρείου Πάγου, τα
πάντα µε το πρόσχηµα και το φύλλο συκής της επιτροπής της
Βουλής, όπου η κυβερνητική πλειοψηφία µπορεί να κάνει ό,τι
θέλει και έτσι γίνεται πάντα;

Τρίτον, πόσο ανεξάρτητη είναι όταν –αν δεν κάνω λάθος- από
το 2009 µέχρι σήµερα µόνο δύο απεργίες έχουν βγει νόµιµες.
Όλες οι άλλες έβγαιναν εκ των προτέρων παράνοµες.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αφού ήταν παράνοµες.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ήταν παράνοµες; Ποιος το κρίνει

αυτό; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η δικαιοσύνη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η ανεξάρτητη;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Βέβαια. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Με τις εντολές της Κυβέρνησης και

µε όλους αυτούς τους νόµους; Πώς γίνεται; Όλοι οι εργαζόµενοι
είναι χαζοί; Δεν τηρούν τον νόµο; Όλο παράνοµες απεργίες κά-
νουν; Δεν έχουν δικαιώµατα; 

Εδώ στο Πρωτοδικείο του Πειραιά δεν πρόλαβαν να την εξαγ-
γείλουν και την έβγαλαν παράνοµη. Πριν προλάβουν να δουν.
Δεν λέω ότι φταίνε όλοι οι δικαστές. Υπάρχουν πολλές εξαιρέ-

σεις και ζουν και αυτοί κάτω από ένα συγκεκριµένο καθεστώς.
Εδώ εργαζόµενοι πήγαν κατηγορούµενοι, γιατί κατηγορούσαν

τον εργοδότη ότι τους εκµεταλλεύεται. Ποινικοποίηση ακόµα και
της σκέψης! Πριν έγιναν αυτά, όχι τώρα. Εδώ η εισαγγελία δίνει
εντολή στην Αστυνοµία και η Αστυνοµία και τα ΜΑΤ είναι στην
υπηρεσία του εργοδότη. Απίστευτα πράγµατα! Πληρώνει ο ελ-
ληνικός λαός για να τον δέρνουν σε τελευταία ανάλυση. Και µας
λέτε για ανεξαρτησία;

Δεν υπάρχουν σκάνδαλα, όπως τα ονοµάζουν; Δεν υπάρχουν,
δεν υπήρχαν κυκλώµατα; Εµείς δεν κάνουµε τον Σέρλοκ Χόλµς.
Εδώ βγήκαν στο φως της δηµοσιότητας τέρατα και σηµεία. Και
βγαίνουν στο φως της δηµοσιότητας τέρατα και σηµεία. Εποµέ-
νως για πια ανεξαρτησία µιλάτε όλοι και κάνετε και αντιπαρά-
θεση;

Τέλος, για ένα λεπτό, υποχρεούµαι να µιλήσω, γιατί µίλησε και
ο Υπουργός. Ίσως να είναι και εκτός θέµατος, αλλά δεν νοµίζω
ότι είναι. Χθες ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να µιλάει για δηµι-
ουργία ενός νέου κοινωνικού κράτους. Έλεος! Πραγµατικά αυτά
είναι απίστευτα πράγµατα. Να έχεις µια πολιτική η οποία συντρί-
βει, διαλύει τους εργαζόµενους, κόβει µισθούς, συντάξεις, τους
βάζει να δουλεύουν µε 100 ευρώ, µε 200 ευρώ, µε 300 ευρώ, χα-
ράτσια, ΕΝΦΙΑ, φορολογίες, ρηµαδιό παντού, ζούγκλα –έτσι είναι
η κατάσταση σήµερα- και να λες για νέο κοινωνικό κράτος; Με
τι; Με ψίχουλα και προπαγανδιστικές απάτες; Καµένη γη, η κλα-
σική θεωρία.

Αλήθεια, κύριοι της Κυβέρνησης και εσείς και οι υπόλοιποι που
τα κάνατε όλα τα προηγούµενα χρόνια, καµένη γη παραλάβατε;
Και τότε γιατί δίνετε τόσα δισεκατοµµύρια επιδοτήσεις στο µε-
γάλο κεφάλαιο; Αυτά που τα βρίσκετε; Γιατί κόβετε συνέχεια από
τους εργαζόµενους; Δεν υπάρχει χρήµα; Πόσο πήγε στο εξωτε-
ρικό; Πάνω από 200 δισεκατοµµύρια. Τι ήταν αυτά; Ιδρώτας του
ελληνικού λαού. Τα παίρνετε; Πόσα τους υποχρεώσατε να πλη-
ρώσουν εσείς τώρα; Μη µου πείτε το ένα δισεκατοµµύριο –εάν
είναι τόσο- από τη λίστα Λαγκάρντ, γιατί είναι ελάχιστα αυτά. Για
ποια κοινωνική πολιτική, λοιπόν, µιλάτε; Για τους µεν υπάρχει ο
κόφτης ο καθηµερινός –να το ξαναπούµε- και για τους άλλους
υπάρχει ο δότης.

Λέει, τώρα –και είναι απίστευτα πράγµατα- «προστατέψαµε τις
συντάξεις». Αυτά εξήγγειλε χθες. Διαβάζω και να µου πείτε εσείς
µε τα µαθηµατικά του ΣΥΡΙΖΑ. «Μέχρι το 2019 από τους συντα-
ξιούχους και τους ασφαλισµένους θα αφαιρεθούν 8,234 δισεκα-
τοµµύρια. Η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου λέει ότι οι απώλειες
θα είναι για τους συνταξιούχους 6,016 δισεκατοµµύρια και 2,218
µέχρι το 2019 νέες επιβαρύνσεις των σηµερινών ασφαλισµένων».
Αυτό λέγεται ότι διασώζετε; Ποιος θα τα πληρώσει αυτά; Μιλάµε
για κοντά 11 δισεκατοµµύρια ή να πάµε πιο χαµηλά και έχετε το
θράσος και λέτε ότι προστατέψαµε µισθούς και συντάξεις; 

Ανακοινώθηκαν και αυτά µε το ΕΚΑΣ. Είναι εξαπάτηση. Με το
ΕΚΑΣ σηµαίνει ότι σου παίρνω ένα πεντακοσάρικο από την τσέπη
και σου δίνω ένα δεκάρικο και πρέπει να µου πεις και ευχαριστώ.
Αυτό είναι, για να το κάνουµε και απλό για να καταλαβαίνει και ο
κόσµος τι λέµε, πέρα από τα όσα λέγονται. Το 2018 θα κοπεί το
ΕΚΑΣ, ναι ή όχι; Θα κοπεί. Το λέτε; Δεν το λέτε. Το ξεκίνησαν οι
προηγούµενοι και το συνεχίζετε. 

Απαλλαγή 10% στη φαρµακευτική δαπάνη. Έτσι είναι; Μόνο
στα συνταγογραφούµενα. Στα άλλα δεν υπάρχει. 

Να σας πω και ποιο είναι το γελοίο της υπόθεσης; Όλη αυτήν
την ιστορία προσπαθείτε να την εξαργυρώσετε µε µια κάρτα, που
δεν τη δικαιούνται όλοι, 45-50 ευρώ, για να πάνε να ψωνίσουν,
λες και είναι ζητιάνοι, λες και δεν δούλεψαν όλα αυτά τα χρόνια,
λες και δεν έχουν παράγει όλον τον πλούτο, που τους τον κλέ-
βουν άλλοι. 

Εµείς λέµε ότι αυτό είναι αίσχος και κοροϊδία και είναι λογική
ζητιανιάς. Και µη µου πείτε τώρα ότι παραλάβαµε καµένη γη,
γιατί απαντήσατε στα προηγούµενα. Εγώ δεν έχω δει ούτε κα-
µένους εφοπλιστές ούτε καµένους βιοµήχανους -ίσα-ίσα που
είναι πάµπλουτοι- ούτε καµένους µεγαλέµπορους ούτε τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η διακοµµατική κοι-

νοβουλευτική επιτροπή «για τη διεκδίκηση των γερµανικών οφει-
λών» καταθέτει την έκθεσή της, σύµφωνα µε το άρθρο 45 παρά-
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γραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής.
(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η προαναφερ-

θείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος για δώδεκα λεπτά και
µετά η κ. Θελερίτη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ξεφύγω λίγο από το θέµα, γιατί είναι νωπή τώρα η οµιλία
του Θανάση Παφίλη, που για εµένα είναι πολύ σεβαστός συνά-
δελφος. Θέλω να κάνω δυο σχόλια πάνω σε αυτά που είπε. 

Και εγώ πιστεύω ότι πραγµατικά πολλά απ’ αυτά που είπε είναι
σωστά, µε µια διαφορά ότι ο καταγγελτικός λόγος, όταν δεν συ-
νοδεύεται µε τεκµηριωµένη πρόταση –είναι η γνώµη µου, µπορεί
να µην τη δέχεται-, θυµίζει αµφιθέατρο σε φοιτητική περίοδο. 

Συµφωνώ στις διαπιστώσεις. Εγώ, απλά, έχω την άποψη ότι
κάθεσαι µέσα και παλεύεις. Από τη µια στιγµή στην άλλη δεν
µπορεί να γίνουν όλα. Πολλά απ’ αυτά που είπε ο Θανάσης Πα-
φίλης είναι σωστά. Έχουµε διαφορά στον τρόπο αντιµετώπισής
τους. 

Εγώ, για παράδειγµα, πιστεύω ότι τώρα που τα ακροδεξιά κι-
νήµατα και οι πράξεις τροµοκρατίας σαν τα µανιτάρια πετάγον-
ται καθηµερινά, σχεδόν έχουν γίνει µόδα, το µεγάλο ανάχωµα
έχει όνοµα και λέγεται κοινωνικό κράτος.

Πιστεύω ότι αυτή η Κυβέρνηση το έχει καταλάβει και το πα-
λεύει. Δεν είναι θέµα συναισθηµατικό, ούτε θέµα ηθικής τάξης
εδώ. Είναι θέµα ουσίας. Είναι πολύ σηµαντικό να νιώσουν κάποιοι
άνθρωποι που είναι στο περιθώριο, γιατί δεν έχουν χρήµατα, δεν
έχουν δουλειά, γιατί, γιατί, γιατί, ότι κάποιος τουλάχιστον τους
σκέφτεται και θέλω να πιστεύω ότι σ’ αυτήν την κατεύθυνση αυτή
η Κυβέρνηση κάνει κινήσεις.

Θέλω να έρθω στο θέµα µου. Εγώ έχω µια άλλη αντιµετώπιση
για το σηµερινό νοµοσχέδιο. Άκουσα πολλές επιφυλάξεις, κρι-
τική για τις τροπολογίες. Θέλω, όµως, να πω κάτι. Πριν από εκα-
τό χρόνια, όταν ήταν η βιοµηχανική επανάσταση, όταν φτιάχτη-
καν τα πρώτα εργοστάσια, η τότε εργατική τάξη –για όποιον θυ-
µάται- έµπαινε νύχτα στα εργοστάσια και κατέστρεφε τα µηχα-
νήµατα. Τρόµος είχε πιάσει τον κόσµο, ότι θα χάσουν τις δου-
λειές τους. Ήταν οι γνωστοί λουδίτες, µια απίστευτη νοοτροπία
από ανθρώπους, όχι παράνοµους, πολύ έντιµους, εργαζόµενους,
που πίστευαν ότι κάτι θα χαθεί.

Η δεύτερη επανάσταση, που είναι ο κυβερνοχώρος, πολύ µε-
γαλύτερη ίσως και ιστορική επανάσταση στην ανθρωπότητα,
είναι στη βρεφική της ηλικία. Δηλαδή, ό,τι και να λέµε, ακόµα δεν
έχει γίνει κατανοητό το τι ακριβώς σηµαίνει διαδίκτυο, υπολογι-
στής, κινητή τηλεφωνία, κυβερνοχώρος γενικότερα. Όταν δε
πριν από πενήντα χρόνια ο Βιντ Σερφ ένωνε στο Μέριλαντ τους
έξι ογκώδεις υπολογιστές, κάποιοι τον έπαιρναν στο ψιλό. Όταν
ο δικός µας, ο Νικ Νεγρεπόντε µαζί µε τον Μιχάλη τον Δερτούζο
έκαναν µια επανάσταση στο ΜΙΤ και καθόριζαν δηµόσιο χαρα-
κτήρα στο διαδίκτυο, που ακόµα δεν καταλάβαινε κανείς τι ήταν,
και όταν ο Τιµ Μπέρνερς Λι, ο Ελβετός, έκανε προσιτό το διαδί-
κτυο µε το «web» και στην πιο ακριτική περιοχή της Λαπωνίας,
κάποιοι δεν είχαν καταλάβει.

Ακόµη και σήµερα υπάρχει κίνδυνος. Πράγµατι καθετί που γεν-
νιέται έχει και τις παρενέργειές του. Είναι γεγονός. Ο αείµνηστος
Γιώργος Κουµάντος έγραψε δεκάδες άρθρα για την ηθική του
διαδικτύου. Φώναζε, ούρλιαζε, καθηµερινά έγραφε, ξανάγραφε. 

Μια καινούργια εποχή έχει γεννηθεί, αυτή που πραγµατικά έχει
δώσει άλλον τόνο και άλλο χρώµα πια στην παγκόσµια κοινωνία.
Πολλοί δεν έχουν προσαρµοστεί. Οι παρενέργειες αυτές που
ακούγονται είναι σωστές. Πιστεύω ότι είναι λίγο αργοπορηµένη
η προσαρµογή στα καινούργια δεδοµένα και είµαι και απόλυτα
σίγουρος ότι δεν πρόκειται να λύσει όλα τα προβλήµατα, κύριε
Υπουργέ. Γίνεται µια προσπάθεια έντιµη από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Δεν θέλω να αναφερθώ τώρα ούτε σε θέµατα παιδικής
πορνογραφίας, πώς κλέβουν λογαριασµούς από το διαδίκτυο, τι
πράγµατα διακινούνται, τι γίνεται, το bullying που γίνεται και πάει
λέγοντας. Όλα αυτά είναι σωστά. Πιστεύω, όµως, ότι αργά ή
γρήγορα θα ξεπεραστούν.

Είµαι από αυτούς –µπορεί να διαψευστώ- που πιστεύω ότι το
διαδίκτυο θα δώσει λύσεις σε παγκόσµιο επίπεδο κάποια στιγµή.
Αυτό πιστεύω εγώ. Δεν σηµαίνει ότι είµαι και σωστός, µπορεί να
κάνω και λάθος. Η προσαρµογή, εποµένως, µε αυτή την οδηγία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για εµένα έχει έρθει λίγο καθυστερη-
µένα στη χώρα µας, αλλά ποτέ δεν είναι αργά. Στο χέρι µας είναι
να τη δούµε θετικά και πιστεύω ότι όλα τα κόµµατα θα τη δουν
θετικά και να τη βελτιώσουµε. Αλίµονο, όµως, εάν λειτουργή-
σουµε σαν τους λουδίτες και κοιτάµε µόνο τα αρνητικά στον κυ-
βερνοχώρο, που έχει πάρα πολλά. Θα είµαστε πίσω από τα
γεγονότα. 

Ένα µεγάλο κοµµάτι της νεολαίας, που πολύ εύκολα µερικοί
το περιφρονούµε, έχει καταλάβει πολλά περισσότερα από εµάς
και εδώ είναι λάθος να λέµε ότι ένας δεκαεπτάχρονος δεν είναι
ώριµος. Πράγµατι έχει ατέλειες, έχει ανασφάλειες κ.λπ., πιστεύω
όµως ότι εκεί έχει µπει πιο δυνατά από εµάς. Υπάρχει ένα χάσµα
γενεών. Εγώ το νιώθω στον εαυτό µου. Νιώθω µερικές φορές ότι
έχω µείνει πίσω από παιδάκια που είναι δεκαεννέα ή είκοσι χρο-
νών και τρέχω για να φτάσω τη σκέψη τους. Δεν είναι κακό να το
παραδεχόµαστε αυτό και να δούµε τι προοπτική δίνει αυτή η
προσαρµογή, που για εµένα είναι πολύ σηµαντική. Βεβαίως, δεν
λύνει όλα τα προβλήµατα, πιστεύω ότι σιγά-σιγά θα προσαρµο-
ζόµαστε, ότι ένα µεγαλύτερο κοµµάτι δηλαδή πολιτών θα προ-
σαρµόζεται. Και δεν είναι τυχαίο ότι άτοµα ηλικιωµένα δεν µπο-
ρούν, είναι εκτός αυτής της καινούργιας πραγµατικότητας. Γι’
αυτό και υπάρχει και ειδική νοµοθεσία για κάποια άτοµα που
είναι πάνω από εβδοµήντα πέντε ετών.

Δεν θέλω πάρω περισσότερο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Θεωρώ
ότι δεν αξίζει τον κόπο να αντιµετωπίζουµε µια ιστορική επανα-
στατική πραγµατικότητα µε µικροψυχία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παπαχριστόπουλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων.

Η κ. Θελερίτη, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο για επτά
λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αν και ως τελευταία, νοµίζω, οµιλήτρια, θα
επαναφέρω τη συζήτηση στο παρόν νοµοσχέδιο µετά τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους και θα ήθελα να τονίσω ότι η ση-
µασία του είναι εξαιρετικά επίκαιρη και θα έχει ουσιαστικές και
θετικές συνέπειες για τον δηµόσιο βίο και την καθηµερινή ζωή
των πολιτών µας στο διαδίκτυο και στο δηµόσιο και στο ιδιωτικό
επίπεδο. 

Θα ξεκινήσω, αναφέροντας ποιοι είναι οι στόχοι του συγκεκρι-
µένου νοµοσχεδίου και εδώ θα ήθελα να αναφερθώ ότι µε δεδο-
µένο ότι τα δίκτυα και τα συστήµατα των πληροφοριών είναι
περισσότερο ευάλωτα στις µέρες µας σε απειλές και βλάβες και
λόγω της χρήσης του διαδικτύου -οι οποίες είναι δυνατόν να
έχουν αρνητικές συνέπειες για τη λειτουργία των κρατικών δο-
µών και ιδιωτικών επιχειρήσεων, είναι δυνατόν να επηρεάζουν τη
ζωή των πολιτών- βασικός στόχος αυτού του νοµοσχεδίου είναι
η ποινικοποίηση των συµπεριφορών που υπάγονται στο πεδίο
της κυβερνοεγκληµατικότητας, διασφαλίζοντας την ασφάλεια,
την οµαλή λειτουργία των δικτύων και των συστηµάτων πληρο-
φοριών. 

Τι ακριβώς επιχειρεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Πρώτον,
την ποινική προστασία έναντι της παιδικής πορνογραφίας. Ανα-
φέρθηκε ήδη και αναφέρθηκε συγκεκριµένα µε το άρθρο 9, τι
καλύπτεται σε σχέση µε αυτό. Δεν θα το επαναλάβω. 

Δεύτερον, αντιµετωπίζονται εγκλήµατα σχετικά µε παραβιά-
σεις των δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας συγγενικών δι-
καιωµάτων, εφόσον αυτά διαπράττονται για εµπορικούς σκο-
πούς και αποβλέπουν στην επίτευξη κέρδους. Τρίτον, τροποποι-
ούνται διατάξεις για την άρση του απορρήτου µε στόχο ο νόµος
να συµπεριλάβει όλα τα σχετικά εγκλήµατα για τα οποία λόγω
της φύσης τους είναι δύσκολο να βεβαιωθεί η τέλεσή τους και
να εντοπιστούν οι υπαίτιοι. 

Ταυτόχρονα θεσπίζονται διοικητικές κυρώσεις µε τη µορφή
προστίµου ανάκλησης ή και αναστολής της άδειας λειτουργίας
και αποκλεισµός από τις δηµόσιες παροχές, µε στόχο την απο-
τελεσµατική τιµωρία, όταν οι αξιόποινες πράξεις διαπράττονται
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από νοµικά πρόσωπα. 
Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, η σύµβαση του Συµ-

βουλίου της Ευρώπης για το έγκληµα στον κυβερνοχώρο, είναι
ένα πρωτοποριακό κείµενο µε το οποίο επιδιώκεται η θέσπιση
κανόνων δικαίου που στοχεύουν στην αντιµετώπιση της εγκλη-
µατικότητας στο διαδίκτυο και στην υποχρέωση επιβολής κατάλ-
ληλων ποινικών κυρώσεων για τον κολασµό των σχετικών
εγκληµάτων. 

Είναι, όµως, ένα πρωτοποριακό κείµενο, γιατί όχι µόνο αντιµε-
τωπίζει την κυβερνοεγκληµατικότητα µε τη στενή έννοια του
όρου, αλλά επιπλέον εφαρµόζεται και σε ποινικά αδικήµατα, η
καταστολή των οποίων προϋποθέτει τη συλλογή αποδείξεων ηλε-
κτρονικής φύσης. 

Ποιες είναι, όµως, οι συνέπειες του νοµοσχεδίου αυτού; Είναι
προφανές πως ο αντίκτυπος αυτού του σχεδίου νόµου αναµένε-
ται να είναι θετικός, γιατί αντιµετωπίζει τα εγκλήµατα που τελούν-
ται µέσω του διαδικτύου και στρέφονται κατά των πληροφο-
ριακών συστηµάτων και θα είναι θετικός και για τη δηµόσια διοί-
κηση και για την απονοµή της δικαιοσύνης. 

Διευκολύνονται, επίσης, οι αρµόδιες αρχές στο να εντοπίσουν
τους δράστες, να συλλέξουν αποδείξεις για την εκδίκαση των
έκνοµων ενεργειών. Ταυτόχρονα, ενισχύει την ασφάλεια της επι-
κοινωνίας, των συναλλαγών, της γενικότερης χρήσης του διαδι-
κτύου, µε πολλαπλά οφέλη για την κοινωνία, διασφαλίζοντας την
προστασία των πληροφοριακών συστηµάτων και βέβαια την
απρόσκοπτη εξυπηρέτηση των πολιτών και τη λειτουργία των
κρατικών δοµών. 

Ιδιαίτερη µνεία οφείλουµε να πούµε και για το πρόσθετο ρω-
τόκολλο του Συµβουλίου της Ευρώπης, το οποίο αποτελεί, θα
λέγαµε, αναγκαίο συµπλήρωµα της σύµβασης για το έγκληµα
στον κυβερνοχώρο, διευρύνει το πεδίο εφαρµογής της σύµβα-
σης και κάνει πιο συγκεκριµένο, µέσω του σχετικού ορισµού, τι
είναι ρατσιστικό και τι είναι ξενοφοβικό υλικό, για κάθε είδους
έγγραφο υλικό, για εικόνες, για κάθε είδους ανάπτυξη ιδεών και
θεωριών ρατσιστικής ή ξενοφοβικής φύσης. 

Και εδώ πραγµατικά αναφέρθηκε και από τον συνάδελφο Ψυ-
χογιό το πρόβληµα που υπάρχει µε τη διάταξη του άρθρου 10
της ευρωπαϊκής σύµβασης και πώς αυτό ξεπερνιέται, ορίζοντας
περιορισµό των ελευθεριών σύµφωνα µε τη νοµολογία του Δικα-
στηρίου δηλαδή των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, όπου ο περιορι-
σµός των ελευθεριών διέπεται από ειδικούς κανόνες και προϋ-
ποθέσεις, µε στόχο αφ’ ενός την διασφάλιση της άσκησης της
ελευθερίας και αφ’ ετέρου το σεβασµό της προσωπικότητας, της
αξιοπρέπειας των δικαιωµάτων άλλων ατόµων. 

Πριν ολοκληρώσω την εισήγησή µου, θα ήθελα να αναφερθώ
και σε µια διάσταση που εύχοµαι να ενσωµατωθεί στον παρόντα
νόµο στο άµεσο µέλλον, προκειµένου το υφιστάµενο θεσµικό
πλαίσιο να ανταποκριθεί µε τη µέγιστη δυνατή αποτελεσµατικό-
τητα και στην πρόληψη και στην τιµωρία νέων µορφών εγκληµά-
των του κυβερνοχώρου. Πρόκειται για τη διάσταση του φύλου,
δηλαδή τη βία µε βάση το φύλο και την ανάγκη στο έγκληµα στον
κυβερνοχώρο και στις ρατσιστικές και ξενοφοβικές πράξεις στο
διαδίκτυο, όπου πρέπει να συµπεριλάβουν νέες µορφές βίας
κατά των γυναικών και των κοριτσιών, µε δεδοµένο ότι η κυβερ-
νοβία των γυναικών και των κοριτσιών συνιστά συστηµική κοινω-
νική πρόκληση στο αναδυόµενο πεδίο αναπαραγωγής έµφυλης
βίας, δηλαδή το 73% των γυναικών που χρησιµοποιούν το διαδί-
κτυο µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο έχει υποστεί ή εκτεθεί σε κά-
ποια µορφή κυβερνοβίας. Αυτά είναι σύµφωνα µε τα στοιχεία
που έδωσε η UNESCO από µια πρόσφατη καταγραφή. 

Επίσης, σύµφωνα µε την πανευρωπαϊκή έρευνα για τη βία κατά
των γυναικών του Οργανισµού Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, που πραγµατοποιήθηκε το 2014, µε προσω-
πικές συνεντεύξεις σαράντα δύο χιλιάδων γυναικών στα είκοσι
οκτώ κράτη-µέλη, η σεξουαλική παρενόχληση κατά των γυναικών
µπορεί να γίνεται από διάφορες κατηγορίες δραστών και να πε-
ριλαµβάνει χρήση των νέων τεχνολογιών. Μία στις δέκα γυναίκες
έχει δεχθεί ανάρµοστες προτάσεις σε ιστοσελίδες κοινωνικής δι-
κτύωσης ή ανεπιθύµητα ηλεκτρονικά µηνύµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου της
κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτές οι µορφές σεξουαλικής παρενόχλησης επηρεάζουν ιδι-

αίτερα τις νεότερες γυναίκες. Εποµένως και η Ελλάδα και τα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να επανεξετάσουν
την υφιστάµενη νοµοθεσία τους και τις σχετικές πολιτικές για την
αντιµετώπιση της σεξουαλικής παρενόχλησης, αναγνωρίζοντας
ότι µπορεί να σηµειωθεί σε διάφορα περιβάλλοντα µέσω διαφο-
ρετικών µέσων, όπως το διαδίκτυο ή τα κινητά τηλέφωνα. Ως εκ
τούτου, µε τον τρόπο αυτό θα µπορέσει η νοµοθεσία µας να συµ-
περιλάβει νέες και πρόσφατες αναγνωρισµένες µορφές βίας
κατά των γυναικών, όπως είναι η παρενοχλητική παρακολού-
θηση, η κακοποίηση µέσω των νέων τεχνολογιών, πτυχές βίας
που σπάνια καταγγέλλονται από τις γυναίκες τόσο στην αστυνο-
µία όσο και σε οργανώσεις κατά των θυµάτων βίας.

Θα ήθελα, λοιπόν, να κλείσω την οµιλία µου αναφερόµενη στις
τελευταίες τοποθετήσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.
Θα ήθελα να τονίσω το εξής: Ότι το κοινωνικό πρόγραµµα, που
ανήγγειλε χθες ο Πρωθυπουργός αλλά και ο Υπουργός σε σχέση
µε τα άµεσα µέτρα για την άµβλυνση των απωλειών από την πε-
ρικοπή του ΕΚΑΣ, νοµίζω ότι αναιρεί τις µέχρι τώρα κατηγορίες,
που έχουν ειπωθεί κατά περιόδους µέσα στο Κοινοβούλιο για τα
ψέµατα που λέει συνεχώς ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Δεν έχει γίνει αντιληπτές µέχρι σήµερα οι προσπάθειες που
καταβάλλονται από την Κυβέρνηση για να βρεθούν αντισταθµι-
στικά µέτρα, έτσι ώστε να αµβλυνθούν οι απώλειες που υφίστα-
ται µια µεγάλη κατηγορία πληθυσµού από τα µέτρα, που εξ
αναγκασµού έλαβε η Κυβέρνηση λόγω των συµφωνίας.

Ως εκ τούτου, λοιπόν, δεν µιλάµε για ψέµατα αλλά µιλάµε για
τις προσπάθειες που καταβάλλει αυτή η Κυβέρνηση, έτσι ώστε
να βρεθούν αντισταθµιστικά απέναντι στα µέτρα που έχουν ψη-
φιστεί. Πραγµατικά πλήττονται αρκετές οµάδες, και ιδιαίτερα οι
ευάλωτες οµάδες, και ιδιαίτερα µια µεγάλη κατηγορία, όπως
είναι αυτή των συνταξιούχων µε το ΕΚΑΣ. 

Άρα δεν είναι ψέµατα, είναι οι προσπάθειες που επιτυγχάνον-
ται από αυτή την Κυβέρνηση, και όσο και να ξενίζουν, τελικά επι-
χειρούνται µε όποιον τρόπο τα αντισταθµιστικά µέτρα να έρθουν
και να ψηφιστούν στη Βουλή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Θελερίτη, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, η κ. Κεραµέως.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µια
παρέµβαση για δυο λεπτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, εάν επιτρέπει
η κ. Κεραµέως.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Βορίδη, έχετε

τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω

µε τη µορφή της δευτερολογίας ένα ειδικό σηµείο. Κύριε Πρό-
εδρε, απλώς έχω καταθέσει και εγώ µια τροπολογία, την οποία
θα ήθελα να υποστηρίξω. 

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε το πρόβληµα. Είναι αρκετά οξύ, ειδικά
σε περιοχές της δυτικής Αττικής, αλλά όχι µόνο. 

Εκεί, λοιπόν, ειδικά σε περιοχές που ζουν πιο φτωχοί άνθρω-
ποι, ειδικά στις περιοχές που τις λέµε υποβαθµισµένες και που
είναι εγκληµατογόνες, υπάρχει µια πρακτική χαµηλής εντάσεως
εγκληµατικότητας αλλά εξαιρετικά ενοχλητική. Μέσα σε όλα που
έχουν αυτοί οι άνθρωποι στη ζωή τους, έχουν και αυτό. 

Τι είναι λοιπόν; Ξαφνικά, παραβατικές οµάδες, 02.00’ τη νύχτα,
βάζουν τη µουσική στη διαπασών. Ξυπνάει όλη η γειτονία. Είναι
ένα τεράστιο θέµα. Γίνεται κατ’ επανάληψη. Δεν είναι µεµονω-
µένο. Δεν είναι σποραδικό. Είναι συνεχές. 

Φωνάζουν την Αστυνοµία οι άνθρωποι στο Μενίδι. Έρχεται η
Αστυνοµία. Τι διαπιστώνει; Διατάραξη κοινής ησυχίας. Τι είναι
αυτό; Μια πταισµατική παράβαση. Πράγµατι κάνουν τη µήνυση.
Κάποια στιγµή αυτός που το πράττει θα πάει στο πταισµατοδι-
κείο. Σύµφωνοι. Εν συνεχεία µε το που φεύγει η Αστυνοµία, ξανά
στη διαπασών µέχρι το πρωί. 
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Έχουµε λοιπόν καταθέσει οι Βουλευτές της Περιφέρειας Ατ-
τικής της Νέας Δηµοκρατίας, ο Γιώργος ο Βλάχος, ο Θανάσης ο
Μπούρας, η Γεωργία η Μαρτίνου και εγώ, µια τροπολογία µε την
οποία τι ζητάµε; Είναι, πράγµατι, λοιπόν, η διατάραξη της κοινής
ησυχίας αξιόποινη πράξη που τιµωρείται σε πταισµατικό βαθµό.
Εµείς ζητάµε η επανειληµµένη τέλεση να τιµωρείται σε πληµµε-
ληµατικό βαθµό µε ποινή φυλάκισης µέχρι ενός έτους. Όµως ο
πληµµεληµατικός χαρακτήρας τι θα επιτρέπει κυρίως; Θα επι-
τρέπει την ενεργοποίηση της αυτόφωρης διαδικασίας, ώστε να
αντιµετωπιστεί αυτή η αντικοινωνική συµπεριφορά. 

Τώρα, αντιλαµβάνοµαι -και είναι συνεισφορά του διακεκριµέ-
νων συνάδελφων µου εδώ- ότι υπάρχει ένα ζήτηµα µε τη διά-
σπαση του συστήµατος της υποτροπής, αλλά εγώ δεν το θέτω
εδώ στα πλαίσια της υποτροπής. Γιατί η υποτροπή τι θα σήµαινε;
Θα σήµαινε, απλώς, ότι θα πήγαινε πιο ακριβά το πρόστιµο. Δεν
επιτυγχάνεται ο σκοπός. 

Ούτε θέλω και πιστεύω ότι είναι σωστό µια πταισµατική παρά-
βαση να γίνει πληµµεληµατική για το σύνολο. Γιατί; Γιατί, για πα-
ράδειγµα, ένα οχληρό πάρτι σε µια πολυκατοικία δεν θα έπρεπε
να τιµωρείται σε βαθµό πληµµελήµατος. Όµως, η επανειληµµένη
τέλεση της πράξης -συνεχώς τα ίδια και τα ίδια σε ολόκληρες
περιοχές- πρέπει να τιµωρείται σε βαθµό πληµµελήµατος. 

Λοιπόν, εισηγούµαστε αυτή την αλλαγή του άρθρου 417 του
Ποινικού Κώδικα για τη διατάραξη ησυχίας και ελπίζουµε, κύριε
Υπουργέ, ότι θα την κάνετε δεκτή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Βορίδη.
Τον λόγο έχει η κ. Κεραµέως, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος

της Νέας Δηµοκρατίας, για δώδεκα λεπτά. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε

δύο σχόλια επί της διαδικασίας. Το πρώτο σχόλιο αφορά τη δη-
µόσια διαβούλευση. Δεν θα αναφερόµουν σε αυτό, εάν δεν το
βλέπαµε να επαναλαµβάνεται σε πάρα πολλά νοµοσχέδια. 

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι δυνατόν η δηµόσια και ανοιχτή δια-
βούλευση να είναι επιλεκτική. Δεν είναι δυνατόν και δεν είναι και
νόµιµο να τίθενται µόνο µερικά από τα άρθρα των νοµοσχέδιων
σε διαβούλευση -συνήθως τα πιο ανώδυνα άρθρα-και άλλα -συ-
νήθως τα πιο επίµαχα άρθρα- να µην τίθενται σε διαβούλευση. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα λίγο την προσοχή σας, παρακαλώ.
Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι, επειδή ακριβώς
δεν τίθενται σε διαβούλευση τα πιο επίµαχα άρθρα, να αποκλεί-
εται τελικά η συζήτηση µε την κοινωνία, ακριβώς σε σχέση µε
αυτά τα πιο επίµαχα ζητήµατα. 

Συγκεκριµένα σε σχέση µε το παρόν σχεδίου νόµου, τέθηκαν
σε διαβούλευση τα άρθρα που αφορούν στην κύρωση της σύµ-
βασης και του πρωτοκόλλου καθώς και στην ενσωµάτωση της
οδηγίας, στα οποία βεβαίως και υπάρχει ευρεία συναίνεση, αλλά
δεν τέθηκαν σε δηµόσια διαβούλευση πολλές από τις προβλη-
µατικές λοιπές διατάξεις, όπως τα άρθρα 8 και 9, που προβλέ-
πουν εξάλειψη του αξιοποίνου και παραγραφή της ποινής. Θα
παρακαλούσα θερµά τον Υπουργό, ο οποίος θα ακολουθήσει, να
µας δώσει µια εξήγηση για αυτή την επιλεκτική δηµόσια διαβού-
λευση. 

Δεύτερο σηµείο επί της διαδικασίας. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ως τώρα είχαµε τροπολογίες άσχετες µε το αντικείµενο
του υπό συζήτηση νόµου. Είχαµε τροπολογίες εκπρόθεσµες. Εί-
χαµε τροπολογίες, που ερχόντουσαν στο παρά πέντε του κλει-
σίµατος της συνεδρίασης. Από σήµερα έχουµε και τροπολογίες
«φαντάσµατα», τροπολογίες που δεν έχουν καν έρθει ακόµα στη
Βουλή, ωστόσο έρχονται οι Υπουργοί και µας µιλούν για αυτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε -µπορείτε να
το µεταφέρετε και στον κύριο Πρόεδρο της Βουλής- πρέπει επι-
τέλους να µπει ένα τέλος σε αυτόν τον εµπαιγµό της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας. 

Προχωρώ στην ουσία. Ασφαλώς και µε ευχαρίστηση και µε
ικανοποίηση βλέπουµε να εισάγεται µε το παρόν σχέδιο νόµου
στην ελληνική έννοµη τάξη, ένα πλαίσιο διατάξεων που αφορούν
στη λεγόµενη κυβερνοεγκληµατικότητα, δηλαδή, εγκλήµατα που
διαπράττονται µέσω ή εντός του κυβερνοχώρου. 

Είναι ένα ζήτηµα ύψιστης σηµασίας, καθώς είναι απαράδεκτο
να ζούµε στην ψηφιακή εποχή εν έτει 2016 και η ρύθµιση του
σχετικού νοµοθετικού πλαισίου στην Ελλάδα να ανατρέχει πίσω
σε νόµο του 1988.

Εκ των ων ουκ άνευ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι συµφω-
νούµε επί της αρχής µε το παρόν σχέδιο νόµου, που εισάγει απα-
ραίτητες διατάξεις σχετικά µε τα εγκλήµατα στον κυβερνοχώρο. 

Ωστόσο εγείρονται σοβαροί προβληµατισµοί, για κάποια από
τα άρθρα που περιλαµβάνονται στο δεύτερο µέρος του παρόν-
τος, στις λεγόµενες λοιπές διατάξεις, πολλές από τις οποίες,
όπως προανέφερα, δεν περιλαµβάνονταν στη δηµόσια διαβού-
λευση. 

Ξεκινώ µε τα άρθρα 8 και 9, που ρυθµίζουν ζητήµατα αντεγ-
κληµατικής πολιτικής. Στο άρθρο 8, εισάγεται ειδικός λόγος εξά-
λειψης του αξιοποίνου και παύσης της ποινικής δίωξης για
πταίσµατα και πληµµελήµατα που τιµωρούνται µε ποινή φυλάκι-
σης µέχρι δύο χρόνια ή χρηµατική ποινή ή και τα δύο, εφόσον
έχει παρέλθει από την τέλεσή τους ορισµένο χρονικό διάστηµα
και εφόσον οι δράστες δεν έχουν εκ νέου τελέσει αξιόποινες
πράξεις. 

Με το άρθρο 9, εισάγεται η ρύθµιση παραγραφής ποινών
µέχρι έξι µηνών που έχουν επιβληθεί µε αποφάσεις που εκδόθη-
καν µέχρι τη δηµοσίευση του νόµου, εφόσον δεν έχουν καταστεί
αµετάκλητες και οι ποινές αυτές δεν έχουν εκτιθεί µε οποιονδή-
ποτε τρόπο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι και στο παρελ-
θόν είχαν εισαχθεί παρόµοιες διατάξεις µε σκοπό την αποσυµ-
φόρηση των δικαστηρίων από τις υποθέσεις οι οποίες παραµέ-
νουν αδίκαστες. Υπάρχουν, όµως, και κάποιες αξιοσηµείωτες
διαφορές. Με τις διατάξεις που εισηγείστε εσείς σήµερα, διευ-
ρύνετε σηµαντικά το πεδίο της εξάλειψης του αξιοποίνου και της
παραγραφής των ποινών.

Και εξηγούµαι: Πλέον εξαλείφετε το αξιόποινο για πταίσµατα
και πληµµελήµατα που τιµωρούνται µε ποινή φυλάκισης µέχρι
δύο έτη και όχι µέχρι έξι µήνες κι ένα έτος που προέβλεπαν οι
προηγούµενες ρυθµίσεις. Επίσης προκαλεί ιδιαίτερη εντύπωση,
κύριε Υπουργέ, ότι πλέον είναι περισσότερες οι κατηγορίες των
αδικηµάτων για τα οποία εξαλείφουν το αξιόποινο και µπορεί να
παραγραφεί η ποινή. 

Αναφέρω ενδεικτικά ότι εξαλείφεται το αξιόποινο και για αδι-
κήµατα όπως η διατάραξη της κοινής ειρήνης, η φθορά ξένης
ιδιοκτησίας, ενώ παραγράφεται η ποινή για αδικήµατα όπως η
κλοπή, η επικίνδυνη σωµατική βλάβη, η αντίσταση, η παρακώ-
λυση συγκοινωνιών, αδικήµατα που αφορούν όπλα, πυροµαχικά,
εκρηκτικές ύλες, εκρηκτικούς µηχανισµούς, φωτοβολίδες και πυ-
ροτεχνήµατα. Και για να το πούµε πάρα πολύ απλά, κύριε Υ-
πουργέ, διευρύνετε την άφεση αµαρτιών. Δίνετε άφεση αµαρ-
τιών σε περισσότερους. 

Αλλά υπάρχει κι ένα άλλο σηµαντικό πρόβληµα. Με το να επα-
ναλαµβάνονται τέτοιες ρυθµίσεις εξάλειψης του αξιοποίνου και
παραγραφής των ποινών, δίνεται τελικά η εντύπωση µιας πάγιας
ρύθµισης, που ακυρώνει για τα συγκεκριµένα αδικήµατα την ποι-
νική διαδικασία, τους σκοπούς της ποινικής δίκης και εν τέλει την
αποτρεπτική λειτουργία της ποινής. 

Προχωρώ στο άρθρο 15, που αφορά σε ζητήµατα σωφρονι-
στικής πολιτικής. Κυρίες και κύριοι, µε το άρθρο 15, επιµηκύνετε
κατά ένα έτος τη δυνατότητα να αποφυλακιστούν υπό όρους
κρατούµενοι που εκτίουν ποινές πολυετούς κάθειρξης. Αυτές οι
ρυθµίσεις εισήχθησαν από εσάς, κύριε Υπουργέ, τον Απρίλιου
του 2015 ως έκτακτα µέτρα αποσυµφόρησης των καταστηµάτων
κράτησης µε διάρκεια ισχύος ενός έτους. Ως γνωστό, όµως,
ουδέν µονιµότερο του προσωρινού. Σήµερα, κύριε Υπουργέ, ει-
σηγείστε την παράταση της ισχύος της δικής σας διάταξης για
έναν επιπλέον χρόνο ως τον Απρίλιο του 2017. 

Και ερωτώ: Θα σταµατήσει εκεί; Και κυρίως: Τι κάνατε αυτό το
ένα έτος για την αποσυµφόρηση των φυλακών και τη βελτίωση
των συνθηκών διαβίωσης των κρατουµένων, προκειµένου ακρι-
βώς να µη χρειαστεί αυτή η παράταση, για να µη χρειαστεί να
αποφυλακιστούν και άλλοι καταδικασθέντες εγκληµατίες; Ό,τι κι
αν κάνατε, προφανώς εσείς οι ίδιοι το κρίνατε ανεπαρκές, γιατί
εσείς οι ίδιοι εισηγείστε σήµερα την παράταση της δυνατότητας
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αποφυλάκισης για έναν χρόνο ακόµη. Με ποιον σκοπό; Ποιος
είναι ο στρατηγικός σας σχεδιασµός για τη βελτίωση των συν-
θηκών κράτησης; 

Πολύ φοβούµαι και πραγµατικά ελπίζω να διαψευσθώ ότι τέ-
τοιου είδους ρυθµίσεις δεν εισάγονται για να λύσουν έκτακτα και
προσωρινά προβλήµατα. Τέτοιου είδους ρυθµίσεις τείνουν να
αποκτήσουν πάγιο και διαρκή χαρακτήρα, µε αποτέλεσµα να
αποδυναµώνεται η λειτουργία της ποινής και βεβαίως, επίσης,
να αποδυναµώνεται η αποτελεσµατικότητα της ποινικής δικαιο-
σύνης.

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ στο άρθρο 11, που ρυθµίζει
ζητήµατα του Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων. Εδώ, κυρίες και
κύριοι, έχουµε το εξής πρωτοφανές: Συστήνεται νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή για την αναµόρφωση του Κώδικα Οργανι-
σµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών και
µε τον ίδιο νόµο που συστήνεται αυτή η νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή, προβαίνετε σε αποσπασµατικές αλλαγές στον ισ-
χύοντα κώδικα.

Εύλογα, λοιπόν, γεννάται το ερώτηµα: Προς τι, κύριε Υπουργέ,
αυτή η βιασύνη; Τι ακριβώς εξυπηρετεί η εισαγωγή επιµέρους
ρυθµίσεων ενός κώδικα που πρόκειται να αλλάξει εν συνόλω στο
αµέσως επόµενο διάστηµα; Εάν δεν κάνω λάθος εσείς ο ίδιος εί-
πατε ότι σκοπός είναι η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή να ολο-
κληρώσει το έργο της µέχρι το τέλος του 2016. 

Δεν µπορεί παρά να συνδέσει κανείς, κύριε Υπουργέ, τη νοµο-
θετική αυτή «πρεµούρα» -εάν µου επιτρέπετε την έκφραση- µε
τις αρχαιρεσίες στα µεγάλα δικαστήρια και τις εισαγγελίες της
χώρας τον Σεπτέµβριο του 2016, σε λιγότερο δηλαδή από δύο
µήνες από σήµερα. 

Αλλάζετε, λοιπόν, τους κανόνες λίγους µόνο µήνες πριν τη διε-
ξαγωγή των αρχαιρεσιών και το αποτέλεσµα είναι να δηµιουρ-
γείτε ένα κλίµα αστάθειας και καχυποψίας και να εµπεδώνετε
στους υποψηφίους το αίσθηµα ότι τυγχάνουν άνισης µεταχείρι-
σης, καθώς ενδεχοµένως πρόκειται για φωτογραφικές ρυθµίσεις
που ευνοούν κάποιους εξ αυτών.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η αποσπασµατικότητα και
η βιασύνη νοµοθέτησης των διατάξεων γεννά βάσιµες υποψίες
για ύποπτες προθέσεις. Νοµοθετείστε, επιτέλους, για φορά συ-
νεκτικά και µε στρατηγική στόχευση. 

Στην ίδια λογική που δυστυχώς τείνετε να ακολουθείτε σε κάθε
νοµοθετική σας πρωτοβουλία, έρχεται και η τροπολογία σχετικά
µε τις ανεξάρτητες αρχές και τη δυνατότητα που δίνεται σε δι-
δακτικό και ερευνητικό προσωπικό να διορίζονται ως µέλη ανε-
ξαρτήτων αρχών. 

Θα τοποθετηθούµε σχετικά µε την τροπολογία, αφού λάβουµε
κάποιες απαντήσεις από τον κύριο Υπουργό, στα εξής δύο ερω-
τήµατα κυρίως:

Πρώτον, κύριε Υπουργέ, για ποιον λόγο η εν λόγω ρύθµιση δεν
καταλαµβάνει το σύνολο των ανεξαρτήτων αρχών; Γιατί κατα-
λαµβάνει µόνο τις συνταγµατικά κατοχυρωµένες ανεξάρτητες
αρχές;

Δεύτερον, κύριε Υπουργέ, για ποιον λόγο συνυπογράφει την
τροπολογία ο Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Παππάς; Από όσο γνω-
ρίζουµε, δεν έχει σχετική αρµοδιότητα. Ή µήπως η τροπολογία
αυτή για τις ανεξάρτητες αρχές αφορά σε κάποια συγκεκριµένη
ανεξάρτητη αρχή της αρµοδιότητάς του; Θα περιµένουµε µε µε-
γάλο ενδιαφέρον τις απαντήσεις του κυρίου Υπουργού. 

Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να προχωρήσω και σε µια ευρύ-
τερη σκέψη για τη δικαιοσύνη και τα µέτρα που συζητάµε σή-
µερα. Όπως κατέληξα προηγουµένως, τα µέτρα για την εξάλειψη
του αξιοποίνου, την παραγραφή των ποινών, την απόλυση των
καταδικασθέντων κρατουµένων, είναι όλα εφήµερα, πυροσβε-
στικά µέτρα, που δεν αντιµετωπίζουν το πρόβληµα αυτό καθ’
εαυτό. Πάνε να αντιµετωπίσουν µόνο κάποιες από τις εκφάνσεις
του προβλήµατος. Αυτό το λέω, γιατί το πραγµατικό πρόβληµα
είναι η βραδύτητα απονοµής της δικαιοσύνης και οι συνθήκες
κράτησης στις φυλακές. 

Κυρίες και κύριοι, θα έπρεπε να µας προβληµατίζει όλους, σε
κάθε πτέρυγα αυτής της Αίθουσας, ο βαθµός, στον οποίο οι Έλ-
ληνες πολίτες απολαύουν ή όχι το δικαίωµα στη δίκαιη δίκη,
όπως κατοχυρώνεται στο άρθρο 6 της ΕΣΔΑ και το δικαίωµα σε

αξιοπρεπή µεταχείριση στις φυλακές, όπως κατοχυρώνεται στο
άρθρο 3 της ΕΣΔΑ. 

Θα έπρεπε όλους να µας προβληµατίζει η σωρεία καταδικών
–πάνω από τετρακόσιες- του ελληνικού κράτους από το Δικαστή-
ριο του Στρασβούργου, καταδίκες που αφορούν τόσο στη βρα-
δύτητα απονοµής της δικαιοσύνης όσο και στις συνθήκες κρά-
τησης στις φυλακές. Επίσης, θα έπρεπε να µας προβληµατίζουν
και τα στοιχεία της Παγκόσµιας Τράπεζας, σύµφωνα µε τα οποία
η χώρα µας κατατάσσεται πλέον στην εκατοστή πεντηκοστή πέµ-
πτη θέση των χωρών που καθυστερούν να εκδικάσουν υποθέ-
σεις, µε µέσο χρόνο απόδοσης δικαιοσύνης που φτάνει κατά
υπόθεση τα 4,3 χρόνια. 

Κύριε Υπουργέ, µήπως θα έπρεπε επιτέλους να δηµιουργή-
σουµε τις συνθήκες εκείνες, ώστε να µπορούν οι δικαστές να επι-
τελούν το έργο τους, αντί να δίνουµε συστηµατικά άφεση αµαρ-
τιών σε όσους παρανοµούν;

Μήπως θα έπρεπε να αγωνιστούµε, προκειµένου οι συνθήκες
κράτησης στις φυλακές να είναι αξιοπρεπείς, αντί να απελευθε-
ρώνουµε, λόγω συµφόρησης, εγκληµατίες που έχουν καταδικα-
στεί;

Τελικά, µήπως θα έπρεπε να κάνουµε πραγµατικές µεταρρυθ-
µίσεις, αντί να προβαίνουµε σε εφήµερες, εµβαλωµατικού τύπου,
πυροσβεστικές παρεµβάσεις;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε µια αναφορά στην
εκπρόθεσµη τροπολογία που κατατέθηκε χθες βράδυ, σχετικά
µε την κατάρτιση δήθεν, προγραµµάτων κοινωφελούς χαρα-
κτήρα. Αποτελεί εµπαιγµό για την κοινωνία να αυξάνετε τη φο-
ρολογία εισοδήµατος, να αυξάνετε σε πρωτοφανή και δυσθεώ-
ρητα ύψη τις ασφαλιστικές εισφορές για τους νέους επαγγελ-
µατίες, να κλείνετε, κατά συνέπεια, ολόκληρους κλάδους νέων
ελευθέρων επαγγελµατιών, να τους στέλνετε στην ανεργία και
µετά να έρχεστε και να λέτε µε µια τροπολογία «θα κάνουµε προ-
γράµµατα κοινωφελούς χαρακτήρα, για να µειώσουµε την ανερ-
γία, για να δώσουµε δουλειά σε άνεργους». 

Παρεµπιπτόντως, δηµιουργείτε και τριακόσιες εξήντα νέες µό-
νιµες οργανικές θέσεις στο δηµόσιο. Και ερωτώ: Τι θα κάνουν
αυτοί οι τριακόσιοι εξήντα; Έχετε κάποιο σχέδιο ή απλώς συνε-
χίζετε να προσλαµβάνετε τυφλά, αδιακρίτως στο δηµόσιο; 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, βουίζει ακόµα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι και κυρίες και κύριοι της κυβερνώσας Πλειοψηφίας,
ακόµα η κοινωνία από την τροπολογία που καταθέσατε χθες το
βράδυ. Τι λέει η τροπολογία αυτή; Ότι δεν θα υπάρχει πλέον κα-
νένα όριο στις δαπάνες για τα πρόσωπα που συνοδεύουν τον
Πρωθυπουργό, τους Υπουργούς Οικονοµικών, Εξωτερικών και
Εθνικής Άµυνας σε επίσηµα ταξίδια και ότι αυτοί οι ίδιοι οι συνο-
δοί θα δικαιούνται να µένουν σε ξενοδοχείο ίδιας κατηγορίας.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, για ποιο κοινωνικό κράτος
µιλάτε, όταν έχετε ρηµάξει την κοινωνία εν συνόλω; Όταν έχετε
περικόψει συντάξεις, κύριες, επικουρικές, ΕΚΑΣ, συντάξεις χη-
ρείας, συντάξεις αναπηρίας; Όταν έχετε αυξήσει τους φόρους
στο εισόδηµα, την εισφορά αλληλεγγύης, τον ΦΠΑ; Όταν έχετε
οδηγήσει εσείς οι ίδιοι τους νέους –τόσους νέους- στην ανεργία,
γιατί αδυνατούν να πληρώσουν τις δυσβάσταχτες εισφορές;
Ταυτόχρονα, ενώ κάνετε όλα αυτά, αυξάνετε προκλητικά τις κρα-
τικές δαπάνες και προσλαµβάνετε «ηµετέρους» στο δηµόσιο. Για
ποιο κοινωνικό κράτος ακριβώς µιλάτε;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Νίκη Κε-
ραµέως.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Για ποιο θέµα;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Συνεχίζουν να κατατίθενται

τροπολογίες, ενώ έχει τελειώσει ο κατάλογος των οµιλητών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα έρθουµε σε

αυτά.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Παρασκευόπου-

λος, και µετά θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Αλεξιάδη, για να ανα-
πτύξει τις τροπολογίες και εκεί θα πείτε τις αντιρρήσεις και τις
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ενστάσεις σας.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη, δευτερολο-

γία θα ήθελα. Μήπως δεν πρέπει να µιλήσει ο κύριος Υπουργός;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δευτερολογία πότε θα έχουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα µιλήσει ο κύριος

Υπουργός τώρα, θα µιλήσει ο κ. Τσίρκας, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ και µετά είναι οι δευτερολογίες. Θα µιλή-
σουν ο κ. Φωτήλας, ο κ. Μπαλωµενάκης και όσοι συνάδελφοι
θέλουν.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Και σήµερα πρέπει να ευχαριστήσω τις και τους Βουλευτές για
τη δηµιουργική συζήτηση. Ακόµη και σήµερα, µετά τη λήξη των
εργασιών στις επιτροπές, είχαµε χρήσιµες ιδέες ή τουλάχιστον
χρήσιµη ιδέα, όπως την πρόσθεση του άρθρου 358, για την πα-
ραβίαση υποχρέωσης διατροφής στις εξαιρέσεις εφαρµογής
από τη διάταξη που προβλέπει την παραγραφή υπό όρους, η
οποία βεβαίως, και από τη δική µου την πλευρά εγκρίθηκε, γιατί
ήταν σωστή ιδέα. Εποµένως, νοµίζω ότι συνεχίζουµε σε ένα πολύ
καλό κλίµα και προσπαθούµε για το καλύτερο δυνατό νοµοθέ-
τηµα, στηρίζοντας ο καθένας ή εισφέροντας αντιρρήσεις και αρ-
νήσεις. 

Επειδή σε γενικές γραµµές είναι σε όλους γνωστό πια το νο-
µοσχέδιο, θα περιοριστώ στα σηµεία τα οποία προβληµάτισαν.

Δεν νοµίζω ότι έχουµε έναν εξειδικευµένο προβληµατισµό στις
ρυθµίσεις που αφορούν το κυβερνοέγκληµα. Ίσως µόνο στο
άρθρο 4, σε ό,τι αφορά το όργανο το οποίο επιβάλλει τα διοικη-
τικά πρόστιµα, είχαµε µια αντίρρηση, η οποία τελικώς έγινε δε-
κτή. 

Εποµένως, περνώ στις επόµενες ρυθµίσεις, οι οποίες όντως
έχουν προκαλέσει αρκετές αντιρρήσεις. 

Πρώτον, να αναφερθώ σε κάτι διαδικαστικό, στην παρατήρηση
της κ. Κεραµέως, ότι κάποιες από τις ρυθµίσεις δεν πέρασαν
προηγουµένως από τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Από διαβούλευση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Η δική µου εµπει-
ρία από τη νοµοθετική εργασία είναι ότι σήµερα πια για λόγους,
για τους οποίους δεν έχω καµµία αντίρρηση ή επιφύλαξη, που
συνδέονται µε την εξέλιξη και της νοµοθετικής διαδικασίας και
των διεθνών σχέσεων της χώρας, η νοµοθέτηση έχει αρχίσει να
γίνεται βραδεία. Πρέπει να περάσει από τη ΔΙΑΥΓΕΙΑ» , πρέπει
να γίνει προηγουµένως διαβούλευση µε τους θεσµούς, εάν το
θέµα εµπίπτει στον ν.4336, στον ν.4339 κ.λπ., πρέπει να περάσει
από το Γενικό Λογιστήριο, το οποίο πλέον θέλει περισσότερο
χρόνο, γιατί έχει περισσότερες παραµέτρους να ελέγξει, µε απο-
τέλεσµα όλες αυτές οι διαδικασίες να καθιστούν ένα νοµοθέ-
τηµα, διαδικασία η οποία είναι αργόσυρτη. Κακώς; Όχι. Καλώς. 

Συµφωνώ ότι αυτό πρέπει να γίνεται, αλλά σε ορισµένες περι-
πτώσεις ανακύπτουν και θέµατα που έχουν, πιο επείγοντα χαρα-
κτήρα ή θέµατα που έχουν προκύψει πριν ξεκινήσει αυτή η
διαδικασία και τίθενται υπό την κρίση του Κοινοβουλίου κατ’ εξαί-
ρεση και κάποια θέµατα, που δεν πέρασαν µε αυτή τη διαδικα-
σία. Αν υπήρχαν αντιρρήσεις βεβαίως, δεν θα µπορούσαν εδώ
µε συζήτηση οι σχετικές ρυθµίσεις να στηριχθούν.

Περνάω στα συγκεκριµένα άρθρα και πρώτα στην υπό όρους
παραγραφή και παύση της ποινικής δίωξης, που προβλέπεται για
δράστες πληµµεληµάτων, που έχουν ανώτατο όριο ποινής τα
δύο χρόνια. Δεν θα συµφωνήσω ότι είναι βαριά πληµµελήµατα
αυτά, που έχουν µέγιστο όριο ποινής µέχρι δύο χρόνια. Τα πληµ-
µελήµατα ούτως ή άλλως είναι η ελαφρότερη κατηγορία που
έχουµε. Το ανώτατο όριο είναι τα δύο χρόνια, πράγµα που ση-
µαίνει ότι το κατώτατο είναι οι δέκα ηµέρες. Γι’ αυτά τα εγκλή-
µατα µιλούµε.

Θα προσέξατε ότι οι εξαιρέσεις που έχουµε σηµειώσει στην
εφαρµογή αυτής της ρύθµισης είναι πάρα πολλές. Είναι πολλές,
τόσο αυτές που αφορούν διατάξεις του Ποινικού Κώδικα, όσο
και εκείνες που αφορούν ρυθµίσεις των ειδικών ποινικών νόµων.

Κυρία Κεραµέως, να απαντήσω σε αυτό το σηµείο ότι και οι

ρυθµίσεις για την οπλοφορία εξαιρούνται. Είναι µέσα στις ρυθ-
µίσεις που µνηµονεύονται ως εξαιρέσεις. Στον ν.2168/ 1993 µνη-
µονεύεται ρητά. Το λέω γιατί µιλήσατε και για χρήση όπλων. Νο-
µίζω ότι όλα αυτά εµπίπτουν στον ν.2168 και δεν εµπίπτουν στη
ρύθµιση.

Πάντως, να εξηγήσω τη φιλοσοφία. Κατ’ αρχήν, η παραγραφή
υπό όρους δεν είναι όπως η ρύθµιση για την αποσυµφόρηση.
Μπορεί να δείχνει παράλληλη, αλλά δεν είναι µία ρύθµιση που
έχει αποκτήσει περιοδικότητα. Η αποσυµφορητική διάταξη
αφορά την απόλυση υπό όρους. Όντως, προτοείδαµε τις διατά-
ξεις αυτές γύρω στο 2000 και από το 2005 αποσυµφορητική, µε
συντοµότερο χρόνο απόλυσης, επαναλαµβάνεται ετησίως. 

Εµείς αυτή τη στιγµή δεν επαναλαµβάνουµε απλώς το ν.4322.
Επαναλαµβάνουµε το ν.4322, ο οποίος επανέλαβε το ν.4274/
2014, ο οποίος επανέλαβε έναν άλλο προηγούµενο. Από το 2005
και µετά έχουµε αποσυµφορητικές ρυθµίσεις. Θα µιλήσω γι’
αυτές.

Πηγαίνω όµως στην παραγραφή υπό όρους. Αυτό είναι κάτι
άλλο. Στην πρόσφατη ιστορία µας δεν έχουµε διαρκώς ρυθµίσεις
για παραγραφή υπό όρους. Είχαµε σε κάποιες περιπτώσεις. Εί-
χαµε το 1982 και το 2005, αν θυµάµαι καλά. Οι ρυθµίσεις αυτές
είναι λιγοστές. 

Τι είναι αυτό που δικαιολογεί την παραγραφή υπό όρους κά-
ποιων συγκριτικά ελαφρών πληµµεληµάτων; Το ένα βέβαια, το
µνηµονεύσατε, είναι όντως και η ελάφρυνση του φορτίου των
υποθέσεων που έχουν τα δικαστήρια. Εκκρεµεί πριν φτάσουµε
σε κάποια καταδίκη. 

Δεν είναι όµως µόνο αυτός ο λόγος. Υπάρχει και ένας λόγος
κοινωνικός, που είναι σαφής. Εάν δείτε τον κατάλογο και δείτε
που είναι οι πράξεις που εξαιρούνται, ποιες έχουν αποµείνει;
Λίγες έχουν αποµείνει. 

Βασικά, εξαιρούνται κάποιες που µνηµόνευσα, η παράνοµη
βία, τα εγκλήµατα διατάραξης των συγκοινωνιών, η απείθεια,
πράξεις δηλαδή που είναι πολύ συνηθισµένο ή φυσικό, αν θέ-
λετε, να τελούνται σε κάποιες περιόδους, στις οποίες έχουν κά-
ποιες κοινωνικές εντάσεις. Περί αυτού πρόκειται. 

Χάρη στη ρύθµιση αυτή, πράξεις που είχαν τελεστεί σε αγρο-
τικές κινητοποιήσεις ή σε άλλες ανάλογες κινητοποιήσεις αυτή
τη δύσκολη περίοδο, είναι αυτές που θα εµπίπτουν στην παρα-
γραφή υπό όρους. Θα έπρεπε να προχωρήσουµε σε αυτή τη
ρύθµιση; Η γνώµη µου είναι αναµφίβολα θετική. 

Έπρεπε να προχωρήσουµε, διότι στη χώρα µας ο κόσµος, σε
πολύ µεγάλο βαθµό τα τελευταία χρόνια, λόγω των συνθηκών
µιας απότοµης οικονοµικής κρίσης που αντιµετώπισε, πολλές
φορές βρέθηκε στις πλατείες, στα πεζοδρόµια, στα λιµάνια. 

Αυτός ο κόσµος που βρέθηκε στις πλατείες και τα λιµάνια είτε
ήταν αγρότες είτε οδηγοί φορτηγών είτε οδηγοί ταξί, δεν είναι
οι εγκληµατίες οι οποίοι θα πρέπει, για µια πράξη που έκαναν –
η οποία, δεν λέω, έχει χαρακτηριστικά εγκλήµατος, είναι πληµ-
µέληµα- να ταλαιπωρηθούν και να στιγµατιστούν για όλη τους τη
ζωή, για ένα περιστασιακό πέρασµα που έκαναν, πράγµατι, κάτω
από όρους µη νοµιµότητας, κάτω από κάποιες συνθήκες διαµαρ-
τυρίας, οι οποίες ξέφυγαν από την ησυχία που θα έπρεπε σε
άλλες περιπτώσεις να υπάρχει.

Δεν λέω ότι δεν πρόκειται για εγκλήµατα. Λέω ότι πρόκειται
για εγκλήµατα τελείως περιστασιακά και ελαφρά, που ο χαρα-
κτήρας τους είναι  κοινωνικός και πολιτικός, θα έλεγα. Σας έχω
πει κι άλλη φορά ότι εδώ βρίσκω τον πολιτικό χαρακτήρα, όταν
δηλαδή υπάρχουν πολιτικές διεκδικήσεις και όχι όταν υπάρχουν
ανθρωποκτονίες ή άλλα βαριά εγκλήµατα, που οι δράστες τους
διεκδικούν τον χαρακτήρα του πολιτικού κρατούµενου. 

Σε αυτές τις περιπτώσεις που έχουµε κοινωνικοπολιτικά αιτή-
µατα, τα οποία είναι µαζικά και τα οποία εκδηλώθηκαν σε µια πε-
ρίοδο που υπήρχε µια αναστάτωση, νοµίζω ότι φτάνει η ταλαι-
πωρία αυτή, που στον πολίτη θα έρθει ως τιµωρία, µε την παρα-
ποµπή του στο δικαστήριο, την καταδίκη του ενδεχοµένως σε
πρώτο βαθµό και µε τη δίωξη, για να του δείξει ότι αυτό το οποίο
έκανε δεν είναι νόµιµο και ότι θα πρέπει να προσπαθήσει να αν-
τιµετωπίζει τις δυσκολίες του µε έναν διαφορετικό τρόπο και όχι
µε αυτές τις κινητοποιήσεις. Αυτή, όµως, είναι η φιλοσοφία κατ’
αρχήν της ρύθµισης αυτής.
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ενόσω εσείς µιλάτε,
κατατίθενται βροχή οι τροπολογίες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τι είναι αυτό το πράγµα;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Με συγχωρείτε που σας διακόπτω,

αλλά θέλω να ξέρω αν εσείς δέχεστε αυτό που γίνεται τώρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πρόκειται για καταιγίδα κατά-

θεσης τροπολογιών, την υστάτη στιγµή. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Είναι πρωτοφανές!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κλείνει η συνεδρίαση και έχουν κα-

τατεθεί τρεις διαφορετικές τροπολογίες!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πώς το ανέχεστε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν έχουν την υπογραφή σας. Θέλω

να ξέρω αν δέχεστε αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κοιτάξτε. Έχουν
τεθεί υπόψη µου και προσωπικά δεν έχω καµµιά διαφωνία για το
περιεχόµενό τους. Τώρα, το θέµα της διαδικασίας δεν είναι δικό
µου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Την υστάτη στιγµή; Δεν σας εν-
διαφέρει δηλαδή ο κοινοβουλευτικός διάλογος;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Και µάλιστα, κύριε Πρόεδρε, από Υπουργό
που δεν είναι καν παρών για να την υποστηρίξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ. Να
ολοκληρώσει ο Υπουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Με συγχωρείτε.

Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω. Εγώ σας απάντησα επί της
ουσίας. Και επί της διαδικασίας είπα ότι δεν µπορώ να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως, βεβαίως.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Νοµίζω ότι είναι οι
αρµόδιοι Υπουργοί εδώ και θα υποστηρίξουν και επί της ουσίας
τις τροπολογίες. Και θα µπορέσετε να πάρετε θέση. Θα πάρουµε
όλοι θέση επ’ αυτών, µετά από µια βάσιµη επιχειρηµατολογία.

Συνεχίζω. Πέραν, λοιπόν, από την παραγραφή υπό όρους και
την παύση της ποινικής δίωξης, η οποία άλλωστε έχει γίνει δεκτή
από τη νοµολογία µας, ως εντασσόµενη στην έννοµη τάξη ήδη
από το 1982 και µε απόφαση της ολοµέλειας του Αρείου Πάγου,
ως διαφοροποιούµενη από την αµνηστία, έχουµε και τη ρύθµιση,
που αφορά την αποσυµφόρηση των φυλακών.

Βεβαίως και είναι ρύθµιση παλιά. Είναι ρύθµιση που επαναλαµ-
βάνεται κάθε χρόνο. Και δεν µπορώ να πω ότι είναι άστοχο το
επιχείρηµα ότι κάποτε πρέπει να σταµατήσουµε µε τις ρυθµίσεις
αυτές, οι οποίες παρατείνουν τον σύντοµο χρόνο απόλυσης και
να βελτιώσουµε τις συνθήκες στις φυλακές. Ασφαλώς και αυτή
είναι η σωστή οδός για να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα. 

Ξέρετε ποιο είναι το θέµα; Το θέµα είναι ότι δεν µπορούµε να
καταργήσουµε τα δεκανίκια, πριν καταργήσουµε τα κατάγµατα.
Και τα κατάγµατα δεν τα καταργήσαµε ακόµα, διότι δεν καταρ-
γούνται νοµοθετικά. Δηλαδή, η βελτίωση των συνθηκών στις φυ-
λακές δεν είναι κάτι που µπορεί να γίνει µε τη δεοντολογία του
νόµου. Πρέπει να γίνει µε χειροναξία έργων. Αυτό προσπαθούµε
να το κάνουµε. 

Και στην κατεύθυνση της ουσιαστικής και πάγιας αποσυµφό-
ρησης κάνουµε βήµατα, µέσω της νοµοπαρασκευαστικής επι-
τροπής του Ποινικού Κώδικα και του Σωφρονιστικού Κώδικα, που
προχωρούν µε έναν τρόπο που θα επιτρέψει µια ριζική αναµόρ-
φωση του συστήµατος των ποινών, ώστε να έχουµε χαµηλότερες
απειλούµενες ποινές -διότι, όντως, οι απειλούµενες ποινές στην
χώρα µας είναι πάρα πολύ υψηλές- και βεβαίως, ένα σύστηµα
απολύσεων, το οποίο να µην περιλαµβάνει αυτές τις µεταβατικές
ρυθµίσεις και αυτής της τάξης την ελαστικότητα.

Προσπαθούµε, λοιπόν, για την αποσυµφόρηση και νοµοθετικά
και προσπαθούµε για τη βελτίωση των συνθηκών της φυλακής
και πρακτικά.

Οπωσδήποτε, διαβάζετε στον Τύπο τα νέα της φυλακής. Δια-
βάζετε ότι στη φυλακή προχωρεί η διασύνδεση των νοσηλευτι-
κών χώρων µε το ΕΣΥ. Θα έχετε διαβάσει οπωσδήποτε για τα
σχολεία, τα οποία εγκαινιάστηκαν. 

Σας πληροφορώ ότι στη µονάδα απεξάρτησης που δηµιουρ-
γήθηκε στα Διαβατά έχουµε εισπράξει τα εύσηµα από τον Τζιλµ-

πέρτο Τζέρα, το νούµερο δύο της επιτροπής για την πρόληψη
της εγκληµατικότητάς και των ναρκωτικών του ΟΗΕ, ο οποίος
χαρακτήρισε αυτή τη µονάδα ως µοντέλο προς εξαγωγή.

Όταν εγκαινιάστηκε στη Νιγρίτα ένας νέος ανθρώπινος χώρος
επισκεπτηρίου, ώστε και τα παιδιά ακόµη να βρίσκονται σε ένα
περιβάλλον, το οποίο δεν θα τα θίγει, ακούσαµε την κριτική ότι
αυτά είναι «έργα κορδέλας» και ότι γίνεται κάτι µόνο για βιτρίνα.
Ήδη, όµως, εγκαινιάστηκε και δεύτερος χώρος και ετοιµάζονται
και πολλοί άλλοι.

Αυτή τη στιγµή, στο χώρο των φυλακών γίνεται µία κοσµογο-
νία. Πραγµατικά, γίνονται πολλά έργα. Θα φτάσουµε στο σηµείο
να έχουµε µία καλύτερη κατάσταση. Όµως, όσο αυτό δεν έχει
συµβεί ακόµα, δεν  µπορούµε να δεχόµαστε µία κατάσταση συµ-
φόρησης στις φυλακές. Είναι δεδοµένο ότι η κατάσταση συµφό-
ρησης προκαλεί συνθήκες κακοµεταχείρισης, για τις οποίες
έχουµε καταδικαστεί, πληρώνουµε χρήµατα και επιπλέον αυτού,
έχουµε αποδοκιµαστεί µε δηµόσια δήλωση σε βάρος της χώρας
µας. 

Αυτό είναι ένα δυσµενές προνόµιο της χώρας µας που ανά-
µεσα στις χώρες που εµπίπτουν στον κύκλο του Συµβουλίου της
Ευρώπης αφορά µόνο τη χώρα µας, την Τουρκία και τη Ρωσία.
Μπορούµε να δεχτούµε να αναπαράγεται αυτή η κατάσταση της
συµφόρησης και να µην προσπαθήσουµε, τουλάχιστον ως πρώτο
βήµα, να έχουµε πιο ανθρώπινες συνθήκες και στη συνέχεια, βε-
βαίως, να αναβαθµίσουµε οπωσδήποτε και τις δοµές των φυλα-
κών;

Ένα άλλο θέµα για το οποίο έγινε αρκετή συζήτηση είναι το
θέµα της µεταρρύθµισης του τρόπου εκλογής της αυτοδιοίκη-
σης των δικαστηρίων. Υποστηρίζω αυτή τη µεταρρύθµιση γιατί
τη θεωρώ σωστή. Θεωρώ σωστό το να υπάρχει δυνατότητα επα-
νάληψης µίας επιτυχούς θητείας στη διοίκηση των δικαστηρίων
της χώρας, γιατί έχω την εµπειρία από τη συµµετοχή σε ανάλογα
διοικητικά όργανα στο πανεπιστήµιο. 

Καταλαβαίνω ότι µία σύντοµη θητεία, όπως είναι η διετής θη-
τεία, σε πολλές περιπτώσεις δεν επιτρέπει καν σ’ αυτόν ο οποίος
ασκεί τα σχετικά έργα να είναι παρών την ώρα που θα εφαρµο-
στούν οι αποφάσεις τις οποίες πήρε. Αν θέλετε, αυτό  µπορεί να
αποτελεί και στις χειρότερες περιπτώσεις συνθήκη ανευθυνότη-
τας, του τύπου «Θα πάρω µία απόφαση και µέχρι αυτή να αρχίσει
να εφαρµόζεται και να διαµορφώνει καταστάσεις που µπορεί να
είναι και προβληµατικές, εγώ δεν θα είµαι παρών». Η διετής θη-
τεία δεν διασφαλίζει την αξιοποίηση της τεχνογνωσίας και της
διοικητικής εµπειρίας, την οποία προσλαµβάνουν καθ’ οδόν,
καθώς ασκούν αυτό το διοικητικό έργο, όσοι θα το έχουν αναλά-
βει. 

Πρέπει να προσέξουµε εδώ ότι η ρύθµιση δεν προτείνει νοµο-
θετικά δεύτερη θητεία. Προτείνει απλώς δυνατότητα υποψηφιό-
τητας. Αυτό σηµαίνει ότι µπορεί κάποιος να θεωρεί τον εαυτό
του άξιο για µία δεύτερη θητεία, αλλά το σύνολο είτε επειδή
αυτόν δεν τον θεωρεί άξιο, είτε επειδή έχει την αντίληψη ότι δεν
θα πρέπει να επαναλαµβάνονται οι θητείες, να µην τον ψηφίσει
και να ψηφίσει κάποιον άλλον, ο οποίος εµφανίζεται πρώτη φορά
ως υποψήφιος. 

Βεβαίως, νοµίζω ότι όλα αυτά τα επιχειρήµατα περί συγκυρια-
κής αλλαγής την τελευταία στιγµή έχουν ήδη απαντηθεί. Μία αλ-
λαγή δύο µήνες πριν τις εκλογές δεν είναι αιφνιδιαστική. Η
προηγούµενη είχε γίνει το 2014, πριν από εννέα ηµέρες. Δεν το
επικαλούµαι για να δικαιολογήσω τους δύο µήνες, αλλά για να
εξηγήσω ότι δύο µήνες είναι επαρκείς γιατί οι δικαστές δεν ασχο-
λούνται πολύ χρόνο µε τα διοικητικά τους καθήκοντα, αλλά κατ’
εξοχήν µε τα δικαστικά. 

Βεβαίως, το γεγονός ότι δεν ήταν και από πριν δεδοµένο το
θέµα της έναρξης δεύτερης θητείας, σ’ αυτή τη συγκυριακή πε-
ρίπτωση δεν επέτρεψε σε κανέναν να ασκήσει διοικητική πολι-
τική, µε έναν τρόπο ο οποίος να ευνοεί αργότερα τη θητεία του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Νοµίζω ότι έχω απαντήσει στα κυριότερα θέµατα. Κάποια από
αυτά που τέθηκαν και αφορούσαν τη συµµετοχή εξωτερικών φυ-
λάκων στις πύλες της φυλακής, νοµίζω ότι έχουν προφανείς εξη-
γήσεις. Η πύλη δεν είναι το εσωτερικό της φυλακής. Είναι ένας
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χώρος στον οποίο οι φύλακες έρχονται σε επαφή και µε άτοµα
τα οποία έρχονται από το εξωτερικό και η ύπαρξη εκεί εκπαιδευ-
µένων φυλάκων –και, µάλιστα, ενόπλων- βοηθά οπωσδήποτε την
ασφάλεια. 

Σε ό,τι αφορά τη διάταξη για την προστασία µαρτύρων, να
επαναλάβω ότι το µόνο καινούργιο, το οποίο υπάρχει εδώ είναι
το ότι στη διαδικασία πλέον εµπλέκεται αναγκαστικά και το
Υπουργείο Εξωτερικών και το Υπουργείο Εσωτερικών, γιατί
έχουν αρµοδιότητες σχετικές µε τους προστατευόµενους µάρ-
τυρες.

Θα καταλήξω µε τη ρύθµιση, η οποία αφορά τα µέλη του Συµ-
βουλίου Εµπειρογνωµόνων, τα οποία θα αποφαίνονται κατά τη
λειτουργία του λεγόµενου υπερταµείου. Νοµίζω ότι η κριτική που
ασκήθηκε στη ρύθµιση αυτή δεν είναι βάσιµη. 

Κατ’ αρχάς, η ρύθµιση αυτή δεν έχει καµµία σχέση µε φωτο-
γραφίες ή µε ασυλίες. Δεν είναι µια ρύθµιση η οποία να αφορά
κάποιες πράξεις, οι οποίες έγιναν και τώρα ορίζεται ότι όποιες
πράξεις έγιναν τότε χαρακτηρίζονται νόµιµες ή εκ των υστέρων
εξαλείφθηκαν του αξιόποινου ή οτιδήποτε άλλο. Είναι µια ρύθ-
µιση, η οποία εισάγεται ως ρύθµιση πάγιας ισχύος. Βεβαίως, ως
ποινική ρύθµιση, εάν κάποιες υποθέσεις είναι εκκρεµείς, θα τις
καταλάβει. 

Οπότε, το θέµα είναι, αν είναι σωστή αυτή η ρύθµιση ή όχι.
Υποστηρίζω ότι είναι. Πρώτον, ορισµένοι από εσάς προσέξατε,
ορισµένοι όχι, αν δεν µε απατά η µνήµη µου, το γεγονός ότι αυτή
η ρύθµιση υπόκειται στον δικαστικό έλεγχο. Δεν είναι µια νοµο-
θετική άφεση ή µια νοµοθετική εξάλειψη σε κάποιες πράξεις. Θα
τεθεί υπό την κρίση των δικαστών το εάν θα αρθεί ο άδικος χα-
ρακτήρας –αν θέλετε- κάποιων γνωµών οι οποίες διατυπώθηκαν
µε όρους επιστηµονικούς προφανώς, σύµφωνους µε ουσιαστι-
κές προδιαγραφές, που υπάρχουν σε σχετικά καταστατικά κεί-
µενα, και βεβαίως ελεγµένες και από το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Τι συµβαίνει εδώ, δηλαδή. Εδώ έχουµε να κάνουµε, κατ’
αρχήν, µε µια πάγια ρύθµιση, η οποία λέει ότι υπάρχει ελευθερία
έκφρασης της επιστηµονικής γνώµης. Σε γνωµοδότηση αναφέ-
ρεται. Δεν αναφέρεται σε διαχειριστική πράξη ή σε διοικητική
πράξη και να λέει ότι αυτή η πράξη δεν µπορεί να εξαλείφεται ή
να λέει για την απαξία της ή οτιδήποτε, στην περίπτωση που δεν
είναι ορθή. 

Η γνώµη, όµως, δεν πρέπει πάντοτε να είναι ελεύθερη; Στην
ουσία, η ρύθµιση αυτή έρχεται και επαναλαµβάνει αυτό το οποίο
είναι αποτυπωµένο ως πνεύµα, ως γενική αρχή και στο Σύνταγµά
µας. 

Βεβαίως, το δικαστήριο θα αναγνωρίσει αυτούς τους όρους,
εφόσον έχουν συντρέξει και διαδικαστικοί όροι, αλλά και ουσια-
στικοί όροι, όπως είναι ακριβώς αυτοί οι οποίοι θα ελεγχθούν από
το Ελεγκτικό Συνέδριο.

Εποµένως, έχουµε να κάνουµε µε µια ρύθµιση, η οποία ανα-
φέρεται µόνο σε γνώµες, κατοχυρώνει την ελευθερία έκφρασης
γνώµης, προκειµένου όσοι θα κληθούν να διατυπώσουν µια
γνώµη να µην έχουν ανησυχίες για το ποιο µπορεί να είναι το
αποτέλεσµα της γνώµης τους στο µέλλον, όπου µπορεί να προ-
κύψουν διάφορα ανακλαστικά θέµατα, αλλά να µπορούν να δια-
τυπώνουν την επιστηµονική τους γνώµη ελεύθερα και βεβαίως,
υπό τον όρο ότι έχουν τηρήσει όλες τις προδιαγραφές ουσίας,
οι οποίες προϋπάρχουν.

Νοµίζω ότι αν είχα περισσότερο χρόνο, θα µπορούσα να µι-
λήσω περισσότερο. Όµως, αν υπάρξουν επιµέρους παρατηρή-
σεις, θα επανέλθω.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για την τροπολογία
που σας προτείναµε τι σκέφτεστε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να σας πω ευχα-
ρίστως.

Κατ’ αρχάς, επί της αρχής συµφωνώ. Νοµίζω ότι είναι δύσκολο
να τη δεχθούµε σήµερα, γιατί θέλει κάποια επεξεργασία, διότι
αφορά και την ηχορύπανση και τον Ποινικό Κώδικα, το πταίσµα. 

Εγώ συµφωνώ σε αυτό που λέτε οι τέσσερις ερωτώντες ότι,
εάν αυτές οι πράξεις ηχορύπανσης γίνονται κατ’ επανάληψη,
πραγµατικά είναι πολύ σοβαρά επιβλαβείς και το πταίσµα δεν
αρκεί για την αντιµετώπισή τους. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης έχει

καταρτήσει νοµοσχέδιο, επίσης, το οποίο προωθεί, και θα τη
δούµε µε προσοχή, προκειµένου να την υιοθετήσουµε, µε µια
διαφορετική όµως αιτιολογική έκθεση, κύριε Βορίδη. Έτσι πι-
στεύω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Κύριε Υπουργέ, θα

πείτε για τις τροπολογίες; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί της

διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μισό λεπτό. Περι-

µένετε.
Κύριοι συνάδελφοι, να συνεννοηθούµε λίγο για τη διαδικασία.

Επειδή αναµένονται… 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τι αναµένονται; Όχι, κύριε Πρό-

εδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): …άλλες τρεις τρο-

πολογίες…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό είναι ανεπίτρεπτο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συγγνώµη, σας πα-

ρακαλώ! Να µπορέσουµε να κάνουµε έναν διάλογο πολιτισµένο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Διανυκτερεύον φαρµακείο είναι

η Βουλή, κύριε Πρόεδρε; Με συγχωρείτε πολύ, αλλά εσείς ει-
δικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Επειδή αναµένεται
να κατατεθούν άλλες τρεις τροπολογίες, µέχρι να κατατεθούν
και να συζητήσουµε για όλα τα θέµατα που τίθενται και επί της
ουσίας και επί της διαδικασίας –είναι εδώ οι παριστάµενοι
Υπουργοί- θα πρότεινα, προκειµένου να έχουµε όλο το τοπίο, να
δώσουµε τον λόγο για δώδεκα λεπτά στον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσίρκα. Στο µεταξύ, θα ξέρουµε ακρι-
βώς ποια είναι η κατάσταση και τότε θα µιλήσουµε επ’ αυτών.
Μην ανοίξουµε συζήτηση…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η κατάσταση είναι
τραγική!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί της
διαδικασίας.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, επειδή πρέπει να γυρίσω στο Υπουργείο,
θερµή παράκληση να µιλήσω για τις δύο τροπολογίες.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Α, βιάζεται ο Υπουργός! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πολύ ωραίος!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το Κοινοβούλιο θα

ταπεινώνεται συστηµατικά; Τι περιφρόνηση είναι αυτή προς το
Κοινοβούλιο; Τι στάση είναι αυτή; 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι προκλητικά αυτά που
συµβαίνουν εδώ µέσα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, αν
µου επιτρέπετε, νοµίζω ότι µπορούµε να δώσουµε τον λόγο για
δώδεκα λεπτά στον κ. Τσίρκα και αµέσως µετά, έχοντας όλο το
τοπίο, µπορούµε να µιλήσουµε επ’ αυτών. 

Εποµένως, θα µου επιτρέψετε να δώσω τον λόγο για δώδεκα
λεπτά αυστηρά στον κ. Τσίρκα. Πιστεύω ότι θα ξεκαθαρίσει το
τοπίο και…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψει ο κύ-
ριος συνάδελφος επί της διαδικασίας, γιατί αυτό που συµβαίνει
είναι πολύ σοβαρό. 

Κύριε Πρόεδρε, εισάγεται τροπολογία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα το δούµε, όµως,

µετά. Ναι, αλλά τώρα δεν είµαστε σ’ αυτήν τη διαδικασία. Δεν
έχει ανοίξει ο κατάλογος µε τις τροπολογίες. Είµαστε στη διαδι-
κασία να ολοκληρώσει ο κύριος…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ποιος κατάλογος, κύριε Πρόεδρε; Κλείνει
η συνεδρίαση, τελειώνει η συνεδρίαση! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι. Έτσι, δεν
µπορεί να γίνει, γιατί θα ανοίξει µια ολόκληρη συζήτηση και θα
διαταραχθεί η πορεία που έχουµε. Είναι ο τελευταίος Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. Θα το δούµε µετά. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, εισάγεται τροπολογία για
θέµα που συζητήθηκε χθες στην Ολοµέλεια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε, όµως,
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τον λόγο. Μιλάτε πάνω στη διαδικασία. 
Θα µιλήσει, λοιπόν, ο κ. Τσίρκας και αµέσως µετά θα ανοί-

ξουµε το θέµα. 
Ορίστε, κύριε Τσίρκα, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αντικείµενο του

νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα είναι ο εκσυγχρονισµός της
νοµοθεσίας µας, της έννοµης τάξης στο πεδίο του κυβερνοχώ-
ρου. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βρέχει τροπολογίες σήµερα

εδώ!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Έφεραν άλλες δύο, κύριε Πρόεδρε! Δεν

είναι δυνατόν!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Θα µε αφήσετε να συνεχίσω; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κακώς καθόµαστε τώρα εδώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα καθίσουµε µέχρι τέλους,

γιατί αποκτά ενδιαφέρον η συµµετοχή µας! Έφεραν άλλες δύο
τροπολογίες!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι λέτε γι’ αυτό το κακό, κύριε Πρό-
εδρε; Το Προεδρείο τι λέει γι’ αυτό το πράγµα; 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτά είναι ανεπίτρεπτα
πράγµατα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βρέχει τροπολογίες!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Γι’ αυτό τι λέτε; Ο Πρόεδρος της

Βουλής τι λέει γι’ αυτό το πράγµα; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένας Βουλευτής

που θα έχει διαβάσει αυτές τις τροπολογίες πριν ψηφιστούν;
Αδιαφορείτε, κύριε Πρόεδρε, πλήρως; Ρωτώ!

(Φωνασκίες-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα τα δούµε όλα!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πώς προστατεύετε το κύρος του

Κοινοβουλίου από τον εξευτελισµό που κάνει η Κυβέρνηση στο
Κοινοβούλιο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα τα δούµε όλα!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένας Βουλευτής

που θα διαβάσει όλα αυτά; Ένας Βουλευτής, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όχι άλλη υπο-
κρισία, όχι άλλη δηµαγωγία! Αν δεν θέλετε να ψηφιστεί το ΕΚΑΣ,
να το πείτε!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αφήστε τα αυτά τώρα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αφήστε τα αυτά!
(Φωνασκίες-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, παραχωρούνται ακίνητα! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είστε πολύ δηµοκράτης, για να

είστε εδώ!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν ντρέπεσαι λίγο; Υπάρχει κάποιος

να προστατέψει τη Βουλή από αυτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχει κανείς σας

τον λόγο! Δεν γίνεται έτσι συζήτηση!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ντροπή! Ντρο-
πή! Ντροπή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ,…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν ντρέπεσαι λίγο!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Υποκρισία και
δηµαγωγία!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Υπάρχει κάποιος, κύριε Πρόεδρε, να
προστατεύσει το Κοινοβούλιο από αυτό το χάλι; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Υποκρισία και δηµαγωγία!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κοίταξε το πρόσωπό σου στον

καθρέφτη!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έκοψες το ΕΚΑΣ και τώρα…
(Φωνασκίες-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν θέλετε να
το πείτε, αλλά εσείς το καταργήσατε! Για να µην πάρουν πίσω
χρήµατα οι άνθρωποι αυτοί! Δεν θέλετε να πάρουν τα χρήµατά
τους οι συνταξιούχοι!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, παραχωρούνται ακίνητα
του ελληνικού Δηµοσίου για σαράντα χρόνια!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να πείτε ανοιχτά
ότι δεν θέλετε να πάρουν τα χρήµατά τους οι συνταξιούχοι! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ηρέµησε! Θα πάθεις τίποτα
από το πάθος σου για τους φτωχούς! Μα δεν ντρέπεσαι λίγο; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ντροπή!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσύ δεν ντρέπεσαι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ

όλους!
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σας είπα ότι το θέµα µε τις τρο-

πολογίες θα το συζητήσουµε αµέσως µετά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ποια να ψηφίσουµε, κύριε Πρό-

εδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αµέσως µετά! Είπα

θα το συζητήσουµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Για να τις ψηφίσουµε, θα πρέ-

πει να τις συζητήσουµε. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, παραχωρούνται ακίνητα

για σαράντα χρόνια και η Κυβέρνηση δεν θέλει να τα µάθει αυτά
ο ελληνικός λαός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη µπαίνετε στην
ουσία.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Διότι έρχονται χωρίς να µπορέσει να τις
διαβάσει ούτε ένας Βουλευτής και έρχονται στην εκπνοή της δια-
δικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα τα δούµε µετά,
κυρία Κεραµέως! Σας παρακαλώ!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε έναν θεσµικό ρόλο.
Οφείλετε να προστατεύσετε το ελληνικό Κοινοβούλιο και τους
τριακόσιους Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς! Το ξέρω!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Είστε Πρόεδρος των τριακοσίων και όχι

της κυβερνώσας Πλειοψηφίας!
(Φωνασκίες-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, το ξέρω. Το
ξέρω, έτσι είναι. 

Να µιλήσει ο κ. Τσίρκας και θα τα δούµε όλα µετά. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλουµε να απαντή-

σουµε στην αήθη επίθεση του κυρίου Υπουργού!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, να µην ανοί-

γουµε τώρα θέµατα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Αλληλεγγύης): Αήθης είστε εσείς και όποιος δεν υπε-
ρασπίζεται τους φτωχούς.

(Φωνασκίες-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ησυχία, παρακαλώ.

Μη χρησιµοποιείτε τέτοιες εκφράσεις. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εδώ υφιστάµεθα πρωτοφανή

επίθεση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να ηρεµήσετε όλοι

και θα τα δούµε στη συνέχεια.
Κύριε Τσίρκα, παρακαλώ συνεχίστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αντικείµενο του νοµοσχεδίου

είναι ο εκσυγχρονισµός της νοµοθεσίας, της έννοµης τάξης στο
πεδίο του κυβερνοχώρου και κάνει µία προσπάθεια αυτό το νο-
µοσχέδιο να προσεγγίσει η ελληνική νοµοθεσία την κοινή ευρω-
παϊκή, που είναι κοινή για όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, αφορά τη
διάπραξη ποινικών αδικηµάτων, µέσω του διαδικτύου και αναλυ-
τικότερα σε θέµατα επιθέσεων κατά συστηµάτων πληροφοριών,
νέες µορφές εγκληµατικότητας. Και βέβαια, έχουµε το Πρωτό-
κολλο, το οποίο ακολουθεί και προβλέπει κυρίως και τυποποιεί
εγκλήµατα, τα οποία αφορούν το ρατσισµό και την ξενοφοβία,
που διαπράττονται µέσω διαδικτύου. 
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Η Σύµβαση της Βουδαπέστης, που περιλαµβάνεται στο πρώτο
µέρος του νοµοσχεδίου, όπως έχει µείνει γνωστή, έχει στόχο την
εναρµόνιση των ελληνικών νοµοθεσιών σχετικά µε την ποινικο-
ποίηση συµπεριφορών, που συνδέονται µε την κυβερνοεγκληµα-
τικότητα. Περιλαµβάνεται µεγάλος αριθµός εγκληµάτων, που
είναι εγκλήµατα που θίγουν την εµπιστευτικότητα, την ακεραι-
ότητα και τη διαθεσιµότητα των δεδοµένων και των συστηµάτων
των υπολογιστών. Περιλαµβάνονται συµπεριφορές, όπως είναι
η παράνοµη πρόσβαση σε συστήµατα υπολογιστών, η υποκλοπή
δεδοµένων, η παρεµβολή σε προγράµµατα ή σε ψηφιακά δεδο-
µένα.

Και πράγµατι, υπήρχε ένα σηµαντικό έλλειµµα στην ελληνική
έννοµη τάξη, σχετικά µε την προστασία στο συγκεκριµένο πεδίο
εγκληµατικότητας και µε τον τρόπο αυτό, για πρώτη φορά, τυ-
ποποιούνται αντίστοιχα εγκλήµατα µε το παρόν νοµοσχέδιο και
µε την ενσωµάτωση της οδηγίας, που περιλαµβάνεται σε αυτό.

Είναι γνωστό ότι, από τα µέσα της δεκαετίας του ’70 κάνει την
εµφάνισή του ένα νέο ποινικό φαινόµενο, η εγκληµατικότητα
µέσω ηλεκτρονικών υπολογιστών. Μεγάλος αριθµός ανθρώπων
έχει πρόσβαση στο διαδίκτυο, µέσω του οποίου εκτελεί µία σειρά
µεγάλων δραστηριοτήτων, αγορά προϊόντων, ειδησεογραφική
ενηµέρωση, ανταλλαγή πληροφοριών, διαφήµιση και πολλά
άλλα. Ενώ, λοιπόν, συµβάλλει στη διευκόλυνση της επικοινωνίας,
παράλληλα δηµιουργούνται περιπτώσεις διάπραξης εγκληµατι-
κών πράξεων.

Και είναι επίσης γνωστό ότι το 70% των ατόµων που χρησιµο-
ποιεί -σύµφωνα µε έρευνες- το διαδίκτυο, πιστεύει ότι είναι πολύ
πιθανό να πέσει θύµα διαδικτυακού εγκλήµατος. Η κυβερνοεγ-
κληµατικότητα συνιστά, λοιπόν, µια σοβαρή απειλή, όχι µόνο
κατά φυσικών ή νοµικών προσώπων ιδιωτικού ή δηµόσιου δι-
καίου, αλλά και κατά της εύρυθµης λειτουργίας των κρατών. 

Απαιτείται, λοιπόν, συντονισµός σε ευρωπαϊκό και διεθνές επί-
πεδο, αποτελεσµατική και συνεχής δικαστική συνεργασία µεταξύ
των ευρωπαϊκών κρατών. Χρειαζόµαστε ένα κατάλληλο, δεσµευ-
τικό και αποτελεσµατικό νοµοθετικό πλαίσιο για την καταπολέ-
µηση της κυβερνοεγκληµατικότητας. 

Και πράγµατι, οι λόγοι που εγκληµατίες προτιµούν τη χρήση
του διαδικτύου είναι επειδή–όπως τόνισαν και προηγούµενοι συ-
νάδελφοι- το διαδίκτυο επιτρέπει την πρόσβαση σε έναν µεγάλο
αριθµό ατόµων, έχει χαµηλό κόστος, έχει χαµηλό κίνδυνο, εξα-
σφαλίζει την ανωνυµία και δεν υπάρχουν βέβαια, καθόλου γεω-
γραφικοί περιορισµοί. Αυτές είναι προϋποθέσεις, που καθιστούν
το διαδίκτυο ιδανικό µέρος δραστηριοποίησης ατόµων µε εγκλη-
µατική συµπεριφορά.

Το ερώτηµα που τίθεται και που προλαµβάνει το νοµοσχέδιο
είναι µε ποιο τρόπο και κατά πόσον µπορεί να προστατευθεί ο
κάθε πολίτης και ιδιαίτερα τα παιδιά, οι έφηβοι και οι γυναίκες,
όπως ανέφερε προηγουµένως µία συνάδελφός µου, από αυτή
τη µορφή εγκληµατικότητας. 

Η Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης, λοιπόν, προβλέπει
την υποχρέωση και των κρατών να λαµβάνουν κατάλληλα µέτρα,
προκειµένου να µπορούν να διατάξουν -εφόσον διαπιστώνεται η
τέλεση αντίστοιχων εγκληµάτων- πρόσωπα ευρισκόµενα στην
επικράτεια να παραδώσουν δεδοµένα υπολογιστή, τα οποία είναι
υποθηκευµένα ή σε χρήση και ίδια υποχρέωση τίθεται και προς
τους παρόχους πληροφοριών, υπηρεσιών, που παρέχουν και
συνδροµητικές υπηρεσίες.

Άρα, ρυθµίζονται και θέµατα σχετικά µε τη δικαστική συν-
δροµή µεταξύ των συµβαλλόµενων µερών, για να αντιµετωπιστεί
το φαινόµενο της διακρατικής εγκληµατικότητας στο συγκεκρι-
µένο πεδίο. Υπάρχουν βέβαια, και άλλες διαδικαστικές ρυθµίσεις
που αφορούν αυτή την έκδοση. 

Με το πρόσθετο πρωτόκολλο έχουµε την ποινικοποίηση πρά-
ξεων ξενοφοβικής και ρατσιστικής φύσης, οι οποίες τελούνται
µέσω του διαδικτύου. Όπως ανέφερε ο ίδιος ο Υπουργός στις
επιτροπές, προωθείται ήδη στην Ευρωπαϊκή Ένωση ανάλογο νο-
µοθέτηµα που µπορεί να περιλαµβάνει και ρυθµίσεις, τις οποίες
εµείς θα έχουµε προλάβει να νοµοθετήσουµε.

Έχουµε, λοιπόν, µ’ αυτό το νοµοσχέδιο την τυποποίηση αυτών
των εγκληµάτων, την εναρµόνιση των εθνικών νοµοθεσιών στην
ποινικοποίηση εγκληµατικών συµπεριφορών, που σχετίζονται µε

το διαδίκτυο, αλλά και τη συµπλήρωση δικονοµικών διατάξεων,
µε στόχο τη διεξαγωγή ερευνών από τις δικαστικές και αστυνο-
µικές αρχές σε πραγµατικό χρόνο, ενώ προβλέπεται και ένα δί-
κτυο σηµείων επαφής τα οποία θα λειτουργούν σε εικοσιτετράω-
ρη βάση για την προστασία των πολιτών από τέτοια εγκλήµατα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήδη από το 1948 µε την υιοθέ-
τηση της Οικουµενικής Διακήρυξης για τα Δικαιώµατα του Αν-
θρώπου έχουν πραγµατοποιηθεί σηµαντικά, αλλά όχι αρκετά,
κατά τη γνώµη µου, βήµατα για την καταπολέµηση του ρατσι-
σµού και της ξενοφοβίας, όπως αυτό της Διεθνούς Σύµβασης
της Νέας Υόρκης του 1965 για την απάλειψη κάθε είδους φυλε-
τικής διάκρισης. Η ανάπτυξη, όµως, της τεχνολογίας, η πρόοδος
των ηµερών και η δηµιουργία ισχυρών µέσων ενηµέρωσης και
επικοινωνίας δίνει το βήµα σε οµάδες ατόµων να προωθούν θε-
ωρίες ρατσιστικές και να διακινούν υλικό µε σκοπιµότητα την τέ-
λεση τέτοιων ρατσιστικών πράξεων. 

Διευρύνεται, λοιπόν, το πεδίο εφαρµογής της σύµβασης για
το έγκληµα στον κυβερνοχώρο, µε σκοπό την εξάλειψη τέτοιων
πράξεων ρατσιστικής και ξενοφοβικής φύσεως. Ποινικοποιούν-
ται, λοιπόν, τέτοιες πράξεις, που τελούνται συστηµατικά µέσω
συστηµάτων υπολογιστών και τα συµβαλλόµενα µέρη στη συγ-
κεκριµένη σύµβαση µπορούν να λάβουν και τα απαραίτητα, τα
απαιτούµενα νοµοθετικά µέτρα.

Οι άλλες διατάξεις αφορούν και ρυθµίζουν θέµατα, που έχουν
να κάνουν µε το σωφρονιστικό σύστηµα και γενικά, µε τη βελ-
τίωση του συστήµατος απονοµής της δικαιοσύνης. Από την αρχή
αυτής της διακυβέρνησης προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε το
καλύτερο δυνατό πλαίσιο πραγµατικού σωφρονισµού και όχι τι-
µωρίας. Είναι µια προσπάθεια, που µπορεί να πάρει χρόνο στην
ελληνική πολιτεία και σ’ αυτή την Κυβέρνηση, αλλά έχουµε στόχο
να αποδώσουµε στο µέλλον και άλλες παρόµοιες θετικές ρυθµί-
σεις. 

Πρόκειται, λοιπόν, για τη θέσπιση της εξάλειψης του αξιόποι-
νου και την παύση της ποινικής δίωξης για πράξεις σχετικά χα-
µηλής απαξίας. Αφορά, λοιπόν, πράξεις που είναι χαµηλής κοι-
νωνικής απαξίας, πταίσµατα και πληµµελήµατα, για τα οποία ο
νόµος απειλεί ποινή, η οποία δεν υπερβαίνει τη φυλάκιση έως
δύο ετών ή χρηµατική ποινή ή και τις δύο αυτές ποινές µαζί. 

Προβλέπονται βέβαια, διασφαλιστικοί όροι για την περίπτωση
παραγραφής υπό όρους, όπως το να έχει παρέλθει ένα συγκε-
κριµένο χρονικό διάστηµα από την τέλεση των πράξεων και βε-
βαίως, ο όρος είναι να µην τελεστεί νέα αξιόποινη πράξη εκ δό-
λου ή να µην καταδικαστεί οποτεδήποτε αµετάκλητα, κάποιος σε
ποινή ανώτερη για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, εκείνος που
στη συνέχεια θα ωφεληθεί. 

Εξαιρούνται, βέβαια, τα εγκλήµατα εκείνα, ορισµένα πληµµε-
λήµατα, που από τη φύση τους και παρά την ελαφρότητα της
ποινής, είναι δύσκολο να συγχωρεθούν κοινωνικά και να ξεχα-
στούν και γι’ αυτό η σχετική ρύθµιση περιλαµβάνει και συγκεκρι-
µένο αριθµό πληµµεληµάτων κατά της δηµόσιας περιουσίας
κυρίως, αλλά και κατά ατοµικών αγαθών, κατά ανηλίκων, µισθω-
τών και σχετικά µε ρατσιστικές συµπεριφορές, που εξαιρούνται
απ’ όσα προηγουµένως ανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε ότι δεν είχατε µηδενίσει το χρονόµε-
τρο, εποµένως έχω λίγο χρόνο ακόµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μέχρι να έλθει και το «µπουγι-
ουρντί».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεχίστε, κύριε
Τσίρκα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Σηµαντικές ρυθµίσεις έχουµε και στο
χώρο της επιµόρφωσης των δικαστικών λειτουργών και της δι-
εύθυνσης των δικαστηρίων, όπου επέρχονται σηµαντικές αλλα-
γές, όπως η αύξηση συντελεστών βαρύτητας σε συγκεκριµένα
µαθήµατα που διδάσκονται στη σχολή δικαστών, ενώ επιταχύνε-
ται και συντοµεύεται ο χρόνος διενέργειας των επόµενων εισα-
γωγικών εξετάσεων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα βήµατά µας για τον εκσυγ-
χρονισµό των δοµών είναι σταθερά και αποφασιστικά. Μια χώρα
όπως η Ελλάδα εναρµονίζεται και µε το κοινό ευρωπαϊκό κεκτη-
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µένο και προχωράµε στο να υλοποιούµε ρυθµίσεις για µια ανοι-
χτή και δηµοκρατική πολιτεία όπως εµείς την οραµατιζόµαστε. 

Είναι πάγια η θέση µας και µεγάλο το στοίχηµα της Αριστεράς
για ίση µεταχείριση των πολιτών για µια δίκαιη, αξιοκρατική κοι-
νωνία, απαλλαγµένη από κάθε µορφή ρατσισµού και ξενοφοβι-
κής αντίληψης. 

Αφού αναφέρθηκα στο νοµοσχέδιο, οφείλουµε δύο απαντή-
σεις. 

Η µία αφορά σε ορισµένα κόµµατα, που έσπευσαν από χθες
να βγάλουν ανακοινώσεις σχετικά µε κυβερνητικές τροπολογίες
και ειδικότερα σε σχέση µε τη συνοδεία και όσα προβλέπονται
για τους συνοδούς και την ασφάλεια των κυβερνητικών στελε-
χών. Ορισµένοι βιάστηκαν να βγάλουν ανακοινώσεις, αλλά εµείς
οφείλουµε να πούµε την αλήθεια στον ελληνικό λαό. 

Είναι γνωστό ότι πριν από τη ρύθµιση αυτή, όλοι οι συνοδοί
των κυβερνητικών αποστολών έµεναν στα ίδια ξενοδοχεία, µε τα
κυβερνητικά στελέχη και όλα τα έξοδα καλύπτονταν µέχρι τότε.
Τώρα προβλέπεται ακριβώς το ίδιο για περισσότερες από εξήντα
µέρες, γιατί έχουµε υπερβεί αυτές τις µέρες.

Είναι σηµαντικό, κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι αυτή η χώρα
παίζει επιτέλους έναν διεθνή ρόλο και χρειάστηκε να γίνουν αυ-
τές οι ρυθµίσεις, γιατί αφορούν εργαζόµενους. Δεν αφορούν κυ-
βερνητικά στελέχη. Έχει να κάνει και µε τη δυσκολία να βρεθούν
οικονοµικά ξενοδοχεία. Και το γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί έχετε
κυβερνήσει όλα τα προηγούµενα χρόνια. Άρα, αφορά µόνο πέντε
άτοµα και επεκτείνεται αυτή η ρύθµιση για πάνω από εξήντα
µέρες, µόνο για τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, τον Πρωθυ-
πουργό, τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, Οικονοµίας και Εξωτερι-
κών. Αυτά προς αποκατάσταση της αλήθειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Τσίρκα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, αλλά
αναδείχθηκε και ένα άλλο θέµα από τον Αντιπρόεδρο της Νέας
Δηµοκρατίας, τον κ. Γεωργιάδη και απαντήθηκε αυτό. Οφείλει
µια απάντηση η Αξιωµατική Αντιπολίτευση…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εδώ, τώρα για τις τροπολο-
γίες…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Θα σας πω και για τις τροπολογίες. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχεις όσο καιρό θέλεις.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Σχετικά µε τη δήθεν…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γελοιοποιήστε τα πάντα και

υλοποιήστε τα πάντα! 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Είναι τρόπος αυτός να µι-

λάτε στον οµιλητή; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι ακριβώς αντίστοιχα µε την

ποιότητα και το ύφος σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Τσίρκα, σας

παρακαλώ ολοκληρώνετε. Έχετε υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο.
Ολοκληρώστε την αγόρευσή σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Σχετικά µε τη δήθεν αποστολή πενήντα
τεσσάρων κυβερνητικών στελεχών στην Πάρο, η Κυβέρνηση έχει
απαντήσει και οφείλετε να πάρετε θέση γι’ αυτήν την απάντηση,
γιατί έχετε επιδοθεί σε ένα κρεσέντο προπαγάνδας, κιτρινισµού
και λαϊκισµού, τον οποίο θα πρέπει να τον αφήσετε στην άκρη. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, δεν θα σας επι-

τρέψω. Σας παρακαλώ να κλείσετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όλα επιτρέπονται! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, να πω για

το ΕΚΑΣ και την τροπολογία, που έχει ήδη κατατεθεί και για την
οποία έκανε µια πρώτη αρχική τοποθέτηση ο κ. Κατρούγκαλος.
Ξέρουµε όλοι πολύ καλά ότι η πολιτική των µνηµονίων οδήγησε
ένα µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας στο περιθώριο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τι ξεφτίλα είναι αυτή! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Τζαβάρα, σας

παρακαλώ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Και εµείς ερχόµαστε σήµερα να τηρή-

σουµε τις δεσµεύσεις µας και αντισταθµίζουµε αυτήν την περι-
κοπή που έγινε άδικα σε όσους χαµηλοσυνταξιούχους έπαιρναν
το ΕΚΑΣ µε συγκεκριµένα µέτρα. Υπήρξε άµεση ανταπόκριση
από την πλευρά της Κυβέρνησης και του αρµόδιου Υπουργείου.

Σε αυτήν την κατεύθυνση συνεχίζουµε, για να χτίσουµε ένα
νέο κοινωνικό κράτος, το οποίο εσείς ισοπεδώσατε, κύριε της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, κύριε Τσίρ-

κα, ευχαριστούµε πολύ.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Διαρκείς Επιτροπές Παρα-

γωγής και Εµπορίου και Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης
και Δικαιοσύνης καταθέτουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού: «Ανά-
θεση και εκτέλεση συµβάσεων παραχώρησης - Εναρµόνιση µε
την Οδηγία 2014/23/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 26ης Φεβρουαρίου 2014 σχετικά µε την ανάθεση
συµβάσεων παραχώρησης (EE L 94/1/28.3.2014) και άλλες δια-
τάξεις».

Προχωρούµε στις δευτερολογίες επί του νοµοσχεδίου. 
Ο κ. Φωτήλας έχει τον λόγο για δύο λεπτά. Ο κ. Μπαλωµενά-

κης επί του νοµοσχεδίου για δύο λεπτά.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί της

διαδικασίας. Είναι ένα θέµα πάρα πολύ σοβαρό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ.

Μετά θα µιλήσουµε για τη διαδικασία. Ξέρουµε ακριβώς το θέµα
που υπάρχει. Μη χρησιµοποιούµε τη λέξη «διαδικασία». Ξέρουµε
τι γίνεται. Μετά σας λέω ότι θα συζητήσουµε για το θέµα των
τροπολογιών. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, µήπως θέλετε να καθυ-
στερήσετε και άλλο; Πληροφορούµαι ότι κατατέθηκε µια τροπο-
λογία, µόλις πριν από ένα λεπτό.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όµως, επί της
ουσίας. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι, κατατέθηκε άλλη µια τροπολογία πριν
από ένα λεπτό. Έχω την πληροφορία αυτήν τη στιγµή από τη Νο-
µοθετική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καθίστε, κυρία Κε-
ραµέως. Σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Μέχρι πού θα πάει αυτό, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φωτήλα,

έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δυστυχώς, βλέπουµε να συνεχίζεται η

καθιερωµένη πρακτική, µέχρι τελευταία στιγµή να κατατίθενται
άσχετες τροπολογίες,  ο Υπουργός να µιλάει για τροπολογίες
που δεν έχουν κατατεθεί και από την άλλη, να κατατίθενται τρο-
πολογίες, την ώρα που µιλάει ο αρµόδιος Υπουργός. Το µόνο
που λείπει είναι να έρθουν τροπολογίες, την ώρα που θα ψηφί-
ζουµε τα άρθρα. Μόνο αυτό δεν έχει γίνει µέχρι τώρα! Μπορεί
να το δούµε κι αυτό. 

Σήµερα όµως το πήγατε ένα βήµα παραπάνω. Επιχειρηµατο-
λόγησε κατ’ αρχάς ο κ. Κατρούγκαλος για τροπολογία για το
ΕΚΑΣ. Είχε µάλιστα και το θράσος να µας πει ότι εµείς θα φταίµε,
αν σήµερα δεν ψηφιστεί και δεν πάρει ο κόσµος τα λεφτά του.
Τέλος πάντων, ήρθε να µας πει ότι ήταν να κατατεθεί την ώρα
που θα µιλούσε. Και τέλος, µας είπε ανερυθρίαστα ότι σέβεται
κιόλας τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. 

Πολύ φοβάµαι, κύριε Υπουργέ -και αυτή τη στιγµή απευθύνο-
µαι σε προσωπικό επίπεδο- ότι το ψέµα πλέον έχει γίνει δεύτερη
φύση σας. Το χρησιµοποιείτε, ακόµα κι όταν δεν το χρειάζεστε.
Απλά σας υπερβαίνει. Αυτό µπορεί να σηµαίνει δυο τινά: ‘Η ότι
υπάρχει κάποιο ιατρικό πρόβληµα -και αυτό θα δικαιολογούσε
κάπως τη στάση σας και θα πρέπει να το δείτε- ή ότι απλώς
αυτός είναι ο κ. Κατρούγκαλος και δεν µπορεί να κάνει διαφορε-
τικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Από εσάς είναι
έπαινος αυτό που ακούω.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θα µε αφήσετε να ολοκληρώσω. 
Σας εύχοµαι να συµβαίνει το πρώτο, αλλά πολύ φοβάµαι ότι

συµβαίνει το δεύτερο. Απλά είστε ένας άνθρωπος χωρίς κανέναν
ηθικό φραγµό. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Τι είναι αυτά;
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Συνεχίζω. 
Αυτά που πιστεύω λέω χωρίς να βρίζω.
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Τώρα θα ήθελα να πω δυο λόγια και για το θέµα του κυρίου
Υπουργού, για το ταξίδι. Προ ολίγων λεπτών πληροφορήθηκα κι
εγώ ότι και ο Πρωθυπουργός προκειµένου να κατευνάσει τη
θύελλα αντιδράσεων που ξέσπασε από την πληροφορία ότι θα
µετέβαινε στην Πάρο, δέχτηκε χορηγία ιδιωτικής αεροπορικής
εταιρείας για να µεταβεί στο νησί των Κυκλάδων. 

Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι αυτό αντίκειται στο άρθρο 8 του Κώ-
δικα Δεοντολογίας της Κυβέρνησης. Ο Κώδικας Δεοντολογίας
της Κυβέρνησης στο άρθρο 8 προβλέπει ότι δεν µπορεί να γίνει
αυτό το πράγµα. 

Αναρωτιέµαι κατ’ αρχάς βάσει ποιας διάταξης ο κ. Τσίπρας δέ-
χτηκε αυτήν τη χορηγία, αλλά, πολιτικά µιλώντας, αναρωτιέµαι
αν υπάρχει πάτος σ’ αυτόν τον κατήφορο. 

Τη συγκεκριµένη µάλιστα ιδιωτική αεροπορική εταιρεία την
είχε καταγγείλει η Κυβέρνηση για µονοπώλιο, όπως και την εξα-
γορά από αυτήν της τότε Ολυµπιακής. Τώρα δεν ντρέπεστε ειλι-
κρινά, ως αριστερή Κυβέρνηση -που έχετε το ηθικό πλεονέκτηµα
υποτίθεται- να δέχεστε χορηγίες και µάλιστα ιδιωτική χορηγία; 

Να θυµίσουµε δε, ότι το µισό από το αεροδρόµιο της Πάρου
το έχει φτιάξει η «AEGEAN”, µε δικά της λεφτά. Εγώ δεν ξέρω
αν όλο αυτό είναι τόσο σύννοµο και ηθικό. Εκτός αν φτάσουµε
στο συµπέρασµα πως ό,τι δεν είναι παράνοµο, δεν είναι και ανή-
θικο. Τα έχουµε ακούσει αυτά στη Βουλή. Θα τα ξανακούσουµε,
προφανώς. 

Νοµίζω ότι καλό θα ήταν να αποχωρήσουµε όλοι από τη Βουλή
αυτήν τη στιγµή και να έρθει ο Υπουργός και να φέρει το νοµο-
σχέδιο την Τρίτη, γιατί έτσι νοµιµοποιούµε το απαράδεκτο αυτής
της κατάστασης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Φωτήλα.
Ο κ. Μπαλωµενάκης έχει τον λόγο επί του νοµοσχεδίου για

δευτερολογία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στην αρχή της

διαδικασίας είχαµε πει ότι οι δευτερολογίες των εισηγητών είναι
επτάµισι λεπτά. Αν θέλετε να µιλήσουµε επί ίσοις όροις. Τον
κύριο Πρόεδρο περιµένω να µου πει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει. Μπορώ να
σας δώσω πέντε λεπτά. Απλά είχαµε πει να συντοµεύσουµε γε-
νικώς τον χρόνο.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Τις πολύ σωστές επισηµάνσεις
που κάνουν οι εισηγητές, κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε το καλό
κλίµα της συνεργασίας µας µέχρι τώρα δυναµίτισαν ορισµένες
παρατηρήσεις. Δεν ξέρω γιατί. Μας αναγκάζουν να πούµε µερικά
πράγµατα. 

Δεν µπορεί, για παράδειγµα, εύκολα να γίνει δεκτή η λογική
ότι, όταν η δική µας Κυβέρνηση παίρνει ένα µέτρο ανακούφισης
πινακίων και σωφρονιστικών καταστηµάτων, είναι καλό και, όταν
τα παίρνει µια άλλη κυβέρνηση, είναι απορριπτέα. Δεν µπορούµε
να σπέρνουµε τον τρόµο ότι οι εγκληµατίες θα γυρίσουν στο ση-
µείο του εγκλήµατος να κατακρεουργήσουν τα θύµατά τους, τη
στιγµή που αυτές δεν είναι άγνωστες µέθοδοι. Έστω αµφιλεγό-
µενες, έστω συζητήσιµες, αλλά εν πάση περιπτώσει, δεν συµβαί-
νουν για πρώτη φορά. 

Παραδόξως, θα συµφωνήσω µε τον κ. Βορίδη ότι δεν έχει
µέχρι σήµερα γίνει αποτίµηση αυτών των µεθόδων. Αλήθεια είναι
αυτό. Είµαστε, όµως, όλοι ενήµεροι ότι αυτή η Κυβέρνηση ξεκί-
νησε µια διαδικασία αναµόρφωσης του Ποινικού Κώδικα. Κι εδώ,
λοιπόν, καλούµαστε να συµβάλουµε όλοι µε επιστηµοσύνη, µε
ηρεµία και µε ανθρωπιστικά κριτήρια. 

Δεν δεχόµαστε εµείς, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, την
ακραία δηµαγωγία που εδράζεται σε έναν υπόρρητο φόβο της
κοινωνίας. Ασφαλώς, καταφάσκουµε στην ύπαρξη ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και στους κρατουµένους και δεν δεχόµαστε να είναι
αντικείµενο χλευασµού αυτή η τοποθέτησή µας. Και τα λέµε
αυτά, όχι µόνο επειδή είµαστε µια Αριστερή Κυβέρνηση, αλλά
επειδή αυτά λέει όλη η πολιτισµένη Ευρώπη. 

Και λέγοντας δικαίωµα, δεν λέµε δικαίωµα στην αποφυλάκιση
-είναι προφανές, αν και πρέπει να τονίζεται- αλλά δικαίωµα σε
ανθρώπινες συνθήκες κράτησης. Αυτή τη στιγµή, παρά την αναµ-
φισβήτητη πρόοδο, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι έχουµε υστέρηση.

Ιδού, λοιπόν, ένα πεδίο συνεννόησης, απευθύνεται σε όλους,
για το πώς θα βελτιωθούν οι συνθήκες ώστε στο µέλλον να εξορ-
θολογικοποιηθούν οι όποιες σχετικές ευεργετικές διατάξεις. Αυ-
τό µας αφορά όλους, όχι µόνο τους κυβερνώντες.  

Επειδή ο χρόνος είναι λίγος, έχω µερικές παρατηρήσεις σχε-
τικά µε τις ισοπεδωτικές, κατά τη γνώµη µου, τοποθετήσεις που
ακούστηκαν από δύο πολιτικά κόµµατα. Νοµίζω ότι είχαµε πει και
στη συζήτηση µερικά πράγµατα.

Για µεν το κόµµα της Χρυσής Αυγής νοµίζω ότι δεν χρειάζεται
ιδιαίτερη αναφορά, διότι ο εθνικισµός που έλεγε ότι καταπολε-
µάται και διώκεται µε αυτό το νοµοσχέδιο είναι ο µανδύας ή κα-
λύτερα ο φερετζές του ρατσισµού και της ξενοφοβίας. Σαφώς,
είναι άλλο πράγµα η αγάπη στην πατρίδα και άλλο πράγµα να
παριστάνει κανείς τον πατριώτη κι όπου βρει αδύναµο και ταλαι-
πωρηµένο άνθρωπο ή κοινωνική οµάδα να τον κυνηγάει. 

Αυτά νοµίζω ότι είναι γνωστά. Πρέπει να λέγονται, όµως, διότι
οι πράξεις του καθενός τον ακολουθούν και άλλωστε -Ιούλιος
µήνας είναι- δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι οι ιδεολογικοί τους πρό-
γονοι ήταν εκείνοι που κατακρεούργησαν την Κύπρο και δειλοί,
άβουλοι και προδότες, εν τέλει, της πατρίδας τους.

Θέλω να αναφερθώ για ένα λεπτό και σε µια επίσης ισοπεδω-
τική άποψη, κατά τη γνώµη µου. Φυσικά τη διακρίνω, φυσικά
αποδίδω ιδεολογικό ενδιαφέρον και ιδεολογικό πρόσηµο σε αυτή
τη άποψη, αλλά δεν µπορούµε, επίσης, να δεχθούµε την µονο-
σήµαντη άποψη ότι οτιδήποτε έρχεται από την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση εξυπηρετεί τα µονοπώλια, τους µονοπωλιακούς οµίλους και
ότι δεν υπάρχει καµία ανάγκη της κοινωνίας να εξυπηρετηθεί
στον καπιταλισµό. 

Αυτή είναι µια βαθιά δογµατική άποψη, κατά την αντίληψή µας,
και δεν βοηθάει, διότι υπάρχουν νόµοι. Κατά κάποιο τρόπο και ο
εισηγητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος δέχθηκε ότι οι σηµερι-
νοί νόµοι είναι επαρκείς. Άρα, δεν µπορεί να είναι επαρκείς, όπως
είναι ένας νόµος, σύµφωνα µε τη λογική αυτή που είναι στο συγ-
κεκριµένο σύστηµα. 

Και να µην νοµίζει κανείς ότι εµείς αγνοούµε τους νόµους της
κοινωνίας. Και την παγκοσµιοποίηση γνωρίζουµε και τον αυταρ-
χικό χαρακτήρα που λαµβάνει πολλές φορές αυτή η διαδικασία.
Συµφωνούµε, επίσης, ότι ο λεγόµενος χώρος της ασφαλείας
πρέπει να προσεγγίζεται µε περίσκεψη. 

Η διαφορά µας είναι ότι εµείς εµπιστευόµαστε της δυνάµεις
της κοινωνίας των πολιτών, εµπιστευόµαστε κινήµατα, την αυτο-
τέλεια, την ευαισθησία του δικαστικού Σώµατος και γενικά τη δυ-
ναµική που αναπτύσσεται µέσα στην κοινωνία να αντισταθεί
πάνω σε αυτά τα φαινόµενα. 

Τελειώνοντας, θέλω κι εγώ να αναφερθώ µε την ευκαιρία, σε
ένα υπαρκτό θέµα. Ανεξάρτητα του πότε κατατέθηκε και παρά
τις όποιες διαφωνίες, από χθες το απόγευµα, κύριε Πρόεδρε,
είναι υπαρκτό και στα µέσα και στις εφηµερίδες και όλοι δηµο-
σίευαν το θέµα της αναπλήρωσης του ΕΚΑΣ. Οι λέξεις, όπως ξέ-
ρουµε όλοι, έχουν τη σηµασία τους και ο τρόπος που εκφέρει
κανείς τις λέξεις και τιτλοφορεί µια διαδικασία, τον χαρακτηρί-
ζουν και από πλευράς προθέσεων και από πλευράς σκοπιµοτή-
των. 

Η φράση που χρησιµοποίησε ο Πρωθυπουργός είναι «ανασυγ-
κρότηση του κοινωνικού κράτους». Είναι µια ειλικρινής προσέγ-
γιση. Εξίσου ειλικρινά, λέµε ότι αυτή η µεταβατική πρωτοβουλία
βρίσκεται, πραγµατικά, µακριά από τον στρατηγικό µας στόχο.
Η ανασυγκρότηση, το βήµα µε βήµα ξαναχτίσιµο, είναι αναγκαίο,
κυρίες και κύριοι, που τώρα µιλάτε µε δεικτικό και απαξιωτικό
τρόπο, ακριβώς επειδή εσείς το ξεθεµελιώσατε. 

Επί έξι χρόνια, σε αυτή τη χώρα σηµειώνονταν το εξής παρά-
δοξο-οξύµωρο σχήµα, να αυξάνονται ραγδαία, λόγω των πολιτι-
κών των προηγούµενων κυβερνήσεων, οι φτωχοί, οι ταλαιπω-
ρηµένοι, οι περιθωριοποιηµένοι πολίτες και την ίδια στιγµή να
µειώνονται ραγδαία οι κοινωνικές δαπάνες. Αυτή την πραγµατι-
κότητα εµείς έχουµε υποχρέωση και δέσµευση να την ανατρέ-
ψουµε και θα την ανατρέψουµε.

Μην στεναχωριέστε. Θα την κάνουµε σιγά σιγά φυσικά, ατε-
λώς αν θέλετε, µε τα ανεπαρκή µέσα που διαθέτουµε. Δίνουµε,
όµως, όλες µας τις δυνάµεις να εξαλείψουµε αυτά τα φαινόµενα
και να αναπληρώσουµε µε ήδη δροµολογούµενα µέτρια τις απώ-
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λειες που προκλήθηκαν από την πολιτική σας. 
Ευχαριστώ.                         
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μπαλωµενάκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως καταλαβαίνουµε όλοι, έχει

δηµιουργηθεί ένα ζήτηµα σχετικά µε την κατάθεση τροπολογιών.
Να προσπαθήσουµε να κάνουµε το καλύτερο δυνατό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Τζαβάρα, θα
σας δώσω τον λόγο στη συνέχεια…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχω δικαίωµα δευτερολογίας,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συγγνώµη! Να πά-
ρετε τώρα τον χρόνο της δευτερολογίας σας, για να µπούµε
µετά στη συζήτηση των τροπολογιών.

Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα πάρω και τον χρόνο της συ-

ζήτησης των τροπολογιών, για να κάνω ενιαία τοποθέτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, µην το κάνετε

αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με συγχωρείτε πάρα πολύ,

αλλά το τι θα πω, δεν θα το πείτε εσείς. Εδώ ακούγαµε τον συ-
νάδελφο που µας εξέµεσε τον εξάψαλµο και δεν µιλάγαµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τώρα θα µε εµποδίσετε και θα

µου πείτε εκ των προτέρων τι πρέπει να πω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, δεν θα σας εµ-

ποδίσω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ακούστε, λοιπόν, κύριοι της Κυ-

βέρνησης. Θα πρέπει να µάθετε -γιατί δυστυχώς µέχρι σήµερα
δεν το έχετε κατανοήσει- ότι σ’ αυτήν την Αίθουσα είστε φιλοξε-
νούµενοι. 

Και εσείς, κύριε καθηγητά, θα έπρεπε τουλάχιστον µε ευπρέ-
πεια απέναντι σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, όπου ασκείται κατά
τρόπο πραγµατικό και συµβολικό η λαϊκή κυριαρχία, χάριν στην
οποία εσείς έχετε τη θέση του Υπουργού Εργασίας, να απευθύ-
νεστε και µε µεγαλύτερη ευλάβεια και κυρίως χωρίς αναίδεια.
Αυτό, όµως, παραλείψατε να το κάνετε και απέναντί µας, αλλά
και απέναντι στην κρίση του ελληνικού λαού είστε εκτεθειµένος.

Και είστε εκτεθειµένος και για έναν άλλον λόγο. Δεν σας εµ-
πόδισε κανείς από τους Βουλευτές να φέρετε οποιαδήποτε τρο-
πολογία είχατε αποφασίσει να φέρετε, αρκεί αυτή η τροπολογία
να είχε προηγουµένως αποτελέσει αντικείµενο επιµελούς και εµ-
πρόθεσµης κατάθεσης.

Εσείς, λοιπόν, σήµερα είχατε την αξίωση να κρατά σε λειτουρ-
γία ο Προεδρεύων τη συνεδρίαση της Βουλής µέχρις ότου εσείς
αξιωθείτε, µαζί µε τους συµβούλους σας, να µας φέρετε αυτά
τα πονήµατα που έχουµε στα χέρια µας, για τα οποία µάλιστα
µας εγκαλείτε ότι αρνούµαστε να τα δεχθούµε ως τροπολογίες,
που είναι, πρώτον, άσχετες µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, δεύ-
τερον, εκπρόθεσµες και τρίτον, είναι τροπολογίες που κανένας
δεν γνωρίζει –γιατί θα το µάθει κάποτε ο ελληνικός λαός- ότι από
πλευράς σας δεν έχουν τους χειρισµούς και την ειλικρίνεια που
πρέπει να συνοδεύει την ενέργειά σας, για να είναι πράγµατι µία
προσφορά προς τον βασανιζόµενο ελληνικό λαό.

Ήρθατε σήµερα, λοιπόν, µε αυτήν την τροπολογία να κάνετε
αναδιανοµή της φτώχειας, που εσείς οι ίδιοι προκαλέσατε. Το
χειρότερο, όµως, είναι άλλο. Εδώ, µαζί µε τον κ. Αλεξιάδη, έρχε-
στε την υστάτη στιγµή, όταν έχει ολοκληρωθεί το νοµοσχέδιο
που αφορά κάτι πολύ σηµαντικό, γιατί για πρώτη φορά –είστε
νοµικός και αντιλαµβάνεστε τη σηµασία και τη σπουδαιότητα της
ρύθµισης που έφερε ο Υπουργός της Δικαιοσύνης- καλύπτεται
ένα κενό που επί δεκαπέντε χρόνια η χώρα µας δεν το είχε κα-
λύψει. Εκµεταλλεύεστε, λοιπόν, αυτή τη σηµερινή συνεδρίαση,
για να κάνετε τι; Για να καταλύσετε την κανονική νοµοθετική λει-
τουργία και να εγκαθιδρύσετε ένα καθεστώς λαθρονοµοθέτη-
σης. Έτσι λέγεται αυτό που κάνετε. Και προσβάλλει και τους
θεσµούς, προσβάλλει και τη δηµοκρατία, προσβάλλει και εµάς
που είµαστε αντιπρόσωποι του ελληνικού λαού, αλλά θεωρώ ότι
πρωτίστως προσβάλλει υµάς, που είστε ακαδηµαϊκός δάσκαλος,

που είστε υπηρέτης της δικαιοσύνης και κυρίως είστε από αυ-
τούς που θα έπρεπε σήµερα να απολογούνται ενώπιον του ελ-
ληνικού λαού και να µην εγκαλούν εµάς, που προσπαθώντας να
έχουµε θεσµική ευλάβεια γι’ αυτό που σήµερα γίνεται εδώ, αντι-
δρούµε, όταν µας φέρνετε αυτές τις τροπολογίες.

Εάν, λοιπόν, σέβεστε αυτήν εδώ τη διαδικασία, που, όπως ξέ-
ρετε καλύτερα από εµένα, εκφράζει το λαό, γιατί είναι εκδήλωση
άµεση της λαϊκής κυριαρχίας, θα πρέπει να τις αποσύρετε.

Να τις αποσύρετε σαν ένα ύστατο δείγµα συνεργασίας σας
στους κανόνες που επιβάλλονται στο Κοινοβούλιο. Διαφορετικά,
θεωρώ ότι η σηµερινή συµπεριφορά σας αποτελεί συνέχεια µιας
προηγούµενης σειράς ενεργειών, κυβερνητικών, που ξεκίνησαν
µε τη φαντασµαγορική κίνηση του κυρίου Πρωθυπουργού να ξε-
κινήσει τη διαδικασία της αναθεώρησης του Συντάγµατος εκτός
του Κοινοβουλίου, χρησιµοποιώντας σαν ντεκόρ το Κοινοβούλιο
και όχι να έρθει εδώ για να αποφασιστεί, όπως το άρθρο 110 επι-
βάλλει και πράγµατι να έχουµε ως δεδοµένη την απόφαση της
Βουλής που κατά τη διάταξη αυτή, είναι η µοναδική αρµόδια να
αποφασίσει για την ανάγκη αναθεώρησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, και για τα προχθεσινά επεισόδια, όπου ενώ ο κύριος
Πρόεδρος της Βουλής είχε ο ίδιος καθορίσει το πώς θα οργα-
νωθεί η συζήτηση για την αίτηση που κάναµε, προκειµένου να
συσταθεί εξεταστική επιτροπή για να ερευνήσει το τρίτο από τα
συγκεκριµένα µνηµόνια, -που εσείς οι ίδιοι είχατε ζητήσει να
ερευνηθεί και το πρώτο και το δεύτερο- έφτασε στο σηµείο ο
ίδιος, παραβιάζοντας την απόφασή του µε την οποία είχε ορίσει
ότι θα κλείσει αυτή τη συζήτηση ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, να δώσει τον λόγο, µετά το κλείσιµο από τον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, στον Υπουργό Οικονοµι-
κών, υποβαθµίζοντας και µε αυτή την έννοια το επίπεδο και το
κύρος της διαδικασίας. Σήµερα έρχεστε εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, ολοκληρώ-
στε, κύριε Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα ήθελα, όµως, τώρα -θα µου
επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε- να σας πω τα εξής. Κύριε Αλεξιάδη,
φέρνετε εδώ κάτι τροπολογίες που είναι λαθροτροπολογίες. Και
θα σας πω γιατί. 

Στη µία µας λέτε: «Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Εσό-
δων». Εδώ η Βουλή αποφάσισε ότι αποτελεί ανεξάρτητο Όρ-
γανο, δηλαδή ότι οι αποφάσεις του δεν καθορίζονται, δεν προκα-
θορίζονται και δεν προλαµβάνονται από κανέναν. Εσείς, λοιπόν,
λέτε µε αυτή την τροπολογία ότι θα πρέπει γι’ αυτήν την από-
φαση να έχει τη σύµφωνη γνώµη του Υπουργού Οικονοµικών.
Αυτό είναι η ανεξαρτησία που ψηφίστηκε εδώ και που δεσµευ-
τήκατε απέναντι στους εταίρους ότι θα σέβεστε και θα ευλαβεί-
στε; Και δεύτερον…

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ως προς τι τη σύµφωνη γνώµη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μετά, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα σας πω. Για να µπορέσετε,
όπως λέτε, µε αυτόν τον τρόπο, κατά παρέκκλιση κάθε ισχύου-
σας νοµοθεσίας και κυρίως χωρίς καµµία διαγωνιστική διαδικα-
σία, να αναθέτετε µε απευθείας ανάθεση την προµήθεια ειδών
του δηµοσίου. 

Όµως το χειρότερο δεν είναι αυτό. Το χειρότερο είναι ότι µας
φέρνετε εδώ µια άλλη τροπολογία, την υστάτη στιγµή -γι’ αυτό
λέω ότι είναι λαθροτροπολογία και λαθρονοµοθετείτε, γιατί αυτό
είναι, επαναλαµβάνω, το επίπεδο και το ήθος του νέου πολιτικού
συστήµατος που εγκαθιδρύετε- και µας λέτε ότι παραχωρείτε τε-
τρακόσια πενήντα και πλέον στρέµµατα, χωρίς κανένα αντάλ-
λαγµα στην περιφέρεια περιουσία του ελληνικού δηµοσίου, χω-
ρίς -πρώτον- σε αυτή τη συγκεκριµένη εδώ τροπολογία να έχετε
συµπεριλάβει ένα σκαρίφηµα, τουλάχιστον, για να δούµε ποια
είναι αυτή. Δεύτερον, χωρίς να µας διευκρινίζετε εάν αυτή είναι
περιουσία από εκείνη που εσείς ο ίδιος, µε τους νόµους που ψη-
φίσατε εδώ, µε την πλειοψηφία που έχετε, την πλειοψηφία του
νέου πολιτικού συστήµατος, σκλαβώσατε -την ακίνητη και την κι-
νητή περιουσία του δηµοσίου- για ενενήντα εννέα χρόνια. Αυτά
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τα κάνατε εσείς, το νέο πολιτικό σύστηµα. Το παλιό είχε άλλες
αµαρτίες. Κρίθηκαν.

Και το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι δεν µας λέτε το εξής: Υπάρ-
χει αιγιαλός µέσα σε αυτά; Υπάρχουν άλλα αντικείµενα ιδιοκτη-
σίας που ανάγονται στο imperium; Δεν είναι, δηλαδή, ιδιωτική
ιδιοκτησία του δηµοσίου. 

Μετά από όλα αυτά θεωρώ ότι δεν µπορεί κανένας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, κύ-

ριε Τζαβάρα, σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …να συµµετάσχει µε σοβαρό-

τητα σε αυτό που γίνεται εδώ, ακολουθώντας αυτές τις προκλή-
σεις, τις οποίες θα πρέπει, σας παρακαλώ, να τις αποσύρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ας τις φέρετε την άλλη εβδο-

µάδα να τις συζητήσουµε, γιατί πράγµατι αναγνωρίζουµε ότι
µπορεί να αισθάνεστε πως από κάπου επείγεστε. Θεωρώ ότι
αυτό το επείγον δεν είναι η επικοινωνιακή αξιοποίηση των απο-
φάσεων που πήρατε χθες και καλά κάνατε και τις πήρατε. Όµως
εδώ η Βουλή θα πρέπει να είναι το καθεστώς όπου λάµπει η δη-
µοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν θα πρέπει, κύριε Πρόεδρε
-και τελειώνω- να είµαστε προ των θυρών της εγκαθίδρυσης ενός
καθεστώτος, όπου η Βουλή έχει µετατραπεί σε ένα παράρτηµα
διεκπεραίωσης των επιθυµιών της Κυβέρνησης. Αυτό είναι ανω-
µαλία για το πολίτευµα. Αυτό είναι αλλοίωση του πολιτεύµατος
και σε αυτό δεν πρόκειται να συµπράξουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ,

είναι ο κ. Παπαθεοδώρου ο οποίος έχει δικαίωµα δευτερολογίας,
όπως και ο κ. Τζαβάρας και οι άλλοι συνάδελφοι. 

Ορίστε, κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπ-
τά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι
σύντοµος και θέλω να απευθυνθώ σε εσάς για τον εξής πολύ
απλό λόγο: Νοµίζω ότι η µέχρι τώρα διαδικασία από το πρωί κύ-
λησε πάρα πολύ οµαλά, κύλησε µε συναινετικό πνεύµα. Επίσης,
η ανταλλαγή των απόψεων είχε να κάνει µε αυτό το οποίο ένας
αγαπητός συνάδελφος ονόµασε προηγουµένως «ορθή νοµοθέ-
τηση». 

Αυτό το οποίο είδαµε από τη στιγµή που ο κύριος Υπουργός
ανέβηκε στο Βήµα για να ολοκληρωθεί η διαδικασία και να πε-
ράσουµε στην ψήφιση, ήταν πραγµατικά µία διαδικασία υπονό-
µευσης του κοινοβουλευτικού έργου, µία διαδικασία που υποτιµά
-αν θέλετε- και τα δηµοκρατικά ήθη, αλλά και τη νοηµοσύνη µας. 

Κατατέθηκαν πέντε επιπλέον τροπολογίες, οι τρεις κατά τη
διάρκεια της οµιλίας του κυρίου Υπουργού. Αυτό όχι µόνο είναι
κοινοβουλευτικά αντιαισθητικό, αλλά θα έπρεπε να ακουστεί µία
συγγνώµη. Θα έπρεπε να αιτιολογηθεί εάν όχι η εκπρόθεσµος
τροπολογία, τουλάχιστον το γεγονός ότι θα µπορούσε να είχε
έρθει χθες ή το πρωί. Και εν πάση περιπτώσει, τίποτα απ’ αυτά
τα οποία διαβάσαµε, δεν φαίνεται ότι δεν µπορεί να περιµένει
την κανονική διαδικασία. Η Διάσκεψη των Προέδρων, απ’ ό,τι
πληροφορούµαι, όρισε Ολοµέλεια µε νοµοσχέδιο την Τρίτη και
την Τετάρτη. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο λέµε και το προτείνουµε σε εσάς, κύριε
Πρόεδρε έτσι ώστε να διαφυλαχθεί η οµαλή διαδικασία και η κοι-
νοβουλευτική τάξη, είναι να πάρετε εσείς την πρωτοβουλία,
αφού δεν την παίρνουν οι Υπουργοί, ώστε αυτές οι τροπολογίες
να συζητηθούν την Τρίτη, δύο µέρες µετά. Έτσι, δεν θα εξωθη-
θούν και οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες σε διαλόγους οι οποίοι δεν
έχουν νόηµα παρά µόνο για την παραβίαση της κοινοβουλευτι-
κής τάξης. Διότι αυτό είναι το νόηµα. Δεν υπάρχει τίποτε άλλο.
Επίσης, για να δούµε κάτι πάρα πολύ απλό: Επειδή υπάρχει πε-
ριεχόµενο σε αυτές τις συγκεκριµένες τροπολογίες -περιεχό-
µενο!- εάν µπούµε σε οποιαδήποτε συζήτηση, κατανοείτε και
εσείς -όπως το κατανοεί και η Αίθουσα- ότι το περιεχόµενο αυτό

θα είναι συγκρουσιακό. Ή εδώ πάµε να συζητήσουµε ορισµένα
ζητήµατα τα οποία έχουν -αν θέλετε- αξία ή την υποβαθµίζουµε
αυτή την αξία και πάµε σε κοκοροµαχίες οι οποίες δεν έχουν κα-
νένα νόηµα.

Προτείνουµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να πάνε και οι πέντε στο
νοµοσχέδιο της Τρίτης. Δεν υπάρχει κανένας λόγος να συζητη-
θούν σήµερα. Και όχι µόνο δεν υπάρχει κανένας λόγος, αλλά
εµείς θα αρνηθούµε οποιαδήποτε συζήτηση επ’ αυτού. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να πάρετε εσείς την απόφαση, έτσι ώστε
να απεµπλακεί η διαδικασία και να οδηγηθεί η ψήφιση του νοµο-
σχεδίου µε οµαλότητα µέχρι το τέλος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μία διευκρινιστική ερώτηση.

Θα γίνει ξεχωριστή συζήτηση για τις τροπολογίες ή θα τα δούµε
πακέτο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα γίνει άλλη συ-
ζήτηση. Όµως όπως καταλαβαίνετε, τοποθετήθηκαν για τις τρο-
πολογίες και ο κ. Τζαβάρας και ο κ. Παπαθεοδώρου, καθώς έχει
δίκιο ο κ. Τζαβάρας στο ότι δεν µπορώ να παρέµβω στο τι ακρι-
βώς θα πείτε. 

Σας λέω, όµως, ότι πάνω στο θέµα των τροπολογιών -όπως
είχα εξαγγείλει ευθύς εξ αρχής- θα µιλήσουµε ξεχωριστά. Μπο-
ρείτε να µιλήσετε και τότε βεβαίως, αλλά έχετε το δικαίωµα να
χειριστείτε τον λόγο σας όπως νοµίζετε εσείς.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα
τοποθετηθώ µετά σε σχέση µε τις τροπολογίες. 

Να έρθουµε στο νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι επιβεβαιώνεται η θέ-
ση του κόµµατός µας ότι πρόκειται για µία Σύµβαση αντιδρα-
στική, αντιδηµοκρατική. Έχει άµεση σχέση µε τον ενιαίο χώρο
ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης που επιδιώκει η Ευρω-
παϊκή Ένωση προκειµένου να ελέγξει το σύνολο των πληροφο-
ριακών συστηµάτων που βάλλει ευθέως στα δηµοκρατικά δικαιώ-
µατα και τις ελευθερίες. 

Πάνω, λοιπόν σε αυτόν τον άξονα κινούνται όλα τα κόµµατα,
από τον ΣΥΡΙΖΑ, τους ΑΝΕΛ, τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, το
Ποτάµι, δηλαδή σε µία πλήρη συµφωνία µε αυτές τις αντιλαϊκές
και αντιδραστικές συµβάσεις.

Από εκεί και µετά, επειδή είχα πει στην πρωτολογία ότι θα το-
ποθετηθώ για τις διατάξεις σωφρονιστικής και αντεγκληµατικής
πολιτικής, επιτρέψτε µου να σταθώ σε δύο άρθρα κρίσιµα, τα
οποία αφορούν τη σωφρονιστική πολιτική της Κυβέρνησης,
όπως η παράταση των ρυθµίσεων του ν.4322/2015 για την υπό
όρους απόλυση κρατουµένων στο άρθρο 15 και η εξουσιοδοτική
διάταξη του αναµορφωτικού µέτρου της κοινωφελούς εργασίας
των κρατουµένων στο άρθρο 16, που, κατά τη γνώµη µας, είναι
αποσπασµατικές χωρίς να αντιµετωπίζεται ουσιαστικά το πρό-
βληµα. 

Δηλαδή, αυτό που κυριαρχεί και πάλι δεν είναι η ικανοποίηση
της ανάγκης σωφρονισµού και επανένταξης των παραβατών,
αλλά απλώς να αραιώσουµε µε οποιονδήποτε τρόπο τους στοι-
βαγµένους κρατούµενους στα υπερπλήρη σωφρονιστικά κατα-
στήµατα. Δηλαδή, ακολουθείται η πεπατηµένη των προηγούµε-
νων κυβερνήσεων, που απλώς διαχειρίστηκαν το πρόβληµα της
συµφόρησης και δεν υπήρξε οριστική επίλυση. 

Σε σχέση µε την υλοποίηση του µέτρου της κοινωφελούς ερ-
γασίας, λόγω του εξουσιοδοτικού του χαρακτήρα δεν είναι ούτε
µόνιµη ούτε χρονικά προσδιορισµένη και νοµίζουµε ότι θα µείνει
στα χαρτιά. Εξαρτάται πάντα από τον εκάστοτε Υπουργό για το
αν θα εφαρµόσει αυτό το µέτρο της κοινωφελούς εργασίας. Δη-
λαδή, µπορεί και να µην το εφαρµόσει ποτέ. 

Μία αποτελεσµατική πολιτική σωφρονισµού και επανένταξης,
ειδικά για ευάλωτες κατηγορίες όπως είναι οι ανήλικοι µετανά-
στες και άλλες, απαιτεί πάνω απ’ όλα υποδοµές και µάλιστα σο-
βαρές υποδοµές, δοµές κοινωνικής επανένταξης που µε τη σειρά
τους έχουν την ανάγκη γενναίας χρηµατοδότησης, τα οποία, βε-
βαίως, το Υπουργείο και συνολικά η Κυβέρνηση δεν είναι διατε-
θειµένοι να διαθέσουν λόγω των δηµοσιονοµικών δεσµεύσεων
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αλήθεια, πόσο αποτελεσµατικό είναι να ζητάς να βγουν όσο
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περισσότεροι κρατούµενοι γίνεται από τις φυλακές, χωρίς ταυ-
τόχρονα να παίρνονται µέτρα στήριξης των αποφυλακισµένων,
οι οποίοι αφήνονται κυριολεκτικά στη µοίρα τους µε ένα επίδοµα
-και αν δίνεται και αυτό- ελεηµοσύνης από τον ΟΑΕΔ και στο αί-
σχος των προγραµµάτων επιδότησης των εργοδοτών από το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο για την πρόσληψη των αποφυλακι-
σµένων, όταν το πόρισµα των ερευνών δείχνει ότι οι τέσσερις
στους πέντε κρατούµενους παρουσιάζουν υποτροπή και επι-
στρέφουν στις φυλακές;

Το ΚΚΕ πριν απ’ όλα πιστεύει ότι παίρνοντας µέτρα αποσυµ-
φόρησης των φυλακών, αυτά τα µέτρα πρέπει να συνοδεύονται
µε γενναία στήριξη των αποφυλακισµένων. Να δίνεται επίδοµα
ανεργίας για όσο διάστηµα είναι άνεργοι, µε πλήρη δηµόσια και
δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη χωρίς προϋποθέσεις
ασφαλιστικής κάλυψης, να δίνονται κίνητρα για την κοινωφελή
εργασία ως εναλλακτικού τρόπου έκτισης των ποινών, όπως επί-
σης να στελεχωθεί η υπηρεσία επιµελητών κοινωνικής αρωγής. 

Από εκεί και µετά, είπαµε στην πρωτολογία πως ό,τι έχει σχέση
µε την κύρωση της σύµβασης και την ενσωµάτωση στο ελληνικό
δίκαιο, τα άρθρα από το 1 έως και 6, τα καταψηφίζουµε. Στα
άρθρα 8 και 9, που αφορούν την παραγραφή και παύση της ποι-
νικής δίωξης πταισµάτων και ελαφρών πληµµεληµάτων, συµφω-
νούµε, ψηφίζουµε «ναι» δηλαδή. Επίσης, συµφωνούµε και µε τις
νοµοτεχνικές προσθήκες που έγιναν. 

Στα άρθρα 10, 11 και 12 ψηφίζουµε «παρών». Ειδικά στα άρ-
θρο 11 και 12 θεωρούµε ότι γενικά µπορεί να είναι συζητήσιµες
αυτές οι προτεινόµενες ρυθµίσεις που αφορούν τον Κώδικα Ορ-
γανισµών Δικαστηρίων, αλλά από εκεί και µετά, στο άρθρο 12,
επειδή προβλέπεται η σύσταση νοµοπαρασκευαστικής επιτρο-
πής για τη σύνταξη αυτών των νέων κωδίκων, έχουµε επιφύλαξη
και γι’ αυτό ψηφίζουµε «παρών». 

Στο άρθρο 14, για τα εργασιακά ζητήµατα των σωφρονιστικών
υπαλλήλων, συµφωνούµε. Για τα θέµατα της εξωτερικής φρού-
ρησης καταστηµάτων κράτησης ψηφίζουµε «παρών». 

Για τη ρύθµιση των τριτέκνων επίσης ψηφίζουµε «παρών». Με
ποια έννοια; Όχι ότι δεν είναι σωστό, αλλά εδώ πρόκειται για
έναν εµπαιγµό. Τροποποιεί έναν νόµο ο οποίος έχει παγώσει, δη-
λαδή, δεν εφαρµόζεται, που σηµαίνει ότι και µε την τροποποίηση
που γίνεται τώρα, δεν πρόκειται ποτέ να εφαρµοστεί. Από αυτήν
την άποψη, λοιπόν, είναι εµπαιγµός. 

Στο άρθρο 19 λέµε «όχι». Έχουµε σοβαρές επιφυλάξεις και
αντιρρήσεις. Αφορά τη Σύµβαση του Παλέρµο για την προστασία
των µαρτύρων που αφορούν ποινικές υποθέσεις και διευρύνει
τον αριθµό των εµπλεκοµένων Υπουργών, Εξωτερικών και Εσω-
τερικών. 

Στο άρθρο 20 ψηφίζουµε «κατά». Θεσπίζει την απαλλαγή από
κάθε αστική και ποινική ευθύνη των εµπειρογνωµόνων, των
µελών του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων. Θεωρούµε ότι η διά-
ταξη αυτή επί της ουσίας δίνει λευκή επιταγή, ασυλία, γιατί περί
αυτού πρόκειται, δηλαδή απαλλάσσει τους εµπειρογνώµονες και
τα µέλη των γνωµοδοτικών οργάνων της «Ελληνικής Εταιρείας
Συµµετοχών και Περιουσίας Α.Ε.» από οποιαδήποτε αστική ευ-
θύνη. Απ’ αυτήν την άποψη, το καταψηφίζουµε.

Στο άρθρο 22, για τις οφειλόµενες δαπάνες παρελθόντων
ετών για ύδρευση, άρδευση, ψηφίζουµε «παρών». Πρόκειται για
µία εµβαλωµατική και πρόσκαιρη λύση. Ναι µεν διευκολύνει τη
λειτουργία των καταστηµάτων, αλλά και πάλι θα υπάρξει µια
συσσώρευση χρεών λόγω των δηµοσιονοµικών δεσµεύσεων. Και
ποιος ξέρει, βέβαια, τα χρέη δεν αφορούν µόνο την ύδρευση και
την άρδευση, θα είναι και άλλα χρέη που σχετίζονται µε τη συ-
νολική λειτουργία των καταστηµάτων. Επίσης, παραπέµπει και
την καταβολή των ποσών αυτών στο αόριστο µέλλον. 

Στο άρθρο 23 -για να τελειώσω- που επιτρέπει τον κατ’ εξαί-
ρεση διορισµό στις ανεξάρτητες αρχές του διδακτικού προσω-
πικού, πανεπιστηµιακού και τεχνολογικού τοµέα, καθώς και το
ερευνητικό προσωπικό, λέµε «όχι», µε την έννοια ότι δεν κατα-
λάβαµε γιατί χρειάζονται να έχουν δυο θέσεις και στις ανεξάρ-
τητες αρχές και στα πανεπιστήµια. Διορίστε. Βάλτε κόσµο µέσα.
Όχι, όµως, να δηµιουργούνται διπλοθεσίτες, για να µην πω ότι
πιθανόν να πρόκειται και για φωτογραφική διάταξη. 

Αυτά σε σχέση µε τα άρθρα του νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Συντυχάκη. 

Δεν ξέρω αν υπάρχει άλλος εισηγητής. Μάλλον, όχι. 
Κοιτάξτε, ένα µεγάλο µέρος απ’ αυτά που είπε ο κ. Παπαθεο-

δώρου και οι άλλοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι ανταποκρίνονται στην
πραγµατικότητα. Δηλαδή, είχαµε τροπολογίες την ώρα που µι-
λούσε ο Υπουργός, και αυτό δηµιουργεί ένα πρόβληµα στη λει-
τουργία του Κοινοβουλίου. Βεβαίως, από την άλλη, υπάρχουν οι
εξαγγελίες χθες του Πρωθυπουργού, οι οποίες αφορούν ευαί-
σθητες κοινωνικές οµάδες, που σηµαίνει ότι πρέπει να προλά-
βουµε ορισµένες προθεσµίες. 

Εγώ θα ήθελα να παρακαλέσω …
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ποιες είναι προθεσµίες, κύριε
Πρόεδρε; Πρέπει να ξέρουµε, γιατί αν υπάρχουν προθεσµίες, να
το δούµε διαφορετικά το θέµα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Τζαβάρα, αν
έχετε την καλοσύνη, να κάνουµε ένα διάλογο όπως πρέπει. 

Θα ήθελα να παρακαλέσω τους κυρίους Υπουργούς, πρώτα
τον κ. Αλεξιάδη και µετά τον κ. Κατρούγκαλο, εάν υπάρχουν τρο-
πολογίες που µπορούν να αποσυρθούν και να έρθουν σε ευθε-
τότερο χρόνο, να γίνει, ειδάλλως για τις τροπολογίες που επιµέ-
νουν να ψηφισθούν σήµερα, να δοθούν επαρκείς εξηγήσεις για
το επείγον του χαρακτήρος, γιατί πρέπει να ψηφίσουµε σήµερα,
για ποιους λόγους ευνοούνται κάποιοι συµπολίτες µας που αλ-
λιώς θα αντιµετωπίσουν σοβαρό πρόβληµα, έτσι ώστε να υπάρ-
χει µία καθαρή κρίση για το ζήτηµα το οποίο δηµιουργήθηκε
όσον αφορά τις τροπολογίες της τελευταίας στιγµής. 

Κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην τοποθέτησή µου χθες στο

νοµοσχέδιο για το λαθρεµπόριο καπνικών προϊόντων τοποθετή-
θηκα σε αυτό το θέµα. Δεν είµαστε υπερήφανοι γι’ αυτή τη δια-
δικασία νοµοθέτησης και τη διαδικασία των τροπολογιών. Το
είπα χθες µε τον πιο σαφή τρόπο, το επαναλαµβάνω και σήµερα.
Όµως η αναγκαιότητα µας αναγκάζει να ακολουθούµε αυτή τη
διαδικασία. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία για τις ένσηµες ταινίες φορο-
λογίας του καπνού, δηλαδή τις ταινίες που έχουν πάνω τα πα-
κέτα τσιγάρων, είναι πραγµατικά η χαρακτηριστική περίπτωση
που έχουµε κάτι επείγον. Δεν το προλάβαµε χθες. Το εξήγγειλε
ο Υπουργός, ο κ. Τέρενς Κουίκ, στην οµιλία του και το εξήγησε
αναλυτικά. Δεν πρόλαβε χθες να έρθει αυτή η τροπολογία. Ήρθε
σήµερα. Είναι επείγον, διότι τελειώνουν οι ταινίες για το ελληνικό
δηµόσιο. Πρέπει να πάµε σε νέα εκτύπωση ταινιών και δεν θέ-
λουµε πλέον η νέα εκτύπωση ταινιών να γίνεται από ιδιωτική επι-
χείρηση. Είναι σαφέστατο εδώ το τι λέµε, ότι θέλουµε να το
αναθέσουµε στην Τράπεζα της Ελλάδος. Το λέει σαφέστατα
µέσα. Δεν λέµε να πάµε…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Γιατί δεν µπορείτε να το φέρετε την
Τρίτη;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Μισό λεπτάκι.
Δεν πάµε να…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έπρεπε να το είχατε προβλέψει

ότι θα τελείωναν οι ταινίες. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Εντάξει, κύριε Τζαβάρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Τζαβάρα, πα-

ρακαλώ.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Σεβαστείτε ότι εγώ δεν διακόπτω ποτέ κανέναν. Έχω ακού-
σει εδώ τα πάντα. Δεν διακόπτω ποτέ κανέναν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εντάξει.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Τελειώνω πολύ γρήγορα. 
Λέω, λοιπόν, ότι είναι επείγουσα ανάγκη να ψηφιστεί σήµερα. 
Η άλλη τροπολογία για το Φαληρικό Δέλτα -έπρεπε να επιλέξω

κάποια από τις δύο- αποσύρεται, αν και είναι πολύ σηµαντική
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γιατί παραχωρούµε δηµόσια έκταση στην Περιφέρεια και δηµό-
σιο κτήριο για να στεγαστεί το Λιµεναρχείο της Σύµης. Θα την
φέρουµε την Τρίτη, όµως. Δεν υπάρχει πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Οι ενστάσεις, βε-
βαίως, του κ. Τζαβάρα, όσον αφορά το πληρέστερο της τροπο-
λογίας, µε σχεδιάγραµµα και λοιπά, νοµίζω ότι µέχρι να έρθει την
επόµενη φορά, µπορεί να καλυφθεί. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Για όλα αυτά δεν φοβόµαστε να φέρουµε κανένα στοιχείο.
Θα φέρουµε όλα τα στοιχεία.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Και να προκύπτει και για ποιο ακίνητο πρό-
κειται, κύριε Υπουργέ.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, την τροπολογία µε γενικό αριθµό
601 και ειδικό 42, παρακαλώ να ψηφιστεί, για να µπορέσει να ξε-
κινήσει η Τράπεζα της Ελλάδος µετά από διαδικασία µε τον
Υπουργό Οικονοµικών. 

Αυτό που ειπώθηκε για τον ΓΓΔΕ και για τον Υπουργό Οικονο-
µικών, αυτό ίσχυε µέχρι τώρα µε νόµο που είχε ψηφιστεί το προ-
ηγούµενο χρονικό διάστηµα µάλλον επί δικής σας κυβέρνησης.
Αυτό ισχύει τώρα. Δηλαδή, αν πάνε να το κάνουν τώρα, χρειάζε-
ται απόφαση ΓΓΔΕ και σύµφωνη γνώµη του Υπουργού Οικονο-
µικών ως προς το ύψος του ποσού. 

Κάνω παράκληση, λοιπόν, να ψηφιστεί η τροπολογία. Η άλλη
τροπολογία για το Φαληρικό Δέλτα αποσύρεται. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Αλεξιάδη, και για την κατανόηση της ανάγκης απόσυρσης.
Το νούµερο της τροπολογίας που τίθεται προς ψηφοφορία ποιο
είναι και ποια αποσύρετε, για να έχουµε µια σαφή εικόνα;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Το ανέφερα, αλλά θα το ξαναπώ. Η τροπολογία που κατα-
θέτω και παρακαλώ να ψηφιστεί, είναι η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 601 και ειδικό 42. Και η τροπολογία που αποσύρεται…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μισό λεπτό, κύριε
Παφίλη. Θα σας δώσω τον λόγο αµέσως µετά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θέλω να ρωτήσω κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να ολοκληρώσει

πρώτα ο κύριος Υπουργός την πρότασή του. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Η τροπολογία που παρακαλώ να ψηφιστεί για τις ταινίες
ασφαλείας των τσιγάρων είναι η µε γενικό αριθµό 601 µε ειδικό
42 και η τροπολογία που αποσύρω για το Φαληρικό Δέλτα είναι
η µε γενικό αριθµό 600 µε ειδικό 41. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παφίλη, τι θέ-
λετε να ρωτήσετε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα τις δώσετε στην
Τράπεζα της Ελλάδος να τις τυπώσει ή σε ιδιώτη;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Μέχρι τώρα εκτυπωνόταν σε ιδιώτη. Θέλουµε αυτό το κα-
θεστώς να σταµατήσει και να εκτυπώνονται στην Τράπεζα της
Ελλάδος, η οποία έχει ειδικά συστήµατα ασφάλειας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γράψτε το, να το ψηφίσουµε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Μα, το γράφει, κύριε Τζαβάρα, στην εισηγητική, «Τράπεζα
της Ελλάδος».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Στη ρύθµιση, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Κατρούγκαλε, έχετε τον λόγο για να τοποθετηθείτε στο

πνεύµα που σας παρακάλεσα, για να δούµε ποιες έχουν επείγον
χαρακτήρα και τι µπορεί να γίνει για αυτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ακριβώς. 

Κύριε Πρόεδρε, συµφωνώ µε την πρότασή σας. 
Επίσης, πρέπει να πω ότι οι τοποθετήσεις του κ. Τζαβάρα και

του κ. Παπαθεοδώρου ήταν πολιτικές τοποθετήσεις. 
Ακόµη, πρέπει να πω ότι τµήµα της κριτικής που µου ασκήθηκε

από τον κ. Τζαβάρα, το αποδέχοµαι. Στη Βουλή, πράγµατι, δεν
φωνάζουµε και στη Βουλή, πράγµατι, δεν παίρνουµε τον λόγο,

αν δεν µας τον έχει δώσει το Προεδρείο. Το γεγονός…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Για όλους ισχύει αυτό. Εκτός κι

αν δεν δίνεται ο λόγος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ακριβώς. 
Το γεγονός ότι ορισµένοι από τους Βουλευτές της Νέας Δη-

µοκρατίας  είχαν πάρει τον λόγο µόνοι τους και φώναζαν, αποτε-
λεί εξήγηση αλλά όχι δικαιολογία. Και ακριβώς επειδή πρέπει
όλες οι πλευρές να περιφρουρήσουµε το κύρος της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας, γιατί ο µόνος που χαίρεται όταν το Κοινο-
βούλιο έχει κρίση είναι αυτή η πλευρά που λείπει και δεν είναι
παρούσα αυτή τη στιγµή, γι’ αυτόν τον λόγο νοµίζω ότι έπρεπε
να πω αυτά τα λόγια. 

Πρέπει, όµως, να συνεχίσω. Θα σας πω γιατί δύο από τις τρο-
πολογίες πρέπει να συζητηθούν τώρα. Η περιφρούρηση της κοι-
νοβουλευτικής διαδικασίας δεν δικαιολογεί ούτε την υποκρισία
ούτε τη δηµαγωγία. Η λέξη ντροπολογία, η τακτική νύκτωρ να
έρχονται τροπολογίες όχι απλώς εκπρόθεσµες, αλλά τροπολο-
γίες που έπρεπε να αποφευχθεί ο δηµόσιος διάλογος επ’ αυτών
γιατί ωφελούνταν σκοτεινά πρόσωπα της διαπλοκής, δεν αφο-
ρούν αυτή την πτέρυγα. 

Επίσης, η ουσιαστική αντιπαράθεση που έγινε επί της ουσίας
των τροπολογιών, δείχνει, κατά τη γνώµη µου, δηµαγωγία και
υποκρισία. 

Ας τα πάρουµε, όµως, από την αρχή: Γιατί φέραµε τις δύο τρο-
πολογίες για το αγγελιόσηµο και για το ΕΚΑΣ σήµερα; Και οι δύο
αυτές τροπολογίες έχουν προθεσµίες που πρέπει να αντιµετω-
πιστούν. Ως προς µεν το αγγελιόσηµο, 1η Αυγούστου καταργεί-
ται, ως προς δε το ΕΚΑΣ, θέλουµε η ισχύς της διάταξης να είναι
από 1η Αυγούστου, ώστε οι πιο φτωχοί από τους συµπολίτες µας,
αυτοί που θα επωφεληθούν από αυτή τη διαδικασία, να µην χά-
σουν έναν µήνα. 

Επίσης, ποτέ δεν θα έφερνα εγώ προσωπικά τροπολογίες που
θα είχαν αντιπαραθετικό χαρακτήρα, που δεν θα υπήρχε ένα τεκ-
µήριο γενικής συµφωνίας όλων των πλευρών. 

Για το αγγελιόσηµο, η προηγούµενη διάταξη που έθετε την
αρχική παράταση διατήρησης του αγγελιόσηµου είχε ψηφιστεί
και από εσάς. Νοµίζω ότι εύλογα θα υπήρχε ένα τεκµήριο ότι θα
συµφωνούσατε στην παράτασή του, ώστε να δοθεί η δυνατότητα
στις δύο πλευρές εργοδοτών κι εργαζοµένων, αυτό που επιδιώ-
κουµε να γίνει στο σύνολο των συλλογικών διαπραγµατεύσεων,
να µπορέσει να λειτουργήσει και στοn χώρο του Τύπου και να
βρεθεί αποτελεσµατική χρηµατοδότηση του ΕΔΟΕΑΠ. 

Ως προς δε το ΕΚΑΣ, για το οποίο µετά θα αναφερθώ στην
ουσία, θα µπορούσατε να ασκήσετε κριτική. Είναι δυνατόν, όµως,
να µην ψηφίζατε µέτρα που ανακουφίζουν φτωχούς ανθρώπους; 

Ως προς δε, λοιπόν, αυτές τις δύο τροπολογίες, δεν υπήρχε
δυνατότητα ούτε πρόβλεψης, γιατί οι διαπραγµατεύσεις για τον
ΕΔΟΕΑΠ συνεχίζονταν µέχρι τις τελευταίες µέρες και υπήρχε µια
ελπίδα ευόδωσης, ως προς δε ΕΚΑΣ διότι οι ουσιαστικές απο-
φάσεις λήφθηκαν χθες από το κυβερνητικό συµβούλιο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και γιατί δεν µπορούν να έρθουν την
Τρίτη µε αναδροµή από την 1η Αυγούστου;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Διότι πέρα από
το ζήτηµα της αναδροµικότητας, υπάρχει και το ζήτηµα της προ-
ϋπηρεσίας των υπηρεσιών. Λοιπόν, οι δύο λόγοι για τους οποί-
ους επισπεύσαµε τη συζήτηση αυτών των τροπολογιών είναι
αυτοί.

Την τρίτη τροπολογία, την 603, που πράγµατι δεν έχει χαρα-
κτήρα επείγοντος, τη δυνατότητα δηλαδή να χρηµατοδοτεί το
Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων τα προγράµµατα κοινωφε-
λούς εργασίας, πράγµατι θα την αποσύρω, γιατί νοµίζω ότι πρέ-
πει να δείξουµε όλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι σεβόµαστε την κοι-
νοβουλευτική διαδικασία και ότι παρά την ένταση που µπορεί να
υπάρχει, σεβόµαστε και το ύφος της. 

Ακριβώς, λοιπόν, από σεβασµό στο ύφος της κοινοβουλευτι-
κής διαδικασίας δεν απαντώ στον κ. Φωτήλα, γιατί προφανώς
προσέδιδα στα λεγόµενά του αξία που δεν έχουν. Θυµίζω απλώς
ότι ο κ. Φωτήλας µαζί µε άλλον έναν µόνο Βουλευτή, τον νυν Αρ-
χηγό της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Μητσοτάκη, ήταν οι µόνοι
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που είχαν θεωρήσει µονοµερή ενέργεια που θα έπρεπε η Βουλή
να αναβάλει την εξέτασή της µέχρι να πάρει τη γνώµη των πι-
στωτών ως προς την επαναπρόσληψη των απολυµένων. Από τότε
έχω δεδοµένη γνώµη για τον κ. Φωτήλα. Αν µε επαινούσε, θα
ανησυχούσα. Ο ψόγος του κατά τη γνώµη µου αποτελεί έπαινο
για µένα και ως τέτοιο τον αποδέχοµαι.

Επί της ουσίας τώρα των ρυθµίσεων. Για το αγγελιόσηµο νο-
µίζω ότι είναι αυτονόητο. Δίνουµε µια ευκαιρία ακόµα στο να
υπάρχει δυνατότητα ένας κοινωνικός πόρος που καταργήθηκε
να µπορέσει να αντικατασταθεί από µια συναινετική ρύθµιση µε-
ταξύ των εργοδοτών και των εργαζοµένων στον Τύπο. Οι προτά-
σεις µας, γιατί είναι τριµερής ο διάλογος ο οποίος είναι σε
εξέλιξη, είναι να επεκταθεί η ένταξη των ΕΔΟΕΑΠ και σε κατη-
γορίες εργαζοµένων που αυτή τη στιγµή δεν προστατεύονται.
Αυτό, όµως, είναι θέµα που θα βαρύνει τη διαπραγµάτευση και
κυρίως την ευθύνη των δύο πλευρών.

Για το ΕΚΑΣ, εδώ νοµίζω ότι βρίσκεται πάλι το βασικό θέµα το
οποίο καταλογίζω στη συντηρητική παράταξη. Δεν είναι λαϊκι-
στές, γιατί για πολλούς από αυτούς το ίδιο το άκρο της λέξης
λαός δηµιουργεί κάποιου είδους αλλεργική αντίδραση. Είναι δη-
µαγωγοί όµως και υποκριτές γενικότερα ως προς το κοινωνικό
κράτος, διότι η ίδια η φύση του πελατειακού συστήµατος, ο ίδιος
ο τρόπος που λειτουργούσε το σύστηµα της πατρωνίας δεν επέ-
τρεψε τη δηµιουργία κράτους πρόνοιας στην Ελλάδα, ανάλογου
µε αυτό που έχουµε στις δυτικές χώρες. 

Και ειδικά για το ΕΚΑΣ η κατάργησή του είχε προαναγγελθεί
από το e-mail Χαρδούβελη και η ίδια η κατάργησή του, ως µέτρο
που δεν µπορέσαµε να αποσοβήσουµε στο πλαίσιο του αναγκα-
στικού συµβιβασµού του Ιουλίου, ψηφίστηκε και από τη Νέα Δη-
µοκρατία και από το ΠΑΣΟΚ και από το Ποτάµι στον ν.4336/2015,
στον νόµο του µνηµονίου.

Ήρθε εποµένως ως ένα δεδοµένο κακό στη διαπραγµάτευση
του ασφαλιστικού, που δεν είχαµε τη δυνατότητα να αποκρού-
σουµε. Τι καθήκον είχαµε ως πολιτική δύναµη της Αριστεράς που
µας ενδιαφέρει και καθολικότητα να έχουν οι κοινωνικές ρυθµί-
σεις και ειδική προστασία να έχουν οι πιο αδύναµοι;

Έπρεπε να αντικαταστήσουµε αυτό το προνοιακό µέτρο µε
ένα άλλο ισοδύναµης ισχύος, ει δυνατόν καλύτερο, για το µέλ-
λον, µια που η ίδια η διάσωση του ΕΚΑΣ αποκλειόταν ήδη, δεν
ήταν αντικείµενο της διαπραγµάτευσης. 

Αυτό το µέτρο γενικής σκόπευσης είναι η εθνική σύνταξη, που
αποτελεί πολύ πληρέστερο τρόπο αντιµετώπισης του κοινωνικού
αποκλεισµού και της φτώχειας των ηλικιωµένων, γιατί δίνεται
χωρίς έλεγχο πόρων. Και ξέρετε πολύ καλά ότι µε τις αδυναµίες
των ελεγκτικών µηχανισµών στην Ελλάδα ο έλεγχος πόρων είναι
εξαιρετικά επισφαλής διαδικασία. Επίσης, αντιστοιχεί πάντοτε εξ
ορισµού στο όριο της φτώχειας. Εποµένως, όποιος το παίρνει
δεν υπόκειται στον κίνδυνο της ακραίας φτώχειας και της εξα-
θλίωσης.

Όµως το γεγονός ότι το ρυθµίσαµε για το µέλλον, δεν αποτε-
λεί παρηγοριά για τους ανθρώπους οι οποίοι το έχασαν σήµερα
και θα δουν τον επανυπολογισµό της σύνταξής τους µετά το
τέλος του 2018. Γι’ αυτό φέραµε αυτά τα µέτρα, που µπορούµε
να τα φέρουµε σήµερα µε βάση τις οικονοµικές δυνατότητες που
έχουµε. Αυτά τα µέτρα είναι δύο κατηγοριών: Είναι µόνιµα µέτρα
που διαρκούν µέχρι την πλήρη αντικατάσταση του ΕΚΑΣ από την
πλήρη σύνταξη και τον επανυπολογισµό όλων των συντάξεων,
που είναι η πλήρης απαλλαγή από την φαρµακευτική δαπάνη –
σηµαντικό πράγµα για ηλικιωµένους ανθρώπους-, η παράταση
της χορήγησης ισόποσης παροχής γι’ αυτούς που έχουν αναπη-
ρία άνω του 80% και επίσης η διατήρηση της παροχής στον έναν
από τους δύο του νοικοκυριού. 

Υπάρχουν και ειδικά µέτρα για φέτος –για του χρόνου θα
δούµε συνολικά πώς θα εξελιχθεί το ΕΚΑΣ- που αφορούν στο να
µην υπάρξει επιβάρυνσή τους µε το 6% της εισφοράς υπέρ
υγείας για όσους είχαν στο παρελθόν πάνω από 30 ευρώ παροχή
ΕΚΑΣ και επίσης την παροχή µιας προπληρωµένης Κάρτας Αλ-
ληλεγγύης ισόποσης µε το 30% της απώλειας που έχουν όλοι
αυτοί που έπαιρναν ΕΚΑΣ από 115 ευρώ και πάνω. 

Σύµφωνα µε τους υπολογισµούς µας, µε αυτόν τον τρόπο κα-
λύπτεται από το 50% έως το 70%, ανάλογα µε τα χρήµατα που

έπαιρναν στο παρελθόν, η απώλεια εισοδήµατος των δικαιούχων
και προφανώς θα συνεχίσουµε να φροντίζουµε να βρούµε και
συµπληρωµατικά µέτρα και γι’ αυτούς και για τις άλλες κατηγο-
ρίες των συνανθρώπων µας που βρίσκονται σε κατάσταση εξα-
θλίωσης και πλήρους φτωχοποίησης, όχι από τις δικές µας
πολιτικές, αλλά από τις πολιτικές που εφαρµόζονταν τα τελευ-
ταία πέντε χρόνια.

Κλείνω λέγοντας ότι, ενώ σέβοµαι και εκτιµώ την Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, δεν µπορεί να αποδίδει
σε εµάς ευθύνες για την ανεργία του 27%, ενώ τουλάχιστον στα
χρόνια µας µειώνεται. Δεν µπορεί να απευθύνει σε εµάς ευθύνες
γι’ αυτήν την πλήρη εξαθλίωση της ελληνικής κοινωνίας, που
στην πραγµατικότητα ήταν αποτέλεσµα νεοφιλελεύθερων επιλο-
γών, που από ό,τι έχω ακούσει τουλάχιστον από τον Αρχηγό της
Νέας Δηµοκρατίας, τις αποδέχεται. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Κύριοι, το παλαιό πολιτικό σύστηµα κατέρρευσε, όχι κυρίως
λόγω της οικονοµικής κρίσης. Κατέρρευσε και λόγω της οικονο-
µικής κρίσης, αλλά κυρίως λόγω της κρίσης αξιοπιστίας του και
γιατί ουσιαστικά ο ελληνικός λαός συνειδητοποίησε ότι είχε απέ-
ναντί του ένα πολιτικό σύστηµα –ας µην χρησιµοποιήσω τη λέξη
«διεφθαρµένο»- που όµοιό του δεν είχε άλλο στη δυτική Ευρώπη. 

Η αποκατάσταση της πολιτικής αξιοπιστίας, το να µπορέσουµε
να αποκαταστήσουµε τα τραύµατα ηθικής αξιοπιστίας που έχει
το πολιτικό σύστηµα είναι βάρος που βαρύνει όλους µας. Και ει-
δικά στην επικείµενη αναθεώρηση του Συντάγµατος πρέπει να
είναι το βασικό διακύβευµα. 

Ο λόγος για τον οποίο ο Πρωθυπουργός ζητά τη «νέα Μετα-
πολίτευση» είναι ακριβώς γιατί µετά από κρίση τέτοιας έντασης,
πρέπει να έχουµε γύρισµα πολιτικής σελίδας και επανεκκίνηση.
Αυτό µπορούµε να το εγγυηθούµε εµείς, ως µια δύναµη που
παρά τις αδυναµίες µας, παρά την έλλειψη κυβερνητικής εµπει-
ρίας, τουλάχιστον δεν είχαµε συµµετοχή στο πάρτι της διαπλο-
κής, δεν µας βαρύνουν τα στίγµατα της διαφθοράς του παλιού
πολιτικού συστήµατος.

Αυτό το έργο, κυρίες και κύριοι, θέλετε δεν θέλετε, θα το φέ-
ρουµε σε πέρας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επί των
τροπολογιών;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Επί των οµιλιών των Υπουρ-
γών και επί των τροπολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα µι-
λήσουν όλοι µε τη σειρά. 

Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εµείς πράγµατι και κατανο-

ούµε, όταν µας δίνεται η ευκαιρία να κατανοήσουµε και η δυνα-
τότητα από την πλευρά σας, κύριοι Υπουργοί, και βεβαίως είµα-
στε υπέρ του διαλόγου. Γι’ αυτό, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θέλω
να ακούσετε και κάποιες δικές µου αντιρρήσεις στα όσα είπατε
και νοµίζετε ότι µε αυτόν τον τρόπο προβάλλετε τις ιδεολογικές
τοποθετήσεις του χώρου τον οποίο εκπροσωπείτε σε αυτήν την
Αίθουσα.

Κατ’ αρχάς, το κράτος πρόνοιας, όπως ξέρετε καλύτερα από
εµένα, δεν έχει καµµία σχέση µε την Αριστερά ως προς την ιστο-
ρική του καταγωγή. Είναι πράγµατι αυτή η πρόνοια που ελήφθη
από τις κυβερνήσεις που κυβέρνησαν τον κόσµο µετά τη φοβερή
και τροµερή οικονοµική κρίση του ’29. Άρχισε από το Welfare Act
του Ρούσβελτ, πήγε στη Μεγάλη Βρετανία στο Beveridge Plan
και τελικώς ήρθε και στην Ελλάδα όχι από κυβερνήσεις οι οποίες
είχαν το χαρακτηριστικό της προοδευτικότητας. 

Και εδώ είναι το δεύτερο σηµείο το οποίο πρέπει να σας πω,
διότι εγώ από έναν άνθρωπο σαν κι εσάς δεν θέλω να ακούω
ανακρίβειες.

Εµείς, η Νέα Δηµοκρατία δεν είµαστε συντηρητική παράταξη.
Συντηρητικές παρατάξεις µπορεί να υπάρχουν σε άλλα κράτη.
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Εµείς είµαστε η φιλελεύθερη παράταξη αυτού του τόπου. Είµα-
στε η Κεντροδεξιά, έτσι όπως ακριβώς έχει ταχθεί και από το κα-
ταστατικό αυτής της παράταξης να υπάρχει και ένας χώρος που
είχε την πολύ µεγάλη πολιτική οξυδέρκεια ο Κωνσταντίνος Κα-
ραµανλής να ιδρύσει µετά από τη συνένωση Λαϊκών και Φιλελευ-
θέρων. Και εδώ ακριβώς δεν τίθεται ζήτηµα να απευθύνεστε σε
εµάς µε τόσο υποτιµητικό τρόπο, δείχνοντάς µας ως συντηρητι-
κούς. 

Εκεί που χρειάζεται το κράτος, εκεί που χρειάζεται η κοινωνία
και το έθνος, ξέρουµε να είµαστε, και το έχουµε αποδείξει ότι εί-
µαστε, και προοδευτικοί. Εάν εδόθη στην Κυβέρνησή σας η πολύ
µεγάλη δυνατότητα να αγωνιστείτε για να µείνει η χώρα στην Ευ-
ρώπη, αυτό έγινε κατορθωτό γιατί κάποιοι άλλοι, αυτοί που σή-
µερα τους λέτε συντηρητικούς, είχαν φροντίσει, όταν όλος ο
λαός και οι ιδεολογικοί σας πρόγονοι τότε έλεγαν «ΕΟΚ και
ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο», είχαν αυτήν την πολύ προοδευτική για
εκείνη την εποχή οξυδέρκεια να µας βάλουν στην Ευρώπη.

Και τώρα το τρίτο θέµα: Εµείς δεν διαφωνούµε και ούτε ποτέ
θα είµαστε αντίθετοι µε την οποιαδήποτε παροχή γίνεται προς
τις ευάλωτες οικονοµικές και κοινωνικές τάξεις, µάλιστα σε συν-
θήκες οικονοµικής κρίσης και δυστυχίας. Είµαστε, όµως, υπο-
χρεωµένοι από τη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -και το
κάνουµε αυτό µε παρρησία- να καταγγέλλουµε ότι αυτού του εί-
δους οι µεθοδεύσεις, έστω και αν καταλήγουν να δίνουν αυτά τα
ψίχουλα, δεν εµφορούνται από εκείνη τη λεβεντιά που πρέπει να
έχει µία κυβέρνηση απέναντι σε αυτόν τον κόσµο, που πρώτα τον
οδήγησε στη φτώχεια και στη συνέχεια έρχεται να κλαίει πάνω
από το χυµένο φαγητό για να δείξει ότι είναι λαϊκή. Μου θυµίζετε
αυτήν τη φοβερή φράση κάποιου που είχε πει ότι «αυτοί που µας
έβγαλαν τα µάτια, µας κατηγορούν σήµερα γιατί δεν βλέπουµε».

Εµείς, λοιπόν, αυτήν τη διάταξη για το ΕΚΑΣ που φέρατε, θα
την ψηφίσουµε.

Πράγµατι χαίρω που θα αποσύρετε τη διάταξη της τροπολο-
γίας η οποία δεν είναι επείγουσα, όπως επίσης χαίρω ιδιαιτέρως
γιατί και ο κ. Αλεξιάδης, αντιλαµβανόµενος το ότι πρέπει όλοι να
σεβόµαστε την κοινοβουλευτική διαδικασία, έκανε την επιλογή
του.

Αυτά είχα να πω και σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Θε-

οχαρόπουλος έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σήµερα –

για να πούµε λίγο τη διαδικασία και να πάµε και στην ουσία- ήρ-
θατε και παρουσιάσατε µια τροπολογία το µεσηµέρι, η οποία δεν
είχε κατατεθεί. Κάτι τέτοιο όχι µόνον δεν συνηθίζεται, αλλά δεν
έχει σχέση ούτε καν µε τις τροπολογίες που κατατίθενται τη νύ-
χτα όπως εσείς είπατε. Αυτή δεν κατατέθηκε ούτε καν εχθές το
βράδυ, κατατέθηκε την ώρα της τελικής δευτερολογίας του αρ-
µόδιου Υπουργού κ. Παρασκευόπουλου.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Είναι µια τροπολογία στην οποία
εµείς έχουµε ασκήσει συγκεκριµένη κριτική, όχι για την ουσία
των διευκολύνσεων, αλλά για την ουσία της κατάργησης του
ΕΚΑΣ. Σας άκουσα να µιλάτε για την ουσία. Είπατε ότι την κα-
τάργηση του ΕΚΑΣ την αποφασίσατε τον Ιούλιο στη διαπραγµά-
τευση. 

Δεν θυµάµαι βέβαια τον Σεπτέµβριο να ανακοινώσατε προ-
εκλογικά ότι θα καταργήσετε το ΕΚΑΣ, δεν θυµάµαι να είναι στο
πρόγραµµά σας ότι µε βάση τις αποφάσεις του Ιουλίου θα το κα-
ταργήσετε. Κατηγορήσατε µάλιστα την Αντιπολίτευση ότι ψή-
φισε τη συµφωνία του Αυγούστου, όταν τη φέρατε εδώ και δεν
είχατε την πλειοψηφία και θα έβγαινε η χώρα εκτός Ευρωζώνης.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.  

Χθες λοιπόν είπε ο Πρωθυπουργός στον δηµόσιο διάλογο ορι-
σµένα πράγµατα και εσείς καταθέσατε µία τροπολογία την ώρα
της δευτερολογίας του Υπουργού Δικαιοσύνης. 

Αυτό που θέλω να πω εξαρχής και σε εσάς, κυρία Πρόεδρε και
στον κ. Παρασκευόπουλο και το ζητάµε τώρα είναι να µη γίνουν
δεκτές όλες οι τροπολογίες, οι πέντε τροπολογίες που κατατέ-
θηκαν την ώρα της τελικής δευτερολογίας. Μπορεί να µη γίνουν
δεκτές είτε από το Προεδρείο είτε από τον Υπουργό. Την Τρίτη
βεβαίως να συζητηθούν αναλυτικά στην Ολοµέλεια. 

Αναδροµικά µπορεί να ισχύσει από τη Δευτέρα, γιατί ακού-

σαµε ότι το πρόβληµά σας είναι η 1η Αυγούστου. Δεν µας εξη-
γήσατε όµως γιατί δεν µπορεί να ισχύσει αναδροµικά από τη
Δευτέρα κανονικά η συγκεκριµένη τροπολογία για το ΕΚΑΣ. 

Για να είµαι σαφής απέναντί σας, έστω και αυτές τις ελάχιστες
διευκολύνσεις που φέρνετε, έχουµε σκοπό να τις ψηφίσουµε, αν
και εµείς πολύ περισσότερο θα θέλαµε να µην καταργηθεί το
ΕΚΑΣ, όπως έχουµε πει ξεκάθαρα. Θα καταργηθεί όµως για τε-
τρακόσιες χιλιάδες δικαιούχους την επόµενη διετία και ήδη έχει
καταργηθεί για εκατόν πενήντα οκτώ χιλιάδες δικαιούχους.

Αυτό όµως δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που συζητάµε, για
να προστατεύσουµε όλοι µας -και αναφέροµαι τώρα και στους
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ- αυτή τη διαδικασία. Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, κανονικά θα έπρεπε να ζητήσετε και εσείς από τον Υπουργό
να καταθέσει αυτές τις πέντε τροπολογίες την Τρίτη στην Ολο-
µέλεια. 

Σας λέµε εκ των προτέρων ότι ακόµη και αυτή για το ΕΚΑΣ –
σας έχουµε αναλύσει το σκεπτικό µας- θα την ψηφίσουµε. Δεν
πρέπει όµως να ευτελίζουµε αυτή τη διαδικασία, γιατί µπορεί να
θέλαµε να σας κάνουµε και αντιπροτάσεις σε όλα αυτά τα ζητή-
µατα. Πρέπει να µελετηθούν. Δεν µπορώ να καταλάβω τι κάνετε
σήµερα.

Πραγµατικά θεωρώ ότι δεν σας τιµά. Πρέπει, έστω και τώρα,
να κατανοήσετε ότι το να συζητήσουµε την τροπολογία αυτή την
Τρίτη, είναι η ορθή διαδικασία αυτή τη στιγµή και έτσι µπορούµε
να προστατεύσουµε τη διαδικασία.

Να αναφερθώ και σε κάτι ακόµη, κυρία Πρόεδρε, που είπε ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν θα έκανα ανα-
φορά, αλλά θα το κάνω, γιατί το είπε στην τελική οµιλία του. Το
θέµα πήρε διαστάσεις χθες σε σχέση µε τα έξοδα των πενήντα
τεσσάρων ανθρώπων της συνοδείας του Πρωθυπουργού. Το
ανέδειξε και ο κ. Κουτσούκος εκ µέρους της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης. Δεν χρειάζεται να πω πολλά σήµερα πάνω στο ζή-
τηµα αυτό. 

Σήµερα, εκδόθηκε ένα ενηµερωτικό σηµείωµα της Κυβέρνη-
σης που λέει ότι το ταξίδι έγινε µε χορηγία της «AEGEAN». Αυτό
είναι καινούργιο. Θέλω λοιπόν να καταθέσω στα Πρακτικά δύο
στοιχεία. 

Κώδικας Δεοντολογίας των µελών της Κυβέρνησης, άρθρο 8:
«Τα µέλη της Κυβέρνησης δεν αποδέχονται κατά την εκτέλεση
των καθηκόντων τους δώρα, φιλοξενία ή άλλα ωφελήµατα, εκτός
εάν πρόκειται για συνηθισµένη φιλοξενία ή δώρα µικρής αξίας
που δίνονται σύµφωνα µε τους κανόνες εθιµοτυπίας, όταν εκ-
προσωπούν την Ελληνική Κυβέρνηση υπό επίσηµη ιδιότητα. Τα
δώρα αυτά καταχωρίζονται σε κατάλογο που τηρείται στο γρα-
φείο του Πρωθυπουργού». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, αποφάσεις της Ολοµέλειας της
Βουλής 18 Απριλίου 2016, άρθρο 4: «Δώρα, σχετικές παροχές
και ωφελήµατα. Οι Βουλευτές οφείλουν να µην αποδέχονται
δώρα ή παροχές ή άλλα ωφελήµατα των οποίων η φύση ή η χρη-
µατική αξία εγείρουν ζητήµατα µεροληπτικής άσκησης των κοι-
νοβουλευτικών τους καθηκόντων. Χρηµατική αξία µεγαλύτερη
των 200 ευρώ θεωρείται κατά τεκµήριο και σύµφωνα µε τη διε-
θνή πρακτική, ικανή να εγείρει ζητήµατα αµεροληψίας. Δώρα των
οποίων η αξία είναι µικρότερη των 200 ευρώ τα οποία δίδονται
ως αναµνηστικά…» κ.λπ.. Δεν συνεχίζω µε αυτά τα θέµατα, γιατί
δεν µας αφορούν. 

Παρακάτω λέει: «Σε περίπτωση έγγραφης και επώνυµης ανα-
φοράς όπως και σε περίπτωση κατά την οποία Βουλευτής αµφι-
βάλλει περί του πρακτέου, το ζήτηµα ελέγχεται από την Ειδική
Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταλαβαίνετε ότι το ζήτηµα µε τη χορηγία, το οποίο έχει ανα-
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κύψει σήµερα και στο οποίο αναφέρθηκε πριν και ο εισηγητής
του Ποταµιού, είναι πολύ σοβαρό. Εδώ χρειάζεται η Κυβέρνηση
πλέον να δώσει συγκεκριµένες απαντήσεις.

Τέλος, σε σχέση µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, υπήρχε µια συ-
ναινετική διάθεση απ’ όλους. Εµείς, µάλιστα, το ψηφίζουµε επί
της αρχής το νοµοσχέδιο, όπως επίσης έχουµε και θετική διά-
θεση για την τροπολογία. 

Έστω και την ύστατη στιγµή, διαφυλάξτε την αξιοπιστία του
Κοινοβουλίου. Μην προχωρήσετε στην ψήφιση σήµερα. Φέρτε
την την Τρίτη και θα ισχύσει µε αναδροµική υπαγωγή από τη Δευ-
τέρα. Αυτή είναι η κατάσταση. Μην το κάνετε. Δεν τιµά ούτε εσάς
πραγµατικά ούτε τη διαδικασία που έχει ακολουθηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Θεοχαρόπουλε, σχετικά µε την έκκληση που απευθύνατε στο
Προεδρείο, από τον Κανονισµό δεν έχουµε εµείς τέτοια αρµο-
διότητα. Μόνο ο Υπουργός έχει.

Τον λόγο έχει ο κ. Τσίρκας για πέντε λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, ξεκινώντας από την τελευταία αναφορά του κ. Θεοχαρό-
πουλου, βλέπουµε ότι, µετά το φιάσκο της ανακοίνωσης -του
Ποταµιού, εν προκειµένω, αν θυµάµαι καλά, αλλά δεν είµαι σί-
γουρος και δεν θα αναφερθώ στο Ποτάµι- από την Αντιπολίτευση
για το ζήτηµα της επίσκεψης πενήντα τεσσάρων κυβερνητικών
στελεχών στην Πάρο, υπήρξε απάντηση επί του θέµατος. Και
µετά το φιάσκο αυτής της λάθος ενηµέρωσης, έχουµε τώρα το
ζήτηµα που σηκώνει, από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ και της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης, ο κ. Θεοχαρόπουλος. 

Θέλω να πω ότι θα πρέπει να σταµατήσει αυτό το κρεσέντο
λαϊκισµού και κιτρινισµού και να µην ανακαλύπτουµε θέµατα
µόνο και µόνο για τις εντυπώσεις. Έχουν απαντηθεί όλα αυτά.
Δεν πρόκειται για καµιά επίσκεψη επί τριήµερο, όπως έλεγαν κά-
ποιοι µέχρι εχθές το βράδυ. Και να µην ανακαλύπτουµε συνεχώς
τέτοια θέµατα. 

Σχετικά µε το ΕΚΑΣ, εµείς χαιρετίζουµε αυτή τη νοµοθετική
πρωτοβουλία και την άµεση ανταπόκριση από την πλευρά της
Κυβέρνησης για τη διόρθωση αυτής της αδικίας. Ο ελληνικός
λαός ξέρει πολύ καλά εξαιτίας ποιων πολιτικών και ποιων κυβερ-
νήσεων η χώρα σύρθηκε σε αυτή την επιτροπεία. Ξέρει πολύ
καλά ο ελληνικός λαός ποιες πολιτικές και ποιες κυβερνήσεις
οδήγησαν στη φτωχοποίηση και στο περιθώριο µεγάλο µέρος
του ελληνικού λαού. 

Πήραµε τον Σεπτέµβρη του 2015 µια νωπή ισχυρή λαϊκή εν-
τολή να υλοποιήσουµε µια δύσκολη συµφωνία αλλά και να στη-
ρίξουµε και να προστατέψουµε τους κοινωνικά αδύναµους. Και
αυτή την εντολή που πήραµε από τον ελληνικό λαό, την τηρή-
σαµε. Δεσµευτήκαµε ότι θα την τηρήσουµε και αυτό κάναµε όλο
το προηγούµενο διάστηµα, στηρίζοντας τους κοινωνικά αδύνα-
µους, σταµατώντας την καταστροφή, ανασυγκροτώντας το κρά-
τος και τους θεσµούς του. 

Πιστοί σε αυτή την εντολή, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Κοινοβουλευτική του
Οµάδα, η Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ανακοίνωσε
χθες µία πολύ σηµαντική δέσµη µέτρων για το νέο κοινωνικό κρά-
τος που σχεδιάζουµε, οραµατιζόµαστε και υλοποιούµε βήµα
βήµα, για την υγεία, την κοινωνική ασφάλιση, την επέκταση του
προγράµµατος για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης,
την προστασία της εργασίας, την αντιµετώπιση της ανεργίας, τη
στεγαστική πολιτική, την παιδεία.

Κλείνουµε µία µία τις πληγές που άνοιξε η διακυβέρνηση Σα-
µαρά-Βενιζέλου. Και η θέσπιση αυτών των αντισταθµιστικών µέ-
τρων για την περικοπή του ΕΚΑΣ που άδικα περικόπηκε –αυτή
είναι η αλήθεια-αποτελεί σηµαντική ζώνη προστασίας για τους
πιο αδύναµους από τους αδύναµους και εντάσσεται στη µεγάλη
προσπάθειά µας και της Κυβέρνησης της Αριστεράς να οικοδο-
µήσουµε αυτό το νέο κοινωνικό κράτος.

Ξέρουµε ότι η κοινωνία συνεχίζει να αντιµετωπίζει δυσκολίες.
Στόχος µας, όµως, είναι η ανασυγκρότηση του κοινωνικού κρά-
τους που ισοπεδώθηκε στην περίοδο διακυβέρνησης των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων Σαµαρά-Βενιζέλου και πιο πριν. Το νέο
κοινωνικό κράτος, λοιπόν, θα το οικοδοµήσουµε ξανά από την
αρχή, θα το χτίσουµε από την αρχή, µε τη βοήθεια του ελληνικού
λαού, της ελληνικής κοινωνίας.

Εποµένως, εµείς από την πλευρά µας και συµφωνούµε µε την
κατάθεση της τροπολογίας και χαιρετίζουµε αυτή τη µεγάλη νο-
µοθετική πρωτοβουλία και διόρθωση µιας αδικίας για την οποία,
όπως είπαν και οι Υπουργοί προηγουµένως, σε καµµία περί-
πτωση δεν ευθύνεται ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Εµείς είµαστε εδώ για να αποκαταστήσουµε και να διορθώ-
σουµε τις αδικίες. Προχωράµε µπροστά και µπορούµε να κοιτάµε
τον ελληνικό λαό στα µάτια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Δεν µπορώ παρά να µην καυτηριάσω κι εγώ εκ µέρους του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας αυτήν την απαράδεκτη δια-
δικασία. Εγώ είµαι ενάµιση χρόνο Βουλευτής και τέτοιο πράγµα
δεν έχω συναντήσει ούτε στα µαθητικά συµβούλια ούτε στους
φοιτητικούς συλλόγους. Εδώ δεν πρόκειται για απειρία. Δεν πρό-
κειται για ένα λάθος. Εδώ είναι συνειδητή επιλογή. Μάλιστα, ο
µαθητής έχει γίνει καλύτερος από τον δάσκαλο, τη Νέα Δηµο-
κρατία, το ΠΑΣΟΚ, τις προηγούµενες κυβερνήσεις που ακολου-
θούσαν ακριβώς τις ίδιες διαδικασίες. 

Ναός της δηµοκρατίας είναι αυτό το ιερατείο που προβλέπει
Πράξεις Νοµοθετικού Περιεχοµένου, κατεπείγοντα νοµοσχέδια,
τροπολογίες κατά ριπάς, όποτε να �ναι, σε οποιοδήποτε νοµο-
σχέδιο. Υποτίθεται ότι σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για την
κύρωση µίας σύµβασης και τελικά εξελίχθηκε –το έχουµε πει
πάρα πολλές φορές- να συζητάµε για άλλα πράγµατα, για εντε-
λώς άσχετες διατάξεις. Έρχεται, µάλιστα, την τελευταία στιγµή
ο Υπουργός, δηλαδή πριν καν δευτερολογήσουµε και καταθέτει
τροπολογίες. Βέβαια, ο κύριος Υπουργός ήρθε εδώ και τοποθε-
τήθηκε χωρίς να έχει καταθέσει την τροπολογία του και χωρίς
αυτή να είναι εις γνώση των Βουλευτών.

Αυτές είναι απαράδεκτες διαδικασίες. Εν πάση περιπτώσει,
είναι αυτό που σας είπα, ότι δηλαδή έχει γίνει επιστήµη από την
πλευρά της Κυβέρνησης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Γιατί λέτε ότι το
κάνουµε σαν επιστήµη; Αυτό ήταν κάτι που δεν θέλαµε να το κρύ-
ψουµε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θα σας πω, κύριε Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το λέµε γιατί το κάνετε κάθε φορά.

Αυτό είναι επιστήµη. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εκτός του ότι το κάνετε κατ’

εξακολούθηση, το κάνετε σε πολύ κρίσιµες περιπτώσεις. Δη-
λαδή, το νοµοσχέδιο το δικό σας που εσείς φέρνετε, για παρά-
δειγ   µα, είναι µία κοροϊδία. Δηλαδή, αφαιρέσατε το ΕΚΑΣ και
τώρα βγαίνετε από πάνω και λέτε «Να προστατεύσουµε τους αν-
θρώπους που έχασαν τα λεφτά τους». Έχασαν τα λεφτά τους οι
άνθρωποι, γιατί εσείς τους τα έχετε αφαιρέσει σε συνεργασία µε
τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και πέντε κόµµατα εδώ, ψηφίζον-
τας ένα µνηµόνιο και εφαρµόζοντας αυτήν την αντεργατική και
αντιλαϊκή πολιτική. 

Ξέρετε, θέλετε να εκπαιδεύσετε τον λαό να αποδεχτεί αυτά τα
ελάχιστα, δηλαδή να σας πει και ευχαριστώ που του δίνετε έστω
µία ελάχιστη ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Θέλετε να σας
πουν ευχαριστώ; Δηλαδή, τους έχετε βαρύνει µε φόρους, µε τον
ΕΝΦΙΑ, τους έχετε αλλάξει τα φώτα στην κυριολεξία και έρχεστε
και λέτε: «Παιδιά, εντάξει, αυτό ήταν µία δική µας δέσµευση».
Δηλαδή, θα πρέπει να σας πούµε ότι απαλλάσσεστε από τις αν-
τιλαϊκές ευθύνες και να σας χειροκροτήσουµε για τα ψίχουλα
που δίνετε στον λαό. 

Ε, όχι! Δεν θα το κάνουµε αυτό! Δηλαδή, δεν θα το κάνουµε
από την άποψη ότι εµείς δεν θέλουµε η εργατική τάξη, τα φτωχά
λαϊκά στρώµατα να αποδεχτούν αυτή τη βαρβαρότητα και να θε-
ωρούν τη µιζέρια ως αναγκαίο κακό, όπως και το να αφαιρείτε
από τους πολλούς που τους έχετε φτωχύνει και να τα δίνετε
στους εξαθλιωµένους. 

Δεν θα αποδεχτούµε αυτήν τη λογική σε καµµία περίπτωση και
απ’ αυτήν την άποψη, στην τροπολογία που καταθέσατε εµείς
ψηφίζουµε «παρών».

Επίσης, θα ψηφίσουµε «παρών» στην τροπολογία που αφορά
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την άρση πράξεων αναγκαστικής εκτέλεσης των Ναυπηγείων
Ελευσίνας. «Παρών» είχαµε ψηφίσει και σε µία προηγούµενη
ρύθµιση. Εν πάση περιπτώσει, ας τελειώνει αυτό το πράγµα, είχε
συζητηθεί ξανά εδώ, έρχεται ξανά µε τροπολογία κ.λπ.. Αυτό
είναι στα πλαίσια του «αλαλούµ» που συµβαίνει. 

Όσον αφορά στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 601 και ειδικό
αριθµό 42, λέµε «ναι» µετά τη διευκρίνιση που υπήρξε ότι θα
δοθεί η εκτύπωση ειδικών ενσήµων ταινιών φορολογίας καπνού
στην Τράπεζα της Ελλάδος.

Για την τροπολογία 602/43 επιφυλασσόµαστε σε λίγο να σας
πούµε τη θέση µας, αν θα µας δώσει τη δυνατότητα η κυρία Πρό-
εδρος. 

Στην τροπολογία 593/36, που είναι µια τεχνική διάταξη που
αφορά την τροποποίηση του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, λέµε
«ναι».

Στην τροπολογία 594/37, που αφορά την τροποποίηση των
διατάξεων του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας σχετικά µε την απο-
φυγή επιβολής προσωρινής κράτησης υποδίκων για λόγους ανα-
πηρίας, λέµε «παρών». Δεν είµαστε αντίθετοι στην αύξηση του
ποσοστού αναπηρίας, όµως, γίνεται µε έναν λάθος τρόπο. Τα
έχουµε πει αυτά και στο νοµοσχέδιο 4322/2015. Δηλαδή εντάσ-
σεται και αυτό στη λογική της τεχνητής αποσυµφόρησης. Είναι
µία εµβαλωµατική διαδικασία. 

Στην τροπολογία 595/38, που αφορά τον Κώδικα των Δικηγό-
ρων, λέµε «παρών». 

Επίσης, στην τροπολογία 596/39 λέµε «όχι». Είναι η διάταξη
του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης σχετικά µε τις κοινωνικές δοµές. Η άποψή µας
έχει εκφραστεί πάρα πολλές φορές. Τις έχετε αποδοµήσει αυτές
τις κοινωνικές δοµές στην κυριολεξία. Τις έχετε αποδοµήσει µε
αποκλειστική ευθύνη και δική σας και των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων. 

Εµείς είµαστε της άποψης ότι αυτές οι κοινωνικές δοµές πρέ-
πει να είναι στην αποκλειστική ευθύνη του κράτους, πρέπει να
χρηµατοδοτηθούν γενναία. Είναι επισφαλή η χρηµατοδότηση
τους µέσω ΕΣΠΑ, µέσω άλλων ευρωπαϊκών προγραµµάτων. Μά-
λιστα, πρέπει να υπάρχει µόνιµο, σταθερό προσωπικό, µε πλήρη
συνταξιοδοτικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα και όχι συνθήκες γα-
λέρας, γιατί περί αυτού πρόκειται. Όλες αυτές οι µορφές ελα-
στικών εργασιακών σχέσεων, από τα πεντάµηνα, τις δίµηνες συµ-
βάσεις, τις οκτάµηνες, το µπλοκάκι και τα λοιπά, έχουν οδηγήσει
τους εργαζόµενους, πραγµατικά, σε συνθήκες γαλέρας. Και την
ίδια στιγµή µιλάτε για κοινωνικό κράτος. Αν είναι δυνατόν! Εδώ
πρέπει να γελάει  κανείς. Δηλαδή πρέπει να κλαίει και να γελάει
ταυτόχρονα. Δεν ξέρουµε τι να κάνουµε. Πρέπει να κλαίµε ή να
γελάµε; 

Κοινωνικό κράτος. Αυτό είναι! Σε συνθήκες κρίσης του καπι-
ταλισµού, που πραγµατικά πρέπει να του δώσεις µια να πέσει
στον γκρεµό, έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και του δίνει τη χείρα βοηθείας.
Αυτό κάνετε. Εύγε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Μπαλωµενάκης, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι συνά-
δελφοι, νοµίζω ότι η µετριοπαθής συµπεριφορά που επέδειξαν
οι δύο Υπουργοί, οι οποίοι διάλεξαν να κρατήσουν µόνο τις κα-
τεπείγουσες, υποχρεώνει όλους µας να κάνουµε µια άλλη προ-
σέγγιση στο θέµα και ιδίως υποχρεώνει την αντιπολίτευση να
µπει στην ουσία.

Νοµίζω ότι δεν έχει θέση τώρα πια, στην παρούσα φάση, η κρι-
τική και µάλιστα τόσο οξεία, σχετικά µε τον τύπο. Έχετε τις δι-
καιολογίας σας. Ακούσαµε και από τους Υπουργούς ορισµένες
εξηγήσεις. Αυτή τη στιγµή νοµίζω ότι θα πρέπει να αναµετρηθεί
ο καθένας από την αντιπολίτευση µε την ουσία. 

Μου έκανε εντύπωση ότι δεν τοποθετήθηκαν, τουλάχιστον
όσοι µίλησαν µέχρι τώρα, εάν, για παράδειγµα, τα µέτρα του
ΕΚΑΣ είναι χρήσιµα, εάν είναι αυτά που µπορεί να πάρει η Κυ-
βέρνηση στην παρούσα συγκυρία ή αν θα µπορούσε να πάρει
κάτι άλλο. Αυτή νοµίζω ότι θα ήταν η ουσία µιας αντιπαράθεσης. 

Η άποψή µας είναι –την εξέφρασε και ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος, ο κ. Τσίρκας, είχα πει και εγώ µερικά πράγµατα στην
ουσία- ότι αυτό που µπορεί να δώσει αυτήν την περίοδο η Κυ-

βέρνηση το κάνει µε πλήρη ευθύνη, µε πλήρη ειλικρίνεια, στο-
χεύοντας ακριβώς σιγά σιγά να κλείσει την ανασυγκρότηση, την
επαναθεµελίωση του κοινωνικού κράτους.

Δεν θέλουµε να λέµε µεγάλες κουβέντες. Είναι αυτό που µπο-
ρούµε να κάνουµε. Και να είστε σίγουροι ότι ελληνικός λαός γνω-
ρίζει την ειλικρίνεια της Κυβέρνησης και µπορεί να εκτιµήσει αν
αυτό, στις παρούσες συνθήκες είναι εκείνο που µπορούµε να δώ-
σουµε.

Το λέω αυτό για την πλευρά του ΚΚΕ, που µας κάνει κριτική.
Διότι µου αρέσει βέβαια, όπως αρέσει σε όλους, η ιδεολογικο-
ποίηση της πολιτικής, αλλά την εργατική τάξη, τους συνταξιού-
χους τους ρώτησαν αν τα θέλουν αυτά; Τους υποτιµούν τόσο
πολύ που δεν ξέρουν αν έχουν κριτήριο για το αν µπορεί να δοθεί
κάτι άλλο; Φυσικά έτσι έγινε. Φυσικά περνάµε από µία χαράδρα,
από ένα βάραθρο, όπως θέλετε πείτε το. Βλέπετε το χέρι που
απλώνει η Κυβέρνηση και λέει «αυτά µπορώ να δώσω τώρα, τα
δίδω και προσπαθώ και συνεχίζω».

Νοµίζω ότι έτσι πρέπει να τοποθετηθεί κανείς. Και µ’ αυτήν τη
λογική πιστεύω και παρακαλώ και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
αν πάρει τώρα τον λόγο -που θα τον πάρει η κ. Κεραµέως- να το-
ποθετηθεί για το αν θέλουν αυτά τα µέτρα, πέρα από τις λεκτικές
αντιπαραθέσεις. Τα θέλουν; Ναι ή όχι; Νοµίζω ότι αυτό είναι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό είπαµε! Τι άλλο να πούµε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Φωτήλα, έχετε τον λόγο. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, σήµερα η µέρα ξεκί-

νησε µε τους καλύτερους οιωνούς. Εγώ προσωπικά συνεχάρην
τον κ. Παρασκευόπουλο, διότι έδειξε και στις επιτροπές, αλλά
και σήµερα µια διάθεση για πραγµατική πολιτική κουβέντα. 

Αρχικά είχα επιφυλαχθεί και πραγµατικά ήµουν αναποφάσι-
στος για το αν πρέπει να ψηφίσω το νοµοσχέδιο επί της αρχής.
Και αυτό όχι βέβαια γιατί δεν συµφωνώ µε την κύρωση της οδη-
γίας, αλλά γιατί θεωρώ απαράδεκτο να έρχονται σε κυρώσεις και
γενικότερα σε νοµοσχέδια άλλα νοµοσχέδια, τα οποία στην
ουσία «τρώνε» όλο τον χρόνο. Διότι εδώ σήµερα συζητάµε για
τις λοιπές διατάξεις. Δεν συζητάµε για τον κυβερνοχώρο. Νοµίζω
ότι αυτό είναι προφανές από όλους. Είχαµε, λοιπόν, τις καλύτε-
ρες διαθέσεις. 

Τώρα ο κ. Κατρούγκαλος είναι ένα άλλο πράγµα, ένα άλλο
ανέκδοτο. Ο κ. Κατρούγκαλος ήρθε εδώ να µας υβρίσει, να µας
απειλήσει, λέγοντας ότι δεν µε νοιάζει πώς τα φέρνω εγώ, αλλά
εσείς αν δεν παρανοµήσετε, αν δεν το ψηφίσετε σήµερα, θα
είστε υπεύθυνοι απέναντι στον λαό. 

Επίσης, είπε ο κ. Κατρούγκαλος ότι εγώ ως γνωστός γερµα-
νοτσολιάς την προηγούµενη περίοδο αναρωτήθηκα αν οι προσ-
λήψεις στην ΕΡΤ αποτελέσουν ίσως µονοµερή ενέργεια, την
οποία και θα βρούµε µπροστά µας. 

Τότε, λοιπόν, στην επιτροπή τον είχα ρωτήσει το εξής: «Αυτές
τις προσλήψεις στην ΕΡΤ τις έχετε συνεννοηθεί ή θα το βρούµε
πιθανότατα µπροστά µας και θα µας πουν ότι πρόκειται περί µο-
νοµερούς ενέργειας;». Αυτό τελικά έγινε. Εγώ, λοιπόν, δεν είπα
ότι είµαι κατά των προσλήψεων. Απλά αναρωτήθηκα αν θα µπο-
ρούσε να µας προκαλέσει πρόβληµα. 

Πάντως, η αλήθεια είναι –την οποία και θα πρέπει να πούµε-
ότι όλες αυτές οι προσλήψεις δεν είναι κάποιο κεκτηµένο του κυ-
ρίου Υπουργού ούτε κάποιος µεγάλος άθλος. Όλες αυτές οι
προσλήψεις που έκανε ξανά ο κύριος Υπουργός, αφορούν νέα
άτοµα µε ειδικότερες γνώσεις. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Κλείνοντας θα ήθελα να πω στον κ. Κατρούγκαλο κάτι που του
έχω ξαναπεί. Ελπίζω να είστε άρρωστος ψεύτης. Πολύ φοβάµαι,
όµως, ότι είστε εκ πεποιθήσεως ψεύτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεν θα µιλούσα, αλλά νοµίζω
ότι ο συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ ζήτησε τόσο ευγενικά να τοποθε-
τηθούµε για το ΕΚΑΣ και για τον τρόπο µε τον οποίο ήρθε –κάτι
που αφορά τη διαδικασία-, αλλά και για την ουσία. 

Εποµένως, επειδή ακούστηκε προηγουµένως ότι εµείς οι «κα-
κοί» ήµασταν αυτοί που κληροδότησαν την κατάργηση του ΕΚΑΣ
στην Κυβέρνηση, αναγκάζοµαι να πω -και θέλω να καταθέσω και
το σχετικό έγγραφο- ότι δεν υπάρχει µεγαλύτερο ψέµα από
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αυτό. Διότι πριν έρθει η Κυβέρνηση της «πρώτη φορά Αριστερά»,
είχε υπάρξει µόνο το e-mail Χαρδούβελη. 

Και διαβάζω, κύριε Υπουργέ, στο σηµείο «4» τα εξής: «Η πρό-
ταση συµφωνίας ήταν να επανεξετάσουµε και επανασχεδιάσου-
µε το πλαίσιο του ΕΚΑΣ, ώστε να διαφοροποιηθεί ποσοτικά µε
τον επαναπροσδιορισµό του». «Πρέπει –συνεχίζει- να είναι σαφές
ότι η πρόθεση είναι ο εξορθολογισµός του ΕΚΑΣ, προκειµένου
να υποστηριχθούν πραγµατικά οι πολίτες µε χαµηλές συντάξεις
και όχι να καταργηθεί». Σας το διαβάζω από το κείµενο και πα-
ρακαλώ να κατατεθεί στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εποµένως η κυβέρνηση που κατήργησε το ΕΚΑΣ, ως συνέπεια
της συµφωνίας της µε τους δανειστές, ήταν η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Αυτή το κατήργησε. Η Κυβέρνηση η οποία κατήρ-
γησε τις 200.000 ευρώ και έρχεται και δίνει 50.000 ευρώ –όταν
θα τα δώσει!- µε τη συγκεκριµένη τροπολογία είναι η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Και να ξεκαθαρίσουµε το εξής, για να µην υπάρχει όλο αυτό
το εύσχηµο καλαµπούρι, το οποίο έχει επαναληφθεί πολλές
φορές. Στην ερώτηση εάν εµείς θα ήµασταν υπέρ ή κατά µίας
τροπολογίας ή µίας ρύθµισης που θα έδινε έστω και λίγα χρή-
µατα σε αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι έχασαν το ΕΚΑΣ, η
απάντηση δεν είναι σαν τη δική σας απάντηση που φωνάζατε
όταν εγκρίθηκε το ΕΚΑΣ, όταν είχε ισχύσει για πρώτη φορά, ότι
αυτά τα χρήµατα είναι λεφτά για κουλούρι. Έτσι έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ
τότε, ότι είναι ένα κουλούρι την ηµέρα στους εργαζόµενους.
Εµείς θα πούµε ότι χρειάζονται αυτά και πολλά άλλα, γιατί όπως
ξέρετε –και τελειώνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε- η δέσµευση της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης είναι ότι το ΕΚΑΣ θα πρέπει να
επανέλθει ολόκληρο, όχι κατά το 1/4.

Εποµένως -τελειώνω µε αυτό και θα τοποθετηθούµε επί των
τροπολογιών και του τρόπου που ήλθαν, όταν θα τις ψηφίσουµε
ή όχι- θα πρέπει να πούµε ότι µάλιστα πέφτει και σε επικοινω-
νιακό κενό, γιατί όλος ο κόσµος συζητάει πώς πήγε η συνοδεία
του κ. Τσίπρα στην Πάρο. Γιατί δεν ήταν αυτό το οποίο είπε ο συ-
νάδελφος προηγουµένως. Δεν µιλάµε ούτε για τα tweets τα χθε-
σινά ούτε για το οτιδήποτε άλλο. Μιλάµε για τον τρόπο χρηµα-
τοδότησης των ταξιδιών της συνοδείας του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού. Δεν είναι κακό. Παρεµπιπτόντως, να του ευχηθούµε και
«χρόνια πολλά», γιατί φαντάζοµαι ότι λόγω των γενεθλίων του,
µεγάλωσε ο κύκλος των ανθρώπων οι οποίοι τον συνόδευσαν σε
αυτό το ταξίδι. Αλλά από εκεί και πέρα το ότι υπάρχει ένας Κώ-
δικας Δεοντολογίας Βουλευτών, που συζητήθηκε πρόσφατα και
υπάρχει ταυτόχρονα ένας κώδικας των µελών της Κυβέρνησης
που παραβιάζεται, αυτό είναι ένα αντικειµενικό γεγονός. 

Άρα σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας και
στη δευτερολογία µου. Θα τοποθετηθούµε επί των συγκεκριµέ-
νων τροπολογιών όταν θα συζητηθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κυρία Κεραµέως, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ -γιατί δυστυχώς ο κ. Αλεξιάδης αποχώρησε-

σήµερα νοµίζω ότι είναι µία λυπηρή ηµέρα για την κοινοβουλευ-
τική διαδικασία. Είναι µία λυπηρή ηµέρα διότι –για να τα ακούει
και ο ελληνικός λαός- ενώ ολοκληρωνόταν η κοινοβουλευτική
διαδικασία, ενώ έκλεινε ουσιαστικά τη συζήτηση ο κύριος Υπουρ-
γός, ο κ. Παρασκευόπουλος, ερχόταν «βροχή» τροπολογιών,
τροπολογίες σηµαντικές για σηµαντικά ζητήµατα, που απασχο-
λούν τον ελληνικό λαό και για τα οποία η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση θα ήθελε να τοποθετηθεί, να τα µελετήσει, να µιλήσει µε
την κοινωνία, να µιλήσει µε φορείς, προκειµένου να πάρει θέση.

Αντ’ αυτού, έγινε αυτό που έγινε, αυτή η αναστάτωση. Εγώ
χαιρετίζω το γεγονός ότι οι Υπουργοί απέσυραν κάποιες από τις
τροπολογίες, όχι όλες, µετά την πρότασή µας. Το χαιρετίζω αυτό
πραγµατικά.

Θα ήθελα να πω, όµως, και το εξής για τον τρόπο που νοµο-
θετεί η Κυβέρνηση. Μία από τις τροπολογίες αυτές ήταν και αυτή
για το λαθρεµπόριο καπνού. Θυµίζω ότι µόλις χθες, σε αυτήν

εδώ την Ολοµέλεια, στην Ολοµέλεια της Βουλής, ήλθε νοµοσχέ-
διο για το λαθρεµπόριο καπνού. Είναι, λοιπόν, εντυπωσιακό ότι
η εν λόγω τροπολογία δεν ήλθε µόλις χθες, που συζητήθηκε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στη Βουλή και έρχεται την εποµένη,
µε εκπρόθεσµη τροπολογία και δη της τελευταίας στιγµής. Αυτό
νοµίζω είναι δηλωτικό –και θα συµφωνήσουν και οι κύριοι Υπουρ-
γοί νοµίζω µαζί µου- του τρόπου νοµοθέτησης της Κυβέρνησης,
τον οποίο νοµίζω ότι θα πρέπει όλοι να καταδικάσουµε.

Αναφέρθηκε από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ ότι καλός ο τύπος,
αλλά να µπούµε και στην ουσία. Κύριε εισηγητά, και ο τύπος είναι
ουσία. Διότι όταν έρχονται αυτές οι τροπολογίες, οι οποίες είναι
πενήντα σελίδες κείµενο, προκειµένου να τοποθετηθούµε επί της
ουσίας πρέπει να τις µελετήσουµε. Εγώ ρωτώ: Πόσοι Βουλευτές
από εδώ µέσα έχουν πραγµατικά διαβάσει αυτές τις τροπολο-
γίες; Πολύ φοβούµαι ότι η απάντηση είναι κανένας. Ούτε ένας
Βουλευτής πλην των Υπουργών δεν έχει διαβάσει τις τροπολο-
γίες. Γι’ αυτό, λοιπόν, ο τύπος έχει σηµασία και γι’ αυτό ο τύπος
πολύ συχνά ταυτίζεται µε την ουσία, επειδή ακριβώς επιτρέπει
να τοποθετούµαστε επί της ουσίας.

Ξεκαθαρίζω ότι τα παραβλέπω όλα αυτά, διότι πράγµατι απο-
σύρθηκαν κάποιες τροπολογίες. Εγώ το χαιρετίζω αυτό και
µπαίνω εν συντοµία στην ουσία.

Για τα καπνικά προϊόντα βρίσκοµαι σε δύσκολη θέση διότι ει-
σήχθη αυτή η τροπολογία, κυρία Πρόεδρε, την τελευταία στιγµή
από τον αρµόδιο Υπουργό. Έχουµε να ζητήσουµε εµείς µια νο-
µοτεχνική βελτίωση, αλλά ο Υπουργός δεν είναι πάλι εδώ για να
τη συζητήσει. 

Πώς θα συζητήσουµε για τις τροπολογίες, κυρία Πρόεδρε,
όταν ο αρµόδιος Υπουργός ο οποίος κατέθεσε την τροπολογία
την τελευταία στιγµή, κατά παράβαση του Κανονισµού, έφυγε
και δεν µπορούµε να τη συζητήσουµε; Σας ερωτώ. Πείτε µου
πώς. Πού είναι ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Αλεξιάδης; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Έχετε επί της
αρχής δίκιο. Είχε δηλώσει, όµως, ότι έχει κώλυµα.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κοιτάξτε, εµείς θέλουµε να ψηφίσουµε
αυτή την τροπολογία. Έχουµε µια νοµοτεχνική βελτίωση να ζη-
τήσουµε. Θέλουµε να ζητήσουµε αυτό το οποίο λέει και στην αι-
τιολογική έκθεση, το οποίο είναι ακριβώς ότι η Τράπεζα της Ελ-
λάδος θα είναι ο µοναδικός οικονοµικός φορέας ο οποίος θα
κάνει τις εκτυπώσεις. Να µπει µέσα στο κείµενο του νόµου. Αυτό
ζητάµε προκειµένου να ψηφίσουµε κι εµείς αυτή την τροπολογία.
Πού είναι ο αρµόδιος Υπουργός για να το συζητήσει αυτό και να
µας πει αν κάνει δεκτή ή όχι αυτή την πρόταση, προκειµένου να
τοποθετηθούµε; 

Χαιρετίζουµε το γεγονός ότι αποσύρθηκαν κάποιες τροπολο-
γίες, όµως εδώ πέρα είµαστε ενώπιον µιας συστηµατικής περι-
φρόνησης της διαδικασίας. Έρχεται που έρχεται την τελευταία
στιγµή η τροπολογία και πάλι δεν είναι ο αρµόδιος Υπουργός
εδώ για να τη συζητήσει. 

Δεν ξέρω αν έχετε τρόπο, κυρία Πρόεδρε, να τον καλέσετε,
να του µεταφέρετε αυτή την πρόταση, αυτή τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα ρωτήσουµε
εµείς.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Το εκτιµώ πολύ.
Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του ΕΚΑΣ. Κύριε Υπουργέ, είναι

υποκριτικό να µιλάτε και ο Πρωθυπουργός και εσείς για κοινω-
νικό κράτος. Η κατάργηση του ΕΚΑΣ είναι γεγονός. Τριακόσιες
σαράντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχοι χάνουν το ΕΚΑΣ µέχρι το
τέλος του 2017. Οι περικοπές επεκτείνονται και στα µερίσµατα
και στο 35% των µετοχικών ταµείων, αλλά και στις επικουρικές
συντάξεις θα ακολουθήσουν σε δύο µήνες από τώρα µε απώλεια
από 20% έως 30%. Έχουµε µείωση των κύριων συντάξεων για
όλους τους νέους συνταξιούχους από 10% έως 30%. 

Με τον πρόσφατο νόµο που ψηφίσαµε, τον δικό σας, προβλέ-
πεται αύξηση 0,5% στις εργατικές εισφορές υπέρ του Ενιαίου
Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης αναδροµικά από 1η Ιουνίου του
2016. Από την 1η Αυγούστου ή το αργότερο από την 1η Σεπτεµ-
βρίου, 2,3 εκατοµµύρια µισθωτοί του ιδιωτικού, αλλά και του δη-
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µόσιου τοµέα, θα κληθούν να συνεισφέρουν το 0,5% των αποδο-
χών τους στο ΕΤΕΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα λίγο την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, δεδοµένου µά-
λιστα ότι δεν έχω δευτερολογήσει.

Διακόσιες εξήντα χιλιάδες συνταξιούχοι θα κληθούν να δώ-
σουν έως και το 40% των επικουρικών τους συντάξεων για τον
ίδιο λόγο. Πάνω από είκοσι πέντε χιλιάδες συνταξιούχοι του δη-
µοσίου έχασαν τελείως το µέρισµα χηρείας από την 1η Ιουνίου
του 2016 και έντεκα χιλιάδες συνταξιούχοι τραπεζοϋπάλληλοι θα
υποστούν µειώσεις έως 37%. 

Με αυτά τα δεδοµένα, κύριε Υπουργέ, είναι υποκριτικό να µι-
λάτε για κοινωνικό κράτος, είναι υποκριτικό να µιλάτε για ενί-
σχυση του κοινωνικού κράτους, διότι το κοινωνικό κράτος το
οποίο υπήρχε, δυστυχώς έχει πλήρως ταπεινωθεί, πλήρως ρη-
µαχτεί από τις ενέργειες αυτής της Κυβέρνησης.

Επειδή ρωτηθήκαµε αν στηρίζουµε την τροπολογία για το
ΕΚΑΣ, θα πω ότι φυσικά και τη στηρίζουµε. Πρέπει να καταλάβει
ο λαός περί τίνος πρόκειται. Το είπε πολύ σωστά ο κ. Παφίλης
προηγουµένως. Δεν θυµάµαι τα ακριβή νούµερα που ανέφερε ο
κ. Παφίλης, αλλά η ουσία ποια είναι; Δίναµε εκατό στους χαµη-
λοσυνταξιούχους µε το ΕΚΑΣ, τα καταργήσατε αυτά τα εκατό
και τώρα τους λέτε «πάρτε πέντε». Τα πέντε είναι «ψίχουλα». Και
τα «ψίχουλα» καλά είναι, γι’ αυτό και τα στηρίζουµε, αλλά η υπο-
κρισία έχει ένα όριο και για τον εξής πολύ απλό λόγο.

Εν µέσω, λοιπόν, όλων αυτών των µέτρων, αυτής της λαίλα-
πας, αν θέλετε, των µέτρων που βιώνει πάρα πολύ δύσκολα η
κοινωνία, έρχεστε και διογκώνετε έτι περαιτέρω το ελληνικό δη-
µόσιο µε προσλήψεις τριακοσίων εξήντα σε µόνιµες οργανικές
νέες θέσεις και επιπλέον φέρνετε και µία τροπολογία η οποία κα-
ταργεί το όριο στις κρατικές δαπάνες για τα πρόσωπα που συ-
νοδεύουν τον Πρωθυπουργό και διάφορους άλλους Υπουργούς.

Εγώ δεν θα µπω στη συζήτηση της Πάρου, αλλά θα πω το
εξής: Δεν έχουµε ακούσει επί της ουσίας από την Κυβέρνηση
γιατί κατήργησε αυτό το όριο. Εγώ δεν συζητώ ούτε καν για τη
χορηγία της «AEGEAN», αν και αυτό είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα
που ετέθη. 

Γιατί καταργήθηκε το όριο στις δαπάνες αυτών που συνο-
δεύουν τον Πρωθυπουργό και τους Υπουργούς; Γιατί αυτά τα
µέλη της συνοδείας να διαµένουν στα ίδια ακριβά ξενοδοχεία µε
τα υψηλά πρόσωπα; Για ποιον λόγο; Δεν έχουµε ακούσει κάτι
από την Κυβέρνηση επ’ αυτού. 

Είναι, όµως, υποκρισία, κύριοι Υπουργοί, να δίνετε αυτά τα «ψί-
χουλα» τα οποία τα ψηφίζουµε, διότι φυσικά και είναι προς το
συµφέρον του λαού και είναι καλύτερα τα «ψίχουλα» από το τί-
ποτα, όµως είναι υποκρισία να µιλάτε για κοινωνικό κράτος και
είναι υποκρισία, ενώ κόβετε τόσο σηµαντικά επιδόµατα του ελ-
ληνικού λαού, ταυτόχρονα να διογκώνετε τις κρατικές δαπάνες
και δη δίχως να παρέχετε εξηγήσεις.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Ετέθη κάτι προηγουµένως
επί της διαδικασίας, το οποίο είναι πάρα πολύ σοβαρό και στο
οποίο δεν δόθηκε η δέουσα, επειδή ακριβώς τέθηκε θέµα µε τις
τροπολογίες. Ρώτησα τον Υπουργό κ. Παρασκευόπουλο γιατί
δεν τέθηκαν στη δηµόσια διαβούλευση πολλές από τις λοιπές
διατάξεις, τις επίµαχες διατάξεις του νοµοσχεδίου, τις ποινικές
διατάξεις, τις διατάξεις που εξαλείφουν το αξιόποινο, που παρα-
γράφουν την ποινή.

Ούτε λίγο ούτε πολύ, κύριε Υπουργέ –και θα µε διορθώσετε
εάν κάνω λάθος- είπατε ότι πλέον η νοµοθετική διαδικασία είναι
βαριά και ότι οδηγούµαστε µε τη ΔΙΑΥΓΕΙΑ –νοµίζω ότι εννοού-
σατε διαβούλευση- σε µια βραδεία νοµοθέτηση. 

Κύριε Υπουργέ, για να καταλάβω, θεωρείτε ότι είναι φυσιολο-
γικό ότι µόνο κάποια άρθρα τέθηκαν σε δηµόσια διαβούλευση
και όχι τα λοιπά; Θεωρείτε ότι είναι φυσιολογικό να µην τίθενται
όλα τα άρθρα σε δηµόσια διαβούλευση; Και εάν είναι έτσι, ειση-
γηθείτε µια αλλαγή επί της δηµόσιας διαβούλευσης. 

Όµως, από τη στιγµή που υπάρχει εν ισχύ η διαδικασία για τη
διαβούλευση, θεωρώ ανεπίτρεπτο και εκπλήσσοµαι µάλιστα από
την απάντησή σας ότι είναι φυσιολογικό και µας καθυστερεί ούτε
λίγο ούτε πολύ να θέτουµε άρθρα στη δηµόσια διαβούλευση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Θα ξεκινήσω από την κουβέντα της

κ. Κεραµέως. Υποκρισία αλλά και λαϊκισµός! Την τροπολογία
αφού τη ψηφίζετε και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και το
Ποτάµι, γιατί χαλάσατε τον κόσµο; Δεν µπορώ να καταλάβω. Εδώ
δείχνουµε και τον πολιτικό πολιτισµό ο καθένας µας. Ήταν µια
άστοχη στιγµή, όντως. Ήρθε ο κ. Κατρούγκαλος, έδωσε τις εξη-
γήσεις, διευκρινίσεις και εσείς επιµένετε όχι στην ουσία, αλλά
στον τύπο. 

Στο διά ταύτα: Την ψηφίζετε την τροπολογία; «Ναι, την ψηφί-
ζουµε». Για ποιον λόγο, λοιπόν, πετάτε το µπαλάκι στην εξέδρα
µε τα ταξίδια; Επί του παρόντος, πότε έπρεπε να έρθει η τροπο-
λογία; Τον Σεπτέµβριο; Χθες εξαγγέλθηκε η συγκεκριµένη τρο-
πολογία από τον Πρωθυπουργό. Έπρεπε το τάχιστο, όσο γίνεται
πιο γρήγορα, να έρθει στη Βουλή. 

Λέτε ότι είναι ψίχουλα. Εσείς, κύριοι της Αντιπολίτευσης, γι’
αυτά που κόψατε -το ΕΚΑΣ κόπηκε πριν ένα µήνα και µε την
ψήφο πολλών, διακοσίων είκοσι δύο Βουλευτών- τόσα χρόνια φέ-
ρατε ισοδύναµα; Έγινε µια καλή αρχή για το κοινωνικό κράτος
δικαίου και µας κατηγορείτε για αυτό; 

Νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, ότι είναι σαφέστατο ότι η Αντιπολί-
τευση εκµεταλλεύεται κάποια τυπικά λάθη και αποφεύγει να δει
την ουσία. Η τροπολογία για το ΕΚΑΣ είναι επιβεβληµένη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Παφίλης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τώρα εδώ δεν θα επαναλάβω για τη

διαδικασία. Θα µιλήσω απλά και λογικά. Συµµαζευτείτε, οργανω-
θείτε και λύστε τα. Γιατί δεν µπορούσε να έρθει το πρωί η τρο-
πολογία εδώ, έστω την τελευταία στιγµή ή στη 13.00’ ή στις
14.00’; Χάσαµε χρόνο άπειρο και δηµιουργήθηκε οξύτητα εις
βάρος της πραγµατικής συζήτησης. 

Και εδώ είναι η ουσία τώρα. Εγώ θα έλεγα «κατάντια» γενικώς,
ιδεολογική. Κυριολεκτικά κατάντια! Και να απαντήσω πρώτα από
όλα στον κ. Τζαβάρα για το κράτος πρόνοιας. 

Το κράτος πρόνοιας, κύριε Τζαβάρα, χτίστηκε µε αίµα, αγώ-
νες, συγκρούσεις. Μια και υπερασπιστήκατε, οι συντηρητικές και
οι σοσιαλδηµοκρατικές κυβερνήσεις τσάκιζαν το εργατικό κί-
νηµα. Δεν έδιναν τίποτα. Πότε υποχρεώθηκαν να δώσουν; 

Πρώτον, κάτω από την πίεση του Λαϊκού Κινήµατος. Πιο ση-
µαντικό; Μετά την Οκτωβριανή Επανάσταση, όταν αυτά κατοχυ-
ρώθηκαν στη νεαρή τότε Σοβιετική Ένωση. 

Μην κουνάτε το κεφάλι, διαβάστε ιστορία. Οι δικές σας οι κυ-
βερνήσεις τους εκτελούσαν στα τρία µέτρα όσους ζητούσαν
οκτάωρο και κοινωνική ασφάλιση και εννοώ οι πολιτικοί σας πρό-
γονοι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Στον Πρόεδρο πρέπει να απευ-
θύνεστε, όχι σε εµένα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Με ακούσατε να λέω όνοµα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Απαγορεύεται να απευθύνεστε

σε συνάδελφο. Σας το λέω γιατί θα µε προκαλέσετε να σας απαν-
τήσω και δεν είναι ανάγκη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Απαντάω στο πώς έγινε το κράτος
πρόνοιας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα κά-
νουµε διάλεξη για αυτό; Αφήστε το τώρα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει σε αυτό έχετε δίκιο, κυρία
Πρόεδρε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας παρακαλώ, λοιπόν. Πείτε
ό,τι έχετε να πείτε. Το τι ξέρω εγώ είναι δικό µου θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Τζαβάρα, αφήστε µήπως και τελειώσουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έτσι δηµιουργήθηκε το κράτος πρό-
νοιας. Δεν το χάρισε κανένας. 

Επαναλαµβάνω, ήταν αποτέλεσµα σκληρών, αιµατηρών αγώ-
νων και θα πάµε και στην Ελλάδα εάν θέλετε να δούµε το τι έχει
γίνει, αλλά δεν είναι της ώρας, γιατί δεν έχω χρόνο. 

Ήταν πίεση και από την πλευρά του εργατικού και κοµµουνι-
στικού κινήµατος και από την Οκτωβριανή Επανάσταση που από
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την πρώτη στιγµή καθιέρωσε καθολική, κοινωνική ασφάλιση, δη-
µόσια δωρεάν παιδεία, υγεία, εργασία για όλους και πολλά άλλα
πράγµατα. Υποχρεώθηκε και για άλλους λόγους αντικειµενικούς,
για την αναπλήρωση της εργατικής δύναµης. 

Εµείς βλέπουµε συνολικά. Είχαν αλλάξει οι συνθήκες και έπ-
ρεπε να δοθεί και κάτι για να µπορούν να παράγονται οι σύγχρο-
νοι σκλάβοι, οι εργάτες δηλαδή, για να παράγουν για τα αφεν-
τικά. Έτσι δόθηκε το κράτος πρόνοιας. 

Πότε άρχισε να ξηλώνεται; Όταν άλλαξε ο συσχετισµός των
δυνάµεων. Όταν υποχώρησε δηλαδή, το εργατικό λαϊκό κίνηµα
παγκόσµια, όταν ανατράπηκε η Σοβιετική Ένωση και όλα αυτά.
Τα πήραν πίσω και για άλλους λόγους.  Όχι µόνο γι’ αυτούς και
για λόγους αντικειµενικούς. Δεν είναι της ώρας να το εξηγή-
σουµε. 

Δεύτερον, «γιατί έχουµε αυτά τα χάλια εδώ;» λέει ο κύριος
Υπουργός. Λόγω διαπλοκής και διαφθοράς. Ενώ η Ευρώπη; Για
πείτε µου από το 1990 και µετά πόσες περικοπές έχουν γίνει στο
ονοµαζόµενο «κοινωνικό κράτος» στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Άπει-
ρες, αµύθητες, απίστευτες. Άρα, λοιπόν;

Εσείς είστε διαβασµένος. Τι λέτε; Ότι δεν υπάρχει διαφθορά
και διαπλοκή στις ευρωπαϊκές χώρες, τις δυτικές όπως λέτε; Τι
λέτε τώρα; Δηλαδή, όταν η «SIEMENS» εξαγοράζει, όταν δίνει
χρήµα, µίζες σε εκατόν είκοσι χώρες, τι είναι; Μόνο αυτός που
τα παίρνει είναι διεφθαρµένος; Αυτός που τα δίνει δεν είναι; Τι
είναι; Η διαφθορά και η διαπλοκή είναι αντικειµενική µέσα στο
σύστηµα. Το αθωώνετε τώρα ότι είµαστε κάποια εξαίρεση εµείς
και οι άλλοι είναι καλοί; 

Θέλετε να πω τι συµβαίνει στο Ευρωκοινοβούλιο, για το λίγο
διάστηµα που ήµουν εκεί; Τι συµβαίνει µε τις ευρωπαϊκές κυβερ-
νήσεις; Τι σκάνδαλα –που είναι τα ελάχιστα!- έχουν βγει στο φως
της δηµοσιότητας; Τι υπερασπίζεστε δηλαδή; Αυτή την Ευρω-
παϊκή Ένωση και αυτόν τον δυτικό πολιτισµό; Αυτό, κατά τη γνώ-
µη µας, συνιστά κάτι διαφορετικό.

Τέλος, λέει, «η Κυβέρνηση δίνει αυτό που µπορεί». Ποιος το
καθορίζει; Τι σηµαίνει «µπορεί»; Υπάρχει αµύθητος πλούτος στην
Ελλάδα; Υπήρχε όλα τα προηγούµενα χρόνια και υπάρχει ακόµα
και σήµερα; Ναι ή όχι; Πείτε µας πόσα πήρατε απ’ αυτούς. Ποιος
πληρώνει συνέχεια; Ο εργαζόµενος δεν πληρώνει; Τα λαϊκά
στρώµατα δεν πληρώνουν; Αυτοί παίρνουν. 

Δεν έχετε χρήµα; Πώς τους δίνετε επιδοτήσεις, πέντε, δέκα,
είκοσι εκατοµµύρια µε τους αναπτυξιακούς νόµους και µε όλα
τα υπόλοιπα; Αυτά δεν είναι χρήµατα; Ποιος τα παρήγαγε αυτά
τα χρήµατα; Δεν τα παρήγαγε η εργατική τάξη και ο λαός ολό-
κληρος; Και φτάνετε στο σηµείο τώρα να του πουλάτε και αγα-
θοεργία µε 35 και 50 ευρώ τον µήνα για να πάει να ψωνίσει στο
σούπερ µάρκετ; Σοβαρολογούµε; Αυτά λέγατε τα προηγούµενα
χρόνια; Άλλα λέγατε. 

Εγώ δεν έχω ακούσει κυβέρνηση από τότε που θυµάµαι τον
εαυτό µου που να λέει «όσα µπορούµε». Ούτε µία δεν είπε ότι
µπορούµε περισσότερα. Αυτά µπορούµε, αυτά δίνουµε και στην
ανάπτυξη και στην κρίση. 

Ας πάµε τώρα και στο επίµαχο. Εµείς ψηφίζουµε «παρών» για
το ΕΚΑΣ όχι γιατί δεν συµφωνούµε γι’ αυτά τα µέτρα αλλά γιατί
θέλουµε πολύ περισσότερα. Να επιστρέψει όπως ήταν. Τι αλχη-
µείες είναι αυτές συνέχεια; Γι’ αυτό ψηφίζουµε «παρών». Δεν έχει
την έννοια ότι δεν συµφωνούµε να δοθούν έστω αυτά τα ψί-
χουλα. Είναι λιγότερο από ψίχουλα. 

Όµως, τώρα υπάρχει µια επιχείρηση ταχυδακτυλουργίας. Εί-
ναι και προσωπικό. Λέτε, λοιπόν, ότι εµείς µε την εθνική σύνταξη
αντισταθµίζουµε την απώλεια του ΕΚΑΣ. Έτσι είναι; Μέχρι το
2018. Το 2018 καταργείται το ΕΚΑΣ. Από το 2018 αυτοί που
έπαιρναν ΕΚΑΣ θα πάρουν εθνική σύνταξη; Και ποια είναι αυτή η
εθνική σύνταξη; Εδώ παρουσιάζετε τη µέρα νύχτα κυριολεκτικά. 

Πόσο είναι η εθνική σύνταξη; Τριακόσια εξήντα τόσο. Πότε;
Όταν µπορείτε να τη δώσετε. Όταν µπορεί να τη δώσει το κρά-
τος. Και η άλλη η υπόλοιπη τι είναι; Ανάλογα µε το τι εισφορές
πληρώνεις. Σε σαράντα χρόνια, τουλάχιστον, συνεχούς δουλειάς
για να πάρουν οι εργαζόµενοι µια σύνταξη όχι απ’ αυτές που
έπαιρναν πριν. 

Αυτά τα µαθηµατικά εµείς δεν µπορούµε να τα καταλάβουµε.
Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους λέει ότι µέχρι το 2019 οι απώ-

λειες για τις συντάξεις θα είναι 6,016 δισεκατοµµύρια συν 2,218
δισεκατοµµύρια νέες επιβαρύνσεις των σηµερινών ασφαλισµέ-
νων.

Πώς γίνεται τώρα να λέτε ότι διατηρείτε τις συντάξεις στα ίδια
επίπεδα και να λέει και ο Πρωθυπουργός –και του δίνετε και τα
στοιχεία- ότι «εµείς δίνουµε 823 εκατοµµύρια»; Αυτά που θα τους
πάρετε είναι δεκαπλάσια. Ακριβώς έτσι γίνεται σε όλη την πο-
ρεία. Τι θέλετε να πείτε, δηλαδή, ότι θα ξαναδώσετε συντάξεις
στα επίπεδα που ήταν, µε βάση αυτά που πλήρωσαν οι εργαζό-
µενοι όλα αυτά τα χρόνια; Και δεν έχουν πληρώσει µόνο τη δική
τους συµµετοχή. Η τριµερής χρηµατοδότηση µονοµερής είναι,
ένα µέρος της υπεραξίας είναι, είτε από το κράτος είτε από τον
εργοδότη είτε το πληρώνει ο ίδιος ο εργαζόµενος. 

Εποµένως, τουλάχιστον, αλλάξτε την επιχειρηµατολογία σας,
όπως και την επιχειρηµατολογία για το ξαναχτίσιµο του κοινωνι-
κού κράτους. Είναι δυνατόν να λέτε τέτοια πράγµατα σήµερα,
όταν έχετε δεσµευθεί µε το µνηµόνιο και κόβετε από την παιδεία,
από την υγεία, από τον πολιτισµό, από τον αθλητισµό, από τον
στρατό, από παντού; Παντού περικόπτετε και λέτε «ξαναχτίζουµε
το κοινωνικό κράτος». Πώς το ξαναχτίζετε, µε περικοπές; Λέει
«το βρήκαµε ερείπιο». Ναι, ερείπιο ήταν κι εσείς κλωτσάτε και τις
τελευταίες πέτρες. Αυτή είναι η ιστορία τώρα. Σταµατήστε, του-
λάχιστον, αυτή την προπαγανδιστική απάτη απέναντι στον ελλη-
νικό λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Σα-
ρίδης έχει τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ο εισηγητής των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ διερωτήθηκαν
για το ποια είναι η ουσία. Η ουσία δεν είναι ο ευτελισµός των κοι-
νοβουλευτικών διαδικασιών; Η ουσία είναι µόνο το ΕΚΑΣ; Η
ουσία είναι και το ΕΚΑΣ, αλλά είναι και ο ευτελισµός των κοινο-
βουλευτικών διαδικασιών.

Δεν µπορώ να καταλάβω ποιος είναι ο λόγος που εφαρµόζεται
κατ’ εξακολούθηση αυτή η πρακτική της νοµοθέτησης από την
πλευρά της Κυβέρνησης. Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί η Κυ-
βέρνηση πολώνει το κλίµα, επανειληµµένως, σε αυτή την Αί-
θουσα. Εξυπηρετεί κανένα συγκεκριµένο σκοπό; Έχετε κάτι το
οποίο εµείς αγνοούµε και δεν το γνωρίζουµε; 

Αποσύρατε τις τροπολογίες, τις οποίες εσείς κρίνατε ότι τε-
λικά δεν ήταν κατεπείγουσες, µετά από τις αντιδράσεις σύσσω-
µης, ουσιαστικά, της Αντιπολίτευσης. Γιατί τις φέρατε; Είχατε
κάτι να εξυπηρετήσετε; Δεν µπορούσατε να περιµένετε την επό-
µενη εβδοµάδα; Αυτό ακριβώς είναι ένα ερώτηµα το οποίο εµείς
προσωπικά δεν έχουµε µπορέσει να το απαντήσουµε. 

Είχα τοποθετηθεί σαν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και µά-
λιστα τελευταίος, όπως είναι η σειρά των κοµµάτων µέσα στη
Βουλή και εφόσον είχαν τοποθετηθεί και οι εισηγητές των υπο-
λοίπων κοµµάτων. Απουσίασα από την Αίθουσα για είκοσι λεπτά
κι όταν επέστρεψα βρήκα πάνω στα έδρανα πέντε τροπολογίες.
Βρήκα, επίσης, κι ένα χαρτί µε έντεκα τροπολογίες, εκ των ο-
ποίων οι εννιά ήταν εκπρόθεσµες. Από αυτές τις πέντε τροπολο-
γίες, ουσιαστικά, διαπιστώνουµε ότι δεν υπάρχει σεβασµός στην
ιδιότητα αυτού του ανθρώπου που κάθεται σε αυτά τα έδρανα.
Γιατί, αν υπήρχε σεβασµός, δεν θα υπήρχαν εδώ οι πέντε τρο-
πολογίες. Ποια µεγαλύτερη απόδειξη ευτελισµού των κοινοβου-
λευτικών διαδικασιών; 

Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση κόβει το ΕΚΑΣ, µετά εγκαλεί την
Αντιπολίτευση που λέει ουσιαστικά ότι δεν θέλει αυτό το χαρτζι-
λίκι; Γιατί χαρτζιλίκι είναι αυτό το οποίο δίνετε αυτή τη στιγµή.
Δεν είµαστε απέναντι στο χαρτζιλίκι, κύριε Υπουργέ, αλλά χαρ-
τζιλίκι είναι. Η Ένωση Κεντρώων έχει τεθεί απέναντι στο να κοπεί
το ΕΚΑΣ, όπως και τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και
αυτό πρέπει να το πούµε.

Εκεί µας έχετε φέρει, όµως, να χαιρόµαστε αυτή τη στιγµή γι’
αυτά τα ψίχουλα που δίνουµε στον ελληνικό λαό. Η λέξη «ντρο-
πή» -που νοµίζω ότι ο κύριος Υπουργός την είπε εν τη ρύµη του
λόγου του, ουσιαστικά- δεν θα έπρεπε να αποδοθεί στην Αντιπο-
λίτευση, αλλά θα έπρεπε να αποδοθεί στο νοµοθετικό έργο της
Κυβέρνησης. 

Την επόµενη εβδοµάδα έχουµε τρεις µέρες ακόµα όπου µπο-
ρούµε να νοµοθετούµε µέχρι να κλείσει η συγκεκριµένη Βουλή.
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Οι τροπολογίες οι οποίες δεν είχαν τη µορφή του κατεπείγοντος
θα µπορούσαν να έρθουν την επόµενη εβδοµάδα.

Σήµερα, το Κοινοβούλιο δεν στέκεται στο ύψος των απαιτή-
σεων και δεν ανταποκρίνεται, ουσιαστικά, στις περιστάσεις. Εµ-
παίζετε τους πολίτες, κύριοι της Κυβέρνησης, µε το να εµπαίζετε
τους εκπροσώπους τους µέσα εδώ στο Κοινοβούλιο. 

Η Ένωση Κεντρώων ουσιαστικά δεν στηρίζει αυτές τις πρακτι-
κές. Σαφώς και θα στηρίξει το ΕΚΑΣ, σαφώς και θα το ψηφίσει,
θα ψηφίσει και την τροπολογία µε το αγγελιόσηµο και την τρο-
πολογία για τις ταινίες σήµανσης. Το ξαναλέµε, όµως, και το εί-
παµε και στη Διάσκεψη των Προέδρων. Αυτός ο τρόπος νοµο-
θέτησης πρέπει να σταµατήσει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κυρία Πρόεδρε, µια ερώτηση για τον

Υπουργό για να µας απαντήσει επ’ αυτού και να τοποθετηθούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και άλ-

λη τοποθέτηση; Έλεος πια!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Για να δούµε τι θα ψηφίσουµε εννοώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Μία ερώτηση έκανα στον Υπουργό προ-

ηγουµένως για την τροπολογία για τις ανεξάρτητες αρχές. Και
σας ρώτησα, πρώτον, γιατί δεν συµπεριλαµβάνονται όλες οι ανε-
ξάρτητες αρχές και δεύτερον εάν υπάρχει κάποιος λόγος που
υπογράφει ο κ. Παππάς, δεδοµένου ότι εξ όσων γνωρίζουµε δεν
έχει κάποια αρµοδιότητα για τις ανεξάρτητες αρχές. Εάν µπο-
ρείτε να µας απαντήσετε, προκειµένου να αποφασίσουµε και
εµείς πώς θα ψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ.
Κατ’ αρχάς η τροπολογία για τις ανεξάρτητες αρχές ξεκινά µε

τις αρχές οι οποίες προβλέπονται από το Σύνταγµα, οι οποίες
είναι συγκεκριµένες και σαφείς. Για όσες δεν προβλέπονται στο
Σύνταγµα υπάρχουν κάποιες αµφισβητήσεις σε ορισµένες περι-
πτώσεις για το αν υπάρχει ακριβώς η ιδιότητα της ανεξάρτητης
αρχής για κάποιους οργανισµούς και γι’ αυτό είναι κάτι το οποίο
µπορεί να γίνει αµέσως στη συνέχεια.

Έχω την εντύπωση ότι κατά τα λοιπά η επιλογή από την Κυ-
βέρνηση των Υπουργών οι οποίοι υπογράφουν, έχει σχέση µε το
αν το αντικείµενό τους έρχεται σε κάποια οποιαδήποτε επαφή
µε οποιοδήποτε σηµείο του περιεχοµένου της ρυθµίσεως. Δεν
µπορώ αυτή τη στιγµή να γίνω αναλυτικότερος.

Σε ό,τι αφορά το διαδικαστικό θέµα το οποίο προέκυψε. Νο-
µίζω ότι δεν υπήρξε ούτε Βουλευτής ούτε Υπουργός, ο οποίος
να υποστήριξε τις διαδικαστικές ακροβασίες. Κανείς δεν τις υπο-
στηρίζει. 

Αυτό το οποίο προσωπικά, κυρία Κεραµέως, υποστήριξα ήταν
ότι ο τακτικός τρόπος νοµοθέτησης σήµερα έχει γίνει πιο βρα-
δύς. Και µάλιστα είπα ρητά, «καλώς έχει γίνει πιο βραδύς». Γιατί
και τις διαβουλεύσεις χρειαζόµαστε και τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» χρειαζό-
µαστε. Όµως, αυτή η βραδύτητα δηµιουργεί συχνότερα την
ανάγκη κάποιων έκτακτων και –αν θέλετε- οριακών τρόπων νο-
µοθέτησης, όταν έχουµε έρθει σε επαφή µε ζητήµατα τα οποία
είναι επείγοντα και ζητήµατα ανάγκης. 

Γι’ αυτόν τον λόγο έχει γίνει πιο συχνή και η θέσπιση πράξεων
νοµοθετικού περιεχοµένου και η ύπαρξη τροπολογιών, οι οποίες
έρχονται αργά και δεν έχουν µελετηθεί ίσως ή δεν έχουν προ-
ετοιµαστεί στον τρόπο που θα έρχονται και επίσης υπάρχουν και
ορισµένες περιπτώσεις στις οποίες µία ρύθµιση µπορεί να µην
πρόλαβε να βρεθεί στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». 

Δεν λέω ότι όλα αυτά είναι ευχής έργο. Πιστεύω πραγµατικά
–όπως το λέτε και εσείς- ότι πρέπει να συνειδητοποιήσουµε ότι
τώρα έχουµε να κάνουµε µε έναν διαφορετικό τρόπο νοµοθέτη-
σης, διαφορετική ταχύτητα και να προσπαθήσουµε και κανονι-
στικά να δούµε αυτόν τον τρόπο, ώστε να µην έχουµε πλέον
ενοχές για τον τρόπο µε τον οποίο εισάγουµε νοµοθετήµατα ή

ψηφίζουµε νοµοθετήµατα εδώ.
Τώρα, κατά τα λοιπά, θα πω πολύ γρήγορα δύο θέµατα τα

οποία αφορούν τον νόµο, τον οποίο είχα την τιµή σήµερα να υπο-
στηρίξω.

Κύριε Συντυχάκη, ξέρετε, δεν είναι θέµα τεχνητής αποσυµφό-
ρησης εάν ένα κελί που έχει πέντε άτοµα, έχει πλέον τρία. Είναι
κάτι το οποίο είναι πολύ ουσιαστικό και σας καλώ έτσι να το
δείτε. Και εσάς που µιλήσατε προηγουµένως και όλους τους
Βουλευτές σας καλώ να δείτε τις συνθήκες στις φυλακές. Ασφα-
λώς θα δοθεί άδεια σε οποιονδήποτε Βουλευτή θέλει ο ίδιος να
έχει µια προσωπική γνώµη για ζητήµατα για τα οποία καλείται
κάποια στιγµή εδώ στην Βουλή να νοµοθετήσει.

Θα ήθελα τέλος να πω ότι και στο θέµα της κοινωφελούς ερ-
γασίας, η ρύθµιση που προβλέπει τον Υπουργό να ορίζει ποιοι
είναι οι χώροι στους οποίους θα δοθεί, προϋπάρχει και δεν είναι
κάτι καινούριο.

Τελειώνοντας, επειδή αισθάνοµαι την ανάγκη να ευχαριστήσω
τους συµβούλους µου –διότι όλη µου η προσπάθεια να ανταπο-
κριθώ στα ερωτήµατά σας στηρίχτηκε στη δουλειά τους- και να
πω µε την ευκαιρία και κάτι άλλο. Καταλαβαίνω τη ρύθµιση η
οποία θέλει τους συµβούλους και τους συνεργάτες να βρίσκον-
ται στον ίδιο χώρο, στο ίδιο ξενοδοχείο, στην ίδια εν πάση περι-
πτώσει περιοχή όπου γίνεται ένα συνέδριο, διότι αυτή η
συνεργασία, η οποία είναι πραγµατικά πολύτιµη, πρέπει να γίνε-
ται από κοντά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κατρούγκαλε, θέλετε τον λόγο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όχι, κυρία Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί
των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων:
«Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για το έγ-
κληµα στον Κυβερνοχώρο και του Προσθέτου Πρωτοκόλλου της,
σχετικά µε την ποινικοποίηση πράξεων ρατσιστικής και ξενοφο-
βικής φύσης, που διαπράττονται µέσω Συστηµάτων Υπολογιστών
- Μεταφορά στο ελληνικό δίκαιο της Οδηγίας 2013/40/ΕΕ του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου για τις επιθέσεις
κατά συστηµάτων πληροφοριών και την αντικατάσταση της από-
φασης - πλαισίου 2005/222/ΔΕΥ του Συµβουλίου, ρυθµίσεις σω-
φρονιστικής και αντεγκληµατικής πολιτικής και άλλες διατάξεις»
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Κύρωση της Σύµβασης του Συµβου-
λίου της Ευρώπης για το έγκληµα στον Κυβερνοχώρο και του
Προσθέτου Πρωτοκόλλου της, σχετικά µε την ποινικοποίηση
πράξεων ρατσιστικής και ξενοφοβικής φύσης, που διαπράττον-
ται µέσω Συστηµάτων Υπολογιστών - Μεταφορά στο ελληνικό δί-
καιο της Οδηγίας 2013/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου για τις επιθέσεις κατά συστηµάτων πληροφο-
ριών και την αντικατάσταση της απόφασης - πλαισίου 2005/222/
ΔΕΥ του Συµβουλίου, ρυθµίσεις σωφρονιστικής και αντεγκληµα-
τικής πολιτικής και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής
κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δεύτερο, όπως

τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο δεύτερο έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από
τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο τρίτο ως έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο τρίτο έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο τέταρτο, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο τέταρτο έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από
τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πέµπτο ως έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο πέµπτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο έκτο ως έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο έκτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο έβδοµο ως έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο έβδοµο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο όγδοο ως έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο όγδοο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο ένατο, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο ένατο έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκα, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, σχετικά µε το άρθρο
δέκα θεωρούµε ότι είναι θετική η µείωση του ποσοστού και
υπάρχει θέµα µόνο µε το Πρωτοδικείο της Θεσσαλονίκης. Γι’
αυτό θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μάλι-
στα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκα, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Παρών. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο δέκατο έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο εντέκατο ως έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο εντέκατο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δωδέκατο ως έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο δωδέκατο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο τρίτο ως

έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο δέκατο τρίτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψη-
φία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο τέταρτο ως
έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο δέκατο τέταρτο έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλει-
οψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο πέµπτο,
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο δέκατο πέµπτο έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο έκτο ως
έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο δέκατο έκτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο έβδοµο ως

έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο δέκατο έβδοµο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψη-
φία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο όγδοο ως
έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο δέκατο όγδοο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψη-
φία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο ένατο ως
έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο δέκατο ένατο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψη-
φία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο εικοστό ως έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο εικοστό έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο εικοστό πρώτο ως

έχει;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο εικοστό πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψη-
φία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο εικοστό δεύτερο
ως έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο εικοστό δεύτερο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλει-
οψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο εικοστό τρίτο ως
έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Παρών. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο εικοστό τρίτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψη-
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φία. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να

πω για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 601 και ειδικό 42 ότι για
τον λόγο ότι προτείναµε στον κύριο Υπουργό να την επανακατα-
θέσει, αφού την έχει αποσύρει, θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ». Με το
ίδιο σκεπτικό θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ» και στην τροπολογία µε
γενικό αριθµό 602 και ειδικό 43.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ερωτά-
ται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 593
και ειδικό 36 ως έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 593 και ειδικό 36 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 594 και ειδικό 37, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό ;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 594 και ειδικό 37 έγινε δεκτή,
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 595 και ειδικό 38 ως έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 595 και ειδικό 38 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 596 και ειδικό 39 ως έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 596 και ειδικό 39 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 601 και ειδικό 42 ως έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 601 και ειδικό 42 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 602 και ειδικό 43 ως έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Παρών. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 602 και ειδικό 43 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 604 και ειδικό 45 ως έχει;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 604 και ειδικό 45 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το

ακροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-

νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Κύρωση της Σύµβασης του
Συµβουλίου της Ευρώπης για το έγκληµα στον Κυβερνοχώρο και
του Προσθέτου Πρωτοκόλλου της, σχετικά µε την ποινικοποίηση
πράξεων ρατσιστικής και ξενοφοβικής φύσης, που διαπράττον-
ται µέσω Συστηµάτων Υπολογιστών-Μεταφορά στο ελληνικό δί-
καιο της Οδηγίας 2013/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου για τις επιθέσεις κατά συστηµάτων πληροφο-
ριών και την αντικατάσταση της απόφασης-πλαισίου 2005/222/
ΔΕΥ του Συµβουλίου, ρυθµίσεις σωφρονιστικής και αντεγκληµα-
τικής πολιτικής και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής
και επί των άρθρων. 

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο; 
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το νο-

µοσχέδιο έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-

νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Κύρωση της Σύµβασης του
Συµβουλίου της Ευρώπης για το έγκληµα στον Κυβερνοχώρο και
του Προσθέτου Πρωτοκόλλου της, σχετικά µε την ποινικοποίηση
πράξεων ρατσιστικής και ξενοφοβικής φύσης, που διαπράττον-
ται µέσω Συστηµάτων Υπολογιστών-Μεταφορά στο ελληνικό δί-
καιο της Οδηγίας 2013/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου για τις επιθέσεις κατά συστηµάτων πληροφο-
ριών και την αντικατάσταση της απόφασης-πλαισίου 2005/222/
ΔΕΥ του Συµβουλίου, ρυθµίσεις σωφρονιστικής και αντεγκληµα-
τικής πολιτικής και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό σε µόνη συζή-
τηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου κατά πλειοψη-
φία και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
το έγκληµα στον Κυβερνοχώρο και του Προσθέτου Πρωτοκόλ-
λου της, σχετικά µε την ποινικοποίηση πράξεων ρατσιστικής
και ξενοφοβικής φύσης, που διαπράττονται µέσω Συστηµάτων
Υπολογιστών-Μεταφορά στο ελληνικό δίκαιο της Οδηγίας
2013/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
για τις επιθέσεις κατά συστηµάτων πληροφοριών και την αντι-

κατάσταση της απόφασης-πλαισίου 2005/222/ ΔΕΥ του Συµ-
βουλίου, ρυθµίσεις σωφρονιστικής και αντεγκληµατικής πολιτι-
κής και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ

ΚΥΡΩΣΗ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ
ΕΥΡΩΠΗΣ ΓΙΑ ΤΟ ΕΓΚΛΗΜΑ ΣΤΟΝ ΚΥΒΕΡΝΟΧΩΡΟ

ΚΑΙ ΤΟΥ ΠΡΟΣΘΕΤΟΥ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ ΤΗΣ,  ΣΧΕΤΙΚΑ
ΜΕ ΤΗΝ ΠΟΙΝΙΚΟΠΟΙΗΣΗ ΠΡΑΞΕΩΝ ΡΑΤΣΙΣΤΙΚΗΣ ΚΑΙ
ΞΕΝΟΦΟΒΙΚΗΣ ΦΥΣΗΣ, ΠΟΥ ΔΙΑΠΡΑΤΤΟΝΤΑΙ ΜΕΣΩ

ΣΥΣΤΗΜΑΤΩΝ ΥΠΟΛΟΓΙΣΤΩΝ

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για το
έγκληµα στον Κυβερνοχώρο που υπογράφηκε στη Βουδαπέστη
στις 23 Νοεµβρίου 2001 και το Πρόσθετο Πρωτόκολλο αυτής
αναφορικά µε την ποινικοποίηση πράξεων ρατσιστικής και ξενο-
φοβικής φύσης που διαπράττονται µέσω συστηµάτων υπολογι-
στών που υπογράφηκε στο Στρασβούργο στις 28 Ιανουαρίου
2003, το κείµενο των οποίων σε πρωτότυπο στην αγγλική και γαλ-
λική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13685



13686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13687



13688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13689



13690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13691



13692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13693



13694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13695



13696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13697



13698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13699



13700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13701



13702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13703



13704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13705



13706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13707



13708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13709



13710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13711



13712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13713



13714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13715



13716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13717



13718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13719



13720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13721



13722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13723



13724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13725



13726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13727



13728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13729



13730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13731



13732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13733



13734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13735



13736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13737



13738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13739



13740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13741



13742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13743



13744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13745



13746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13747



13748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13749



13750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13751



13752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13753



13754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13755



13756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13757



13758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13759



13760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13761



13762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13763



13764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13765



13766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13767



13768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13769



13770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13771



13772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13773



13774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13775



13776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13777



13778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13779



13780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13781



13782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13783



13784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13785



13786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13787



13788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13789



13790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13791



13792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13793



13794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13795



13796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13797



13798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13799



13800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13801



13802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13803



13804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13805



13806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13807



13808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ

ΜΕΤΑΦΟΡΑ ΣΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΔΙΚΑΙΟ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ
2013/40/ΕΕ ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ

ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΓΙΑ ΤΙΣ ΕΠΙΘΕΣΕΙΣ ΚΑΤΑ
ΣΥΣΤΗΜΑΤΩΝ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΚΑΙ ΤΗΝ

ΑΝΤΙΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟΦΑΣΗΣ - ΠΛΑΙΣΙΟΥ 2005/222/ΔΕΥ
ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ, ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

ΣΩΦΡΟΝΙΣΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΑΝΤΕΓΚΛΗΜΑΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο δεύτερο
Τροποποιήσεις του Ποινικού Κώδικα

(Άρθρα 2, 3, 4, 5, 6, 7, 9 παράγραφοι 2, 3 
και 4 της Οδηγίας)

1. Στο άρθρο 13 του Ποινικού Κώδικα προστίθενται περιπτώ-
σεις η’ και θ’ ως εξής: 

«η) Πληροφοριακό σύστηµα είναι συσκευή ή οµάδα διασυνδε-
δεµένων ή σχετικών µεταξύ τους συσκευών, εκ των οποίων µία
ή περισσότερες εκτελούν, σύµφωνα µε ένα πρόγραµµα, αυτό-
µατη επεξεργασία ψηφιακών δεδοµένων, καθώς και τα ψηφιακά
δεδοµένα που αποθηκεύονται, αποτελούν αντικείµενο επεξεργα-
σίας, ανακτώνται ή διαβιβάζονται από την εν λόγω συσκευή ή την
οµάδα συσκευών µε σκοπό τη λειτουργία, τη χρήση, την προστα-
σία και τη συντήρηση των συσκευών αυτών. 

θ) Ψηφιακά δεδοµένα είναι η παρουσίαση γεγονότων, πληρο-
φοριών ή εννοιών σε µορφή κατάλληλη προς επεξεργασία από
πληροφοριακό σύστηµα, συµπεριλαµβανοµένου προγράµµατος
που παρέχει τη δυνατότητα στο πληροφοριακό σύστηµα να εκτε-
λέσει µια λειτουργία.»

2. Μετά το άρθρο 292Α του Ποινικού Κώδικα προστίθεται
άρθρο 292Β ως εξής:

« Άρθρο 292Β
Παρακώλυση λειτουργίας 

πληροφοριακών συστηµάτων

1. Όποιος χωρίς δικαίωµα παρεµποδίζει σοβαρά ή διακόπτει
τη λειτουργία συστήµατος πληροφοριών µε την εισαγωγή, δια-
βίβαση, διαγραφή, καταστροφή, αλλοίωση ψηφιακών δεδοµένων
ή µε αποκλεισµό της πρόσβασης στα δεδοµένα αυτά, τιµωρείται
µε φυλάκιση µέχρι τριών (3) ετών.

2. Η πράξη της πρώτης παραγράφου τιµωρείται: α) µε φυλά-
κιση από ένα (1) έως τρία (3) έτη, αν τελέστηκε µε τη χρήση ερ-
γαλείου που έχει σχεδιαστεί κατά κύριο λόγο για πραγµατο-
ποίηση επιθέσεων που επηρεάζουν µεγάλο αριθµό συστηµάτων
πληροφοριών ή επιθέσεων που προκαλούν σοβαρές ζηµίες και
ιδίως επιθέσεων που προκαλούν µεγάλης έκτασης ή για µεγάλο
χρονικό διάστηµα διατάραξη των υπηρεσιών των συστηµάτων
πληροφοριών, οικονοµική ζηµι�ά ιδιαίτερα µεγάλης αξίας ή ση-
µαντική απώλεια δεδοµένων, β) µε φυλάκιση τουλάχιστον ενός
(1) έτους, αν προκάλεσε σοβαρές ζηµίες και ιδίως µεγάλης έκτα-
σης ή για µεγάλο χρονικό διάστηµα διατάραξη των υπηρεσιών
των συστηµάτων πληροφοριών, οικονοµική ζηµία ιδιαίτερα µε-
γάλης αξίας ή σηµαντική απώλεια δεδοµένων και γ) µε φυλάκιση
τουλάχιστον ενός (1) έτους, αν τελέστηκε κατά συστηµάτων πλη-
ροφοριών που αποτελούν µέρος υποδοµής για την προµήθεια
του πληθυσµού µε ζωτικής σηµασίας αγαθά ή υπηρεσίες. Ως ζω-
τικής σηµασίας αγαθά ή υπηρεσίες νοούνται ιδίως η εθνική
άµυνα, η υγεία, οι συγκοινωνίες, οι µεταφορές και η ενέργεια. 

3. Αν οι πράξεις των προηγούµενων παραγράφων τελέστηκαν
στο πλαίσιο δοµηµένης και µε διαρκή δράση οµάδας τριών ή πε-
ρισσότερων προσώπων, που επιδιώκει την τέλεση περισσότερων
εγκληµάτων του παρόντος άρθρου, τιµωρείται µε φυλάκιση του-
λάχιστον δύο (2) ετών.

4. Για την ποινική δίωξη της πράξης της παραγράφου 1 απαι-
τείται ε�γκληση.»

3. Μετά το άρθρο 292Β του Ποινικού Κώδικα προστίθεται

άρθρο 292Γ ως εξής:

« Άρθρο 292Γ

Με φυλάκιση µέχρι δύο (2) ετών τιµωρείται όποιος χωρίς δι-
καίωµα και µε σκοπό τη διάπραξη των εγκληµάτων του άρθρου
292Β παράγει, πωλεί, προµηθεύεται προς χρήση, εισάγει, κατέ-
χει, διανέµει ή µε άλλο τρόπο διακινεί: α) συσκευές ή προγράµ-
µατα υπολογιστή, σχεδιασµένα ή προσαρµοσµένα κυρίως για το
σκοπό της διάπραξης των εγκληµάτων του άρθρου 292Β, β) συν-
θηµατικά ή κωδικούς πρόσβασης ή άλλα παρεµφερή δεδοµένα
µε τη χρήση των οποίων είναι δυνατόν να αποκτηθεί πρόσβαση
στο σύνολο ή µέρος ενός πληροφοριακού συστήµατος.»

4. Οι παράγραφοι 2 και 5 του άρθρου 348Α του Ποινικού Κώ-
δικα αντικαθίστανται ως εξής:

«2. Όποιος µε πρόθεση παράγει, προσφέρει, πωλεί ή µε οποι-
ονδήποτε τρόπο διαθέτει, διανέµει, διαβιβάζει, αγοράζει, προµη-
θεύεται ή κατέχει υλικό παιδικής πορνογραφίας ή διαδίδει
πληροφορίες σχετικά µε την τέλεση των παραπάνω πράξεων,
µέσω πληροφοριακών συστηµάτων, τιµωρείται µε φυλάκιση του-
λάχιστον δύο (2) ετών και χρηµατική ποινή πενήντα χιλιάδων έως
τριακοσίων χιλιάδων ευρώ.

5. Όποιος εν γνώσει αποκτά πρόσβαση σε υλικό παιδικής πορ-
νογραφίας µέσω πληροφοριακών συστηµάτων, τιµωρείται µε φυ-
λάκιση τουλάχιστον ενός (1) έτους.»

5. Το άρθρο 348Β του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 348Β
Προσέλκυση παιδιών για γενετήσιους λόγους

Όποιος µε πρόθεση, µέσω πληροφοριακών συστηµάτων, προ-
τείνει σε ανήλικο που δεν συµπλήρωσε τα δεκαπέντε έτη, να συ-
ναντήσει τον ίδιο ή τρίτο, µε σκοπό τη διάπραξη σε βάρος του
ανηλίκου των αδικηµάτων των άρθρων 339 παράγραφοι 1 και 2
ή 348Α, όταν η πρόταση αυτή ακολουθείται από περαιτέρω πρά-
ξεις που οδηγούν σε µία τέτοια συνάντηση, τιµωρείται µε φυλά-
κιση τουλάχιστον δύο (2) ετών και χρηµατική ποινή πενήντα
χιλιάδων έως διακοσίων χιλιάδων ευρώ.»

6. Το άρθρο 370Γ του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 370Γ
Παράνοµη πρόσβαση σε πληροφοριακό σύστηµα

1. Όποιος χωρίς δικαίωµα αντιγράφει ή χρησιµοποιεί προ-
γράµµατα υπολογιστών, τιµωρείται µε φυλάκιση µέχρι έξι (6)
µήνες και µε χρηµατική ποινή διακοσίων ενενήντα (290) ευρώ
έως πέντε χιλιάδων εννιακοσίων (5.900) ευρώ.

2. Όποιος χωρίς δικαίωµα αποκτά πρόσβαση στο σύνολο ή
τµήµα πληροφοριακού συστήµατος ή σε στοιχεία που µεταδί-
δονται µε συστήµατα τηλεπικοινωνιών, παραβιάζοντας απαγο-
ρεύσεις ή µέτρα ασφαλείας που έχει λάβει ο νόµιµος κάτοχός
του, τιµωρείται µε φυλάκιση. Αν η πράξη αναφέρεται στις διε-
θνείς σχέσεις ή την ασφάλεια του κράτους, τιµωρείται κατά το
άρθρο 148.

3. Αν ο δράστης είναι στην υπηρεσία του νόµιµου κατόχου του
πληροφοριακού συστήµατος ή των στοιχείων, η πράξη της προ-
ηγούµενης παραγράφου τιµωρείται µόνο αν απαγορεύεται ρητά
από εσωτερικό κανονισµό ή από έγγραφη απόφαση του κατόχου
ή αρµόδιου υπαλλήλου του.

4. Οι πράξεις των παραγράφων 1 έως 3 διώκονται ύστερα από
έγκληση.»

7. Μετά το άρθρο 370Γ του Ποινικού Κώδικα προστίθεται
άρθρο 370Δ ως εξής:

«Άρθρο 370Δ

1. Όποιος, αθέµιτα, µε τη χρήση τεχνικών µέσων, παρακολου-
θεί ή αποτυπώνει σε υλικό φορέα µη δηµόσιες διαβιβάσεις δε-
δοµένων ή ηλεκτροµαγνητικές εκποµπές από, προς ή εντός
πληροφοριακού συστήµατος ή παρεµβαίνει σε αυτές µε σκοπό
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ο ίδιος ή άλλος να πληροφορηθεί το περιεχόµενό τους, τιµωρεί-
ται µε κάθειρξη µέχρι δέκα (10) ετών. 

2. Με την ποινή της παραγράφου 1 τιµωρείται όποιος κάνει
χρήση της πληροφορίας ή του υλικού φορέα επί του οποίου
αυτή έχει αποτυπωθεί µε τους τρόπους που προβλέπεται στην
παράγραφο 1.

3. Αν οι πράξεις των παραγράφων 1 και 2 συνεπάγονται παρα-
βίαση στρατιωτικού ή διπλωµατικού απορρήτου ή αφορούν
απόρρητο που αναφέρεται στην ασφάλεια του Κράτους σε καιρό
πολέµου τιµωρούνται κατά το άρθρο 146.»               

8. Μετά το άρθρο 370Δ του Ποινικού Κώδικα προστίθεται
άρθρο 370Ε ως εξής: 

«Άρθρο 370Ε

Με φυλάκιση µέχρι δύο (2) ετών τιµωρείται όποιος χωρίς δι-
καίωµα και µε σκοπό τη διάπραξη κάποιου από τα εγκλήµατα των
άρθρων 370Β, 370Γ παράγραφοι 2 και 3 και 370Δ παράγει, πωλεί,
προµηθεύεται προς χρήση, εισάγει, κατέχει, διανέµει ή µε άλλο
τρόπο διακινεί: α) συσκευές ή προγράµµατα υπολογιστή, σχε-
διασµένα ή προσαρµοσµένα κυρίως για το σκοπό της διάπραξης
κάποιου από τα εγκλήµατα των άρθρων 370Β, 370Γ και 370Δ, β)
συνθηµατικά ή κωδικούς πρόσβασης ή άλλα παρεµφερή δεδο-
µένα µε τη χρήση των οποίων είναι δυνατόν να αποκτηθεί πρό-
σβαση στο σύνολο ή µέρος ενός πληροφοριακού συστήµατος.»

9. Μετά το άρθρο 381 του Ποινικού Κώδικα προστίθεται άρθρο
381Α ως εξής:

«Άρθρο 381Α
Φθορά�  ηλεκτρονικώ� ν δεδοµέ�νων

1. Όποιος χωρίς δικαίωµα διαγράφει, καταστρέφει, αλλοιώνει
ή αποκρύπτει ψηφιακά δεδοµένα ενός συστήµατος πληροφο-
ριών, καθιστά ανέφικτη τη χρήση τους ή µε οποιονδήποτε τρόπο
αποκλείει την πρόσβαση στα δεδοµένα αυτά, τιµωρείται µε φυ-
λάκιση έως τρία (3) έτη. Σε ιδιαίτερα ελαφρές περιπτώσεις, το
δικαστήριο µπορεί, εκτιµώντας τις περιστάσεις τέλεσης, να κρί-
νει την πράξη ατιµώρητη.

2. Η πράξη της πρώτης παραγράφου τιµωρείται: α) µε φυλά-
κιση από ένα (1) έως τρι�α (3) έτη, αν τελέστηκε µε τη χρήση ερ-
γαλείου που έχει σχεδιαστεί κατά κύριο λόγο για πραγµατο-
ποίηση επιθέσεων που επηρεάζουν µεγάλο αριθµό συστηµάτων
πληροφοριών ή επιθέσεων που προκαλούν σοβαρές ζηµίες και
ιδίως επιθέσεων που προκαλούν µεγάλης έκτασης ή για µεγάλο
χρονικό διάστηµα διατάραξη των υπηρεσιών των συστηµάτων
πληροφοριών, οικονοµική ζηµία ιδιαίτερα µεγάλης αξίας ή ση-
µαντική απώλεια δεδοµένων, β) µε φυλάκιση τουλάχιστον ενός
(1) έτους, αν προκάλεσε σοβαρές ζηµίες και ιδίως µεγάλης έκτα-
σης ή για µεγάλο χρονικό διάστηµα διατάραξη των υπηρεσιών
των συστηµάτων πληροφοριών, οικονοµική ζηµία ιδιαίτερα µε-
γάλης αξίας ή σηµαντική απώλεια δεδοµένων και γ) µε φυλάκιση
τουλάχιστον ενός (1) έτους, αν τελέστηκε κατά συστηµάτων πλη-
ροφοριών που αποτελούν µέρος υποδοµής για την προµήθεια
του πληθυσµού µε ζωτικής σηµασίας αγαθά ή υπηρεσίες. Ως ζω-
τικής σηµασίας αγαθά ή υπηρεσίες νοούνται ιδίως η εθνική
άµυνα, η υγεία, οι συγκοινωνίες, οι µεταφορές και η ενέργεια.

3. Αν οι πράξεις των προηγούµενων παραγράφων τελέστηκαν
στο πλαίσιο δοµηµένης και µε διαρκή δράση οµάδας τριών ή πε-
ρισσότερων προσώπων, που επιδιώκει την τέλεση περισσότερων
εγκληµάτων του παρόντος άρθρου, ο υπαίτιος τιµωρείται µε φυ-
λάκιση τουλάχιστον δύο (2) ετών.

4. Για την ποινική δίωξη της πράξης της παραγράφου 1 απαι-
τείται ε�γκληση.»

10. Μετά το άρθρο 381Α του Ποινικού Κώδικα προστίθεται
άρθρο 381Β ως εξής:

«Άρθρο 381Β

Με φυλάκιση µέχρι δύο (2) ετών, τιµωρείται όποιος χωρίς δι-
καίωµα και µε σκοπό τη διάπραξη κάποιου από τα εγκλήµατα του
άρθρου 381Α παράγραφοι 1, 2 και 3 παράγει, πωλεί, προµηθεύε-
ται προς χρήση, εισάγει, κατέχει διανέµει ή µε άλλο τρόπο δια-

κινεί: α) συσκευές ή προγράµµατα υπολογιστή, σχεδιασµένα ή
προσαρµοσµένα κυρίως για το σκοπό της διάπραξης κάποιου
από τα εγκλήµατα του άρθρου 381Α, β) συνθηµατικά ή κωδικούς
πρόσβασης ή άλλα παρεµφερή δεδοµένα µε τη χρήση των
οποίων είναι δυνατόν να αποκτηθεί πρόσβαση στο σύνολο ή
µέρος ενός πληροφοριακού συστήµατος.» 

11. Το άρθρο 386Α του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 386Α
Απάτη µε υπολογιστή

Όποιος, µε σκοπό να προσπορίσει στον εαυτό του ή σε άλλον
παράνοµο περιουσιακό όφελος, βλάπτει ξένη περιουσία, επηρε-
άζοντας το αποτέλεσµα της διαδικασίας επεξεργασίας ψηφια-
κών δεδοµένων είτε µε τη µη ορθή διαµόρφωση προγράµµατος
υπολογιστή είτε µε χρησιµοποίηση µη ορθών ή ελλιπών στοι-
χείων είτε µε τη χωρίς δικαίωµα χρήση δεδοµένων είτε µε τη
χωρίς δικαίωµα παρέµβαση σε πληροφοριακό σύστηµα, τιµωρεί-
ται µε τις ποινές του προηγούµενου άρθρου. Περιουσιακή βλάβη
υφίσταται και αν τα πρόσωπα που την υπέστησαν είναι άδηλα.
Για την εκτίµηση του ύψους της ζηµίας είναι αδιάφορο αν οι πα-
θόντες είναι ένα ή περισσότερα άτοµα.»

Άρθρο τρίτο
Τροποποιήσεις του ν. 2225/1994

1. Η παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 2225/1994 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Η άρση του απορρήτου είναι επιτρεπτή για τη διακρίβωση
των κακουργηµάτων που προβλέπονται από:

α) τα άρθρα 134, 135 παράγραφοι 1, 2, 135Α, 137Α, 137Β, 138,
139, 140, 143, 144, 146, 148 παρ. 2,150, 151, 157 παρ. 1, 159,
159Α, 168 παρ. 1, 187 παράγραφοι 1, 2, 187Α παράγραφοι 1 και
4, 207, 208 παρ. 1, 235 παρ. 2, 236 παρ. 2, 237 παράγραφοι 2 και
3β’, 264 περιπτώσεις β’ και γ’, 270, 272, 275 περίπτωση β’, 291
παρ. 1 περιπτώσεις β’ και γ’, 292Α παρ. 4 εδάφιο β’ και παρ. 5,
299, 322, 323A παράγραφοι 1, 2, 4, 5 και 6, 324 παράγραφοι 2
και 3, 336 σε βάρος ανηλίκου, 338 παρ. 1 σε βάρος ανηλίκου,
339 παράγραφοι 1 περιπτώσεις α’ και β’, 342 παράγραφοι 1 και
2, 348Α παρ. 4, 348Γ παρ. 1 περιπτώσεις α’ και β’, 349 παρ. 1 και
2, 351 παράγραφοι 1, 2, 4 και 5, 351Α παράγραφοι 1 περιπτώσεις
α’ και β’ και 3, 370Α, 370Δ, 374, 380, 385 παρ. 1 περιπτώσεις α’
και β’ του Ποινικού Κώδικα.

β) τα άρθρα 15, 16, 17, 18, 19, 20, 21, 22, 23, 24, 28,29, 30, 46,
47, 59, 140 και 144 του Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα, 

γ) το άρθρο 15 παρ. 1 του ν. 2168/1993,
δ) τα άρθρα 20, 22 και 23 του ν. 4139/2013,
ε) το άρθρο 157 παρ. 1γ του ν. 2960/2001,
στ) το άρθρο 3 περίπτωση ιε’ του ν. 3691/2008, σε συνδυασµό

µε το άρθρο δεύτερο του ν. 2656/1998,
ζ) το άρθρο 3 παρ. 2 του ν. 2803/2000,
η) το άρθρο 45 παρ. 1 περιπτώσεις α’, β’ και γ’ του ν. 3691/

2008,
θ) το άρθρο 28 του ν. 1650/1986.
Επίσης, επιτρέπεται η άρση του απορρήτου για τη διακρίβωση

των προπαρασκευαστικών πράξεων για το έγκληµα της παραχά-
ραξης νοµίσµατος κατά το άρθρο 211 του Ποινικού Κώδικα,
καθώς επίσης και για τα εγκλήµατα των παραγράφων 1, 2, 3, 4
εδάφιο α’ και 6 του άρθρου 292Α, του άρθρου 292Β, του άρθρου
292Γ, των παραγράφων 1 περίπτωση γ’ και 4 του άρθρου 339,
της παρ. 3 του άρθρου 342, του άρθρου 348, των παραγράφων
1, 2 και 5 του άρθρου 348Α, του άρθρου 348Β, της παρ. 1 περι-
πτώσεις γ’ και δ’ του άρθρου 348Γ και της παρ. 1 περίπτωση γ’
του άρθρου 351Α, των άρθρων 370Γ και 370Ε, του άρθρου 381Α
, του άρθρου 381Β και του άρθρου 386Α του Ποινικού Κώδικα. 

Επιπλέον, η άρση του απορρήτου είναι επιτρεπτή για τη δια-
κρίβωση των εγκληµάτων που προβλέπονται από το άρθρο 11
του ν. 3917/2011, το άρθρο 15 του   ν. 3471/2006 και το άρθρο
10 του ν. 3115/2003.»

2. Στο τέλος της παρ. 11 του άρθρου 5 του   ν. 2225/1994 προ-
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στίθεται εδάφιο ως εξής: 
«Με την ίδια ποινή τιµωρείται αν ανακοινώνει σε τρίτους ή γνω-

στοποιεί οπωσδήποτε το γεγονός της άρσης του απορρήτου,
καθώς και αν παραβιάσει την υποχρέωση εχεµύθειάς του κατά
τη διαδικασία άρσης του απορρήτου που προβλέπεται από το
άρθρο 8 του π.δ. 47/2005 (Α’ 64).»

Άρθρο τέταρτο
Ευθύνη νοµικών προσώπων

(Άρθρο 11 της Οδηγίας)

1. Αν κάποια από τις πράξεις των άρθρων 292Β, 370Γ, 370Δ,
370Ε, 381Α και 386Α του Ποινικού Κώδικα τελέστηκε, προς όφε-
λος ή για λογαριασµό νοµικού προσώπου ή ένωσης προσώπων,
από φυσικό πρόσωπο που ενεργεί είτε ατοµικά είτε ως µέλος ορ-
γάνου του νοµικού προσώπου ή της ένωσης προσώπων και έχει
εξουσία εκπροσώπησής τους ή εξουσιοδότηση για τη λήψη απο-
φάσεων για λογαριασµό τους ή για την άσκηση ελέγχου εντός
αυτών, επιβάλλονται στο νοµικό πρόσωπο ή στην ένωση προσώ-
πων µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση της Αρχής Διασφάλισης
του Απόρρητου των Επικοινωνιών, κατά περίπτωση, σωρευτικά
ή διαζευκτικά, οι ακόλουθες κυρώσεις: 

α) σύσταση για συµµόρφωση µέσα στα χρονικά όρια τασσό-
µενης προθεσµίας µε προειδοποίηση επιβολής προστίµου σε πε-
ρίπτωση παράλειψης συµµόρφωσης, 

β) διοικητικό πρόστιµο από 20.000 έως 1.000.000 ευρώ,
γ) ανάκληση ή αναστολή της άδειας λειτουργίας τους για χρο-

νικό διάστηµα από ένα (1) µήνα έως δύο (2) έτη ή απαγόρευση
άσκησης της επιχειρηµατικής τους δραστηριότητας για το ίδιο
χρονικό διάστηµα, 

δ) αποκλεισµός από δηµόσιες παροχές, ενισχύσεις, επιδοτή-
σεις, αναθέσεις έργων και υπηρεσιών, προµήθειες, διαφηµίσεις
και διαγωνισµούς του Δηµοσίου ή των νοµικών προσώπων του
δηµόσιου τοµέα για το ίδιο διάστηµα. 

Σε περίπτωση υποτροπής οι κυρώσεις των περιπτώσεων γ’ και
δ’ µπορεί να έχουν οριστικό χαρακτήρα και εφόσον πρόκειται
περί σωµατείων ή ενώσεων προσώπων, η υποτροπή µπορεί να
έχει ως συνέπεια τη διάλυσή τους, σύµφωνα µε τις εκάστοτε
ισχύουσες διατάξεις.

2. Όταν η έλλειψη εποπτείας ή ελέγχου από φυσικό πρόσωπο
που αναφέρεται στην παράγραφο 1, κατέστησε δυνατή την τέ-
λεση από πρόσωπο που τελεί υπό την εξουσία του κάποιας από
τις αξιόποινες πράξεις που αναφέρονται στην ίδια ως άνω παρά-
γραφο,  προς όφελος ή για λογαριασµό νοµικού προσώπου ή
ένωσης προσώπων, επιβάλλονται στο νοµικό πρόσωπο, σωρευ-
τικά ή διαζευκτικά, οι ακόλουθες κυρώσεις:

α) σύσταση για συµµόρφωση µέσα στα χρονικά όρια τασσό-
µενης προθεσµίας µε προειδοποίηση επιβολής προστίµου σε πε-
ρίπτωση παράλειψης συµµόρφωσης,

β) διοικητικό πρόστιµο από 10.000 έως 1.000.000 ευρώ, 
γ) οι προβλεπόµενες στις περιπτώσεις γ’ και δ’ της προηγού-

µενης παραγράφου κυρώσεις για χρονικό διάστηµα από δέκα
(10) ηµέρες έως έξι (6) µήνες.

3. Για τη σωρευτική ή διαζευκτική επιβολή των κυρώσεων που
προβλέπονται στις προηγούµενες παραγράφους και για την επι-
µέτρηση των κυρώσεων αυτών λαµβάνονται υπόψη ιδίως η βα-
ρύτητα της παράβασης, ο βαθµός της υπαιτιότητας, η οικο-
νοµική επιφάνεια του νοµικού προσώπου ή της ένωσης προσώ-
πων και η τυχόν υποτροπή τους.

4. Η εφαρµογή των διατάξεων των προηγούµενων παραγρά-
φων είναι ανεξάρτητη από την αστική, πειθαρχική ή ποινική ευ-
θύνη των αναφερόµενων σε αυτές φυσικών προσώπων. Καµιά
κύρωση δεν επιβάλλεται χωρίς προηγούµενη κλήτευση των νό-
µιµων εκπροσώπων του νοµικού προσώπου ή της ένωσης προ-
σώπων προς παροχή εξηγήσεων. Η κλήση κοινοποιείται του-
λάχιστον δέκα (10) ηµέρες πριν από την ηµέρα της ακρόασης.
Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται οι διατάξεις των παραγράφων 1
και 2 του άρθρου 6 του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας. Σε πε-
ρίπτωση άσκησης ποινικής δίωξης για κάποια από τις προβλεπό-
µενες στην παράγραφο 1 αξιόποινες πράξεις που τελέστηκε από
πρόσωπο αναφερόµενο στις παραγράφους 1 και 2 και προκειµέ-

νου να εφαρµοστεί η προβλεπόµενη στο άρθρο αυτό διαδικασία
επιβολής διοικητικών κυρώσεων, οι εισαγγελικές αρχές ενηµε-
ρώνουν αµέσως τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων και αποστέλλουν σε αυτόν αντίγραφα
της δικογραφίας.

5. Σε περίπτωση αµετάκλητης απαλλαγής του παραπεφθέντος
οι κατά τα ανωτέρω αποφάσεις επιβολής διοικητικών κυρώσεων
ανακαλούνται.

6. Οι διατάξεις των προηγουµένων παραγράφων δεν εφαρµό-
ζονται στο Κράτος, στους φορείς δηµόσιας εξουσίας και στους
διεθνείς οργανισµούς δηµοσίου δικαίου, χωρίς αυτό να επηρεά-
ζει την εφαρµογή των ισχυουσών κάθε φορά διατάξεων περί
αστικής, πειθαρχικής ή ποινικής ευθύνης.

Άρθρο πέµπτο
Δήλωση κατ’ άρθρο 27 της Σύµβασης

Η Ελληνική Δηµοκρατία ορίζει ως αρµόδια αρχή σύµφωνα µε
τα εδάφιο α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 27 της Σύµβασης
το Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων.

Άρθρο έκτο
Δήλωση κατ’ άρθρο 35 της Σύµβασης

και 13 παράγραφος 1 της Οδηγίας

Η Ελληνική Δηµοκρατία ορίζει ως σηµείο επαφής για την εκ-
πλήρωση των σκοπών του άρθρου 35 της Σύµβασης «Δίκτυο
24/7» και του άρθρου 13 παράγραφος 1 της Οδηγίας τη Διεύ-
θυνση Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος της Ελληνικής Αστυνο-
µίας υπό την εποπτεία Εισαγγελέα Εφετών.

Άρθρο έβδοµο
Δήλωση κατ’ άρθρο 42 της Σύµβασης

Η Ελληνική Δηµοκρατία διατυπώνει, κατά το άρθρο 42 της
Σύµβασης, τις ακόλουθες επιφυλάξεις:

1. Τα µέτρα που αναφέρονται στο άρθρο 20 της Σύµβασης
λαµβάνονται µόνο σε εγκλήµατα στα οποία εφαρµόζονται τα
µέτρα του άρθρου 21 της Σύµβασης.

2. Η Ελληνική Δηµοκρατία διατηρεί το δικαίωµα άρνησης ικα-
νοποίησης αιτήµατος δικαστικής συνδροµής, δυνάµει του άρ-
θρου 29 της Σύµβασης, σε περιπτώσεις έλλειψης του όρου του
διττού αξιοποίνου.

Άρθρο όγδοο
Παραγραφή και παύση ποινικής δίωξης

1. Εξαλείφεται το αξιόποινο και παύει η δίωξη των ακόλουθων
αξιόποινων πράξεων, που έχουν τελεσθεί µέχρι και τις 31.3.2016:
α) των πταισµάτων και β) των πληµµεληµάτων, κατά των οποίων
ο νόµος απειλεί ποινή φυλάκισης µέχρι δύο (2) έτη ή χρηµατική
ποινή ή και τις δύο ποινές.

2. Εάν, στην περίπτωση των πληµµεληµάτων της παραγράφου
1, ο υπαίτιος υποπέσει µέσα σε δύο (2) έτη από τη δηµοσίευση
του νόµου σε νέα από δόλο αξιόποινη πράξη κακουργήµατος ή
πληµµελήµατος και καταδικαστεί αµετάκλητα οποτεδήποτε σε
ποινή στερητική της ελευθερίας ανώτερη των έξι (6) µηνών, συ-
νεχίζεται η κατ’ αυτού παυθείσα ποινική δίωξη και δεν υπολογί-
ζεται στο χρόνο παραγραφής του αξιόποινου της πρώτης
πράξης ο διανυθείς χρόνος από την παύση της δίωξης µέχρι την
αµετάκλητη καταδίκη για τη νέα πράξη.

3. Οι δικογραφίες που αφορούν τις παραπάνω αξιόποινες πρά-
ξεις, τίθενται στο αρχείο µε πράξη του αρµόδιου εισαγγελέα ή
δηµόσιου κατηγόρου. Για την τύχη των πειστηρίων αποφαίνονται
µε αιτιολογηµένη διάταξη, επί πληµµεληµάτων ο αρµόδιος εισαγ-
γελέας και επί πταισµάτων ο αρµόδιος πταισµατοδίκης.

4. Οι αστικές αξιώσεις που απορρέουν από τις πράξεις που
αναφέρονται στις προηγούµενες παραγράφους, δεν θίγονται µε
οποιονδήποτε τρόπο. Η παραγραφή του αξιοποίνου και η παύση
της δίωξης δεν κωλύει την επιβολή των κατά νόµο προβλεπόµε-
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νων διοικητικών κυρώσεων στις υποθέσεις αυτές.
5. Η κατά τα ανωτέρω παραγραφή του αξιόποινου και η παύση

της ποινικής δίωξης, δεν ισχύει για τα εγκλήµατα:
α) ως προς τον ποινικό κώδικα, των άρθρων 81Α, 142, 149,

154, 155, 157 παρ. 3 εδάφιο β’, 158 παράγραφοι 1 και 2, 162,
163, 164 παρ. 1, 165 παράγραφοι 1 και 2, 166, 173 παρ. 1, 175,
177, 178, 181, 182, 192, 193 παρ. 1, 200, 201, 215, 218 παρ. 3,
220, 221 παράγραφοι 1 και 2, 222, 228 παρ. 1, 230, 234, 241, 251
παράγραφοι 1 και 2, 255, 259, 261, 286 παρ. 2, 334 παρ. 1, 337,
345 παρ. 1 περιπτώσεις β’ και γ’, 346 παρ. 1, 352Β, 358, 359, 360
παρ. 3, 362 για τις περιπτώσεις που τελείται δια του τύπου, 375
παρ. 1 εδάφιο α’, 377 για τις περιπτώσεις αγοράς εµπορευµάτων
µε πίστωση, 389 παρ. 1, 397 παράγραφοι 1 και 2, 398 (απλή χρε-
οκοπία), 399 παράγραφοι 1 και 2, 403 παράγραφοι 1 και 2, 406, 

β) του άρθρου 2 παρ. 11 περίπτωση β’ του ν. 2168/1993, 
γ) του άρθρου 28 παρ. 1 του ν. 1650/1986, 
δ) του άρθρου πέµπτου του ν. 2803/2000, 
ε) του άρθρου 45 παρ. 1 περιπτώσεις δ’ και θ’ εδάφιο α’ του ν.

3691/2008, 
στ) του άρθρου 6 παρ. 4 και παρ. 6 του ν. 3213/2003, 
ζ) του άρθρου µόνου παρ. 1 του ν. 690/1945, 
η) του άρθρου 28 του ν. 3996/2011, 
θ) του άρθρου 29 του ν. 703/1977 και του άρθρου 44 του ν.

3959/2011, 
ι) του άρθρου 6 του ν. 456/1976, 
ια) του άρθρου 41ΣΤ του ν. 2725/1999, 
ιβ) του άρθρου 59 εδάφιο α’ του ν. 3028/2002, 
ιγ) του άρθρου 13 του ν. 3402/2005, 
ιδ) του άρθρου 9 παράγραφοι 1 και 3 του ν. 3500/2006, 
ιε) του άρθρου 31 παράγραφοι 4 και 6 του ν. 3904/ 2010, 
ιστ) του άρθρου τρίτου του ν. 1788/1988,
ιζ) του ν.  927/1979.

Άρθρο ένατο
Παραγραφή και µη εκτέλεση ποινών υπό όρο

1. Ποινές διάρκειας µέχρι έξι (6) µηνών που έχουν επιβληθεί
µε αποφάσεις, οι οποίες έχουν εκδοθεί µέχρι τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου, εφόσον οι αποφάσεις δεν έχουν καταστεί αµε-
τάκλητες και οι ποινές αυτές δεν έχουν εκτιθεί µε οποιονδήποτε
τρόπο µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, παραγράφον-
ται και δεν εκτελούνται, υπό τον όρο ότι ο καταδικασθείς δεν θα
τελέσει µέσα σε δύο (2) έτη από τη δηµοσίευση του νόµου αυτού
νέα από δόλο αξιόποινη πράξη, για την οποία θα καταδικαστεί
αµετάκλητα οποτεδήποτε σε ποινή στερητική της ελευθερίας
ανώτερη των έξι (6) µηνών. Σε περίπτωση νέας καταδίκης ο κα-
ταδικασθείς εκτίει αθροιστικά, µετά την έκτιση της νέας ποινής
και τη µη εκτιθείσα, και δεν υπολογίζεται στο χρόνο παραγραφής
της µη εκτιθείσας ποινής, ο διανυθείς χρόνος από τη δηµοσίευση
του νόµου αυτού µέχρι την αµετάκλητη καταδίκη για τη νέα
πράξη.

2. Οι µη εκτελεσθείσες κατά την παράγραφο 1 αποφάσεις τί-
θενται στο αρχείο µε πράξη του αρµόδιου εισαγγελέα ή δηµό-
σιου κατηγόρου. Η παραγραφή των ποινών δεν κωλύει την
επιβολή των προβλεπόµενων από το νόµο διοικητικών κυρώσεων
στις υποθέσεις αυτές.

3. Εξαιρούνται των άνω ρυθµίσεων αποφάσεις που αφορούν
παραβάσεις των άρθρων 81Α, 235, 236, 237, 242, 256, 258, 259,
358 και 390 του Ποινικού Κώδικα, καθώς και των νόµων 927/1979
(Α’ 139) και 3304/2005 (Α’ 16).

Άρθρο δέκατο
Ρυθµίσεις για την Εθνική Σχολή

Δικαστικών Λειτουργών

1. Η περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 13 του  ν. 3689/2008
τροποποιείται ως εξής: 

«Θεωρούνται επιτυχόντες στο προκριµατικό στάδιο όσοι υπο-
ψήφιοι έλαβαν µέσο όρο βαθµολογίας στις γραπτές δοκιµασίες
οκτώ και σε καµία κάτω από έξι. Ο τελικός βαθµός κάθε υποψη-
φίου στο προκριµατικό στάδιο, ο οποίος αποτελεί το βαθµό του

υποψηφίου στην προκριµατική δοκιµασία, εξευρίσκεται µε το συ-
νυπολογισµό των βαθµών που έλαβε στις πέντε γραπτές δοκιµα-
σίες του σταδίου αυτού για όλες τις κατευθύνσεις, µε συντε-
λεστή βαρύτητας για κάθε κατεύθυνση: α) για το γραπτό δοκίµιο
του θέµατος γενικής παιδείας πέντε δέκατα (0,5), β) για το γρα-
πτό δοκίµιο της ξένης γλώσσας πέντε δέκατα (0,5) και γ) για το
καθένα από τα υπόλοιπα τρία γραπτά δοκίµια των νοµικών µα-
θηµάτων ένα (1). Κάθε βαθµός πολλαπλασιάζεται µε τον αντί-
στοιχο συντελεστή βαρύτητας και το άθροισµα των βαθµών που
προκύπτει διαιρείται µε το άθροισµα των συντελεστών βαρύτη-
τας. Το πηλίκο που προκύπτει αποτελεί τον τελικό βαθµό του
υποψηφίου, στην προκριµατική δοκιµασία.»

2. Κατά παρέκκλιση των διατάξεων των άρθρων 17 παρ. 1, 19
παρ. 1, 20 παρ. 1, 22 παρ. 1, 23 παρ. 2, 25 παρ. 2 και 27 παρ. 1
του ν. 3689/2008 (Α’ 164), η κατάρτιση των σπουδαστών της
Εθνικής Σχολής Δικαστικών Λειτουργών, οι οποίοι προέρχονται
από το διαγωνισµό του έτους 2016 που έχει προκηρυχθεί µε την
4636/29.1.2016 (Γ’ 56) κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων - Οικονοµίας Ανά-
πτυξης και Τουρισµού - Οικονοµικών (22η εκπαιδευτική σειρά),
αρχίζει δέκα (10) ηµέρες από την εποµένη της κύρωσης του πί-
νακα οριστικών αποτελεσµάτων από την επιτροπή του διαγωνι-
σµού και περατώνεται την 10η Σεπτεµβρίου 2017. Για τους
εκπαιδευοµένους της 22ης εκπαιδευτικής σειράς η κατάρτιση
αρχίζει µε τα αντικείµενα του, κατά το άρθρο 20 του ν. 3689/2008
όπως ισχύει, δευτέρου σταδίου το οποίο διαρκεί έως την 15η Ια-
νουαρίου 2017. Κατά το στάδιο αυτό οι εκπαιδευόµενοι πραγµα-
τοποιούν µέρος της κατάρτισής τους στα δικαστικά κατα-
στήµατα, η οποία δεν µπορεί να είναι µικρότερη από πέντε (5)
ηµέρες κάθε µήνα. Η επίβλεψη της κατάρτισης στα δικαστικά κα-
ταστήµατα ανατίθεται σε προέδρους πρωτοδικών που υπηρε-
τούν στα οικεία πρωτοδικεία της Θεσσαλονίκης και οι οποίοι
επιλέγονται από το Γενικό Διευθυντή της Εθνικής Σχολής Δικα-
στικών Λειτουργών, µετά από εισήγηση του οικείου Διευθυντή
Κατάρτισης και Επιµόρφωσης και γνώµη των Διοικήσεων των εν
λόγω πρωτοδικείων, έχουν δε την ευθύνη της άσκησης των εκ-
παιδευοµένων και κατά το στάδιο της πρακτικής άσκησης στα
δικαστήρια που ακολουθεί, όπως περιγράφεται στο άρθρο 25
του ν. 3689/2008. Οι πρόεδροι πρωτοδικών µεριµνούν για την πα-
ρακολούθηση διασκέψεων από τους εκπαιδευόµενους, αναθέ-
τουν σε αυτούς δικογραφίες και συνεργάζονται για την
επεξεργασία τους, καθώς και για τη σύνταξη σχεδίων αποφά-
σεων. Με το πέρας του σταδίου αυτού, οι πρόεδροι πρωτοδικών
υποβάλουν στη Διεύθυνση της Σχολής έκθεση σχετική µε τη δρα-
στηριότητα και την απόδοση των εκπαιδευοµένων, η οποία τίθε-
ται υπόψη των διδασκόντων προκειµένου να συνεκτιµηθεί κατά
τη βαθµολόγηση των µαθηµάτων.

Στο στάδιο αυτό, ο γενικός βαθµός προόδου αποτελείται από
τον µέσο όρο των επιµέρους βαθµών προόδου όλων των διδα-
σκόντων που παρέδωσαν βαθµολογία. Οι εξετάσεις αποφοίτη-
σης των εκπαιδευοµένων, που προβλέπονται στο άρθρο 22 του
ν. 3689/2008 όπως ισχύει, διενεργούνται κατά το δεύτερο δεκα-
πενθήµερο του µηνός Ιανουαρίου 2017. Ο συντελεστής βαρύτη-
τας του µέσου όρου των βαθµών προόδου του δευτέρου στα-
δίου και των εξετάσεων αποφοίτησης για τον καθορισµό της σει-
ράς επιτυχίας στους πίνακες επιτυχόντων είναι ένα και πέντε δέ-
κατα (1,5). 

Μετά το πέρας των εξετάσεων αποφοίτησης ακολουθεί το
στάδιο της πρακτικής άσκησης στα δικαστήρια της Θεσσαλονί-
κης για όλους τους εκπαιδευόµενους, πλην των εκπαιδευόµενων
που επελέγησαν για το Συµβούλιο της Επικρατείας και το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο, οι οποίοι πραγµατοποιούν την πρακτική άσκηση
στα εν λόγω ανώτατα δικαστήρια. Κατά το στάδιο αυτό οι εκπαι-
δευόµενοι, πέραν της πρακτικής άσκησης στα δικαστήρια, διδά-
σκονται τα αντικείµενα του πρώτου σταδίου κατάρτισης, όπως
περιγράφονται στο άρθρο 19 παρ. 2 του ν. 3689/2008 όπως
ισχύει, χωρίς να βαθµολογούνται γι’ αυτά, σύµφωνα µε πρό-
γραµµα που καταρτίζει το οικείο Συµβούλιο Σπουδών και εγκρίνει
το Διοικητικό Συµβούλιο της Εθνικής Σχολής Δικαστικών Λει-
τουργών. Το στάδιο αυτό διαρκεί από 1 Φεβρουαρίου έως 10 Σε-
πτεµβρίου 2017 και παρατείνεται µέχρι τη δηµοσίευση του
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διατάγµατος διορισµού τους σε θέσεις δοκίµων δικαστικών λει-
τουργών. Το τρίτο δεκαήµερο του Μαΐου 2017 συντάσσονται από
τη γραµµατεία της Σχολής οι οικείοι πίνακες επιτυχόντων και γί-
νεται από το αρµόδιο Συµβούλιο Σπουδών η αξιολόγηση του
ήθους και της συµπεριφοράς των επιτυχόντων εκπαιδευοµένων.
Κατά τα λοιπά οι εκπαιδευόµενοι διέπονται από τις διατάξεις του
ν. 3689/2008.

Άρθρο ένδέκατο
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 1756/1988 (Α’ 35)

1. Το έκτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 15 του ν.1756/1988
αντικαθίσταται ως εξής:

«Κάθε µέλος της Ολοµέλειας εκφράζει την προτίµησή του σε
έναν µόνο υποψήφιο πρόεδρο και σε έως δύο από τα µέλη µε
σταυρό προτίµησης που τίθεται στο ψηφοδέλτιο δίπλα από το
όνοµα του υποψηφίου.»

2. Η παρ. 5 του άρθρου 15 του ν.1756/1988 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Η θητεία του συµβουλίου είναι διετής. Αρχίζει την 1η Οκτω-
βρίου του έτους της εκλογής και λήγει την 30ή Σεπτεµβρίου του
µεθεπόµενου έτους. Επανεκλογή του ίδιου προσώπου ως προ-
έδρου ή τακτικού µέλους συµβουλίου στον ίδιο βαθµό ιεραρχίας
επιτρέπεται µία φορά µόνο. Ο πρόεδρος δεν επιτρέπεται να µε-
τατεθεί για οποιονδήποτε λόγο. Σε περίπτωση προαγωγής, πα-
ραµένει στη θέση του και ασκεί τα καθήκοντά του έως τη λήξη
της θητείας του. Τα τακτικά µέλη του συµβουλίου δεν επιτρέπε-
ται να µετατεθούν, εκτός εάν προαχθούν, οπότε τη θέση τους
καταλαµβάνουν οι αναπληρωµατικοί κατά τη σειρά των ψήφων
που έλαβαν. Ο πρόεδρος και τα τακτικά µέλη του συµβουλίου
εκπίπτουν από τη θέση τους, εάν τους επιβληθεί πειθαρχική
ποινή βαρύτερη της επίπληξης. Αν οι ανωτέρω αδυνατούν προ-
σωρινά να ασκήσουν τα καθήκοντά τους, αναπληρώνονται από
τους αναπληρωτές τους και οι τελευταίοι από τους επόµενους
κατά σειρά ψήφων δικαστές και σε κάθε περίπτωση από τους αρ-
χαιότερους δικαστές που υπηρετούν στο οικείο εφετείο, πρωτο-
δικείο ή ειρηνοδικείο, για τους οποίους δεν συντρέχουν τα
κωλύµατα της παραγράφου 6. Σε περίπτωση θανάτου, παραίτη-
σης ή καθ` οιονδήποτε τρόπον εξόδου από την υπηρεσία: α) του
προέδρου και των τακτικών µελών του συµβουλίου, διενεργείται
αναπληρωµατική εκλογή, για την οποία εφαρµόζεται αναλόγως
η διαδικασία της παραγράφου 4, και β) των αναπληρωµατικών
µελών του συµβουλίου, τη θέση τους καταλαµβάνουν οι αµέσως
επόµενοι κατά σειρά ψήφων δικαστές. Η θητεία των ανωτέρω
λήγει µαζί µε τη θητεία των λοιπών µελών.»

3. Η περίπτωση δ’ της παρ. 6 του άρθρου 15 του ν. 1756/1988
καταργείται.

4. Το πέµπτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 16 του ν. 1756/
1988 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Τα ονόµατα των εκλόγιµων αναγράφονται κατ` αλφαβητική
σειρά σε ένα ψηφοδέλτιο και κάθε µέλος της Ολοµέλειας εκφρά-
ζει την προτίµησή του σε έναν µόνο υποψήφιο µε σταυρό προτί-
µησης που τίθεται στο ψηφοδέλτιο δίπλα από το όνοµα του
υποψηφίου.»

5. Η παρ. 3 του άρθρου 16 του ν. 1756/1988 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Η θητεία των ανωτέρω είναι διετής. Αρχίζει την 1η Οκτω-
βρίου του έτους της εκλογής και λήγει την 30ή Σεπτεµβρίου του
µεθεπόµενου έτους. Επανεκλογή του ίδιου προσώπου ως διευ-
θύνοντος στον ίδιο βαθµό ιεραρχίας επιτρέπεται µία φορά µόνο.
Οι εισαγγελείς που διευθύνουν τις παραπάνω εισαγγελίες δεν
επιτρέπεται να µετατεθούν για οποιονδήποτε λόγο. Σε περί-
πτωση προαγωγής, παραµένουν στη θέση τους και ασκούν τα
καθήκοντά τους έως τη λήξη της θητείας τους. Οι ανωτέρω ει-
σαγγελείς εκπίπτουν από τη θέση τους, εάν τους επιβληθεί πει-
θαρχική ποινή βαρύτερη της επίπληξης. Αν αδυνατούν προ-
σωρινά να ασκήσουν τα καθήκοντα τους, αναπληρώνονται από
τον αναπληρωτή τους και ο τελευταίος από τον επόµενο κατά
σειρά ψήφων εισαγγελέα και σε κάθε περίπτωση από τον αρχαι-
ότερο εισαγγελέα που υπηρετεί στην οικεία εισαγγελία, για τον
οποίο δεν συντρέχουν τα κωλύµατα της παραγράφου 6 του άρ-

θρου 15. Σε περίπτωση θανάτου, παραίτησης ή καθ’ οποιονδή-
ποτε τρόπο εξόδου από την υπηρεσία του διευθύνοντος διενερ-
γείται αναπληρωµατική εκλογή, στην οποία εφαρµόζεται ανα-
λόγως η διαδικασία της παραγράφου 2 του άρθρου αυτού. Η θη-
τεία του εκλεγόµενου µε αναπληρωµατική εκλογή διαρκεί έως
το χρόνο λήξης της θητείας του θανόντος, του παραιτούµενου
ή του καθ` οιονδήποτε τρόπον εξελθόντος από την υπηρεσία.»

6. Η παρ. 2 του άρθρου 77 Β του ν. 1756/1988, αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Οι δόκιµοι ειρηνοδίκες από του διορισµού τους υποβάλ-
λονται σε δίµηνη ειδική άσκηση στο πρωτοδικείο της τοποθετή-
σεώς τους και διατελούν υπό την άµεση ευθύνη και εποπτεία του
προέδρου πρωτοδικών, χρησιµοποιούµενοι διαδοχικώς σε όλα
τα τµήµατα και σε όλες τις αρµοδιότητες του πρωτοδικείου, ως
αναπληρωτές πρωτοδικών, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις,
αναπλήρωσης πρωτοδικών µε ειρηνοδίκες. Χρησιµοποιούνται
επίσης ως β’ ανακριτικοί υπάλληλοι για έναν τουλάχιστο µήνα,
µε την υποχρέωση να παρακολουθούν και τη λειτουργία εν γένει
της γραµµατείας του πρωτοδικείου και των ειρηνοδικείων και
πταισµατοδικείων που βρίσκονται στην έδρα του.»

7. Το εδάφιο β’ της παρ. 4 του άρθρου 77Β ν. 1756/1988, «Κώ-
δικας Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λει-
τουργών», όπως ισχύει αντικαθίσταται ως εξής: 

«Μετά τη συµπλήρωση της κανονικής ή συµπληρωµατικής
άσκησης στο πρωτοδικείο, οι δόκιµοι ειρηνοδίκες υποχρεούνται
να εµφανισθούν µέσα σε δέκα (10) ηµέρες στο ειρηνοδικείο της
πόλης όπου εδρεύει το πρωτοδικείο, στην περιφέρεια του
οποίου υπάγεται το ειρηνοδικείο στο οποίο έχουν τοποθετηθεί.»

Άρθρο δωδέκατο
Σύσταση Επιτροπών για τη σύνταξη νέου Κώδικα

Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λει-
τουργών και νέου Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων

1. Στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων συνιστώνται νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές για τη
σύνταξη των ακόλουθων σχεδίων νόµων:

α) Κώδικα Οργανισµού των Δικαστηρίων και Κατάστασης Δι-
καστικών Λειτουργών.

β) Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων.
2. Ως µέλη των κατά την προηγούµενη παράγραφο επιτροπών,

ο αριθµός των οποίων δεν µπορεί να υπερβεί τα δεκαεπτά (17),
ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων δικαστικοί και εισαγγελικοί λει-
τουργοί, µέλη ΔΕΠ Νοµικών Σχολών Ανωτάτων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων της χώρας και δικηγόροι. Στην επιτροπή για τον Κώ-
δικα Οργανισµού των Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών
Λειτουργών ορίζονται και εκπρόσωποι ενώσεων δικαστικών λει-
τουργών και δικαστικών υπαλλήλων. Στην επιτροπή για τον Κώ-
δικα Δικαστικών Υπαλλήλων ορίζονται και εκπρόσωποι ενώσεων
δικαστικών υπαλλήλων. Για τον ορισµό των δικαστικών και εισαγ-
γελικών λειτουργών τηρείται η διαδικασία που προβλέπεται στο
άρθρο 41 της παρ. 2 του ν. 1756/1988 (Α’35), όπως ισχύει. Κα-
θήκοντα γραµµατέα στις ως άνω επιτροπές ανατίθενται µε την
ίδια απόφαση είτε σε υπάλληλο του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων είτε στο προσωπικό
που υπηρετεί στα πολιτικά γραφεία του ίδιου Υπουργείου.

3. Οι επιτροπές οφείλουν να περατώσουν το έργο τους µέσα
στην προθεσµία που καθορίζει η υπουργική απόφαση για τη συγ-
κρότησή τους. Η προθεσµία αυτή µπορεί να παραταθεί.

4. Οι κώδικες της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου κυρώ-
νονται κατά τη διαδικασία του άρθρου 76 παρ. 6 του Συντάγµα-
τος.

5. Στους προέδρους, τα µέλη και τους γραµµατείς των επιτρο-
πών δεν καταβάλλεται αποζηµίωση.

Άρθρο δέκατο τρίτο
Ενίσχυση Σωφρονιστικής Διοίκησης

H παρ. 1 του άρθρου 44 του ν. 4356/2015 (Α’181) αντικαθίστα-
ται ως εξής:
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«1. Μετά την παρ. 4 του άρθρου 16 του π.δ.101/2014 προστί-
θεται παράγραφος 5 ως εξής:

«5. Το Γενικό Γραµµατέα Αντεγκληµατικής Πολιτικής στην
άσκηση των αρµοδιοτήτων του ως προς τα Καταστήµατα Κρά-
τησης επικουρεί αυτοτελής οργανική µονάδα, επιπέδου Διεύθυν-
σης, υπό τον τίτλο «Διεύθυνση Συντονισµού Φυλακών», µε τις
ακόλουθες αρµοδιότητες: α) Παροχή εµπεριστατωµένων ειση-
γήσεων και διαµόρφωση προτάσεων, ιδίως για ζητήµατα ασφά-
λειας και για την επιχειρησιακή ετοιµότητα των Καταστηµάτων
Κράτησης. β) Διασφάλιση συνθηκών οριζόντιας συνεργασίας µε-
ταξύ των Καταστηµάτων Κράτησης και λοιπών φορέων της Δη-
µόσιας Διοίκησης για την επίτευξη της µέγιστης επιχειρησιακής
τους επάρκειας. γ) Ανάληψη πρωτοβουλιών για την επίλυση προ-
βληµάτων λειτουργίας και τη διαχείριση κρίσεων. Στην ως άνω
Αυτοτελή Διεύθυνση προΐσταται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Δι-
οικητικού-Οικονοµικού ή ΠΕ Σωφρονιστικού Ενηλίκων µε εµπει-
ρία στα ανωτέρω θέµατα που, κατά προτίµηση, ασκεί ή έχει
ασκήσει καθήκοντα Διευθυντή σε Κατάστηµα Κράτησης ή στην
Κεντρική Υπηρεσία («Συντονιστής Φυλακών»). Στην οργανική µο-
νάδα τοποθετούνται ή αποσπώνται έως δύο (2) υπάλληλοι του
κλάδου ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού της Κεντρικής Υπηρεσίας ή
κλάδου ΠΕ, ΤΕ ή ΔΕ Καταστήµατος Κράτησης µε απόφαση του
Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των.»

Άρθρο δέκατο τέταρτο
Εργασιακά θέµατα υπαλλήλων 

Καταστηµάτων Κράτησης

1. α) Ο αριθµός των ωρών νυχτερινής απασχόλησης εργάσι-
µων ηµερών, ηµερήσιας και νυχτερινής απασχόλησης κατά τις
Κυριακές και εξαιρέσιµες ηµέρες, προς συµπλήρωση της υπο-
χρεωτικής εβδοµαδιαίας εργασίας και καθ’ υπέρβαση της εβδο-
µαδιαίας υποχρεωτικής εργασίας για το προσωπικό που
υπηρετεί εντός των Καταστηµάτων Κράτησης και της υπηρεσίας
Εξωτερικής Φρούρησης αυτών, κατά το χρονικό διάστηµα από
1.1.2016 έως 11.1.2016, µπορεί να καθορισθεί µε απόφαση του
Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, β) ο αριθµός των ωρών απογευµατινής υπερωριακής εργα-
σίας στο προσωπικό που υπηρετεί εντός των Καταστηµάτων
Κράτησης και στην Υπηρεσία Εξωτερικής Φρούρησης αυτών,
κατά το χρονικό διάστηµα από 1.1.2016 έως 11.1.2016, µπορεί
να καθορισθεί µε απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. 

2. Ο αριθµός των ωρών για εργασία πέραν του πενθηµέρου
του προσωπικού φρούρησης που υπηρετεί εντός των Καταστη-
µάτων Κράτησης και της Υπηρεσίας Εξωτερικής Φρούρησης,
κατά το χρονικό διάστηµα από 1.1.2016 έως 11.1.2016, µπορεί
να καθορισθεί µε απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

3. Η οφειλόµενη αποζηµίωση για υπερωριακή εργασία κατά
τις εξαιρέσιµες ηµέρες και νυχτερινές ώρες, καθώς και για απα-
σχόληση πέραν του πενθηµέρου υπαλλήλων καταστηµάτων κρά-
τησης, η οποία παρασχέθηκε κατά τα έτη 2013, 2014 και 2015,
µπορεί να καταβληθεί κατά το οικονοµικό έτος 2016, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης.

4. Οι δαπάνες που προκαλούνται από τις παραγράφους 1, 2
και 3, θα καλυφθούν από τις εγγεγραµµένες πιστώσεις του τα-
κτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, του τρέχοντος έτους.

Άρθρο δέκατο πέµπτο
Παράταση ρυθµίσεων του ν. 4322/2015

1. Η παρ. 4 του άρθρου 12 του ν. 4322/2015 (Α’42) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«4. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται και
στους καταδίκους που αποκτούν τις προϋποθέσεις των προ-
ηγούµενων παραγράφων µετά τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου και σε χρονικό διάστηµα έως τις 28 Αυγούστου 2017. Εξαι-
ρούνται από την παρούσα ρύθµιση όσοι έχουν καταδικαστεί για
τα αδικήµατα των περιπτώσεων α’ και β’ της παρ. 1 του άρθρου

339 του Ποινικού Κώδικα.»
2. Οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 14 του ν. 4322/2015

(Α’42) αντικαθίστανται ως εξής:
«3. Κρατούµενοι που κατά το χρόνο δηµοσίευσης του παρόν-

τος εκτίουν ποινή περιορισµού σε ειδικό κατάστηµα κράτησης
νέων που δεν υπερβαίνει τα δέκα (10) έτη απολύονται µε διάταξη
του εισαγγελέα πληµµελειοδικών του τόπου έκτισης της ποινής,
εφόσον έχουν εκτίσει µε οποιονδήποτε τρόπο τα δύο πέµπτα της
ποινής. Για τη χορήγηση της υπό όρο απόλυσης, ως ποινή που
εκτίθηκε θεωρείται και αυτή που υπολογίστηκε ευεργετικά, σύµ-
φωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις. Η παρούσα διάταξη ισχύει και
για τους κρατούµενους που θα αποκτήσουν τις ανωτέρω προ-
ϋποθέσεις σε χρονικό διάστηµα έως τις 28 Αυγούστου 2017.

4. Κρατούµενοι που κατά το χρόνο δηµοσίευσης του παρόντος
εκτίουν ποινή περιορισµού σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων
που υπερβαίνει τα δέκα (10) έτη απολύονται µε διάταξη του ει-
σαγγελέα πληµµελειοδικών του τόπου έκτισης της ποινής, υπό
τον όρο της ανάκλησης χωρίς τη συνδροµή των προϋποθέσεων
των άρθρων 105 και επόµενα του Ποινικού Κώδικα αν έχουν συµ-
πληρώσει το ένα τρίτο έκτισης της ποινής που τους επιβλήθηκε.
Για τη χορήγηση της υπό όρο απόλυσης, ως ποινή που εκτίθηκε
θεωρείται και αυτή που υπολογίστηκε ευεργετικά, σύµφωνα µε
τις ισχύουσες διατάξεις. Η παρούσα διάταξη ισχύει και για τους
κρατούµενους που θα αποκτήσουν τις ανωτέρω προϋποθέσεις
σε χρονικό διάστηµα µέχρι τις 28 Αυγούστου 2017. Από τις πα-
ραπάνω ρυθµίσεις εξαιρούνται όσοι έχουν καταδικασθεί για τα
αδικήµατα των περιπτώσεων α’ και β’ της παρ. 1 του άρθρου 339
του Ποινικού Κώδικα.»

Άρθρο δέκατο έκτο
Εξουσιοδοτική διάταξη σχετικα µε το Αναµορφωτικό Μέτρο

της Παροχής Κοινωφελούς Εργασίας

Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων ή κοινή απόφαση του ως άνω Υπουργού
και των κατά περίπτωση συναρµόδιων Υπουργών ρυθµίζονται τα
ειδικότερα θέµατα που αφορούν την υλοποίηση του αναµορφω-
τικού µέτρου της παροχής κοινωφελούς εργασίας, το οποίο προ-
βλέπεται στην περίπτωση ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 122 του
Ποινικού Κώδικα.

Άρθρο δέκατο έβδοµο
Θέµατα εξωτερικής φρουράς Καταστηµάτων Κράτησης

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 48 του ν. 2721/1999
(Α’122) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Πέρα των ανωτέρω, µε απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων µπορεί στην υπηρεσία
αυτή να ανατίθενται καθήκοντα στα εξωτερικά θυρωρεία των Κα-
ταστηµάτων Κράτησης. Τα ειδικότερα καθήκοντα που θα εκτε-
λούνται, καθώς και ο χώρος ευθύνης που ανατίθεται ορίζονται
µε την ίδια απόφαση.»

2. Στο τέλος της παρ. 10 του άρθρου 49 του ν. 2721/1999 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση και εφόσον συντρέχουν εξαιρετικές υπηρεσια-
κές ανάγκες, δύνανται υπάλληλοι του κλάδου ΔΕ του παραπάνω
προσωπικού να µετατάσσονται, µετά από αίτηµά τους, σε κενές
οργανικές θέσεις των κλάδων ΠΕ Εγκληµατολόγων, ΠΕ Ψυχο-
λόγων, ΠΕ Κοινωνιολόγων, ΠΕ Γεωπονίας, ΠΕ Φαρµακοποιών,
ΠΕ Ιατρών, ΠΕ Οδοντιάτρων, ΤΕ Υγείας Πρόνοιας (ειδικότητα
Κοινωνικής Εργασίας και Νοσηλευτικής), ΤΕ Τεχνολογίας – Γε-
ωπονίας, µε απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων ύστερα από γνωµοδότηση του Ει-
δικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου.»

Άρθρο δέκατο όγδοο
Ρυθµίσεις για τρίτεκνους

1. Η περίπτωση ε’ της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 2643/1998
(Α’ 220) καταργείται.

2. Η παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 2643/1998 (Α’ 220), όπως
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ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: 
«1. Α) Επιχειρήσεις ή εκµεταλλεύσεις, ελληνικές ή ξένες, που

λειτουργούν στην Ελλάδα µε οποιαδήποτε µορφή, καθώς και οι
θυγατρικές τους εταιρείες, εφόσον απασχολούν προσωπικό
πάνω από πενήντα (50) άτοµα, υποχρεούνται να προσλαµβάνουν
Προστατευόµενα πρόσωπα του προηγούµενου άρθρου, σε πο-
σοστό οκτώ τοις εκατό (8%) επί του συνόλου του προσωπικού
της επιχείρησης ή της εκµετάλλευσης. Εξαιρούνται από την υπο-
χρέωση αυτή οι επιχειρήσεις ή εκµεταλλεύσεις που εµφανίζουν
στους ισολογισµούς τους αρνητικό αποτέλεσµα (ζηµία) στις δύο
αµέσως προηγούµενες από το έτος προκήρυξης χρήσεις. Το πο-
σοστό αυτό οκτώ τοις εκατό (8%) κατανέµεται στις προστατευό-
µενες κατηγορίες προσώπων του άρθρου 1 µε την ακόλουθη
σειρά προτεραιότητας: α) Ποσοστό τρία τοις εκατό (3%) στα
πρόσωπα των περιπτώσεων α’ παρ. 1 του άρθρου 1. β) Ποσοστό
δύο τοις εκατό (2%) στα πρόσωπα του πρώτου εδαφίου της πε-
ρίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου 1. γ) Ποσοστό ένα τοις εκατό
(1%) στα πρόσωπα της περίπτωσης γ’ της παρ. 1 του άρθρου 1.
δ) Ποσοστό ένα τοις εκατό (1%) στα πρόσωπα του δεύτερου
εδαφίου της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου 1. ε) Ποσοστό
ένα τοις εκατό (1%) στα πρόσωπα της περίπτωσης δ’ της παρ. 1
του άρθρου 1. Από τον αριθµό των προσώπων που προκύπτει ότι
υποχρεούται να προσλάβει η επιχείρηση ή εκµετάλλευση µε
βάση τα ανωτέρω επιµέρους ποσοστά, αφαιρούνται κατά κατη-
γορία προστασίας τα πρόσωπα που συγκεντρώνουν τις προϋπο-
θέσεις υπαγωγής στον παρόντα νόµο και έχουν προσληφθεί
οικειοθελώς από την επιχείρηση ή εκµετάλλευση. Με απόφαση
του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης ρυθµίζονται όλες οι αναγκαίες λεπτοµέρειες για
την εφαρµογή του εδαφίου αυτού. 

Β) Οι φορείς του δηµόσιου τοµέα που αναφέρονται στην πα-
ράγραφο 8, µε την εξαίρεση όσων εµφανίζουν στους ισολογι-
σµούς τους αρνητικό αποτέλεσµα (ζηµία) στις δύο αµέσως
προηγούµενες από το έτος προκήρυξης χρήσεις, υποχρεούνται
να προσλαµβάνουν προστατευόµενα πρόσωπα του προηγούµε-
νου άρθρου σε ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%), το οποίο κατα-
νέµεται στις προστατευόµενες κατηγορίες προσώπων του
άρθρου 1 µε την ακόλουθη σειρά προτεραιότητας: α) Ποσοστό
τρία τοις εκατό (3%) στα πρόσωπα του πρώτου εδαφίου της πε-
ρίπτωσης β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 1. β) Ποσοστό τέσ-
σερα τοις εκατό (4%), που µοιράζεται σε ίσα µέρη στα πρόσωπα
της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 1. γ) Ποσοστό
ένα τοις εκατό (1%) στα πρόσωπα της περίπτωσης γ’ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 1. δ) Ποσοστό ένα τοις εκατό (1%) στα
πρόσωπα του δεύτερου εδαφίου της περίπτωσης β’ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 1. ε) Ποσοστό ένα τοις εκατό (1%) στα
πρόσωπα της περίπτωσης δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 1.»

3. Η παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 2643/1998 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«1. Οι δηµόσιες υπηρεσίες, τα Νοµικά Πρόσωπα Δηµοσίου Δι-
καίου (Ν.Π.Δ.Δ.) και οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης
(Ο.Τ.Α.) και των δύο βαθµών υποχρεούνται να διορίζουν ή να
προσλαµβάνουν πρόσωπα προστατευόµενα από το άρθρο 1,
χωρίς διαγωνισµό ή επιλογή, σε εγκεκριµένες θέσεις που αντι-
στοιχούν στο πέντε τοις εκατό (5%) του συνόλου των προς προ-
κήρυξη θέσεων του οικείου φορέα. Προς τούτο ο οικείος φορέας
πριν αποστείλει στον Α.Σ.Ε.Π. το αίτηµά του για προκήρυξη θέ-
σεων ή πριν εκδώσει την προκήρυξη, αν την εκδίδει ο ίδιος, απο-
στέλλει το σύνολο των θέσεων που θα προκηρυχθούν κατά
κατηγορία και κλάδο ή ειδικότητα και κατά Περιφέρεια και Περι-
φερειακή Ενότητα στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, προκειµένου να εκδοθεί η
υπουργική απόφαση της παρούσας παραγράφου, η οποία εφ
εξής περιορίζεται σε απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Τυχόν κλάσµα που
προκύπτει κατά τον υπολογισµό του αριθµού των θέσεων, εάν
ισούται ή υπερβαίνει τη µισή µονάδα, υπολογίζεται ως ακέραιη
µονάδα. Ο αριθµός των θέσεων που αντιστοιχεί στο παραπάνω
ποσοστό κατανέµεται στις προστατευόµενες κατηγορίες προσώ-
πων του άρθρου 1, µε την ακόλουθη σειρά προτεραιότητας:

α. αναλογία 3/8 στα πρόσωπα του πρώτου εδαφίου της περί-

πτωσης β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 1,
β. αναλογία 2/8, σε εκείνα τα πρόσωπα της περίπτωσης α’ της

παραγράφου 1 του άρθρου 1 που είναι πολύτεκνοι γονείς µε τέσ-
σερα (4) ζώντα τέκνα και άνω, ένα από τα τέκνα πολύτεκνης οι-
κογένειας και επιζών ή άγαµος γονέας τριών ανηλίκων τέκνων,

γ. αναλογία 1/8 στα πρόσωπα της περίπτωσης γ’ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 1,

δ. αναλογία 1/8 στα πρόσωπα του δεύτερου εδαφίου της πε-
ρίπτωσης β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 1,

ε. αναλογία 1/8 στα πρόσωπα της περίπτωσης δ’ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 1.

Στο παραπάνω ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%), προστίθεται
ποσοστό δύο τοις εκατό (2%) του συνόλου των προς προκήρυξη
θέσεων του οικείου φορέα, στο οποίο (2%) υπάγονται αποκλει-
στικά τα υπόλοιπα πρόσωπα της περίπτωσης α’ της παραγράφου
1 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου, όπως ισχύει. 

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ο αριθµός των θέσεων των προ-
στατευοµένων που έχει προκύψει κατά τα ανωτέρω, κατανέµεται
κατά Περιφέρεια και Περιφερειακή Ενότητα, φορέα, κατηγορία
προστασίας, κλάδο και ειδικότητα. Με βάση την ίδια υπουργική
απόφαση οι αρµόδιες υπηρεσίες του Ο.Α.Ε.Δ. προβαίνουν στις
ειδικές προκηρύξεις.» 

4. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία γίνεται παραποµπή στην διά-
ταξη της περίπτωσης ε’ της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 2643/
1998 (Α’ 220) για θέµατα που αφορούν τους γονείς µε τρία ζώντα
τέκνα και ένα από τα τέκνα, νοείται εφεξής η περίπτωση α’ της
παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 2643/1998, όπως διαµορφώνεται µε
το παρόν. 

5. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία γίνεται παραποµπή στην διά-
ταξη της υποπερίπτωσης στ’ της περίπτωσης Β’ της παρ. 1 του
άρθρου 2 του ν. 2643/1998 (Α’ 220) για θέµατα που αφορούν
τους γονείς µε τρία ζώντα τέκνα και ένα από τα τέκνα, νοείται
εφεξής η υποπερίπτωση β’ της περίπτωσης Β’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 2 του ν. 2643/1998 (Α’ 220), όπως διαµορφώνεται µε το
παρόν.

6. α. Στο τέλος της περίπτωση α’ της παρ. 6 του άρθρου 18
του ν. 2190/1994 (Α’ 28), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως
εξής:

«Αν ο υποψήφιος είναι τέκνο τρίτεκνης οικογένειας διακόσιες
(200) µονάδες».

β. Μετά το κριτήριο 2 της περίπτωσης Α’ της παρ. 11 του άρ-
θρου 21 του ν. 2190/1994, όπως ισχύει, προστίθεται κριτήριο 2Α
ως εξής:

«2Α. Αριθµός τέκνων τρίτεκνης οικογένειας
α) Σαράντα (40) µονάδες για κάθε τέκνο τρίτεκνου υποψηφίου,
β) σαράντα (40) µονάδες για κάθε µέλος προκειµένου για υπο-

ψήφιους που έχουν την ιδιότητα του τέκνου τρίτεκνης οικογέ-
νειας.

Τις ανωτέρω µονάδες δύναται να λάβει µόνο ένα µέλος της
ίδιας οικογένειας κατά το ίδιο ηµερολογιακό έτος στον ίδιο
φορέα.»

Άρθρο δέκατο ένατο
Εξουσιοδοτική διάταξη για την προστασία µαρτύρων

Η παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 2928/2001 (Α’ 141) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«3. Με απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών, Οικονοµικών, Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλυλεγγύης, Υγείας, Παι-
δείας, Δια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, Προστασίας του
Πολίτη, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, καθώς και
κάθε άλλου καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουργού, όπου συντρέχει πε-
ρίπτωση, καθορίζεται ο φορέας και η διαδικασία υλοποίησης των
µέτρων προστασίας που περιλαµβάνονται στην προηγούµενη
παράγραφο.»

Άρθρο εικοστό
Συµπλήρωση παραγράφου στο άρθρο 192 

του ν. 4389/2016
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Η παρ. 8 του άρθρου 192 του ν. 4389/2016 (Α’ 94) αναριθµείται
σε 9 και προστίθεται νέα παράγραφος 8 ως εξής:

«8. Οι εµπειρογνώµονες, τα µέλη Συµβουλίων Εµπειρογνωµό-
νων ή τα µέλη άλλων γνωµοδοτικών οργάνων της Εταιρείας και
των άµεσων θυγατρικών της δεν υπέχουν αστική ή ποινική ευ-
θύνη για γνωµοδοτήσεις τους, εφόσον οι τελευταίες έχουν συν-
ταχθεί σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες από το νόµο διαδικασίες
ή τα οριζόµενα στους εσωτερικούς κανονισµούς και τα καταστα-
τικά τους, γεγονός που τεκµαίρεται αν έχει ακολουθήσει θετικός
έλεγχος του Ελεγκτικού Συνεδρίου.»

Άρθρο εικοστό πρώτο
Μεταβατικές διατάξεις

Μέχρι την επιλογή και τοποθέτηση προϊσταµένου στην αυτο-
τελή οργανική µονάδα του Άρθρου Δέκατου Τρίτου του παρόν-
τος, σύµφωνα µε τις διατάξεις του         ν. 4369/2016, ως
Προϊστάµενος Διεύθυνσης δύναται να τοποθετείται ή να απο-
σπάται προσωρινά υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Διοικητικού-Οικο-
νοµικού ή ΠΕ Σωφρονιστικού Ενηλίκων µε εµπειρία στα θέµατα
αρµοδιότητας της ως άνω µονάδας και προϋπηρεσία τουλάχι-
στον δύο (2) ετών σε θέση Προϊσταµένου Διεύθυνσης σε Κατά-
στηµα Κράτησης ή στην Κεντρική Υπηρεσία, µε απόφαση του
Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των� η ως άνω τοποθέτηση λήγει αυτοδικαίως µε τη θέση σε λει-
τουργία του Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας
Διοίκησης του άρθρου 1 του              ν. 4369/2016 και τη σύσταση
του Ειδικού Συµβουλίου Επιλογής Διοικήσεων του άρθρου 10
του ν. 4369/2016, οπότε και θα προκηρυχθεί αµέσως εκ νέου η
θέση, και την επιλογή νέου Προϊσταµένου.

Άρθρο εικοστό δεύτερο

1. Οι οφειλόµενες δαπάνες παρελθόντων ετών για
ύδρευση και άρδευση των καταστηµάτων κράτησης της χώρας,
οι οποίες δηµιουργήθηκαν λόγω ανεπάρκειας των πιστώσεων
του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, δύνανται να εξοφληθούν,
κατά παρέκκλιση των διατάξεων του π.δ. 113/22.11.2010, κατά
το χρόνο εγγραφής των πιστώσεων της ειδικής χρηµατοδότησης
που προβλέπεται στην υπ' αριθµ. 2/57103/ΔΠΓΚ/23.6.2016 (Β’
1932) κ.υ.α..

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών και Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης καθορίζονται οι λεπτοµέρειες για
την υπαγωγή των καταστηµάτων κράτησης της χωράς σε µει-
ωµένο τιµολόγιο για την παροχή ύδρευσης και άρδευσης.

Άρθρο εικοστό τρίτο

1. Το εδάφιο δ’της παρ. 5 του άρθρου 3 του ν. 3051/2002 (Α’
220) αντικαθίσταται ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται ο διορισµός στις ανεξάρτητες
αρχές µελών του διδακτικού προσωπικού πανεπιστηµιακού και
τεχνολογικού τοµέα της ανώτατης εκπαίδευσης, σύµφωνα µε το
άρθρο 23 παρ. 2στ του ν. 4009/2011 (Α’195), καθώς και, αντιστοί-
χως, του ερευνητικού προσωπικού των ερευνητικών και τεχνο-
λογικών φορέων του άρθρου 13 του ν. 4310/2014 (Α’258), χωρίς
να αναστέλλεται η άσκηση των διδακτικών και ερευνητικών τους
καθηκόντων.»

2. Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 3 του ν. 3051/2002 (Α’
220), προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Επίσης, επιτρέπεται στα µέλη των ανεξάρτητων αρχών η άµι-
σθη άσκηση καθηκόντων σε Ν.Π.Δ.Δ. και νοµικά πρόσωπα του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, σε τοµείς µη συναφείς προς το αν-
τικείµενο και τις αρµοδιότητες της αρχής από την οποία προέρ-
χεται το µέλος και µετά από άδειά της.»

Άρθρο εικοστό τέταρτο

Η παρ. 2 του άρθρου 147 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

αντικαθίσταται ως ακολούθως:
«2. Το χρονικό διάστηµα από 1 έως 31 Αυγούστου δεν υπολο-

γίζεται για τις προθεσµίες των άρθρων 503, 518 παράγραφος 1,
545 παράγραφοι 1 και 2, 564 παράγραφοι 1 και 2, καθώς και των
άρθρων 153, 215 παράγραφος 2, 237 παράγραφοι 1 και 2, 238
παράγραφος 1, 598, 632 παράγραφος 2, 633 παράγραφος 2,
642, 715 παράγραφος 5, 729 παράγραφος 5, 847 παράγραφος
1, 926 παράγραφος 2, 934 παράγραφος 1 στοιχεία α’ και β’, 943
παράγραφος 4, 955, 966 παράγραφοι 2 και 3, 971 παράγραφος
1, 972 παράγραφος 1 στοιχείο β’, 973, 974, 979 παράγραφος 2,
985 παράγραφος 1,986, 988 παράγραφος 1, 995 και 997 παρά-
γραφος 2.»

Άρθρο εικοστό πέµπτο

1. Το εδάφιο τρίτο της περίπτωσης β’ της παρ. 3 του άρθρου
282 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας αντικαθίστανται ως εξής:

«Η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου δεν έχει εφαρµογή σε
υποδίκους που έχουν αναπηρία σε ποσοστό ογδόντα τοις εκατό
(80%) και άνω, όταν πρόκειται για τις περιπτώσεις α’ και β’ της
παρ. 1 του άρθρου 339 του Ποινικού Κώδικα, ή εξήντα επτά τοις
εκατό (67%) και άνω, στις υπόλοιπες ως άνω περιπτώσεις κα-
κουργηµάτων.»

2. Το έκτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 282 του Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου για την προσωρινή
κράτηση δεν εφαρµόζονται για κατηγορούµενους που έχουν
αναπηρία σε ποσοστό ογδόντα τοις εκατό (80%) και άνω, όταν
πρόκειται για τις περιπτώσεις α’ και β’ της παρ. 1 του άρθρου
339 του Ποινικού Κώδικα, ή εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και
άνω, σε όλες τις άλλες περιπτώσεις.»

Άρθρο εικοστό έκτο
Τροποποιήσεις στο ν. 4194/2013 (Α’ 208)

«Κώδικας Δικηγόρων»

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 30 του ν. 4194/
2013 (Α’ 208), η φράση «µε απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου» αντικαθίσταται από τη φράση «µε απόφαση της Επιτροπής
Μητρώου.».

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 128 του ν. 4194/2013 (Α’ 208), προ-
στίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Στους συλλόγους που υπηρετούν Δικηγόροι, χρέη γραµµα-
τέα µπορεί να ασκεί και Δικηγόρος, υπάλληλος του Δικηγορικού
Συλλόγου, που ορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου
του.»

3. Το άρθρο 129 του ν. 4194/2013 (Α’ 208) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 129 
Έργο Επιτροπών Μητρώου

1. Οι Επιτροπές ελέγχουν τα µητρώα και τις δηλώσεις που
υποβάλλονται ετησίως και αποφαίνονται για τη µη υποβολή, το
αναληθές περιεχόµενο ή για το εκπρόθεσµο αυτών. Οι Επιτρο-
πές αποφαίνονται και διαγράφουν από τα µητρώα του οικείου
συλλόγου τους δικηγόρους, που εµπίπτουν στους ορισµούς του
προηγούµενου εδαφίου, από την αρχή του χρόνου της µη υπο-
βολής ή της ανειλικρινούς υποβολής της δήλωσης, καθώς και
όσους δεν πληρούν τις προϋποθέσεις του άρθρου 7, από τη χρο-
νική στιγµή που επήλθε το γεγονός που προκαλεί τη διαγραφή,
ανεξάρτητα από την ηµέρα έκδοσης της απόφασής της.

2. Οι Επιτροπές βρίσκονται σε απαρτία και συνεδριάζουν, εφό-
σον παρίστανται πέντε (5) τουλάχιστον µέλη και οι αποφάσεις
λαµβάνονται µε πλειοψηφία των παρόντων.

3. Στις Επιτροπές διαβιβάζονται όλοι οι φάκελοι των εγγεγραµ-
µένων στο µητρώο του συλλόγου µαζί µε τις υποβληθείσες δη-
λώσεις µέχρι τη 10η Μαρτίου κάθε έτους και σε περίπτωση που
η δήλωση κριθεί ειλικρινής, ενηµερώνεται ο ατοµικός φάκελος
και σηµειώνεται η χρονολογία λήψης της απόφασης και οι υπο-
γραφές του προέδρου και του γραµµατέα. Για την περίπτωση
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διαγραφής δικηγόρου λόγω εκπρόθεσµης υποβολής δήλωσης,
η Επιτροπή οφείλει να καλέσει αυτόν πέντε (5) τουλάχιστον ηµέ-
ρες πριν από τη συνεδρίαση µε κλήση που υπογράφεται από τον
Πρόεδρο. Η απόφαση για τη διαγραφή συντάσσεται εγγράφως,
υπογράφεται από τον πρόεδρο και τον γραµµατέα, πρέπει να
είναι πλήρως αιτιολογηµένη και να καταγράφεται η γνώµη της
τυχόν µειοψηφίας. Η απόφαση διαγραφής καταχωρίζεται σε ιδι-
αίτερο βιβλίο που τηρείται στο Σύλλογο και κοινοποιείται στον
ενδιαφερόµενο µε επιµέλεια του Συλλόγου, τα δε σχετικά απο-
δεικτικά τηρούνται στο φάκελο.

4. Κατά της απόφασης της πρωτοβάθµιας Επιτροπής επιτρέ-
πεται η άσκηση έφεσης εντός µηνός από την κοινοποίηση της
απόφασης µε κατάθεση στη Γραµµατεία του οικείου Δικηγορικού
Συλλόγου. Η έφεση καταχωρίζεται σε ιδιαίτερο βιβλίο και διαβι-
βάζεται µε το σχετικό φάκελο στη δευτεροβάθµια Επιτροπή, η
απόφαση της οποίας συντάσσεται εγγράφως και πρέπει να είναι
πλήρως αιτιολογηµένη. Η δευτεροβάθµια Επιτροπή µε κλήση
που υπογράφεται από τον Πρόεδρο υποχρεούται να καλέσει τον
εκκαλούντα και επιδίδεται στον εκκαλούντα πέντε (5) ηµέρες
πριν από τη συνεδρίασή της.

5. Οι Επιτροπές µητρώου, πρώτου και δεύτερου βαθµού, δύ-
νανται για κάθε υπόθεση να διορίζουν από τα µέλη τους εισηγη-
τές, ασκούν δε όλες τις κατά τα άρθρα εξουσίες του Πειθαρχικού
Συµβουλίου. Οι ψηφοφορίες, αν ζητηθεί από κάποιο µέλος, διε-
ξάγονται µυστικά και η απόφαση πρέπει να εκδίδεται εντός ευ-
λόγου χρόνου.

6. Για τη διαδικασία ενώπιον των Επιτροπών τα έξοδα κλήσεων
και οι σχετικές δαπάνες κοινοποιήσεων αποφάσεων επιβάλλονται
στον ενδιαφερόµενο. Οι δε αποφάσεις και οι κλήσεις κοινοποι-
ούνται µε βάση τις αντίστοιχες διατάξεις της Ποινικής Δικονο-
µίας. Αιτήσεις εξαίρεσης µελών των Επιτροπών υποβάλλονται
στο Διοικητικό Συµβούλιο του Συλλόγου. Επίσης, το Διοικητικό
Συµβούλιο δικαιούται να αντικαθιστά το µέλος των Επιτροπών
που απουσιάζει αδικαιολόγητα για τρεις (3) συνεχείς συνεδριά-
σεις και µπορεί να διατάξει και την πειθαρχική του δίωξη.

7. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος άρθρου
κάθε δηµόσια, δηµοτική ή κοινοτική αρχή, καθώς και κάθε νοµικό
πρόσωπο υποχρεούνται να παρέχουν στους Δικηγορικούς Συλ-
λόγους οποιαδήποτε πληροφορία ή βεβαίωση σχετική µε την
υπηρεσιακή κατάσταση των δικηγόρων ή ασκουµένων που υπη-
ρετούν σε αυτούς.

8. Οι τελεσίδικες αποφάσεις των Επιτροπών Μητρώου µε αί-
τηση του Δικηγορικού Συλλόγου υπογεγραµµένη από τον Πρό-
εδρό του, αποστέλλονται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, εντός ενός (1) µηνός. Ο
Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των µε απόφασή του, εντός δεκαπέντε (15) ηµερών βεβαιώνει
την αποβολή της ιδιότητας του δικηγόρου. Η απόφαση του
Υπουργού που βεβαιώνει την αποβολή της ιδιότητας η οποία είχε
επέλθει από τη στιγµή που συνέβη το γεγονός που προκάλεσε
την αποβολή της ιδιότητας, δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως. Το κύρος των διαδικαστικών πράξεων που έχουν
διενεργηθεί µέχρι την έκδοση της πιο πάνω απόφασης, δεν θί-
γεται. Από την κοινοποίηση της απόφασης της Επιτροπής ο δια-
γραφείς δεν δικαιούται να φέρει την ιδιότητα του δικηγόρου,
καθώς και να ασκεί το λειτούργηµα, εφαρµοζοµένης της παρ. 1
του άρθρου 9 του Κώδικα.».

4.α. Στο άρθρο 147 παρ. 1 περίπτωση α’ του ν. 4194/2013 (Α’
208), η λέξη «πενταπλάσιο» αντικαθίσταται από τη λέξη «τριπλά-
σιο».

β. Μετά την περίπτωση β’ του άρθρου 147 παρ. 1 του ν.
4194/2013 (Α’208) προστίθενται περιπτώσεις γ’, δ’, ε’και στ’ ως
εξής:

«γ) Οι δικηγόροι συµµετέχουν στην κλήρωση µετά από έγ-
γραφη δήλωσή τους για τη διαδικασία αυτή.

δ) Τα τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη εκλέγονται κατά Πει-
θαρχικό Τµήµα και κατατάσσονται κατά σειρά κλήρωσης. Συµ-
πληρωµατική κλήρωση για την πλήρωση κενών θέσεων ενός ή
περισσότερων πειθαρχικών συµβουλίων δεν αποκλείεται να διε-
νεργηθεί, οποτεδήποτε αυτό κρίνεται αναγκαίο από τον Πρόεδρο
κάθε Δικηγορικού Συλλόγου.

ε) Το Διοικητικό Συµβούλιο διορίζει το 40% των τακτικών και
αναπληρωµατικών µελών του Πειθαρχικού Συµβουλίου και το
υπόλοιπο 60% των τακτικών και αναπληρωµατικών µελών εκλέ-
γεται µε την πιο πάνω διαδικασία.

στ) Το Διοικητικό Συµβούλιο δύναται µε απόφασή του να διο-
ρίζει τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη εφόσον έχει εξαντληθεί
ο κατάλογος που καταρτίζεται σύµφωνα µε την παράγραφο 1
του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο εικοστό έβδοµο

1. Το στοιχείο 1 της υποπαραγράφου Ι.Δ.1 της παρ. Ι.Δ. του
άρθρου πρώτου του ν. 4152/2013 (Α’ 107), όπως ισχύει, αναδια-
τυπώνεται ως εξής:

«1.1. Με σκοπό την άµεση ανάσχεση της ανεργίας και ως έκτα-
κτο µέτρο, η Γενική Γραµµατεία Διαχείρισης Κοινοτικών και
Άλλων Πόρων, του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης σχεδιάζει και καταρτίζει Προ-
γράµµατα Κοινωφελούς Χαρακτήρα για την κάλυψη κοινωνικών
αναγκών, µε απασχόληση των ανέργων απευθείας σε δήµους,
περιφέρειες ή σε άλλες δηµόσιες υπηρεσίες, όπως σε σχολεία
και νοσοκοµεία, σε Ν.Π.Δ.Δ., Ν.Π.Ι.Δ. εποπτευόµενα από Υπουρ-
γεία, είτε µε συγχρηµατοδότηση από πόρους του Ε.Σ.Π.Α., είτε
µε συγχρηµατοδότηση από πόρους του     Ε.Σ.Π.Α. και εθνικούς
ή άλλους πόρους, είτε µε χρηµατοδότηση από εθνικούς πόρους,
όπως κάθε φορά ορίζει η κοινή υπουργική απόφαση που προ-
βλέπεται στο στοιχείο 1.4.. Για τα παραπάνω προγράµµατα είναι
δυνατή η επιχορήγηση του Ο.Α.Ε.Δ. από πόρους του Π.Δ.Ε.
(εθνικού και συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους) ή του τακτικού
προϋπολογισµού του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µε µεταφορά αντίστοιχης πί-
στωσης.

Περαιτέρω, ο σχεδιασµός των ως άνω προγραµµάτων δύναται
να περιλαµβάνει δράσεις ενεργοποίησης των ωφελουµένων µε
στόχο τη διευκόλυνση επανένταξής τους στην αγορά εργασίας.

Επιτρέπεται η επέκταση της χρονικής διάρκειας των άνω προ-
γραµµάτων στα οποία οι ωφελούµενοι απασχολούνται για τη λει-
τουργία οργανωµένων εγκαταστάσεων προσφύγων και µετα-
ναστών, όπως χώρων υποδοχής ή/και ταυτοποίησης, δοµών προ-
σωρινής φιλοξενίας ή/και προσωρινής υποδοχής προσφύγων και
µεταναστών, µε χρηµατοδότηση της επιπλέον δαπάνης είτε από
τον προϋπολογισµό του ΟΑΕΔ, είτε από άλλους εθνικούς, είτε
από άλλους πόρους. Με την κοινή Υπουργική Απόφαση που προ-
βλέπεται στο στοιχείο 1.4., ο Ο.Α.Ε.Δ. δύναται να καλύπτει από
πόρους του προϋπολογισµού του τη χρηµατοδότηση της χρονι-
κής επέκτασης των παραπάνω προγραµµάτων, κατά το σκέλος
των µη, από συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, επιλεξίµων
δαπανών.

1.2. Ο Οργανισµός Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού
(Ο.Α.Ε.Δ.) καταρτίζει τη Δηµόσια Πρόσκληση για τα προγράµ-
µατα του προηγούµενου υποστοιχείου και είναι ο αρµόδιος φο-
ρέας για την υποδοχή των ηλεκτρονικών αιτήσεων των ωφελου-
µένων και την κατάρτιση του πίνακα των ωφελουµένων, τη σύ-
ζευξη των ωφελουµένων µε τις δέσεις απασχόλησης των επιβλε-
πόντων φορέων, όπως θα έχουν προσδιοριστεί από το Δικαιού-
χο, τη διενέργεια επιτόπιων επαληθεύσεων στους επιβλέποντες
φορείς και την καταβολή των αµοιβών στους ωφελουµένους και
των ασφαλιστικών εισφορών στους επιβλέποντες φορείς.

1.3. Επιβλέποντες Φορείς είναι οι φορείς οι οποίοι θα προσλά-
βουν (δήµοι, περιφέρειες, άλλες δηµόσιες υπηρεσίες, Ν.Π.Δ.Δ.,
Ν.Π.Ι.Δ. εποπτευόµενα από Υπουργεία) θα απασχολήσουν τους
ανέργους και θα πιστοποιούν την απασχόλησή τους στον
Ο.Α.Ε.Δ., προκειµένου να καταβληθεί το µισθολογικό και µη µι-
σθολογικό κόστος.

1.4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, Οικονοµίας Ανάπτυξης και Τουρισµού,
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
και Οικονοµικών ρυθµίζονται τα ανωτέρω και καθορίζονται ιδίως
τα παρακάτω:

α) το πλαίσιο ένταξης, ο στόχος, το αντικείµενο και η διάρκεια
του προγράµµατος,
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β) οι επιβλέποντες φορείς,
γ) οι ωφελούµενοι εγγεγραµµένοι άνεργοι στα µητρώα ανέρ-

γων του Ο.Α.Ε.Δ., 
δ) τα κριτήρια επιλογής και κατάταξης των ωφελούµενων

µέσω του Ο.Π.Σ. του Ο.Α.Ε.Δ. και η µοριοδότηση αυτών, τα οποία
ορίζονται ενδεικτικά ως τα εξής:

i)  το χρονικό διάστηµα της συνεχόµενης εγγεγραµµένης ανερ-
γίας, όπως αποτυπώνεται στα µητρώα ανέργων του ΟΑΕΔ,

ii)  ο αριθµός των ανήλικων τέκνων,
iii)  η οικογενειακή κατάσταση,
iv)  το οικογενειακό εισόδηµα,
v) η τυχόν ύπαρξη άλλων ανέργων στην ίδια οικογένεια, νί) η

ηλικιακή οµάδα,
viii) Εγγεγραµµένοι στα Μητρώα ανέργων ΑµεΑ του Ο.Α.Ε.Δ.,
viii) δικαιούχος ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος,
ε) η διαδικασία υποβολής ηλεκτρονικών αιτήσεων, κατάρτισης

προσωρινού πίνακα κατάταξης ανέργων, υποβολής ενστάσεων,
εξέτασης αυτών από το Δ.Σ. του ΟΑΕΔ και κατάρτισης του τελι-
κού πίνακα κατάταξης ανέργων,

στ) η υποχρεωτική πρόσληψη των υποδειχθέντων από τον
Ο.Α.Ε.Δ. ωφελουµένων, σύµφωνα µε τον οριστικό πίνακα κατά-
ταξης,

ζ) κάθε άλλος αναγκαίος όρος ή προϋπόθεση για την υλοποί-
ηση του προγράµµατος,

η) εφόσον το πρόγραµµα περιλαµβάνει και σκέλος µη συγχρη-
µατοδοτούµενο από πόρους του ΕΣΠΑ, τότε καθορίζεται το
µέρος του προγράµµατος και το χρονικό διάστηµα που: i) συγ-
χρηµατοδοτείται από τους πόρους του ΕΣΠΑ και ii) αυτό που
χρηµατοδοτείται από ετέρους πόρους, που προβλέπονται στα
στοιχεία 1.1. και 1.2..»

2. Στο τέλος του στοιχείου 5.1. της υποπαραγράφου Ι.Δ.1 της
παραγράφου Ι.Δ. του άρθρου πρώτου, του ν. 4152/2013 (Α’107),
όπως ισχύει, αντικαθίσταται η φράση «Η βραδινή εργασία επι-
τρέπεται αποκλειστικά και µόνο για τους ωφελούµενους που θα
κληθούν να στελεχώσουν τις υπηρεσίες Α’ υποδοχής προσφύ-
γων και µεταναστών (Hot spots).» µε τη φράση «Επιτρέπεται η
βραδινή απασχόληση µόνο των ωφελουµένων που στελεχώνουν
εγκαταστάσεις προσφύγων και µεταναστών του στοιχείου 1.1.»

3. Στο στοιχείο 5.2. της υποπαραγράφου Ι.Δ.1 της παραγρά-
φου Ι.Δ. του άρθρου πρώτου, του ν. 4152/2013 (Α’107), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται η λέξη «Εργασίας» µε τη λέξη «Χαρα-
κτήρα».

4. Στο πρώτο εδάφιο της εσωτερικής υποπερίπτωσης «ii.» του
στοιχείου 5.3. της υποπαραγράφου Ι.Δ.1 της παραγράφου Ι.Δ.
του άρθρου πρώτου, του ν. 4152/2013 (Α’107), όπως ισχύει, η
φράση «σηµείο 8» αντικαθίσταται µε τη φράση «στοιχείο 1.4.».

5. Στο πρώτο εδάφιο της εσωτερικής υποπερίπτωσης «iii.» του
στοιχείου 5.3. της υποπαραγράφου Ι.Δ.1 της παρ. Ι.Δ. του άρ-
θρου πρώτου, του ν. 4152/2013 (Α’ 107), όπως ισχύει, η φράση
«σηµείο 8» αντικαθίσταται µε τη φράση «στοιχείο 1.4.».

6. Στο πρώτο εδάφιο της εσωτερικής υποπερίπτωσης «vi.» του
στοιχείου 5.3. της υποπαραγράφου Ι.Δ.1 της παρ. Ι.Δ. του άρ-
θρου πρώτου, του ν. 4152/2013 (Α’107), όπως ισχύει, αντικαθί-
σταται η λέξη «Εργασίας» µε τη λέξη «Χαρακτήρα».

Άρθρο εικοστό όγδοο

1. Στον Οργανισµό Απασχολήσεως Εργατικού Δυναµικού
(Ο.Α.Ε.Δ.) συνιστώνται τριακόσιες εξήντα (360) νέες  οργανικές
θέσεις µόνιµου προσωπικού. Ο αριθµός των θέσεων αυτών, κατά
κλάδο και ειδικότητα, κατανέµεται σε τριακόσιες πέντε (305) θέ-
σεις κλάδου ΠΕ Διοικητικού και Οικονοµικού, και σε πενήντα
πέντε (55) θέσεις κλάδου ΤΕ Διοικητικού -Λογιστικού.

2. Στην προκήρυξη για την κάλυψη των ανωτέρω θέσεων κα-
θορίζονται τα απαιτούµενα γι' αυτές προσόντα, µετά από πρό-
ταση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ο.Α.Ε.Δ. που εγκρίνεται
από το Α.Σ.Ε.Π..

Άρθρο εικοστό ένατο

Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων, η

οποία εκδίδεται κατόπιν σύµφωνης γνώµης του Υπουργού Οικο-
νοµικών ως προς το ύψος της δαπάνης, επιτρέπεται για το διά-
στηµα µέχρι τέλη Οκτωβρίου 2016, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης
διάταξης που εφαρµόζεται κατά τη διαδικασία προµηθειών του
Δηµοσίου, η προµήθεια µε απευθείας ανάθεση ενσήµων ταινιών
φορολογίας καπνού, καθόσον, για λόγους τεχνικούς, αξιοπιστίας
και διασφάλισης του απορρήτου, η σύµβαση αυτή µπορεί να
ανατεθεί µόνο σε ορισµένο οικονοµικό φορέα.

Άρθρο τριακοστό

Στην παρ. 9 του άρθρου 38 του ν. 4387/2016 (Α’ 85), η φράση
«Από την 1.8.2016» αντικαθίσταται µε τη φράση «Από την
15.9.2016».

Άρθρο τριακοστό πρώτο
Αντισταθµιστικά µέτρα κατάργησης ΕΚΑΣ

1. Σε όσους, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 92 του ν. 4387/2016
(Α’ 85), όπως ισχύει, στερούνται την παροχή ΕΚΑΣ, εφαρµόζον-
ται τα εξής αντισταθµιστικά µέτρα, µέχρι την τελική κατάργησή
του:

α. Απαλλάσσονται πλήρως από τη συµµετοχή στη φαρµακευ-
τική δαπάνη.

β. Σε περίπτωση που έπαυσε η καταβολή ΕΚΑΣ και στους δύο
συζύγους, χορηγείται ως έκτακτη µηνιαία οικονοµική ενίσχυση
στο σύζυγο µε το µικρότερο ατοµικό εισόδηµα το ισόποσο της
παροχής που αντιστοιχεί στο εισόδηµα αυτό.

γ. Στους πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ µε ποσοστό αναπηρίας
80% και άνω, χορηγείται έκτακτη µηνιαία οικονοµική ενίσχυση
ισόποση µε την παροχή που καταργήθηκε.

2. Για το έτος 2016 θεσπίζονται τα εξής συµπληρωµατικά
µέτρα:

α. Απαλλαγή από την καταβολή εισφοράς υγειονοµικής περί-
θαλψης σε όλους όσοι απώλεσαν παροχή άνω των τριάντα (30)
ευρώ µηνιαίως.

β. Χορήγηση µηνιαίας προπληρωµένης κάρτας σε όλους όσοι
απώλεσαν παροχή ποσού από εκατόν δεκαπέντε (115) ευρώ µη-
νιαίως και άνω, ισόποσης µε το ποσό που αντιστοιχεί στο 30%
της απώλειας.

3. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού αρχίζουν να ισχύουν την 1η
Αυγούστου 2016. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οικονο-
µικών ορίζεται κάθε άλλη λεπτοµέρεια.

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ
Άρθρο τριακοστό δεύτερο

Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του, και της Σύµβασης και του Πρω-
τοκόλλου που κυρώνονται στο Μέρος Πρώτο από την πλήρωση
των προϋποθέσεων των άρθρων 36 παρ. 4 και 11 παρ. 2 αυτών
αντίστοιχα.

Αθήνα,                               2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ                        2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ                          ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ                     ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ                      4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ
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5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7.  ΥΠΟΔΟΜΩΝ, 8.  ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ           10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ                            ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ                         ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ                  ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ              ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ            12. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ                     ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ                   ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

13.Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει
το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών
ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το Σώµα παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να διαβάσω προς

το Σώµα τις εξής ανακοινώσεις: 
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας

καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελικής Αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τών.

Επίσης, οι Διαρκείς Επιτροπές Παραγωγής και Εµπορίου και
Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέ-
τουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού «Δηµόσιες συµβάσεις έργων,
προµηθειών και υπηρεσιών (προσαρµογή στις οδηγίες 2014/
24/ΕΕ)».

Τέλος, οι Υπουργοί Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού,
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εξωτερικών, Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Οικονοµικών, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, η Αναπληρώτρια Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Του-
ρισµού, καθώς και οι Υφυπουργοί Εξωτερικών κατέθεσαν σήµε-
ρα, 28-7.-2016, σχέδιο νόµου:

«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για τη συνεργασία στον
τοµέα του Τουρισµού µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Σαουδαραβικής Επιτροπής Τουρι-
σµού και Αρχαιοτήτων της Σαουδικής Αραβίας». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με τη

συναίνεση του Σώµατος και ώρα 18.39’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Παρασκευή 29 Ιουλίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάτα-
ξη που έχει διανεµηθεί.
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